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تحصیل دختران 

از اقدام جنجالی مجلس یازدهم، مصوبه اخیر آن، آن 
هم با دوفوریت تصویب و اینکه در همان روز هم ایرادات 
شورای نگهبان فی الحال گرفته و برگردانده شده است. 
اینکه ظرف دو روز مصوبه به این مهمی تصویب شد 
شاید واکنشی به مجلس نهم باشد که برجام را ظرف 
۲۰ دقیقه تصویب کرد! اما اکنون در شرایط خاصی قرار 
داریم و هرچند رئیس مجلس به این نکته که از چهارماه 
قبل مشغول رایزنی بودند و کار کارشناسی کردند، اشاره 
کرد اما با این سخن که تازه وارد کار شدیم و تا آمدیم 
اعتبارنامه ها تایید و کمیسیون ها تشکیل شود، در تضاد 
است. واقعیت این است که انتخابات آمریکا برگزار شده و 
جو بایدن همچنان بر اینکه به برجام برمی گردد، پایبند 
است. او به واسطه شکل ظاهری این مصوبه که اروپایی ها 
را به سمتش سوق می دهد، موفق عمل خواهد کرد. 
درواقع دولت و مردم ایران که طی چهار سال دوران 
ترامپ و خصوصا از اردیبهشت سال گذشته که از 
برجام خارج شد، شیرینی و حلاوت برجام را نچشیدند 
اکنون هم توفیق اینکه ببینند بایدن به قبل از خروج از 
برجام برمی گردد یا نه را ظاهرا ندارند. ولی از نظر اصل 
قانونگذاری باید بگویم که تعجب کردم! به این علت که 
آنچه در برجام به امضای طرفین رسید، مختص تصمیم 
دولت روحانی نیست بلکه تصمیم کلان حاکمیت بود. 
به یاد داریم که زمان نهایی شدن برجام که پای وزیر 
خارجه وقت آمریکا شکسته بود، وزیر خارجه کشورمان 
به پایتخت آمد تا مجوز لازم را کسب کند و حالا خروج 
به این سرعت با تعیین ضرب الاجل برای دولت که عملا 
با آغاز کار دولت جو بایدن برخورد می کند، مواجهیم که 
برخلاف بندهای برجام، تعهداتی بر دولت بار کردند که 
اگر آنها را انجام دهد، این بهانه را که به تعهدات برجامی 
خودمان عمل نکرده ایم به دست طرف های مقابل 
داده ایم واگر درصد غنی سازی را بالا ببریم به مثابه خروج 
از برجام است. اما چه اتفاقی می افتد در مصوبه ای که 
عدم اجرای آن، مجازات زندان را در پی دارد؟ نامه ای به 
مقام معظم رهبری نوشته شود تا به هیات حل اختلاف 
سران قوا ارجاع و تصمیمی که گرفته می شود، سیاست 
کلی نظام است که علی القاعده آقای روحانی چاره ای جز 
استفاده از این مسیر ندارد یا عدم اجرای مصوبه که در این 
صورت مواجهه با زندان است. در قانون مجازات اسلامی 
برای مسئولان دولتی که قانونی را اجرا نکنند، مجازات 
تعیین شده که خیلی از این مجازات کمتر است. به خاطر 
داریم که آقای احمدی نژاد می گفت من اصلا این قانون 
را قبول ندارم و در همان زمان نوشتم که نمی توانید 
بگویید من قبول ندارم و در قانون صراحتا برای کسی 
که اجرا نکند، قید شده که چه باید کرد. اکنون با این 
وضعیت که موضوعی برای دولت تعیین شده و مجازاتی 
در خود دارد، روبه رو شدیم. از طرفی وقتی به بعُد خارجی 
موضوع نگاه می کنیم اگر به تعهدات برجامی مان عمل 
نکنیم، مصائبی درپی دارد ولی از اینکه اگر در داخل 
قوانینی گذاشته شود که دولت را مکلف کند که برخلاف 
بندهای برجام عمل کند، مشمول برجام نشود، سخنی 
به میان نیامده است. سوال این است که چه اتفاقی 
می افتد؟ حاکمیت شش قطعنامه فصل هفتمی با عدم 
اجرای تعهدات موضوع قطعنامه ۲۲۳۱ حاکم می شود. 
یعنی حاکمیت قطعنامه ۲۲۳۱ کنار رفته و مجددا شش 
قطعنامه فصل هفتمی اعتبار پیدا می کنند که همان 
مکانیزم ماشه است. یعنی خودبه خود بدون اینکه شورای 
امنیت سازمان ملل تشکیل جلسه دهد، عملا مکانیزم 

ماشه فعال می شود.

  نعمت احمدی
حقوقدان

 بگذاریم    دیپلمات ها
 کارها را پخته 
پیش ببرند

آیا مکانیزم ماشه فعال خواهد شد؟

                          گفت وگوهای  آرمان ملی                                                
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فریدون مجلسی :
 آمریکا به راحتی 

به برجام بازخواهد گشت
وحید شقاقی شهری : 

مصوبات تاثیرگذار باید پیوست 
اقتصادی داشته باشند

اگرچه نمایندگان مجلس یازدهم با احتمال پیروزی مجدد دونالد 
ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری سوم نوامبر آمریکا سعی کردند با 
پیش کشیدن طرح خود موسوم به »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها«، 
توان و ظرفیت چانه زنی سیاسی و دیپلماتیک تهران را افزایش دهند، 
اما جا داشت حداقل تا زمان انجام اقدامات عملی دولت آتی آمریکا، 
مجلس دست به کاری نمی زد تا متناسب با عملکرد دولت بایدن فضا را 
مدیریت می کردیم. ولی به نظر می رسد اقدامات مجلس با حرکتی با این 
میزان عجله برای تصویب کلیات این طرح، ارجاع آن به شورای نگهبان، 
رفع ایرادات این شورا و در نهایت ابلاغ طرح در روز چهارشنبه به دولت 
برای اجرا جای هزاران سوال و اما و اگر دارد. پیرو نکته فوق، نمایندگان 
مجلس سعی کردند با مانور و تاکید بیش از حد روی ماده ۶ طرح اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها )ماده ۶: دولت جمهوری اسلامی ایران 
موظف است در صورت عدم اجرای کامل تعهدات کشورهای متعهد از 
جمله کشورهای ۱+۴ )آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و روسیه( توافق 
هسته ای در قبال ایران و عادی نشدن روابط کامل بانکی و عدم رفع کامل 
موانع صادرات و فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران و برگشت 
کامل و سریع ارز منابع حاصل از فروش، یک ماه پس از تصویب این 
قانون در مجلس، نظارت هایی فراتر از پادمان از جمله اجرای داوطلبانه 
پروتکل الحاقی را متوقف کند.( بر اساس تبصره این ماده )منظور از دولت 
در این قانون حسب مورد قوه مجریه، هیأت وزیران و کلیه دستگاه های 
اجرایی ذی ربط است(، فضا را به این سمت پیش ببرند که اساساً این طرح 
مجلس به دنبال حفظ منافع ملی، صیانت از حقوق ملت و فرصت دادن 
به طرف های برجامی و نیز دولت برای افزایش توان چانه زنی است.قطعاً 
مشکل دولت حسن روحانی با طرح مذکور به ماده ۶ باز نمی گردد، بلکه 
چالش ها و تبعات اجرایی شدن مواد ۱ تا ۵ است که می تواند شرایط را به 
شدت پیچیده و بغرنج کند و به گونه ای جمهوری اسلامی ایران را در یک 
بن بست دیپلماتیک قرار دهد. به واقع طرح مذکور مجلس احیای همان 
نگاه دولت محمود احمدی نژاد بود که نهایتاً پرونده فعالیت های هسته ای 
ایران را از آژانس بین المللی انرژی اتمی و شورای حکام به شورای امنیت 
سازمان ملل کشاند که با سال ها ممارست دیپلماتیک این پرونده از 
شورای امنیت ملی سازمان ملل خارج شده است. بی شک با رادیکال شدن 
فضای دیپلماتیک و به دنبال آن فضای سیاسی داخلی، در سایه مجبور 
کردن دولت به اجرای مفاد طرح، آن هم در ماه های منتهی به انتخابات 
ریاست جمهوری قطعاً  گفتمان تک صدایی در کشور حاکم می شود تا 
در نهایت گزینه متبوع این جریان را به کرسی پاستور برساند. در این 
راستا نادیده گرفتن اقداماتی مانند تولید اورانیوم با غنای ۲۰ درصد، 
ذخیره سالانه اورانیوم با غنای ۲۰ درصد به میزان حداقل ۱۲۰ کیلوگرم 
در کشور، افزایش ظرفیت غنی سازی و تولید اورانیوم غنی شده با سطح 
غنای متناسب هر یک از مصارف صلح آمیز کشور به میزان ماهانه حداقل 
۵۰۰ کیلوگرم، آغاز عملیات نصب، تزریق گاز، غنی سازی و ذخیره سازی 
مواد تا درجه غنای موردنیاز، با حداقل ۱۰۰۰ دستگاه ماشین های نسل 
دوم پیشرفته )IR -۲m( ،  بهینه سازی و راه اندازی عامل واکنش 
)راکتور( ۴۰ مگاواتی آب سنگین اراک، طراحی یک عامل واکنش 
)راکتور( آب سنگین ۴۰ مگاواتی جدید با هدف تولید همسان های 
پایدار )رادیو ایزوتوپ(، توقف نظارت های فراتر از پادمان از جمله اجرای 
داوطلبانه پروتکل الحاقی و ... به معنای ناکام گذاشتن تمام تلاش های ۷ 

سال گذشته دولت روحانی است. بنابراین جا داشت مجلس با دعوت...
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طبق آمار رسمی، به زودی تعداد جان باختگان ویروس کرونا به 
۵۰هزار نفر خواهد رسید و این روزهای دردناک و سخت در تاریخ 
کشور ما برای همیشه ثبت خواهد شد. شیوع کرونا یک فاجعه  با 
نهایت مظلومیت برای قربانیان و بازماندگان آنهاست که حتی 
نمی توان برای ۵۰هزار فوتی و ۵۰هزار خانواده یک مراسم ترحیم 
ساده برگزار کرد. در ۱۰ ماه گذشته، تناقض در تصمیمات یکی از 
عواملی بوده که مساله را به این شرایط کشانیده است. در تازه ترین 
اظهارنظر نیز، مسئولان سه روز جلوتر اعلام کرده اند که استان 
»فوق قرمز« تهران )باز هم با استناد به صحبت های خودشان( بعد 
از دو هفته اعمال محدودیت تغییر وضعیت به رنگ نارنجی می دهد، 
آن هم در روز شنبه )۱۵ آذر( و در پایان مهلت محدودیت های دو 
هفته ای! در این بین سوال همه ما این است، آیا با کاهش حدود 
۱۰۰ نفر از تعداد فوتی ها در کشور و با عدم تغییر در آمار ابتلای 
روزانه به کرونا، می توان با قاطعیت چنین امیدی را به مردم داد؟ 
بی شک این گونه موضع گیری ها با توجه به واقعیت هایی که مردم 
می بینند، تاثیر منفی در اعتماد عمومی دارد. تناقض در تصمیمات 
نیز مزید بر علت شده و همه شاهدیم زمانی که سفرها با خودروی 
شخصی ممنوع اعلام می شود و جریمه برای آن تعیین شده، ولی 
سفر با وسایل نقلیه عمومی آزاد است. درحالی که سفر با یک یا دو 
سرنشین در خودروی شخصی بهتر از حضور ۴۰ نفر در یک اتوبوس 
و واگن های قطار نیست؟ همچنین در چند روز گذشته و با نوسان 
قیمت ها، بازارهای تهران روزهای شلوغی را پشت سر گذاشته و 
صف  طولانی خرید مرغ دولتی، میوه، تخم مرغ و... همه معادلات 
و اهداف محدودیت ها را برهم زده است. یک روز تخم مرغ مشکل 
مردم است و روز دیگر میوه و مرغ! اینها همه دست به دست می دهد 
که مردم نگران آینده شان باشند و استرس و نگرانی به باور پزشکان، 
سیستم دفاعی بدن را در مقابل ویروس کرونا به شدت ضعیف 
می کند. پس وقتی نمی توان عرصه معیشت مردم را کنترل کنیم، 
اعمال محدودیت ها کارساز نخواهد بود. بی شک اگر می خواهیم 
در نبرد با این ویروس کرونا پیروز باشیم، باید اعتماد مردم را 
جلب کنیم و ملت با دولت همراه باشد. همه ما به یاد داریم که از 
اواسط اسفند پارسال تا ۱۳ فروردین امسال، مردم چگونه در خانه 
نشستند و همین امر موجب شد که آمار مرگ و میر روزانه به ۳۷ 
نفر برسد. برای همراهی مردم اعتماد لازمه نخست است. به عنوان 
مثال، در ارائه لایحه ۱۴۰۰، سخنانی مطرح شد که با واقعیت های 
زندگی مردم همسو نیست. به آمار و ارقامی اشاره شد که شاید از 
لحاظ حساب و کتاب ریاضی، درست باشد، ولی مردم به سفره های 
خالی شان نگاه می کنند و زمانی که این صحبت ها برایشان عجیب و 
غریب است، خودشان را با سیاست های دولت تطبیق نخواهند داد. 
به عنوان مثال، در موضوع جریمه کردن ۵۰۰هزار تا یک میلیونی 
تومانی خودروها و کسبه متخلف در زمان اعمال محدودیت ها، 
مردم می گویند که این جریمه ها منبعی برای تامین کسری درآمد 
و بودجه دولت شده است! نمی گویم این موضوع حقیقت دارد، 
اما مردم اینطور برایشان تلقی می شود. پس مردم راه خودشان را 
می روند و توجهی به هشدارها ندارند و نتیجه آن آمار بالای شیوع 
بیماری و مرگ و میر ناشی از آن خواهد بود. پس اصل نخست 
مبارزه با کرونا همراهی مردم با دولت است و این همراهی به اعتماد 

عمومی نیاز دارد که این روزها آسیب زیادی دیده است.

وضعیت نارنجی تهران با کدام منطق؟

  محمد زاهدی اصل 
استاد مددکاری اجتماعی 

جلال میرزایی 
فعال سیاسی اصلاح طلب

زمانی که در دولت و مجلس کسی در راس قدرت قرار 
می گیرد یک سری نیروهای جدیدی می آورد که این گروه 
در آنجا رسوب پیدا کرده، استخدام شده و می مانند. در 
حقیقت اکنون هزینه های جاری خیلی بالاست که واقعا 
کمرشکن هستند. در حال حاضر هر نماینده اجازه دارد تا 
دو نیرو در اختیار بگیرد و پول این دو نفر نیرو به نماینده ها 
داده می شود. حال برخی از نماینده ها نیرو می گیرند و برخی 
نیز نمی گیرند. این در حالی است که طبق آیین نامه داخلی 
مجلس نمایندگان می توانند پنج نیرو هم از ادارات به خدمت 
بگیرند که گاهی می بینیم نماینده ها از این ۵ نیرو استفاده 
می کنند و همان ها را در دفتر می گذارند و آن دو نفر نیرو را 
از میان اقوام  و بستگان خود استفاده می کنند. مثلا اکنون 
این مجلس از ابتدا اعلام کردند که ما همه کارها را بر مبنای 
شفافیت انجام می دهیم درحالی که تاکنون شفافیتی از آنها 
ندیده ایم؛ شفافیت یعنی اینکه در همه چیز شفاف باشیم. 
مگر این مجلس نمی گفت که می خواهیم شفافیت آرا داشته 
باشیم؟ پس چرا الان شفاف اعلام نمی کنند که به چه طرح و 
لایحه ای رای داده  یا ندادند؟ از طرفی راجع به دریافت حقوق 
و مزایا نیز حرف درستی نمی گویند که چه مقدار دریافتی 
دارند یا پول دفتر می دهند. حتی نماینده هایی داریم که پول 
دفتر را تا بیست و سی میلیون تومان می گیرند اما دفتری هم 

باز نکرده اند. در این میان هزینه ها چه می شود؟ در جریان اخیر 
دریافت خودروی نمایندگان اعلام شد که هیچ نماینده ای 
خودرویی نگرفت اما اتفاقا نمایندگان خودروی خود را دریافت 
کردند و پول آن را نیز پرداخت کردند. جالب است که ۲۷۰ تا 
۲8۰ نماینده داریم اما می گویند برای حدود پانصد خودروی 
دناپلاس قرارداد بسته اند. اولا که از بیرون نیرو آورده اند و از 
نیروهای قدیم مجلس استفاده نکرده اند. مدیر کل پشتیبانی 
مجلس را دیدم و از او پرسیدم که چه کار می کنید و او گفت، 
ما را خانه نشین کردند اما حقوق مان را می گیریم. این نشان 
می دهد که خود مجلس نیز قانون مدیریت خدمات کشوری را 
اجرا نمی کند. درحالی که قانون مدیریت خدمات کشوری آمد 
که همه سازمان ها، وزارتخانه ها و دستگاه ها اطاعت کنند. اما 
استثناها باعث شد این قانون به خوبی اجرا نشود. الان مجلس 
خود را مستثنا کرده و قانون مدیریت خدمات کشوری را اجرا 
نمی کند. از طرف دیگر می بینیم گاهی یک مدیرکل در مجلس 
یک و نیم برابر نماینده مجلس حقوق می گیرد. الان برخی 
بیکارند اما برخی گروه های دیگر را به سر کار آورده اند. این روال 
کاملا غلط است و در کشور نظام شایسته سالاری نیست. البته 
در دستگاه های دیگر نیز روال به همین گونه است. فرماندار، 
بخشدار و استاندار با یک دولت می آیند و پس از تغییر دولت 
تیم جدیدی افراد جدیدی را روی کار می آورد. مثلا در فلان 
جا معاون اداری یک دندانپزشک است یا تحصیلات مسئولی 
اصلا ارتباطی با کارش ندارد. لذا تخصص گرایی، علم گرایی، 
شایسته سالاری اصلا رعایت نمی شود و به فنا رفته است. از این 

جهت است که وضع کشور اینگونه است.

نوزادی ۴۵ روزه به دلیل تشنج، از بیمارستان آبدانان به مرکز 
استان ایلام منتقل و در بیمارستان امام خمینی  ایلام بستری 
می شود، متعاقب آن پس از اقدامات پزشکی و بستری در بخش 
مراقبت های ویژه کودکان، تحت مداوا قرار می گیرد. وی به دلیل 
افت فشارخون و کاهش سطح هوشیاری و در نهایت با کاهش 
ضربان قلب و قطع تنفس تحت عملیات احیای قلبی-تنفسی 
قرار گرفته و بعداز عدم موفقیت، عملیات احیا قطع می شود و 
سپس متوفی به سردخانه بیمارستان منتقل می شود. )بخشی 
از گزارش دانشگاه علوم پزشکی(. ایمانی پدر نوزاد گفت: نوزاد 
بعد از سه روز در کما اطلاع دادند که فوت شده است و ما برای 
تحویل جنازه به بیمارستان رفتیم که از ما خواستند کتبا 
بنویسیم از تیم پرستاری هیچ شکایتی نداریم؛ بعد از اینکه 
نوزادمان ۲ساعت و نیم در سردخانه بود از ایلام تا آبدانان 
)۱۷۵ کیلومتر( با ماشین خودم نوزاد را به غسالخانه انتقال 
دادم. در غسالخانه، غسال متوجه علائم حیاتی نوزاد می شود 
که به اورژانس رسول اکرم)ص( اطلاع و بعد از تایید برای 
مراقبت بیشتر به بیمارستانی در آبدانان انتقال داده می شود 
و از آنجا نوزادمان را به اهواز انتقال دادند. نوزادمان در بخش 
آی سی یو بستری است؛ )خبرگزاری فارس(. به محض اطلاع 

دادستان مرکز استان ایلام از این موضوع کارگروهی با حضور 
جانشین دادستان، بازرسی و سازمان نظام پزشکی تشکیل و 
به دانشگاه علوم پزشکی ۴8ساعت مهلت داده می شود گزارش 
اقدامات اخیر را در اختیار دادستان مرکز استان قرار دهند. با 
گذشت قریب به ۲۴ ساعت روابط دانشگاه علوم پزشکی بدون 
هرگونه واکنشی تصمیم به سکوت می گیرد اما پس از انتقاد 
نماینده حوزه جنوبی استان در مجلس )مهندس علیزاده( 
و انتقاد و اعتراض به این روند، اقدام به انتشار جوابیه ای که 
ضمن »نادر« دانستن این رخداد در بخشی از آن آورده است: 
»با رضایت والدین جهت دفن، اجازه انتقال توسط بیمارستان 
صادر گردیده...« نکته ای که جای تاسف دارد، دانشگاهی که 
باید در چنین شرایطی  به لحاظ جریحه دار شدن احساسات 
افکار عمومی خود را در مقام عذرخواهی قرار دهد، با ادبیاتی 
طلبکارانه به رضایت والدین این بیمار که در بحرانی ترین حالت 
روحی و روانی قرار داشته اند اشاره می کند، رضایتی که رافع 
مسئولیت کیفری متولیان امر نخواهد بود. در همین راستا 
برخی از وکلای دادگستری استان اعلام داشتند درصورتی که 
والدین این نوزاد قصد پیگیری حقوقی موضوع را دارند به صورت 
رایگان آماده پذیرش وکالت این خانواده خواهیم بود. نوزادی 
که نسخه زنده به گوری اش پیچیده شد، ولی دست خدا بالاتر 
از دست هاست، اما برای آن دوساعت ونیم مظلومیتش، در 
سردخانه بیمارستان، آرام و قرار ندارم و با نهایت تاسف و پس 
از تلاش های کادر پزشکی بیمارستان اهواز آدین آسمانی شد.

شایسته سالاری و تخصص گرایی به فنا   نرود

برای آن ۲ساعت و نیم مظلومیت

  موسی الرضا ثروتی
نماینده ادوار مجلس

حسن نجفی 
فعال حوزه رسانه 

صفحه2

آرمان ملی: پس از آنکه سیاست های اعمال محدودیت ها و 
مقررات سخت گیرانه نسبت به کاهش آمار شیوع کرونا در 
جهان با شکست مواجه شد، حالا همه مردم جهان در انتظار 
تولید انبوه واکسن های کرونا هستند. نیم کره شمالی زمین...

صفحه 8

تحلیل هفتگی بازار سرمایه

رشد درآمدزایی 
از بازار سهام در 

بودجه 1400

    روحانی به منتقدان: 
   هول نشوید، عجله    
   نکنید،خدمات دولت 
  تقدیم به شما

 دستور رئیس دستگاه قضا 
در کمتر از یک سال به نتیجه رسید

 واگذاری تراورس 
ابطال شد

    ممنوعیت حذف سفارش 
   در پنج دقیقه پایانی پیش گشایش   
آرمان ملی: بازار سرمایه هفته دوم آذر ماه 
را با افت و خیز بالایی پشت ســر گذاشت 
و تحلیلگران معتقدند مقاومت شــاخص 
کل، برای رسیدن به ارتفاع یک میلیون و 
۵۰۰ هزار واحد یکی از عوامل اصلی برای 
استراحت چند روز بازار خواهد بود. همچنین 
ســازمان بورس هفته قبل در اطلاعیه ای 

اعلام کرد، حذف سفارش در پنج دقیقه ...

 تجربه کاهش آمار اردیبهشت و موج های 
بعدی کرونا تکرار می شود؟  

 »نارنجي«رنگِ بازگشت 
به زندگي

  اسامی مشاغلی که 
امروز فعالیت شان آغاز می شود

 »آرمان ملی« وضعیت ساخت واکسن کرونا 
در جهان  را بررسی می کند 

واکسن ایراني در تست 
مصونیت انساني

   در صورت موفقیت آزمایشات واکسن 
»شفافارمد«، تولید انبوه تا پایان سال

آرمان ملی: از امروز )شنبه ۱۵ آذر( و با پایان محدودیت های 
کرونایی در ۴۴۰ شهر و اعمال محدودیت های  شدید در ۱۵۰ 
شهر با وضعیت قرمز )از جمله پایتخت(، وضعیت نیمه عادی یا 
به قول اعضای ستاد ملی کرونا »محدودیت های هوشمند« ...

صفحه  8

صفحه5

صفحه6
 فائزه هاشمي در انتقاد 

از معصومه ابتکار مطرح کرد
ردپاي تفکیک جنسیتي 

 در دولت؛
 چرا واقعا؟

    سکونت پسر 
   شرط تخلیه خانه 

    از سوی 
  مستاجر!

صفحه 3

»آرمان ملی« از فشارهای همزمان داخلی و خارجی علیه دولت گزارش می دهد

هر دو  دنبـال تـخریب
   در کمال ناباوري و تاسف، دلواپسان مجلس و تندروهاي کاخ سفید و تل آویو

هردو درصدد تخریب و تنش و حذف برجام و این دولت هستند
   رئیس مجلس در گفت وگوی زنده تلویزیونی: در طرح مجلس دنبال خروج از برجام نیستیم

صفحه 3

    برخی برای تخریب روحانی در مجلس مأموریت دارند
    دلواپسان دیروز به بی انصافان امروز تبدیل شده اند

صفحه 11

 نان برخی در وجود 

تشنج است تا گفت وگو

حسین کمالی در گفت و گو با»آرمان ملی«:

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

یک طرح جنجالی و هزاران سوال بی پاسخ
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با تروریسم در ایران 
مانند تروریسم در 
فرانسه برخورد کنید

دبیر ســتاد حقوق بشــر قوه قضائیه 
طی نامه های جداگانه بــه دبیرکل و 
کمیسرعالی حقوق بشر سازمان ملل، 
خواستار محکومیت صریح ترور شهید 
فخری زاده به عنوان عملیات تروریستی 
شد و گفت: یک بار هم شده با تروریسم 
در ایران مانند تروریســم در فرانسه و 
اتریش برخورد کنید. ایسنا نوشت، علی 
باقری کنی طی نامه های جداگانه ای به 
دبیرکل سازمان ملل متحد و کمیسر 
عالی حقوق بشر این ســازمان با اشاره 
به جنایت ترور دانشــمند برجسته و 
ممتاز هســته ای و دفاعی کشورمان، 
شهید محسن فخری زاده، تصریح کرد: 
انفعال و بی عملی در برابــر این اقدام 
مجرمانه، شائبه  مشروعیت بخشی به 
تروریسم را تقویت کرده، افراطی گری 
و تروریسم را اشــاعه داده و موجبات 
مسئولیت بین المللی ســازمان ملل 
متحــد را فراهم خواهــد آورد. باقری 
تاکید کرد: کیفرزدایی از تروریست ها 
و تروریسم شــویی، جامعه جهانی را با 
چالش های جدیــدی در رابطه با صلح 

و امنیت بین المللی مواجه کرده  است.

خــــبر کوتــــاه
 واکنش ایران 

به توییت مقام سعودی
سخنگوی وزارت امور خارجه به اظهارات 
اخیر عادل الجبیر علیه ایران واکنش نشان 
داد. سعید خطیب زاده در صفحه توئیتر 
خود نوشت: »برای چندین دهه، وهابیت 
– پرورش یافته قدرت های استعماری - 
یگانه منبع تعصب کور، نفرت و تروریسم در 
منطقه ما و فراتر از آن بوده است. واقعیت: 
ما  تروریستی در منطقه  همه گروه های 
آموزش دیده مدارس و مکتب تحت حمایت 
مالی عربستان سعودی هستند. هیچ میزانی 
از ابهام آفرینی توسط سعودی ها نمی تواند 
این واقعیت کریه را پنهان کند. جنایات در 
یمن و پرونده بدنام خاشقچی برخی از دیگر 
شیرین کاری های آنهاست. تازه ترین مورد: 
ایستادن دوشادوش حامی اصلی تروریسم 
دولتی علیه فلسطینی ها. سعودی ها باید این 
رویه را تغییر دهند. سیاست تنش آفرینی 

دیگر قابل تداوم نیست.«

 ارائه لیست 
عاملان سقوط بورس

نایب رئیس مجلس در نامه ای به رئیس قوه 
قضائیه، لیست شرکت هایی را که با عملکرد 
سوء خود باعث سقوط شاخص بازار سرمایه 
شده اند، ارائه کرد. امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی در نامه ای به آیت ا... رئیسی خواستار 
شد که اعضای شورای عالی بورس، مدیران 
سازمان بورس و وزرای اقتصادی دولت نسبت 
به نقش خود پیرامون صعود کنترل نشده بازار 
و سقوط ناگهانی آن، مورد مواخذه قرار گیرند. 
وی با بیان اینکه به درخواست او دادستان 
تهران مامور به بررسی موضوع شده، مدعی 
شده است: متاسفانه مدیران سازمان بورس 
و اوراق بهادار با اهمال و ترک فعل در وظایف 
نظارتی خود طبق ماده ۵۲ قانون بورس اوراق 
بهادار بعد از ۴ ماه هنوز لیست متخلفین 
و مسببین سقوط شاخص بازار سرمایه را 
ارائه نکرده اند و مانع  به مراجع قضایی 
پیگیری های مجلس و مراجع قضایی شده اند.

 دنبال توافق جامع تری 
با ایران هستیم

درحالی که مقامات کشورمان تاکید دارند 
درباره توافقی که پیش  از این بر سر آن مذاکره 
کرده ایم، مذاکره نخواهیم کرد، وزیر خارجه 
آلمان با طرح این ادعا که توافق ۲۰۱۵ ایران 
دیگر کافی نیست خواستار رسیدن به توافق 
هسته ای جدید و جامع تری شد که به مساله 
موشک های بالستیک ایران نیز رسیدگی کند. 
هایکو ماس، وزیر خارجه آلمان روز جمعه در 
گفت وگویی با اشپیگل گفت: نوعی توافق 
هسته ای نیاز است که آن نیز در راستای منافع 
ما باشد. درحالی که ایران بارها تاکید کرده به 
دنبال سلاح هسته ای نیست، وی در اظهاراتی 
زیاده خواهانه ادامه داد: ما انتظارات واضحی از 
ایران داریم؛ ایران همچنین باید نقش دیگری 
را در منطقه بازی کند. همچنین یاهونیوز به 
نقل از هایکو ماس نوشت که توافق هسته ای 
با دولت بعدی بایدن باید دوباره مذاکره شود. 
هایکو ماس گفت: بازگشت به توافق قبلی 

کافی نخواهد بود.

 هیچ شکایتی 
از فردوسی پور نشده بود

یک عضو ناظر مجلس دهم در شورای 
نظارت بر صداوسیما با اشاره به اظهارات علی 
فروغی مدیر شبکه سه سیما در خصوص 
برنامه نود و عادل فردوسی پور گفت: هیچ 
مورد و شکایتی از آقای فردوسی پور به شورای 
نظارت بر صداوسیما نشده بود. غلامرضا 
کاتب اظهار کرد: خود آقای فردوسی پور 
بعد از اینکه عزل شد به شورای نظارت بر 
صداوسیما شکایت کرده بود اما هیچ شکایتی 
علیه برنامه نود و عادل فردوسی پور از سوی 
مردم، ارگان ها و شخصیت های سیاسی نشده 
بود. علی فروغی، مدیر شبکه سه سیما در 
ویدئویی کوتاه اعلام کرد: در مورد عادل 

فردوسی پور کار داشت از مدار خارج می شد.

فرافکنی نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی

نخست وزیـر رژیــم صهیــونیستـی در یک 
سخنرانی در اندیشکده هادسن که از طریق 
ویدئوکنفرانس برگزار شد در پاسخ به سوالی 
در رابطه با متهم کردن رژیم صهیونیستی 
در ترور محسن فخری زاده از سوی مقامات 
ایران مدعی شد: آنها همیشه ما را متهم 
می کنند، حالا چه درست باشد چه غلط! 
بنیامین نتانیاهو ادعا کرد: درمورد هرچیزی 
که در ایران رخ بدهد ما را متهم می کنند و 
سیاست ثابت ما اقتضا می کند که در مورد 
چنین مسائلی نظر ندهم بنابراین اکنون این 
کار را انجام نخواهم داد. وی در ادامه با تاکید 
مجدد بر اهمیت مقابله با سیاست های ایران در 
منطقه، نسبت به پیامدهای بازگشت احتمالی 
آمریکا به برجام هشدار داد. نتانیاهو در رابطه 
با خبر سفرش به عربستان و دیدار با محمد 
بن سلمان، ولیعهد سعودی نیز گفت: نباید هر 
چیزی که در رسانه ها می خوانید را باور کنید!

مصــوبه مجــلس کمـی  شـتــابــزده بــه نـظر می رســد 
و تنظیم کنندگان آن به هر دلیلی مخالف برجام هستند. همین 
امر سبب شده است تا ناپختگی در آن به چشم بیاید. امری که 
عدم مشورت با دستگاه دیپلماسی آن را نمایان تر کرده و به 
شکلی فاقد کارآیی است. این عدم مشورت یکی از بزرگ ترین 
نقاط ضعف مصوبه مجلس است. عملا می توان گفت که مصوبه 
مجلس خیلی قابلیت اجرایی ندارد. این مصوبه مجلس با 
تحولات روز داخل و عرصه بین الملل نیز کمی در تضاد است 
و بدون در نظر گرفتن مناسبات سیاست خارجی تدوین 
شده است. امروز تندروهای آمریکایی، رژیم صهیونیستی 
و عربستان سعودی نیز در این راستا گام برداشتند تا اجازه 
ندهند که بایدن به برجام بازگردد و فرمان های ترامپ را لغو 
کند. نکته تعجب انگیز این است که برخی در داخل شرایطی 
را فراهم می کنند تا عرصه بر کشور سخت تر شود. همین 
متخاصمان خارجی اقدام به یک ترور ظالمانه کرده تا برخی 
جریان ها تحریک شوند تا بر سر راه برجام  تنش ایجاد کنند و 
به هدف خود نیز رسیدند. هدف این بود تا برجام از بین رود. 
آنها با این هدف این اقدام را انجام دادند تا دیگر برجامی باقی 
نمانده باشد که بایدن بخواهد به آن بازگردد. از سوی دیگر 
باید توجه داشت مدت زمانی که مجلس شورای اسلامی برای 
احیای برجام و عملیاتی شدن آن تعیین کرده است  مناسب 
نیست و واضح است که دولت جدید آمریکا زمان کافی را برای 
بازگشت به برجام نخواهد داشت. بازگشت به برجام و عملیاتی 
شدن آن یک امر زمان بر است و به این سادگی نمی توان آن را به 
روز اول بازگرداند. این یک امر دوطرفه است. ایران نیز تعهدات 
خود را کاهش داده است، پس بنابراین روند سخت تر خواهد 
شد و نیاز به مذاکرات جدی است تا بتوان بار دیگر برجام را 
عملیاتی کرد. در این راستا باید شورای امنیت، اعضای برجام، 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران به گونه ای عمل کنند تا در 
یک راستا گام برداشته و هماهنگی ها در این عرصه به جلسات 
متعددی نیاز دارد و به همین دلیل است که زمانی که مصوبه 
مجلس آن را تعیین کرده است ظاهرا کارشناسی شده نیست. 
جو بایدن پس از روی کار آمدن بدون اینکه ایران به تعهدات 
خود عمل کند نمی تواند به برجام بازگردد و این یک امر واضح 
است و مشخص نیست که به چه علت مجلس به آن توجه لازم 
را نکرده است. اگر ایران بخواهد بر این زمان تاکید کند قطعا 
مانع احیای برجام خواهد شد و به نحوی خودمان برای خودمان 

کار درست کرده ایم.

یــادداشت

آرمان ملی: رئیس مجلس در گفت وگوی زنده تلویزیونی درباره اقدامات 
مجلس برای مقابله با گرانی ها گفت: ما به عنوان نمایندگان مردم نباید 
دغدغه ای جز مردم داشته باشیم. با گرانی ها آشنا هستیم و با مردم صحبت 
می کنیم. مردم از افزایش قیمت ها گلایه مند هستند. محمدباقر قالیباف 
درباره چگونگی مقابله با گرانی ها افزود: در وهله اول باید مشکل گرانی را به 
دو شکل دید؛ بحث اول مشکلات ریشه ای است. یعنی حتی زمانی که تحریم 
و کرونا نبود مردم پذیرفته بودند که هر سال ۲۰ تا ۲۵ درصد قیمت ها 
افزایش پیدا کند. این بدان معناست که تورم برای مردم امری طبیعی بود 
و سالی یک بار در انتظارش بودند. اکنون که ثبات قیمت ها وجود ندارد و 
شاهد گرانی های فزاینده هستیم، ناراحتی برای مردم ایجاد کرده است. پس 
باید بررسی کرد که ریشه اساسی در کجاست. وی توضیح داد: این موضوع 
به کسری بودجه برمی گردد. کسری بودجه در تمامی دولت ها وجود دارد 
و اکنون هم در بودجه ۱۴۰۰ دیده می شود. نکته دیگر به مشکلات جدی 
در شبکه تهیه، تامین و توزیع کالا در کشور برمی گردد. رئیس قوه مقننه 
درخصوص گلایه  دولتمردان که مجلس از قانونگذاری خارج شده و وارد فاز 
اجرایی شده است، بیان کرد: اصلا این گونه نیست. قانونگذاری حق قانونی 
نمایندگان است. حتی آیین نامه های اجرایی مصوب در هیات دولت هم بعد 
از تایید در هیات تطبیق قوانین مجلس قابل اجرا شدن است. ما در مجلس 
کار ریل گذاری و تصویب قانون و تطبیق آیین نامه های اجرایی را انجام 
می دهیم. نباید در اجرا دخالت کنیم. من خیلی بر این موضوع تاکید دارم. 
رئیس مجلس درباره ریشه اصلی مشکلات اقتصادی کشور اظهار کرد: طبق 
تحلیل اکثر متخصصان امر اقتصاد، مشکل اقتصادی جامعه تحت تاثیر دو 
عامل سوءمدیریت و تحریم است. باید سه قوه و تمامی مدیران این مشکل 
قابل حل را رفع کنند. قالیباف ادامه داد: مجلس یازدهم در شش ماه گذشته 
برنامه منظم بر پایه چهار رویکرد مردمی سازی، شفاف سازی، هوشمندسازی 
و کارآمدسازی را دنبال کرد و در تمامی تصمیماتش این چهار مقوله را 
لحاظ کرد. قالیباف عنوان کرد: مجلس به دنبال ایجاد مزاحمت برای دولت 

نیست بلکه ما باید کمک دولت بوده و از مشکلات دولت گره گشایی کنیم. از 
سوی دیگر ما باید به مدیران قوی و باجرات، شجاعت تصمیم گیری بدهیم.  
نماینده مردم تهران در ادامه با اشاره نقدهای وارده درباره طرح اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها بیان کرد: ما در برابر تحریم ها یکی از راه هایی 
که پیش رو داریم بحث خنثی سازی اثر تحریم است که با قوی کردن اقتصاد 
میسر می شود. اینکه گفته می شود این طرح به صورت غیرکارشناسی در 
مجلس تصویب شده کاملا غیرمنطقی است؛ چراکه مجلس حدود چهارماه 
بر روی این طرح در کمیسیون امنیت ملی با همکاری دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی و نظراتی که از سازمان انرژی اتمی و وزارت خارجه گرفته 
کار کارشناسی انجام داده است و اصلا در این طرح به دنبال خروج از برجام 
نبوده ایم. از قضا در این طرح براساس ماده ۳۶ و ۳۷ برجام آماده شده که در 
آن قید شده هرکدام از طرفین که تعهدات خود را اجرایی نکنند طرف مقابل 
حق دارد که تعهدات خود را کاهش دهد. ما به همه تعهدات برجامی خود 
عمل کردیم. آیا طرف مقابل به تعهداتش عمل کرده است؟ ما در این طرح به 
دولت کمک کرده ایم تا از حقوق ملت دفاع کند. از آنجا که آنها به تعهداتشان 
عمل نکردند ما نیز غنی سازی تا ۲۰ درصد را انجام خواهیم داد. قالیباف 
تصریح کرد: بنده خطاب به آقای رئیس جمهور از همین جا اعلام می کنم 
که ما باید در موضوعات ملی و در منافع ملی یک صدا و یک زبان باشیم و با 
همدلی پیش برویم. ایشان درخصوص این طرح فرمودند عده ای هول شدند 
و این طرح را تصویب کردند. اجازه دهید که ما کارمان را کنیم. بنده خطاب 
به ایشان می گویم که کسی هول نشده است. ما دیدیم که وزیر امور خارجه 
نیز در گفت وگوی ویدئوکنفرانسی با اروپایی ها اعلام کردند که طرح مجلس 
قانون است و ما باید آن را اجرایی کنیم. مردم از سران قوا انتظار همدلی، 
همکاری برای حل مشکلات اقتصادی را دارند. بنده به آقای رئیس جمهور 
صراحتا اعلام می کنم که ما در حل مشکلات مردم پای کار بوده و با دولت 
همکاری می کنیم و در عرصه بین المللی نیز یکصدا و یک زبان و با قدرت باید 

پیش برویم و ابتدا اقتصاد خود را برای خنثی سازی تحریم ها قوی کنیم.

 مصوبه مجلس 
و مساله اجرایی شدن آن

ســـرمقاله

علت تصمیم نمایندگان مجلس برای تصویب طرح اقدام 
فوری لغو تحریم ها شفاف نیست اما به نظر می رسد اگر ترامپ 
رای آورده بود، چنین پیشنهادی در مجلس مطرح نمی شد. 
بعید می دانم اشخاصی وجود داشته باشند که بخواهند مسائل 
مهم کشوری در این سطح از حساسیت را که تاثیر زیادی بر 
اقتصاد ما دارد، به مسائل و مواضع حزبی و جناحی وصل کنند. 
چنین تصوری دور از ذهن است. موضوعی که در حال حاضر 
اهمیت دارد این است که در حال حاضر همه تلاش ها باید 
به سمت کاهش فشار تحریم ها باشد تا اقتصاد ایران بتواند 
در شرایط بهتری تولید و صادرات را انجام داده، به ارزهای 
صادراتی خود دسترسی داشته باشد و از فشارهای تحریمی 
خارج شود. در اظهارنظر درباره طرح اخیر مجلس، باید دو 
موضوع را از یکدیگر تفکیک کرد تا موضوع از پیچیدگی خارج 
شود. مذاکره یک موضوع بوده و اینکه رئیس جمهوری آمریکا 
بخواهد به برجام بازگردد، موضوعی دیگر است که به معنای 
مذاکره نیست. زمانی آمریکا با اخذ تصمیمی از برجام خارج 
شده و رئیس جمهوری جدید ممکن است به سمت بازگرداندن 
تصمیمات غلط ترامپ به حالت قبلی حرکت کند. او می تواند 
تصمیمات درست را اخذ کرده و به برجام بازگردد، بازگشت 
آمریکا به برجام نیازی به مذاکره ندارد. آنها باید بپذیرند که 
به برجام متعهد هستند، در این صورت همه چیز به جای خود 
بازخواهد گشت و نیازی به مذاکره جدید وجود ندارد. مذاکره 
ممکن است برای مسائل دیگری مطرح باشد اما بازگشت به 
برجام، مستلزم مذاکره نیست. اگر آمریکا عزمی در این خصوص 
داشته باشد، به برجام بازخواهد گشت و همه جزئیات توافقنامه 
نیز مشخص است. تا انتخابات ۱۴۰۰ ایران زمان زیادی باقی 
مانده است و بررسی نسبت انتخابات ایران با طرح مجلس دارای 
اهمیت نیست. نکته ای که در حال حاضر اهمیت دارد این است 
که پس از انتخابات آمریکا، فردی که دشمن ایران بود، حذف 
شده و کسی در این انتخابات پیروز شده که حداقل، دشمنی 
خود را به صورت علنی ابراز نمی کند. بنا نیست که ماهیت 
بایدن تطهیر شود، زیرا ماهیت آنها با ایالات متحده یکی بوده و 
سابقه آنها مشخص است اما ترامپ دشمنی های علنی با ایران 
داشت. ارتباط این فرد با رژیم اشغالگر، عربستان، کشورهای 
منطقه و باج خواهی هایی که انجام می داد، تعجب آور بود. 
روسای جمهوری پیشین آمریکا هرگز دشمنی خود با ایران را 
این چنین سخیف اعلام نمی کردند. دشمن بسیار خشنی به نام 
ترامپ رفته و جای خود را به کسی داده است که او هم مخالف 
ایران خواهد بود اما نه با درجه دشمنی که ترامپ با ایران داشت. 
باید از این موضوع که بایدن برای بازگشت به برجام ابراز تمایل 
کرده است، استفاده کنیم و مجدد آمریکا را ملزم کنیم تا به 
برجام بازگشته و تعهدات خود را عملی کند. طرح مجلس مانع 
بازگشت به برجام نیست، چرا که بعد از محقق شدن شرایط و 
عمل اروپایی ها و آمریکا به وظایف و تعهداتشان در برجام، ایران 

نیز تعهدات خود را اجرا کرده و باز خواهد گشت.

 استفاده از فرصت 
بازگشت به برجام 

 زمین خواری 
 در همه جا وجود دارد 

اما در البرز حادتر

جلسه  در  قضائیه  قوه  رئیس 
پیگیری اجرای مصوبات سفرهای 
استانی خود به البرز و یزد، بر اجرای 
کامل طرح پایش زندانیان در سراسر 
کشور تاکید کرد و اظهار داشت: باید 
وضعیت تک تک زندانیان به دقت 
بازنگری شود تا کسی بدون دلیل 
در زندان نماند و حتی یک مورد 
هم نباید از قلم بیفتد. آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی با تاکید بر لزوم 
با  دادگستری ها  قاطع  برخورد 
زمین خواری ها گفت: وزارت جهاد 
کشاورزی به عنوان مسئول صیانت 
از ذخایر ملی باید با جدیت وارد 
میدان شود. وی افزود: زمین خواری 
در همه جای کشور وجود دارد و 
از  یکی  اراضی  کاربری  تغییر 
معضلات فراگیر است، اما وضعیت 
در البرز حادتر است، تاکید کرد: 
اقداماتی که برای رفع تصرف اراضی 
و جلوگیری از تغییر کاربری ها انجام 
شده، باید با قاطعیت پیگیری شود. 
آیت ا... رئیسی گفت: جلوی تخلف 
باید از سرچشمه گرفت. هر  را 
قانون شکنی و جرم یک قانون شکنی 

و جرم دیگر را در پی دارد.

برای پیروزی در 1400 
به دولت حمله می کنند

رئیس دفتر رئیس جمهــور با تاکید بر 
اینکــه کار مجلــس کار قانون گذاری 
اســت، اظهار داشــت: قانون گذار باید 
یک هماهنگی با دســتگاه های مجریه 
داشته باشد. آن چیزی که امروز اتفاق 
می افتد ما در گذشــته سابقه اش را هم 
نداشــته ایم. امیدوارم مجلس محترم 
به ویژه آن افرادی که این رویه ناپسند را 
انتخاب کرد ه اند به تذکرات مقام معظم 
رهبری که هم در جلسه ویدئوکنفراسی 
بیان کردند و هم در مواردی دیگر گوشزد 
کردند بیشتر توجه کنند. ایلنا نوشت، 
محمود واعظی درباره تاثیر تصمیم اخیر 
مجلس بر سیاست خارجی و بازار داخلی 
بیان کرد: در فضای مجازی بیان می شود 
که این مجلس از ابتــدا آمده تا با دولت 
مخالفت کند. ما فکر می کردیم که همان 
مخالفت با دولت کافی است و دیگر کاری 
با اقداماتی که مربوط به گشایش برای 
ملت می شــود و می تواند یک مقداری 
فشارها را بردارد نداشته باشند. وی ادامه 
داد: آنها به دولــت حمله می کنند تا در 

انتخابات ۱۴۰۰ خودشان پیروز شوند.

آرمان ملی: رئیس جمهور گفت: بگذاریم 
کسانی که تجربه بیست و چند ساله دارند و در 
دیپلماسی موفق بوده و آمریکا را در این سه سال 
بارها و بارها شکست داده اند، کار را با تانی و دقت 
پیش ببرند. حسن روحانی صبح پنج شنبه در 
مراسم افتتاح طرح های وزارت نیرو خطاب به 
سایر قوا از جمله مجلس، قوه قضائیه و نیروهای 
مسلح اظهار کرد: برادران عزیز که در کشور 
مشغول خدمت هستید همه باید دست به دست 
هم دهیم تا در کشور امید و ثبات ایجاد کنیم. هیچ 
عجله نکنیم و هول نشویم که کاری انجام دهیم. 
اشکالی ندارد اگر دولت موفقیتی به دست آورد 
آن موفقیت را تقدیم شما می کند. غصه نخورید 
که دولت مسائل را حل کرده و تمام می کند. وی 
ادامه داد: ما دست همه کسانی را که به فکر کمک 
به مردم هستند می بوسیم. مسائل با حوصله و 
خردورزی حل خواهد شد. بگذاریم کسانی که 
تجربه بیست و چند ساله دارند و در دیپلماسی 
موفق بوده و آمریکا را در این سه سال بارها و بارها 
شکست داده اند، کار را با تانی و دقت به پیش 
ببرند. شما هم کمک کنید. ما همه برادریم و هدف 
واحد داریم. می دانیم سایر قوا هم نیت خیر دارند 

و می خواهند کارها را سریع تر انجام دهند اما با هم 
مشورت کرده و هماهنگ باشیم و کارها را پخته تر 
پیش ببریم. رئیس جمهور تاکید کرد: مردم ما 
در صحنه هستند و مقاومت آنها اصلی اساسی 
است و اگر دولت و نظام پیروز می شود، در سایه 
همین مقاومت است. روحانی همچنین با ابراز 
خوشحالی از افتتاح طرح های وزارت نیرو اظهار 
کرد: یکی از افتخارات دولت یازدهم و دوازدهم 
این بود که قطع برق نداشتیم یا قطع برق بسیار 
کم بوده است. در این دولت سه برابر گذشته برق 
تولید کرده ایم، تلفات برق هم به ۹ درصد رسیده 
است. پایداری شبکه تقویت  شده و اتصال شبکه 
با کشورهای همسایه در حال انجام است. دولت 
تدبیر و امید برق رسانی به روستاهای ۲۰ خانوار 
را به پایان رساند و اکنون به فکر روستاهای ۱۰ 
خانوار است. در دولت تدبیر و امید برای روستاها 
کار خوبی انجام شد و تقریبا مدارس غیراستاندارد 
و کپری جمع شد. رئیس جمهور تصریح کرد: آثار 
برق امید در پایان آذر اعلام می شود و مشترکان 
کم مصرف از دادن پول برق معاف می شوند. این 
هدیه کوچکی برای کسانی است که صرفه جویی 
می کنند. با اجرای این طرح ۳۰ درصد مردم دارای 

برق مجانی می شوند. ما این کار را برای آب و گاز 
نیز انجام می دهیم. امام )ره( سال ها پیش فرمودند 
آب و برق را برای مستضعفین مجانی می کنیم 
که این گفته امام )ره( اکنون انجام می شود. آنها 
که ناروا می گفتند که این وعده عملی نیست، 
ببینند که این کار در حال انجام شدن است. 
رئیس جمهور همچنین با اشاره به جنگ تمام عیار 
اقتصادی و تحریم ها علیه کشورمان خاطرنشان 
کرد: هیچ کسی در دنیا فکر نمی کرد ایران به خوبی 
در این سه سال مقاومت کند. بسیاری از رهبران 
دنیا از من سوال کردند که چگونه توانستید کشور 
را اداره کنید؛ البته مردم در رنج و سختی هستند 
اما مقاومت کردند. در این سه سال تحریم آب، 
برق و گازی قطع نشد، به واردات بنزین و گازوئیل 
نیازمند نشدیم بلکه بنزین صادر می کنیم، در 
گندم خودکفا شده ایم، در راه آهن، جاده و بندر 
تحولات بزرگی انجام شده است، در زمینه مسائل 
بهداشتی و ایجاد بیمارستان ها هم گام های خوبی 
برداشته شده و ۱۱هزار تخت بیمارستانی در سال 
اضافه می شود. آنها که هیچ چشم بینایی برای 
دیدن خدمات دولت ندارند، باید دقیق تر ببینند 

که چه اقداماتی انجام شده است.

  نباید در اجرا دخالت کنیم

رئیس مجلس در گفت وگوی زنده تلویزیونی: 
در طرح مجلس دنبال خروج از برجام نیستیم

رئیس جمهور:
بگذاریم دیپلمات ها، کارها را پخته پیش ببرند

  روحانی به منتقدان: هول نشوید، عجله نکنید،خدمات دولت تقدیم به شما

وزیر امور خارجه ایران: 

آمریکا و اروپا رفتار مخرب خود را متوقف کنند
وزیر امور خارجه کشورمان در گفت وگویی 
با نشست گفت وگوهای مدیترانه ای درباره 
بازگشت دولت بایدن به برجام و مذاکره آنها 
درباره دیگر مسائل مانند برنامه موشکی ایران 
و نقش آن در منطقه اظهار داشت: آمریکا از 
برجام خارج شد اما از سازمان ملل خارج نشده 
است. به عنوان عضوی از سازمان ملل و شورای 
امنیت مسئولیت هایی دارد. آمریکا باید به 
عنوان عضو دائمی شورای امنیت به قطعنامه 
۲۲۳۱ پایبند باشد. محمدجواد ظریف گفت: 
دولت آمریکا به خاطر اینکه دولت ترامپ رژیمی 
دغلکار بوده تا حد زیادی از این قطعنامه تخطی 
کرده است. اگر دولت بایدن هم می خواهد 
رژیمی دغلکار باشد، می تواند برای اجرای 
تعهداتش به دنبال مذاکره باشد. آمریکا تحت 
این قطعنامه تعهداتی دارد که باید اجرا کند و 
در موقعیتی نیست که برای آن شرط تعیین 
کند. آمریکا باید تخطی از قوانین بین المللی را 
متوقف کند. این به مذاکره احتیاج ندارد. رئیس 
دستگاه دیپلماسی افزود: ما درباره توافقی 
که پیش  از این بر سرش مذاکره کرده ایم، 
مذاکره نخواهیم کرد. این توافق یک بده بستان 
بود. این طور نبود که یک طرف مطالبه کند و 
طرف دیگر اجابت کند. موضوع این است که 
اروپا و آمریکا محدودیت هایی۲۰ به  علاوه 
۱۰ ساله می خواستند. ایران مذاکره را بر سر 
هیچ محدودیتی آغاز کرد و جایی در این بین 

به توافق رسیدیم. این موضوع دو سال مذاکره 
بود و دیگر درباره آن مذاکره نخواهد شد و تمام. 
ظریف بیان کرد: این نشانه عدم سوءنیت است. 
موضوع موشک ها و امنیت منطقه کاملا از طرف 
همه کنار گذاشته شدند، نه به خاطر اینکه آنها 
امتیازی انحصاری به ایران دادند، بلکه به خاطر 
این بود که آنها حاضر نبودند رفتار مخرب 
خودشان را در این زمینه ها کنار بگذارند. به 
مساله تسلیحات توجه کنید. سال گذشته، 
میزان سلاحی که غرب به منطقه خلیج فارس 
فروخت، بیش از هر جای دیگری بود. بیش 
از۱۰۰ میلیارد دلار تسلیحات به این منطقه 
فروخته شد. آیا غرب آماده متوقف کردن این 
رفتار مخرب است؟ غرب از جنگ یمن حمایت 
کرد، غرب از الحاق مناطق حمایت کرد، نه 
به طور رسمی در واقع از الحاق سرزمین های 
فلسطینی حمایت کرد، غرب از تروریسم 
اسرائیلی حمایت کرد. چرا اسرائیل علیه ایران 
اقدامات تروریستی انجام می دهد؟ از جمله 
ترور دانشمند هسته ای ما در هفته گذشته در 
داخل ایران که با محکومیت غرب همراه نبود. 
وی ادامه داد: آیا غرب آماده متوقف کردن 
رفتار مخربش در منطقه ما هست؟ از آنجا که 
آنها آماده کنار آمدن با این نیستند، تصمیم 
گرفتیم آن موضوعات را کنار بگذاریم. وزیر 
امور خارجه کشورمان عنوان کرد: وقتی که 
آنها آماده حل کردن مشکلات رفتار مخربشان 

در منطقه باشند وقتی آمریکا، فرانسه، انگلیس 
و آلمان آماده متوقف کردن حمایتشان از 
رژیمی تروریست، تخطی از حقوق بشر در یمن، 
تکه تکه کردن یک خبرنگار در ترکیه توسط 
نزدیک ترین متحدشان عربستان سعودی 
شوند، سپس می توانند درباره بقیه چیزها 
صحبت کنند. تا زمانی که نتوانند اینها را مطرح 
کنند، باید سکوت کنند. ظریف علاوه بر این 
مطرح کرد: ما باور داریم که حساسیت های 
ملی بسیار جدی هستند. اقدام تروریستی علیه 
دکتر فخری زاده یکی از بزرگ ترین دانشمندان 
ما یک اقدام خصومت بین المللی بود که باید 
محکوم می شد. ما هنوز منتظر هستیم اروپا 
به ویژه تروئیکا )آلمان، فرانسه و انگلیس( آن را 
محکوم کنند. قدردان این هستیم که برخی این 
کار را کردند اما تروئیکا یک اقدام تروریستی 
واضح را علیه ایران محکوم نکرد. ظریف اذعان 
کرد: این موقعیت ماست. یک مصوبه در مجلس 
است که ما از آن رضایت نداشتیم و به وضوح 
گفتیم. اما مانند هر دموکراسی دیگری وقتی 
این طرح تمام روندهای قانونی اش را طی 
کند، به قانون تبدیل می شود و وظیفه ای 
برای دولت می شود که آن را اجرا کند و ما 
آن را اجرا خواهیم کرد چون قانون کشور 
است. این قانون بازگشت ناپذیر نیست. عنوان 
این مصوبه احیای حقوق ایران و اطمینان 
حاصل کردن از لغو تحریم هاست. اروپا و آمریکا 
می توانند به پایبندی به برجام بازگردند و )در 
آن صورت( نه تنها این قانون اجرا نخواهد شد، 
بلکه اقداماتی که ما طبق پاراگراف ۳۶ برجام 
انجام دادیم به حالت قبل بازخواهد گشت. ما 

به پایبندی کامل بازخواهیم گشت.

قاسم محبعلی
 مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت خارجه

اکبر ترکان
تحلیلگر مسائل سیاسی 

  اروپا و آمریکا به برجام بازگردند مصوبه مجلس اجرا نخواهد شد
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گفت وگو

  تحریم های بین المللی در کمین است؟

یک نماینده مجلس دهم در مورد مصوبه اخیر مجلس اظهار 
داشت: این مصوبه مردم را نگران کرده است. آنان به خوبی می دانند 
این قانون، یک مساله فراقوه ای است و یک قوه نمی تواند برای 
همه کشور چنین نسخه  ای بپیچد که تبعات منفی خواهد داشت. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی گفت: از هم اکنون نوسان نرخ در 
بازار ارز و تورم را مشاهده می کنید که موجب ایجاد دغدغه هایی از 
حیث مسائل مختلف و افزایش تنش برای  مردم  شده است. چرا در 
یک موضوعی که مردم باید هزینه اش را باید پرداخت کنند؛ کسی 
از آنها سوالی نمی پرسد؟ وی افزود: فقط به صرف اینکه به مردم 
بگوییم شما مقاومت کنید کافی نیست درحالی که شاید مردم 
بگویند اگر از ما سوال می کردید خودمان هزینه و فاید ه هایش 
را بررسی می کردیم درحالی که این اتفاق نیفتاده است. وی بیان 
کرد: نمایندگان در مجلس شعار می دهند حال آنکه مجلس که 

جای شعار دادن نیست بلکه مجلس جای استدلال و ادله است.

 

دستیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل با بیان اینکه 
قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها فرصت های بزرگی برای 
نظام و دولت ایجاد می کند گفت که باید با همبستگی داخلی 
و عزمی ملی و جهانی، اسلحه تحریم را از دست تروریست های 
کراواتی و ادکلن زده گرفت. حسین امیرعبداللهیان با اشاره به 
قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت 
ایران گفت: دیپلماسی و مذاکره زبان قدرت را خوب می فهمد. 
قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها، فرصت های بزرگی 
برای نظام و دولت ایجاد می کند. آمریکا و سه کشور اروپایی، 
ارکان برجام را نقض یا از آن خارج شدند تا جایی که حتی یک 
بشکه نفت ایران به فروش نرود و یک دلار هم در سیستم بانکی 
به حساب ایران نیاید. وی افزود: البته تلاش و اراده مسکو و پکن، 
در مسیر دوستی و همکاری با جمهوری اسلامی ایران و مقابله 

با اعمال تحریم های یک جانبه آمریکاست. 

معاون دفتر رئیس جمهوری به نطق نماینده مردم بندرعباس در 
جلسه روز چهارشنبه مجلس و نحوه بیان انتقاد وی از رئیس جمهوری 
واکنش نشان داد. علیرضا معزی، معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر 
رئیس جمهور در حساب کاربری خود در توئیتر با اشاره به اظهارات 
یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی و  نحوه بیان انتقاد وی از 
رئیس جمهور به دلیل عدم حضور در جلسه صبح چهارشنبه مجلس 
نوشت: » آنقدر درونمایه  خود را به رخ کشیدید تا آن نهیب تاریخی، 
نصیبتان شد؛ حالا هم با وجود دستور صریح و چندباره  رهبری، 
پایبندی به تصمیمات تخصصی ستاد ملی را به استهزا می گیرید و 
باب توهین تازه ای را می گشایید. ادبتان که هویدا بود، قانون مداری و 
ولایت پذیری تان هم آشکار شد.« نماینده بندرعباس در انتقاد به عدم 
حضور روحانی در مجلس گفته بود: آقای رئیس جمهوری مطمئن 
باش با اینگونه رفتارهایی که از خود بروز می دهی با کرونا نمی میری 

چون مرگ در حین خدمت توفیق می خواهد.

ادبتان هویدا بود؛ 
 قانون مداری تان 

هم آشکار شد

همبستگی؛ راه گرفتن 
اسلحه تحریم از دست 

تروریست ها

 یک قوه نمی تواند 
 برای همه کشور 

نسخه بپیچد

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: معنای اصلاح طلبی چیست 
و چه کسی اصلاح طلب است؟ پس از گذشت حدود دو دهه از عمر جریان 
اصلاحات، هنوز پاسخ های متفاوتی به سوالاتی از این دست داده می شود. 
توافق بر معنا و خوانش واحدی از این جریان، مقدمه ای برای تسریع حرکت 
اصلاح طلبان برای دسترسی به اهداف معین خواهد بود. این موضوع 
راهنمایی برای تدوین برنامه عملیاتی نامزد یا نامزدهای اصلاح طلب در 
انتخابات ۱۴۰۰ و انتخابات های آتی کشور خواهد شد. در همین راستا 
اصلاح طلبان پس از سال ها تلاش، مانیفست اصلاحات را به تصویب رساندند.

 در انتظار مانیفست اصلاحات
سال ۱۳8۴ بود که اولین زمزمه ها از تدوین مانیفست اصلاح طلبان 
مطرح شد. نامه ها و متونی نیز در همین خصوص مطرح شد که اغلب آنها 
با حمایت های چندانی مواجه نشد. پس از نامه ۴8صفحه ای رئیس دولت 
اصلاحات موسوم به »نامه ای برای فردا«، افراد و احزاب وابسته به جریان 
اصلاح طلب، بر لزوم تدوین مانیفست اصلاحات تاکید کردند. در همین 
راستا، سید محمدعلی ابطحی در 8 مهر ۱۳8۴ طی گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به مانیفست اصلاحات گفت: »اگر این مانیفست مشخص شود، در مرحله  
بعد جمع کردن جامعه و پشت سر جریان اصلاحات آوردن آن کار ساده اي 
است؛ چون جریاني که در یک حاکمیت یکدست حاکم است، به شدت آسیب 
کافي به اعتبار خود مي رساند که حتي مي تواند براي آینده مردم و تاریخ 
ایران نگران کننده باشد.« از ۱۵سال پیش تاکنون اظهارنظرهای متعددی 
در خصوص ترسیم نقشه راه اصلاحات انجام شده و متون محدودی نیز در 

این راستا نگاشته شده است اما تاکنون احزاب اصلاح طلب به اتفاق یکدیگر 
برای تصویب این مانیفست اقدام نکرده بودند.
 نقشه  راه اصلاح طلبان ترسیم شد

 ۱۹ شهریور سال جاری، علی صوفی دبیرکل حزب پیشروی 
اصلاحات، در گفت وگویی از در دستورکار قرار گرفتن 
تبیین مانیفست اصلاحات خبر داد و گفت: »درون شورای 
هماهنگی کمیته سیاسی تشکیل شده و این کمیته اکنون 
به دنبال تبیین مانیفست اصلاحات است. به همین منظور 
در جلسات خود از صاحب نظران مختلف دعوت می کند.« 
به نظر می رسد، در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 

دولت آینده، اصلاح طلبان به اجماعی نهایی در خصوص خطوط و مشی 
اصلاح طلبی رسیده اند و کلیات مانیفست اصلاحات به تصویب رسیده است. 
این در حالی است که نگرانی ها برای احتمال ردصلاحیت نامزدهای این 
جریان در انتخابات به بیشترین حد رسیده و اختلافاتی نیز در میان احزاب 
اصلاح طلب دیده می شود. در همین راستا یدا... طاهرنژاد، عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران در گفت وگو با »آرمان ملی« به ارائه توضیحاتی در 

همین خصوص پرداخته است که می خوانید. 
 در ماه های اخیر زمزمه های بسیاری از تصویب مانیفست 
اصلاحات به گوش رسیده است. تصویب این مانیفست در چه 

وضعیتی قرار دارد؟
کلیات مانیفست اصلاحات در جلسه یکشنبه ۱۱ آذر تصویب شد. 
بخش اصلی کلیات بود که به تصویب رسید و درباره راهبردها، جزئیات 
نیز به تصویب رسید. بنابراین می توان گفت، تدوین مانیفست اصلاحات 

محقق شده است.
 آیا این مانیفست راهنمای اصلاح طلبان در انتخابات 1400 

نیز خواهد بود؟
محورهایی که باید اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ روی آنها توافق 
داشته باشند، در این مانیفست احصا شده است. این محورها باید بین مردم 
و افکار عمومی ارائه شود تا آنها بدانند که اصلاح طلبان چه برنامه ای دارند و 
به دنبال چه هستند. مانیفست اصلاحات باید یکبار و به صورت یک مجموعه 
جمع آوری می شد. این موضوع از کارهای بر زمین مانده جبهه اصلاحات بود 
که به لطف دوستان شورای هماهنگی احزاب اصلاح طلب به نتیجه 
رسیده و می توان گفت که اصلاح طلبان در این دوره از انتخابات 
دقیقا می دانند که می خواهد چه فعالیتی انجام دهند. اصلاح طلبان 
این مسائل را با مردم در میان خواهند گذاشت تا مردم بدانند 
که این جریان قصد انجام چه کارهایی را دارند. در مانیفست 
اصلاحات، کلیات رویکرد اصلاحات به انتخابات وجود دارد 
اما یک برنامه اجرایی نیز در دست تهیه است تا هر شخصی 
بنا داشت از جبهه اصلاحات در انتخابات ریاست جمهوری 
اعلام نامزدی کند، برنامه انتخاباتی او نیز منتشر خواهد شد.
 برخی از چهره های سیاسی منتسب به جریان 

اصلاحات، سخنانی مبنی بر مشارکت نکردن در انتخابات را به میان 
آورده اند. نظر شما در این خصوص چیست؟

در شرایط فعلی که کشور بیش از همیشه نیاز به انسجام و وحدت ملی 
دارد، بعید است مباحثی مانند مشارکت نکردن شخصیت های اصلاح طلب 
در انتخابات رنگ بگیرد. طبیعی است که اصلاح طلبان اصرار دارند، نامزدی 

که معرفی می کنند، در انتخابات رد صلاحیت نشود.
 یکی از افراد شاخص جریان اصولگرا نامزدهایی را برای 
مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات معرفی کرده است. علت 

اظهارنظرهایی از این دست چیست؟
 معرفی نامزدهای انتخاباتی اصلاح طلب از سوی اصولگرایان، به این 
شائبه دامن می زند که جریانی دست باز در فعالیت های سیاسی، امکانات 
کافی، فرصت و مجال تبلیغاتی و اهرم های لازم را در اختیار دارد و جریان 
رقیب، کاملا از این امکانات بی بهره است. همین مانده بود که اصولگرایان 
برای اصلاح طلبان نامزد انتخاباتی معرفی کنند. این آخرین پرده نمایش 
آن جریان است و امیدوارم کسی که این کار را انجام داده است، نظر خود 

را تصحیح کند.
 آیا در انتخابات 1400 نیز شاهد ردصلاحیت اصلاح طلبان و 

کاهش مشارکت مردم باشیم؟
امیدواریم با مجموعه تعاملات، گفت وگوها و ارتباطاتی که پیش از معرفی 
نامزدهای انتخاباتی انجام می شود، بررسی های لازم صورت بگیرد که نامزد 
انتخاباتی اصلاحات به مشکل نخورد تا این جریان بتواند با انگیزه کافی وارد 
انتخابات شوند. علت العلل کاهش مشارکت در انتخابات، برخورد شورای 
نگهبان با نامزدهای جریان اصلاح طلب و حذف آنان از عرصه رقابت است. 
ممکن است این موضوع دلایل دیگری نیز داشته باشد اما نسبت به این دلیل، 
دلایل دیگر پررنگ نیستند و می توان آنها را نادیده گرفت. اگر مردم حس 
کنند که انتخابات، سالم و رقابتی بوده و جریانات مختلف سیاسی با سلایق 

مختلف در عرصه رقابت حضور دارند، ما شاهد مشارکت بالا خواهیم بود.
 یکی از نمایندگان مجلس رکورد دریافت بیشترین تعداد 
تکذیبیه را کسب کرده است. بیان سخنان بدون پشتوانه از سوی 

نمایندگان چه آسیبی برای خانه ملت به همراه خواهد داشت؟
که  می کنند  مطرح  را  مباحثی  مجلس  نمایندگان  از  بعضی 
تکذیبیه هایی برای آن صادر می شود. این نمایندگان فضا را برای خود 
مساعد می بینند تا اظهاراتی اینچنینی را مطرح کنند. اگر نهادهای 
ناظر بالادستی اجازه رفتارهایی از این دست را ندهند و نماینده بداند که 
مسئول عواقب اظهارات خود است، سخنان نسنجیده و نادرست را بیان 
نمی کند. در این زمینه نیز تاکنون به وظایف نظارتی عمل نشده و اعمال 
کسی که بارها مجبور به عذرخواهی بابت سخنان نادرست خود شده 

است، باید در ارزیابی ها لحاظ شود.

فریدون مجلسی در گفت وگو با »آرمان ملی«:
 بایدن برای بازگشت به برجام

 به اجازه کسی نیاز ندارد

آرمان ملی- مطهره شفیعی: این روزهای کرونایی در اذهان 
باقی می ماند، روزهایی که نگرانی بیش از هر مولفه ای بر زندگی افراد 
بدون تفکیک زن و مرد، پیر و جوان  و... سایه انداخته است. در این 
شرایط برخی تصمیمات بر این نگرانی ها اضافه می کند. تصمیماتی در 
ظاهر برای تسهیل زندگی در شرایط کرونایی اما در واقع تصمیماتی 
که بار دیگر یادآور نگاه های جنسیتی در جامعه است و نادیده گرفتن 
حق زنان حتی در روزهای سرشار از نگرانی کرونا! یکی از این موارد 
اظهاراتی است که معاون یکی از وزرای دولت داشت. معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه وشهرسازي گفت: اجراي مصوبه تمدید اجباري 
قرارداد اجاره همچنان تا سه ماه بعد از پایان کرونا ادامه دارد و فقط 
یک بند جدید به آن اضافه شده است. محمود محمودزاده، در 
خصوص جدیدترین شیوه اجراي مصوبه تمدید اجباري قراردادهاي 
اجاره که تابستان امسال در ستاد مبارزه با کرونا تصویب شد، افزود: 
اجراي این مصوبه به قوت خود باقي است و موجران نمي توانند 
مستاجران را جواب کنند. او ادامه داد: تنها تفاوتي که شامل اجراي 
این مصوبه شده اضافه شدن بند چهارم با عنوان شرط استفاده ملک 
براي اولاد ذکور است. در صورتي که موجر ملک را براي سکونت 

فرزند ذکور خود بخواهند مستاجر باید ملک را تخلیه کند.«
افزایش دامادسرخانه ها ناقض مصوبه دولت است

آنچه معاون وزیر مسکن، راه و شهرسازی عنوان کرده به نوعی 
بازگشت به زمان های دور است؛ زمان هایی که پدرخانواده دارای 
ملکی وسیع با اتاق های زیاد بود که هر پسر پس از ازدواج همراه 
همسرش در یکی از این اتاق های خانه پدری ساکن می شد. در آن 

دوره نرخ تورم و خرید مسکن آن اندازه بود که پسرحتی می توانست 
با درآمد متوسط صاحب خانه مجزا شود. اما اکنون وضعیت هیچ 
تشابهی با گذشته ندارد. نرخ مسکن و اجاره آن افزایش چشمگیری 
دارد و برخی مردان قادر به تهیه مسکن مجزا نیستند. در چنین 
شرایطی زنانی هستند که ملکی در اختیار دارند و به قول معروف 
صاحبخانه هستند که زندگی مشترک در آن خانه ها شکل می گیرد؛ 
بنابراین اشتباه است که صاحبخانه واژه ای باشد که تنها به مردان 
اطلاق شود. از سوی دیگر، پدران و مادرانی هستند که تمایل 
دارند منزلی را به نام دخترشان کنند که دلایل مختلفی مانند 
اعطای سرمایه در قالب مسکن به دختر یا رفع مشکل نداشتن خانه 
دامادشان از طریق بخشش خانه به دخترشان است. این اهدای 
مسکن از طرف پدر و مادر به دختر ارث تلقی نمی شود و تنها هدیه 
است. در گذشته و در زندگی سنتی تاکید بر این بود که مرد باید 
دارای منزل باشد اما اکنون بسیاری از مردان در خانه های متعلق به 
همسرشان زندگی می کنند و افزایش  نرخ مسکن و سکنی گزیدن 
مردان در خانه زنانشان آن اندازه زیاد شده که رسم و رسوم سنتی 
مانند صاحبخانه بودن مرد رو به فراموش شدن است و به عبارتی 
افزایش تعداد دامادسرخانه ها تفکرات قدیمی را منسوخ کرده است. 
اکنون قابل تامل است که با توجه به این تغییرات، معاون وزیر باز هم 
به تفکیک جنسیتی بپردازد و عنوان کند که اگر صاحبخانه بخواهد 
ملکی را به پسرش بدهد، می تواند از مستاجر بخواهد خانه را در 
شرایط کرونایی خالی کند اما اگر تصمیم واگذاری خانه به دخترش 
را داشته باشد، این اجازه به صاحبخانه داده نمی شود! در این راستا 

فائزه هاشمی، فعال سیاسی و صاحبنظر حوزه زنان با »آرمان ملی« 
گفت وگویی انجام  داده که در ادامه می خوانید.

 اخیرا مطرح شده که موجران نمي توانند مستاجران را 
جواب کنند مگر آنکه بخواهند ملک را به فرزند پسر بدهند. 

یعنی فرزند دختر لحاظ نشده است. برداشت شما چیست؟
خبری با محتوای تمدید اجباری اجاره خواندم که در آن ذکر شده 
بود مالکان به دلیل شرایط کرونا نمی توانند عذر مستاجر را بخواهند 
و خانه خودشان را تخلیه کنند ولی بندی به این مصوبه اضافه کردند 
که بند چهارم با عنوان شرط استفاده ملک برای اولاد ذکور با این 
محتوا بود »در صورتي که موجران ملک را براي سکونت فرزند ذکور 
خود بخواهند مستاجر باید ملک را تخلیه کند.« زمانی که این بند را 
مطالعه کردم بسیار موجب تعجب شد و مصداق هر دم از این باغ بری 
می رسد! اینکه دیگر موضوع ارث و دین و فقه و از روایات و... نیست. 

اخذ چنین تصمیماتی از سوی دولت بعید است.
 جالب است حرکت و واکنشی هم از سوی نهادهای 

متولی حقوق زنان در دولت مشاهده نمی شود.
خانم ابتکار به عنوان معاون رئیس جمهوری در امور زنان باید 
توجه بیشتری به این مسائل داشته و حواسشان جمع باشد که چه 
تصمیماتی در بخش های مختلف دولت در مورد زنان قرار است 
اخذ شود. پدر و مادر اگر بخواهند ملکی را در اختیار دخترشان 
بگذارند شامل این بند نمی شود و تنها فرزندان پسر می توانند از 
این موضوع بهره ببرند که این مساله یادآور تفکر مردسالارانه است. 
البته نمی توانیم از خانم ابتکار توقع داشته باشیم که همه موضوعات 
درباره زنان در دولت را تحت نظر داشته باشد. شاید ایشان از برخی 
تصمیمات بی خبر باشد و نداند چه اتفاقاتی در حال رخ دادن است. 
باید تلاش کند سیاست کلی در دولت تصویب شود و کسی حق 

نداشته باشد رفتار تبعیض آمیز جنسیتی داشته باشد.
 شاید نگاه سنتی هنوز بر بخش هایی حاکم است یعنی 

تامین منزل وظیفه مرد است و نه زن. 
این موضوع ربطی به مسئولیت ندارد. مگر تعداد دامادهای سرخانه 
کم است که در خانه مادرزن، پدرزن و زن ساکن هستند. مشکلات 
اقتصادی فراوان است؛ دختران و پسران زیادی کار ندارند و توان 

ازدواج ندارند. تصویب این مصوبه کار اشتباهی از سوی دولت بود.  
 اگر در جایگاه تصمیم گیران بودید چگونه این بند را 

تصویب می کردید؟
می توانستند در بند ۴ به جای اولاد ذکور از واژه اولاد استفاده 
می کردند. انتظار از دولت آقای روحانی این نبود که چنین مصوبه ای 

داشته باشد. 
 برخی عنوان می کنند این مصوبه ناقص است. یعنی 
صاحبخانه می تواند به بهانه در اختیار قرار دادن ملکش به 

پسرش عذر مستاجر را بخواهد. 
درست است. تفکر غلطی که در مردان وجود دارد، سبب پدیدار 

شدن چنین مصوباتی می شود.

گــزارش

آرمان ملی- حمید شجاعی: طرح اخیر مجلس با عنوان 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها صدای خیلی ها را درآورده و اگر 
بگوییم که با این طرح شاهد یک هماوردی اساسی میان دولت 
و مجلس خواهیم بود سخنی به گزافه نرفته است. در کمال 
ناباوري و ناخواسته دلواپسان و تندروهاي کاخ سفید و تل آویو، 
هردو درصدد تخریب و تنش و حذف برجام و این دولت هستند. 
البته اکثر کارشناسان خواهان آن بودند که این طرح اخیر مجلس 
نیاز به کارشناسی بیشتری داشته است. اما گروهی دیگر تاکید 
کردند که این اقدام مجلس قدرت چانه زنی دولت را افزایش 
می دهد. آنچه مسلم است توافق برجام حاصل سال ها تلاش 
در دولت ها و ساعت ها مذاکره میان مردان مجرب دیپلماسی 
کشور با قدرت های جهانی بود که توانست ایران را از ذیل فصل 
هفتم منشور ملل متحد خارج کرده و بخشی از تحریم ها را نیز 
لغو کند. حال آنکه به وسیله همین توافقنامه و اجرای داوطلبانه 
پروتکل الحاقی مساله ابعاد احتمالی نظامی پرونده هسته ای 
ایران موسوم به P.M.D نیز بسته و بهانه را از دست غربی ها 
گرفته شد و به قرائت عده ای اگر این طرح مجلس به اجرا درآید 
باز هم شاهد رفتن این رفتن ذیل فصل هفتم منشور ملل متحد 
و باز شدن دوباره پرونده P.M.D خواهیم بود. هرچند که پس 
از روی کار آمدن دولت ترامپ شرایط دگرگونه گردید و با خروج 
آمریکا از برجام و وضع تحریم های یکجانبه و ظالمانه علیه ایران 
برجام در وضعیت چندان مطلوبی قرار نگرفت. مزید بر علت نیز 
اینکه تروئیکای اروپایی یعنی ۳ کشور انگلیس، فرانسه و آلمان 
نیز به تعهدات و وظایف خود ذیل برجام و در قبال ایران عمل 
نکردند. اما همین امر نیز باعث شد تا ایران نیز گام  هایی را برای 
کاهش تعهدات برجامی خود آغاز کند که همه این گام ها با 
موفقیت انجام گرفت و دولت نیز گفته که اگر طرفین برجام به 
تعهدات خود طبق آنچه در این توافقنامه آمده عمل کنند ایران 
نیز به تعهدات سابق خود بازخواهد گشت. بااین حال طی چند 
وقت اخیر شاهد هستیم که با روی کارآمدن مجلس اصولگرایان 
آنها به جای اینکه در کنار دولت در راستای منافع ملی و وحدت 
و انسجام ملی قدم بردارند درصدد تقابل با دولت برآمده اند که 
نمونه بارز این موضوع را می توان در مصوبه اخیرشان مبنی بر 
توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی و در نهایت خروج از برجام 
دید. درحالی که اساسا تصمیم گیری در حوزه هسته ای از ابتدا در 
اختیار دولت و شورای عالی امنیت ملی بود و طبق قانون اساسی 
نیز مسائلی که با امنیت کشور سروکار داشته باشند در حیطه 
اختیارات شورای عالی امنیت ملی است. لذا بسیاری ورود مجلس 
به این مساله را به نحوی نقض اصل تفکیک قوا و مداخله در امور 
دولت دانسته اند. باید دید واکنش دولت به طرح مجلس که به 

تایید شورای نگهبان نیز رسیده چه خواهد بود.
 کنایه قالیباف به روحانی

پنج شنبه شب بود که محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در یک 
برنامه تلویزیونی حاضر شد و و در خصوص مصوبه اخیر مجلس 
به بیان توضیحاتی پرداخت. جایی که وی با اشاره به نقدهای 
وارده به غیرکارشناسی بودن این طرح آن را حاصل ۴ماه کار 
کارشناسی خواند و گفت که در این طرح دنبال خروج از برجام 
نبوده ایم. البته سخنان قالیباف به همین جا ختم نشد چراکه وی 
با مخاطب قرار دادن حسن روحانی و صحبت های او که گفته 
بود: »عده ای هول شدند و این طرح را تصویب کردند. اجازه 
دهید که ما کارمان را کنیم« اظهار کرد: کسی هول نشده است. 
مردم از سران قوا انتظار همدلی، همکاری برای حل مشکلات 

اقتصادی را دارند.
 واکنش ظریف

واکنش ها به مصوبه اخیر مجلس تمام نشده و هرازچندی 
یکی از مقامات دولتی یا چهره های سیاسی در مخالفت با این 
طرح اظهارنظر می  کنند. وزیر امور خارجه کشورمان نیز در 
نشست گفت وگوهای مدیترانه ای با ابراز مخالفت با این طرح 
این چنین گفت: یک مصوبه در مجلس است که ما از آن رضایت 
نداشتیم و به وضوح گفتیم. اما مانند هر دموکراسی دیگری وقتی 
این طرح تمام روندهای قانونی اش را طی کند، به قانون تبدیل 
می شود و وظیفه ای برای دولت می شود که آن را اجرا کند و ما 
آن را اجرا خواهیم کرد چون قانون کشور است. البته محمدجواد 
ظریف این را هم گفت که این قانون بازگشت ناپذیر نیست. 
عنوان این مصوبه احیای حقوق ایران و اطمینان حاصل کردن از 
لغو تحریم هاست. اروپا و آمریکا می توانند به پایبندی به برجام 
بازگردند و در آن صورت نه تنها این قانون اجرا نخواهد شد، بلکه 
اقداماتی که ما طبق پاراگراف ۳۶ برجام انجام دادیم به حالت 

قبل بازخواهد گشت.
  گازانبر مضاعف 

یک فعال سیاسی در رابطه با طرح مجلس اظهار داشت: 
اطلاعی از انگیزه سیاسی طراحان این طرح ندارم، اما طبق 
حرف، نطق و شعار های نمایندگان می توان اینگونه گفت که 
نمایندگان و مجموعه اصولگرایان، به دنبال این هستند تا دولت 
را از برجام بیرون بیندازند و آن را به نام خود بزنند. برنا نوشت؛ 
سید مصطفی هاشمی طبا گفت: بار ها آقایان قالیباف، باهنر، 
ولایتی و سایر مقامات کشور مطرح کرده اند، مساله مذاکره و 
برجام یک امر ملی و در سطح بالای مقامات مملکتی است، آقایان 
در مجلس قصدشان این است که بگویند کسی غیر از ما در مقام 
بالای مملکتی، حق تصمیم گیری ندارد، درحالی که همه این 
تصمیمات در سطوح بالا چکش کاری می شود. البته این طرح هم 
در بین مقامات عالی رتبه مورد بحث قرار خواهد گرفت. وی بیان 
کرد: رهبرانقلاب همواره مطرح کردند که مراودات بین المللی 
کشور باید پابرجا باشد. اسرائیل در آذربایجان، کردستان و خلیج 
فارس حضور دارد و به نوعی با این طرح، کشور را در گازانبر 
مضاعف قرار می دهیم. این فعال سیاسی با اشاره به به طرح 
مجلس بیان کرد: طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها حتی به 
نفع خود اصولگرایان هم نیست. نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۹۶ در این خصوص که اگر رئیس جمهور بود این طرح را 
عملیاتی می کرد یا نه تصریح کرد: اگر رئیس جمهور بودم به 
این طرح عمل نمی کردم ولو اینکه دادگاهی شوم و به خلع من 
بینجامد و به زندان بروم، شجاعت این را داشتم که این طرح را 

عملیاتی نکنم و مجازات آن را به جان می خریدم.

ید ا... طاهرنژاد در گفت وگو با »آرمان ملی« خبر داد
مانیفست اصلاح طلبی تصویب شد

 »آرمان ملی از فشارهای همزمان داخلی و خارجی 
علیه دولت گزارش می دهد
هر دو دنبال تخریب

  در کمال ناباوري و تاسف، دلواپسان مجلس و تندروهاي 
کاخ سفید و تل آویو، هردو درصدد تخریب و تنش و حذف 

برجام و این دولت هستند
 هاشمی طبا: اگر رئیس جمهور بودم طرح مجلس 

را عملیاتی نمی کردم!

   سکونت پسر، شرط تخلیه خانه از سوی مستاجر!
آرمــان ملی- علیرضا 
که  طرحی  پورحسین: 
نمایندگان مجلس در روزهای 
پایانی هفته آینده تصویب 
کرده اند، طرح اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها نام دارد که دولت را موظف می کند 
سالانه به میزان حداقل ۱۲۰ کیلوگرم اورانیوم با 
غنای ۲۰ درصد را تولید و در داخل کشور ذخیره 
کند و اینکه دولت موظف شده، ظرف مدت ۲ماه 
دسترسی های نظارتی پروتکل الحاقی را متوقف 
کند. در نهایت اینکه اگر روابط بانکی ایران در اروپا 
و میزان خرید نفت آنها از ایران به شرایط عادی و 
رضایت بخش بازنگشته باشد، دولت مکلف است 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف کند. توقف 
اجراي پروتکل الحاقي نقض برجام به حساب مي  آید 
و طبیعتا مي  تواند مجددا ایران را به شوراي امنیت 
بازگرداند که خواست آمریکا، رژیم صهیونیستي و 
قدرت هایي است که به  دنبال از بین بردن برجام 
هستند. مصوبه مجلس در همان بدو تصویب موجب 
تنش در کشور شد و عملا قیمت ارز را بالا برد و 
اختلافات حقوقی بسیاری را میان برخی ایجاد کرد 
و طبق گفته برخی همان چیزی بود که دشمنان 
انتظارش را می کشیدند. مصوبه ای که در ورای اما 
و اگرهای زیادی مصوب شد و عملا احیای برجام را 
سخت تر کرد. در راستای بررسی این مساله »آرمان 
ملی« گفت وگویی با فریدون مجلسی، دیپلمات 
پیشین کشورمان و کارشناس ارشد مسائل بین الملل 

داشته است که در ادامه می خوانید.
مجلس  اخیر  مصوبه  از  پس  برجام 
دستخوش چه تحولاتی خواهد شد و آمریکا 

چه مسیری را طی می کند؟
بایدن باز هم اعلام کرد که به برجام بازخواهد 
گشت و بارها اعلام کرده که خروج دونالد ترامپ 
از برجام یک اشتباه بزرگ بوده است و این اقدام را 
قبول ندارد. بنابراین او مشخصا پس از روی کارآمدن 
به برجام باز خواهد گشت و به صورت اتوماتیک این 
کشور باید به تعهدات خود در برجام عمل کند. از 
همین رو برخی تحریم هایی را نیز که ایالات متحده 
به صورت یک طرفه فعال کرده است نیز ملغی خواهد 
شد. بنابراین ایالات متحده سیاستش این خواهد بود 
که به راحتی به برجام بازگردد و در این راستا دولت 
بایدن نیاز به اجازه گرفتن از هیچ کسی را ندارد. آنها 
پس از بازگشت به برجام از ایران خواهند خواست 
که به تمامی تعهدات خود عمل کند. هدف نهایی 
آنها این است و در این راستا گام خواهند برداشت. 
در این میان نیز ایران باید به تعهداتی که داده است 
عمل کند، در غیر این صورت خطراتی در کمین 
ایران است. آنچه ایران را تهدید می کند بازگشت آن 
شش قطعنامه ای است که ایران را ذیل تحریم های 
بین المللی قرار می دهد. قطعنامه هایی که در زمان 
دولت احمدی نژاد علیه ایران وضع شدند و کار ایران 

را بسیار سخت کردند. 
 آیا ایالات متحده آمریکا به خواسته ایران 

تن خواهد داد و مشکلات حل خواهند شد؟
که  است  خواسته  دولت  از  دیروز  مجلس 
ایالات متحده را مجبور کند تا به تعهدات خود عمل 
کند. این تعهدات شامل برداشتن کلیه تحریم هایی 
است که دونالد ترامپ آنها را در سه سال اخیر وضع 
کرده است. ایالات متحده با برداشتن تمامی آنها 
موافقت نخواهد کرد و قسمتی از آنها را احتمالا 
لغو می کند. آنها انتظار دارند تعهدات را اول ایران 
انجام دهد. اصولا برجام به این علت شکل گرفت 
تا ایران را طبق ادعای خودشان از دسترسی به 
تسلیحات هسته ای بازدارند و روز گذشته نیز بایدن 
بر آن تاکید کرد. اساسا آنها با ایران مشکل منطقه ای 
دارند و در همین راستا اختلافات آنها حل نمی شود. 
امروز مشکل منافع و خطوط قرمز دو کشور در 
منطقه است. ایران در زمان پذیرفتن برجام نیز اعلام 
کرده است که از خطوط قرمز خود عقب نشینی 
نخواهد کرد اما محدودیت های هسته ای را می پذیرد. 
دعوای اصلی در همین نقطه است و این امر سبب 
می شود هراز گاهی تنش ها بالا رود. این تضاد در 
خطوط قرمزها قابل حل نیست و با آمدن بایدن نیز 
پابرجاست و باید در این راستا یک تصمیم اصولی  

گرفته شود. 
 در صورتی که ایران به تعهدات خود عمل 

نکند چه اتفاقی خواهد افتاد؟
پس از روی کار آمدن جو بایدن، اگر ایران به 
تعهدات خود عمل نکند، آنها چندین ضرب الاجل 
تعیین خواهند کرد و از ایران خواهند خواست تا به 
تعهدات خود ذیل برجام عمل کند. بایدن در گام دوم 
برخلاف دونالد ترامپ اقدام به اجماع سازی می کند 
و کشورهای اروپایی را در این راستا با خود همراه 
خواهد کرد. اگر ایران به تعهدات خود عمل نکند 
برجام به کل باطل خواهد شد و خطرات زیادی کشور 
را تهدید خواهدکرد؛ زیرا روند به گونه ای متفاوت از 
دوران ترامپ پیش خواهد رفت و ایران دیگر هیچ 
حامی ای نخواهد داشت. مشخصا ایران به زمان 
سختی که در دولت احمدی نژاد تجربه کرده است، 
برخواهد گشت و این امر نمی تواند به  نفع کشور 
باشد زیرا تحریم های بین المللی دیگر مورد تایید 
همه کشورها خواهد بود و اندک روزنه هایی را کشور 
امروز برای تجارت دارد نیز از دست خواهد داد. در 
همین راستا مصوبه مجلس این مساله را ایجاد کرده 
است. این بار دیگر ایران باید طبق قانون بین المللی 
به تعهدات خود عمل کند. نتیجه این طرح مجلس 
خروج از برجام است. دو ماه فرصت داده  اند تا تعهدات 
برجامی را رعایت کنند. در این مدت نمی توان 
هیچ کاری انجام داد. این کشور ها علاقه به تجارت 
با ایران نشان داده اند و حتی برخی از آنها تجارت با 
ایران را به صرفه می دانند و داشتند کار می  کردند اما 
تحریم های آمریکا علیه ایران وضع شد و شرکت  های 
اروپایی هم به آن عمل کردند و حتی چین و روسیه 
هم عمل می کنند. این اقدام مجلس نتیجه  ای مدنظر 

را نخواهد داشت.

فائزه هاشمي در انتقاد از معصومه ابتکار مطرح کرد

ردپاي تفکیک جنسیتي در دولت؛ چرا واقعا؟

 کاهش مجدد مشارکت مردمی با ادامه رد صلاحیت ها
 آخرین پرده نمایش اصولگرایان: معرفی نامزد برای اصلاحات
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وزیــر ارتباطات دربــاره قیمت 
اینترنــت گفــت: اینترنــت نه تنها 
گران نشــده و نخواهد شد، بلکه در 
صورت رشد ترافیک، در سال آینده 
هــم ارزان تر می شــود. محمدجواد 
آذری جهرمی در اینســتاگرام خود، 
از کاربران خود خواســت سولاتی را 
مطرح کــرده تا به آنها پاســخ دهد. 
او دربــاره اینترنــت دانش آموزان و 
همچنین مشــکلات این ســامانه 
توضیح داد: شاد رایگان است و ماهانه 
هزینه گزافی از سوی دولت بابت یارانه 
ترافیک شاد به حساب شرکت های 
اینترنتی منظور می شود. سرورهای 
شاد در برخی ســاعات کم می آورد. 
پیگیری مشــترکی با وزیر آموزش 
و پرورش از همــراه اول که نرم افزار 
شاد را توســعه داده کرده ایم که در 
حال رفع مشکل هســتند. او درباره 
مشــکلات افزایش قیمت گوشی  و 
لپ تاپ و راهکار کاهش قیمت بیان 
کرد:  راهکار اصلی بی شک بالا رفتن 

ارزش پول ملی است.

وزیر نیرو با اشاره به ایجاد ۲۰ هزار 
مگاوات ظرفیت جدیــد نیروگاهی 
گفت: به طور متوسط سالانه ۲۵۰۰ 
مگاوات به ظرفیت تولید نیروگاهی 
کشور اضافه شده اســت. به  گزارش 
ایسنا، رضا اردکانیان همزمان با هفته 
ســی ام پویش #هرهفته-الف-ب- 
ایــران در مراســم افتتاح ۲۵ پروژه 
صنعت برق در سه استان خوزستان، 
سیستان وبلوچســتان و خراســان 
رضــوی بــه ارزش ۵۹۳۶ میلیارد 
تومان، اظهار کرد: نزدیک به ۶۰۰۰ 
میلیارد تومان طرح های برق در سال 
جهش تولید در این استان های مهم 
و پهناور افتتاح شد. او یادآوری کرد: 
در نیروگاه های حرارتــی از ابتدای 
انقلاب تا سال ۱۳۹۲،  حدود ۶۲ هزار 
مگاوات به طور متوسط سالانه ۱۷۷۰ 
مگاوات در طول ۳۵ سال به ظرفیت 
تولید در این بخش اضافه شده که از 
زمان فعالیت دولت تا نیمه ۱۴۰۰، ۲۰ 
هزار مگاوات به این ظرفیت ســالانه 

۲۵۰۰ مگاوات اضافه می شود.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس 
از قرار گرفتن طرح سهمیه بندی بنزین 
ســرانه خانوار در نوبت رسیدگی این 
کمیســیون خبر داد. مالک شریعتی 
نیاســر در صفحه شــخصی خود در 
توئیتر نوشــت: »کمیته ســه جانبه 
بررسی مســائل وزارت نفت با حضور 
مهندس زنگنه و برخــی نمایندگان 
در مرکز پژوهش ها به میزبانی رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس برگزار و بر 
هفت محور توافق شد. رئیس مجلس 
به طرح مهم مجلس برای  سهمیه بندی 
بنزین سرانه خانوار اشاره کرد، که در 
نوبت رسیدگی  کمیسیون انرژی قرار 
گرفته است.« به گزارش ایسنا، اخیرا 
رئیس مجلس تاکید کرد که از جمله 
مواردی که در اصلاح ساختار بودجه 
باید مورد توجه قرار گیرد این اســت 
که ما به ۵۰ درصد افرادی که ماشین 
دارند سوبسید انرژی می دهیم اما به 
فردی که مستضعف است و به حمل و 
نقل عمومی نیز دسترسی ندارد، یارانه 

نمی دهیم. 

یادداشـــت

خبـــر ونظــــر

همه سامانه هایی که در ایران و در حوزه اقتصادی در سال های 
گذشــته اجرا شــده اند، در ابتدا اختلال و حفره های بسیار زیادی 
داشته اند که باعث شده فساد برچیده نشــود،  اما روند کار بستگی 
به سلیقه آن مدیر، وزیر و رئیس جمهوری که سر کار می آید، دارد  
که در خیلی جاها وضعیت بهتر شده و در خیلی جاها هم بهبودی 
مشاهده نشده است. بنابراین باید صبر کنیم تا نتیجه عملکرد سامانه 
جامع تجارت را ببینیم و بعد آن را قضاوت کنیم.  با این حال می توان 
گفت این اقدام، یک اقدام درست و خوبی هست و به مدت هفت سال 
یعنی از زمانیکه به صورت قانون نوشته شد، اجرای آن تاخیر داشته 
است و با اینکه تاخیر داشته باید در کنار آن موارد دیگری هم دیده 
شوند، چراکه اینها حلقه های یک زنجیری هستند که شفافیت را 
شکل می دهند و تکمیل می کنند و مهم تر از آن هم سیاست گذاری 
است. اگر قرار باشــد که ارز ارزان قیمت به برخی بدهیم و به برخی 
ندهیم، به برخی از کالاها بدهیم و به برخی از کالاها ندهیم، سوبسید 
را به جای مصرف کننده بــه واردکننده ها بدهیم؛ چون رقم مقابل 
سوءاستفاده کردن بزرگ و زیاد است، قطعا این اتفاق رخ می دهد 
که شگرد های سوءاستفاده کنندگان هم می تواند تغییر کند و آنها 
این سامانه  ها را دور بزنند. هنوز نمی دانیم که سامانه جامع تجارت 
قرار است چطور کار کند و به همین دلیل نمی توان در مورد عملکرد 
آن هم نظر مشخصی داشت، سامانه جامع مالیاتی و سامانه جامع 
گمرکی قبل از ســامانه جامع تجارت راه اندازی شده اند که به نظر 
می رسد قرار است که همه اینها در ســامانه جامع تجارت تجمیع 
شوند، اما با توجه به تجربه کار یک دهه ای با این سامانه ها، باید گفت 
که این ســامانه ها در ابتدای راه بسیار ناقص بودند و در حال حاضر 
هم نمی توان به طور کامل آنها را اجرایی کرد؛ شــاید الان به عنوان 
یک جزیره خوب عمل کنند ولی حتی اگر این جزایر درست و ۱۰۰ 
درصد هم عمل کنند تا زمانیکه به یکدیگر پیوسته نباشد و خروجی 
آن، خروجی واحدی نباشــد مفید نخواهند بود،  شاید تا اندازه ای 
بتوانند کارها را سرعت ببخشند وگرنه هدف تحقق شفافیت برآورده 
نخواهد شــد، مگر اینکه تمام اینها در یک جا و تحت یک سیاست 
واحد اداره شــوند. یکی از مواردی که همیشه مورد نگرانی فعالان 
اقتصادی بوده این اســت که طرحی که در دولتی مصوب می شود 
دولت بعدی آن را اجرا نکند، سامانه جامع تجارت یک قانون است و 
دولت بعدی هم نمی تواند این قانون زیر پا بگذارد البته داشتیم که 
دولتی گفته است که قانون را اجرا نمی کند، اما روال نیست و منطق 
به این گونه است که این قانون سال ۹۲ و در زمانیکه این دولت نبود 
تصویب شده است و دولت دیگر روی کار بود و حتما هم دولت های 
بعدی باید این قانون را اجرا کنند. متاسفانه سلیقه مدیران رده بالای 
کشور در اجرای قوانین تاثیر می گذارد ولی اینکه کلا بتوانند آن را 

کنار بگذارند، بعید است.

شکاف عمیق قیمت خانه های نوساز و قدیمی
آپارتمان های نوساز از نظر تعداد معاملات نسبت به پنج سال 
قبل ۱۶ درصد افت کرده که علت اصلی آن به کاهش قدرت خرید 
مربوط می شود؛ به همین دلیل عرضه واحدهای جدید به بازار کمتر 
شده که به شکل ایجاد فاصله قیمتی بین این گروه از آپارتمان ها 
با خانه های قدیمی و میانســال بروز یافته است. به گزارش ایسنا، 
فقر آپارتمان های نوســاز، به خصوص در مناطق میانی و جنوبی 
تهران ناشی از رکود مســکن، پایین آمدن بازده سرمایه در بخش 
ساخت وســاز و افت قدرت خرید باعث ایجاد فاصله قیمتی بین 
خانه های نوساز با خانه های قدیمی ســاز، عرف و میانگین قیمت 
مناطق مصرفی تهران شده است. تعداد واحدهای در حال ساخت 
شهر تهران در نیمه نخست سال ۱۳۹۹ کاهش ۱۴ درصدی نسبت 
به شش ماهه ابتدای سال ۱۳۹۸ و افت ۷۶ درصدی نسبت به نیمه 
نخست سال ۱۳۹۲ را نشان می دهد. گزارش آبان ماه ۱۳۹۹ بازار 
مسکن شهر تهران نشان می دهد معاملات آپارتمان های کمتر از 
پنج سال ساخت دو درصد نسبت به مهرماه بالا رفته که می تواند از 
دلایل مختلفی همچون افزایش عرضه، کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدی 
قیمت های پیشنهادی، نگرانی از رکود آینده، احتمال اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی و محو تورم ماهیانه مسکن طی در آبان 
ماه نشات گرفته باشــد. با این حال افزایش دو درصدی معاملات 
واحدهای نوساز با توجه ریزنوســانات ماهیانه نمی تواند رقم قابل 
ملاحظه ای تلقی شود. طی سه هفته اخیر نرخ های کاذب به تدریج 
از بازار کنار رفته اما کماکان دیده می شود به دلیل کمبود فایل های 
مرغوب و نوساز، این نوع از آپارتمان ها بعضا ۱۰ تا ۲۰ میلیون تومان 
بالاتر از میانگین قیمت مسکن در مناطق شهر تهران عرضه می شود. 
به طور مثال در یک آگهی، قیمت هر متر مربع از یک آپارتمان نوساز 
در منطقه چهار محله تهرانپارس ۵۰ میلیون تومان تعیین شده، 
در حالی که متوسط قیمت در این منطقه بر اساس معاملات آبان 
ماه ۱۳۹۹ بالغ بر ۲۸ میلیون تومان بوده است. در منطقه ۱۳ محله 
تهران نو نرخ هر متر از یک واحد ۱۰۴ متری هفت ســال ساخت 
۳۶ میلیون تومان اعلام شــده، حال آنکه میانگین قیمت مسکن 
در منطقه ۱۳ بر اساس معاملات آبان ماه ۲۳ میلیون تومان بوده 
است. یک واحد ۱۲۸ متری یک سال ساخت در فرمانیه متری ۵۵ 
میلیون تومان تعیین شده که دقیقا با متوسط قیمت منطقه یک 
برابری می کند. در محله سعادت آباد واقع در منطقه دو قیمت یک 
آپارتمان ۲۰۰ متری نوساز به طرز عجیبی بالاتر از متوسط و عرف 
منطقه تعیین شده؛ به طوری که نرخ این آپارتمان ۱۲۰ میلیون 
تومان در هر متر مربع در نظر گرفته شده در حالی که متوسط قیمت 
در منطقه دو متری ۴۴ میلیون تومان است. کارشناسان معتقدند با 
توجه به تغییرات ایجاد شده در اندازه های اقتصاد ایران، انتظار افت 
شدید قیمت مسکن دور از ذهن است اما احتمال ثبات و ته نشین 

شدن نرخ ها طی دو سه سال آینده وجود دارد. 

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

11100000 11200000 سکه تمام بهار قد    یم
12100000 12200000 سکه تصویر امام
6000000 6150000 سکه نیم بهار
3900000 4000000 سکه ربع بهار
2250000 2350000 سکه یک گرمی
1042589 1126547 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

-2699/63 -0/18 كل
-706/00 -0/18 قیمت

-6361/78 -0/59 بازار اول
10123/79 0/34 بازار د    وم
-2410/04 -0/19 صنعت
-636/89 -0/18 30 شركت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مركزی(

4200 4221 د    لار آمریکا

5089 5102 یورو اروپا

5621 5740 پوند     انگلیس

3294 3310 د    لار كاناد    ا

3110 3150 د    لار استرالیا

534 550 لیر تركیه

خود   رو / قیمت كارخانه ) تومان (
90900000 سایپا 151  107000000 رانا 
95426000 تیبا 2 )سفید( 108061000 SLX 405 پژو

92828000 ساینا )ساده( 121547000 پژوپارس 

202600000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 152237000 پژو 207 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

562000000 X33 ام.وی.ام
420000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تیگو

خبــــر
جزئیات پرداخت وام کرونایی 

آرمانملی: بانک مرکزی اعــلام کرد: بالغ 
بر ۲۱ میلیون و ۴۲۱ هــزار و ۸۶۳ نفر تا کنون 
از تسهیلات یک میلیون تومانی سیستم بانکی 
)طی پنج مرحله( بهره مند شــده اند که مقرر 
شده اقساط تسهیلات پرداختی طی ۳۱ قسط 
از حساب یارانه ای ایشان کسر شود. همچنین،  
در ادامه حمایت های ستاد ملی مدیریت کرونا 
و سیســتم بانکی از یارانه بگیران، تعداد چهار 
میلیون و ۵۱۵ هزار و ۶۵۱  نفر سرپرست خانوار 
که یارانه معیشــتی دریافت می کننــد و فاقد 
درآمد ثابت هســتند و تعداد ۱۴۷ هزار و ۲۹۲ 
نفر از یارانه بگیران کــه در مراحل قبلی موفق 
به دریافت تسهیلات یک میلیون تومانی نشده 
بودند )مجموعا چهار میلیون و ۶۶۱ هزار و ۱۵ 
نفر(، از سوی ســازمان هدفمندسازی یارانه ها 
شناسایی و به سیستم بانکی معرفی شدند که تا 
ساعت ۱۳ پنج شنبه ۱۳  آذر ماه ۱۳۹۹ تسهیلات 
مربوط به حساب ۹۹/۹۶ درصد از افراد یادشده 

واریز شده است.

مالیات خانه های خالی در بودجه  
ایرنا: بعد از تلاش های مســتمر دولت برای 
ایجاد زیرساخت اخذ مالیات از خانه های خالی، 
بودجه ۱۴۰۰ با پیش بینی درآمد ۹۰۰ میلیارد 
تومانی از خانه های خالی و لوکس بســته شده 
است. برای نخستین بار لایحه بودجه کشور با رقم 
چشمگیری از درآمد مالیاتی بر اساس اخذ مالیات 
از خانه های خالی و لوکس بسته شد و در نهایت 
دولت در لایحه بودجه ســال آینده پیش بینی 
کرده از خانه های لاکچری ۷۰۷ میلیارد تومان 
و از خانه های خالی ۲۰۰ میلیارد تومان مالیات 
دریافت کند. بــر پایه جدول شــماره ۵ لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ که مربــوط به جدول درآمدهای 
دولت اســت، دولت از محل مالیات بر خانه های 
لوکس و گران قیمت در مجمــوع ۷۰۷ میلیارد 
تومان درآمــد خواهد داشــت. دولت در لایحه 
بودجه امســال پیش بینی کرده است که ۲۰۰ 
میلیارد تومان از محل مالیات بر خانه های خالی 

از سکنه درآمد کسب کند.

افزایش عرضه مرغ 
ایلنا: رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان مرغ 
و ماهی از افزایش عرضه مــرغ با قیمت مصوب از 
شــنبه در مغازه ها خبر داد. مهدی یوسف خانی با 
بیان اینکه ابتدای هفته صنف فروشــندگان مرغ 
و ماهی عرضه مرغ با قیمت مصــوب را آغاز کرده 
است، اظهار کرد: در حال حاضر روزانه ۲۵۰ تن مرغ 
به صنف برای عرضه در بازار تهران توزیع می شود. 
او ادامــه داد: علاوه بر آن ۳۰۰ تــن مرغ با قیمت 
مصوب در میادین میوه و تره بار توزیع می شــود. 
یوســف خانی میزان نیاز به مرغ با قیمت مصوب 
برای متعادل شــدن قیمت در بازار را بیش از این 
دانست و افزود: در حال حاضر روزانه حداکثر ۶۰۰ 
تن مرغ با قیمت مصوب عرضه می شود، اما برای 
متعادل شدن قیمت نیاز به مقادیر بیشتری است. 
به گفته او، ۶۰۰ تن، ۷۰ تا ۸۰ درصد نیاز بازار مرغ 

تهران را تامین می کند. 

کاهش قیمت خودروهای جدید
آرمانملی:معــاون وزیر صمــت گفت: 
باید تــلاش کنیم قیمت خودروهــای جدید با 
مشترک ســازی قطعات کاهش یابد. به گزارش 
وزارت صمت، محســن صالحی نیا که از مراحل 
تولیــد خودروهای جدید یکی از شــرکت های 
خودروســازی بازدید می کرد، تمرکز بر توسعه 
محصول، طراحی زیبا و بهبود کیفیت از طریق 
تعامل حوزه تحقیق و توسعه این خودروسازی 
با مراکز دانش بنیان را مهم ارزیابی کرد و افزود: 
حداکثر مشترک ســازی قطعــات خودروهای 
هر پلتفرم به رونق زنجیــره تأمین و توان افزایی 
ســازندگان قطعات و همچنین کاهش قیمت 
تمام شــده به دلیل صرفه های واحد مقیاس و 
حفظ حقوق مشتریان می انجامد. او اضافه کرد: 
در راســتای راهبرد جهش تولید شاهد اجرای 
مناسب سیاستگذاری انجام شده وزارت صمت و 
ایدرو در این خودروسازی بوده ایم به گونه ای که 
در هشت ماهه امسال افزایش تولید ۶۰ درصدی 
معادل حدود ۱۲۰ هزار دستگاه نسبت به سال 

گذشته اتفاق افتاده است.

وعده ارزانی گوشت 
باشگاهخبرنگارانجوان:رئیس شورای 
تامین کنندگان دام کشــور از انباشت ۸۰ هزار 
راس گوساله آماده کشــتار و ۲/۵ تا سه میلیون 
راس دام سبک در واحدهای دامداری خبر داد. 
منصور پوریان از فراوانی و انباشت دام خبر داد و 
گفت: هم اکنون وضعیت تولید گوشت به سبب 
زایش های مناســب پاییز بســیار خوب است و 
پیش بینی می شــود که با جمعیــت خوبی در 
بخش دام سبک در زایش جدید روبه رو شویم. 
این مقام مســئول قیمت هر کیلو دام سنگین 
را ۳۴ تا ۳۵ هزار تومان و دام ســبک ۴۳ تا ۴۵ 
هزار تومان اعلام و اظهار کــرد: در حال حاضر 
قیمت هر کیلو لاشه گوســاله ۷۰ هزار تومان و 
لاشه گوسفند ۹۰ هزار تومان است که با افزایش 
جمعیت دام در هفته هــای آتی بازهم با کاهش 
قیمت در بخش دام و گوشت مواجه خواهیم شد. 
به گفته او، جابه جایی دام به دلیل پلاک گذاری 
دام و قرنطینه ۱۵ روزه دامپزشکی در این شرایط 

مناسب نیست. 

 اثرگذاری سلیقه مدیران
در اجرای قوانین 

   مجیدرضا حریری    
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین

در حالی که پیش تر اعلام شــد نشســت هفته 
گذشــته اعضای اوپک بر ســر توافق برای کاهش 
تولید، بــدون نتیجه پایان یافــت، خبری مبنی بر 
برگزاری دوباره این نشســت ظرف چند روز آینده 
منتشر شد. گفتنی است اعضای اوپک و غیراوپک 
)اوپک پلاس( به منظور کاهش قیمت طلای سیاه 
در بازارهای جهانی، اتفاق نظر داشتند تا تولید خود 

را کاهش دهند. 
افزایشقیمتنفتمتاثرازتصمیمات

»اوپکپلاس«
قیمت نفت خام تا لحظه نــگارش این خبر و 

تحت تاثیــر توافق اوپک پلاس بــر میزان تولید 
نفت جهش کرد و شاخص برنت به مرز ۵۰ دلار 
نزدیک شد. همچنین قیمت پیش خرید هر بشکه 
نفت خام برنت دریای شمال هم به ۴۹/۷۳ دلار 
و نرخ هر بشــکه نفت خام آمریکا نیز با دو درصد 
افزایش به ۴۶/۵۸ دلار رســید. بر اساس گزارش 
مهر و به نقــل از سی ان بی ســی هرچند اعضای 
»اوپک پلاس« پنج شنبه نتوانســتند برای یک 
سیاست جامع در مورد آینده تولید نفت به توافق 
برسند، اما اعلام کردند که در ماه ژانویه از میزان 
کاهش تولید کنونی خود ۵۰۰ هزار بشکه در روز 

خواهند کاست.
تصمیم»اوپکپلاس«عاقلانهاست

لازم به ذکر اســت، بیژن زنگنــه- وزیر نفت 
ایران- که پیــش از این و روز سه شــنبه اعلام 
کرده بود، درباره تمدیــد توافق کاهش تولید به 
اجماع رسیدیم، اما این جلسه به عنوان تنفس و 
به منظور مذاکره با اعضــای اوپک پلاس تعطیل 
شــد و امیدواریــم، مذاکرات به نتیجه برســد 
و نهایی شــود، شامگاه پنج شــنبه )۱۳ آذرماه( 
پس از برگــزاری دوازدهمین نشســت وزیران 
نفت و انرژی کشورهای عضو و غیرعضو سازمان 
کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( موسوم به 
»اوپک پلاس« گفت: کاهش تولیدی که تا پایان 
سال جاری میلادی داریم هفت میلیون و ۷۰۰ 
هزار بشــکه اســت که این مقدار کاهش تولید 
برای ماه ژانویه ۲۰۲۱ بــه هفت میلیون و ۲۰۰ 
هزار بشکه تغییر یافت و مقدار کاهش تولید در 
ماه های پس از ژانویه نیز در نشســت های بعدی 
وزارتی »اوپک پلاس« مشخص می شود. بر اساس 
گزارش ایلنا، او افزود: اگر طی ماه های آینده نیز 
برای تغییر سطح کاهش تولید تصمیمی گرفته 
شود، به هر حال این مقدار بیش از ۵۰۰ هزار بشکه 
نخواهد بود. زنگنه با بیــان اینکه تصمیم گیری 
نهایی در ماه های آینده و در نشســت های آینده 
گرفته می شــود، ادامه داد: هر تصمیمی در این 
زمینه تابع عرضه و تقاضای بــازار خواهد بود و 
به نظر می رسد این تصمیم که با جلب نظر اعضا 
گرفته شــد، تصمیم عاقلانه ای است. وزیر نفت 
ادامه داد: با توجه به عدم قطعیت ها، نشست های 
ماهیانه می تواند به حفظ ثبات در بازار و تحقق 
هدف اوپک و غیراوپک برای رسیدن به قیمتی 
منصفانه در بازار کمک کند. او همچنین درباره 
تاثیرگــذاری این تصمیم روی قیمــت بازار نیز 
گفت: بعید می دانم تاثیر تعیین کننده ای بر بازار 
داشته باشد زیرا رقم روزانه ۵۰۰ هزار بشکه رقم 
زیادی نیست؛ ضمن اینکه تصمیم کنونی برای 
یک ماه گرفته شده اســت و برای ماه های بعدی 
در نشست های آینده تصمیم گیری می شود. به 
این ترتیب از این پس اعضای »اوپک پلاس« هر 
ماه دیدار خواهند کرد تا در صورت مناسب بودن 
شرایط تولید خود را هر ماه ۵۰۰ هزار بشکه در 

روز افزایش دهند.

آرمانملی-محمدمیلادعبداللهی:دوازدهمیننشستاعضای»اوپکپلاس«روز
پنجشنبهدرحالیپایانیافتکهاعضابرایمیزانافزایشوکاهشتولیددرروزهای
آتیتوافقکردند.همچنینبیژنزنگنه-وزیرنفت-همدرپایانایننشستتصمیمات
اوپکپلاسراعاقلانهخواندواضافهکرد:کاهشتولیدیکهتاپایانسالجاریمیلادی
داریمهفتمیلیونو۷۰۰هزاربشکهاستکهاینمقدارکاهشتولیدبرایماهژانویه۲۰۲۱
بههفتمیلیونو۲۰۰هزاربشکهتغییریافتومقدارکاهشتولیددرماههایپسازژانویه
نیزدرنشستهایبعدیوزارتی»اوپکپلاس«مشخصمیشود.بهعلاوهازاینپساعضای
»اوپکپلاس«هرماهدیدارخواهندکردتادرصورتمناسببودنشرایطتولیدخودراهر
ماه۵۰۰هزاربشکهدرروزافزایشدهند.گفتنیاستبراساساعلاممنابعخبری،قیمت
نفتدربازارهایجهانیوتحتتاثیرتصمیماتایننشستروندافزایشیبهخودگرفت.

روند افزایشی بهای نفت 
وزیرنفتتصمیماتاوپکپلاسراعاقلانهخواند

آرمان ملی: همزمان با فرا رسیدن روز صنعت 
بیمه، رئیــس کل بیمه مرکزی طــی اظهاراتی 
از تحت پوشــش قرار گرفتــن ۳۰میلیون واحد 
مســکونی در قالب صندوق بیمه بلایای طبیعی 
خبر  داد. وزیر اقتصاد نیز  با ارسال پیامی خواستار  
فراهم شدن شرایطی شد که بیمه در  ذهن مردم 
به عنوان یــک پناهگاه امن و پشــتیبان نهادینه 
شود. رئیس کل بانک مرکزی هم که پیش از این 
مقام، به مدت ۱۵ سال در  صنعت بیمه مشغول 
به فعالیت بوده است، با انتشار  پستی در  صفحه 
اینستاگرام خود، از  ملزومات توسعه صنعت بیمه 

و افزایش ضریب نفوذ آن نوشت. 
ســیزدهم آذرماه به عنوان روز  صنعت بیمه 
نامگذاری شده است، در این روز، از پوشش بیمه ای 
تمامی ریســک های موجود در کشور در شرایط 
تحریمی، طراحی »بیمه نامه تعطیلی کســب و 
کار به دلیل اپیدمی و پاندمــی« برای حمایت از 
کسب و کارها در شرایط کرونا و همچنین  ارائه 
خدمات  بیمه ای در حوادث طبیعی ســال های 
اخیر  به عنوان موارد نقش آفرینی مطلوب صنعت 
بیمه نام برده شد. گفتنی اســت، صندوق بیمه 
حوادث طبیعی هم در مجلس به تصویب رسید 
و اینک مراحل نهایی خود را برای عملیاتی شدن 
طی می کند. طبق اعلام رئیس کل بیمه مرکزی، 
با صندوق بیمه بلایای طبیعی حدود۳۰ میلیون 
واحد مسکونی تحت پوشــش قرار می گیرد.  به 
گزارش ایسنا، غلامرضا سلیمانی با اشاره به مصوبه 
اخیر دولت در رابطه با صندوق بیمه بلایای طبیعی 

گفت: این صندوق تمام املاک سراســر کشور را 
که دارای کنتور برق هستند تحت پوشش بیمه 
حوادث طبیعی قرار می دهد. او  افزود: حدود۳۰ 
میلیون واحد مسکونی تحت پوشش قرار خواهند 
گرفت که البته ۵۰ درصد حق بیمه برعهده دولت 
است. همچنین پرداخت حق بیمه اجباری بوده و 
مبلغ آن روی قبض برق مصرفی هر خانه می آید. 
او همچنیــن ادامه داد: با توجه به شــرایط اخیر 
)شــیوع ویروس کرونا ( حدود  ۴۲ هزار میلیارد 
تومان پرتفوی بیمه ای داشــتیم کــه حدود ۳۷ 
درصد  نســبت به سال قبل رشــد داشته است. 
رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به اینکه در بخش 
محصولات بیمه ای مشکل محصول جدید نداریم، 
افزود: مشکل این است که مردم آشنا نیستند که 
چه محصولی بیمه ای جدیدی وجــود دارد. او با 
اشاره به اینکه در یک سال گذشته ۲۲ محصول 
جدید بیمه ای تصویب و ابلاغ شده است، گفت: در 
خصوص کیفیت محصول، برای تمام شرکت های 
تولیدی بیمه داریم لــذا این موضوع اعلام و ابلاغ 
شده اســت. رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به 
اینکه متاســفانه برخی اوقات مســئولان کشور 
آمار های واقعی را به مجموعه جهانی نمی دهند، 
ادامه داد: در سطح کشور صندوق بیمه محصولات 
کشــاورزی را داریم، مجموعه ای به نام شــرکت 
بیمه آتیه ســازان حافظ داریم که بیمه تکمیلی 
بازنشستگان را انجام می دهد. سلیمانی با اشاره به 
اینکه در صنعت بیمه وضع ما نسبت به سال قبل 
بهتر شده است خاطرنشان کرد: در سال ۹۹، ۱۵۰ 

هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در بازار سرمایه 
انجام داده ایم.

رشدپرتفویبیمهای
در بخشــی از پیام وزیر اقتصاد آمده اســت: 
خوشــبختانه صنعت بیمه از سال ۱۳۹۷جهش 
قابل توجهــی را آغاز کــرده که اکنون شــاهد 
نتایج  مثبت آن هستیم، با تلاش های انجام شده 
توسط خدمتگزاران مردم در صنعت بیمه اقدامات 
خوبی در زمینه الکترونیکــی کردن و دیجیتالی 
کردن خدمات بیمه ای انجام شده است، همچنین 
سهم بیمه های غیردولتی با هدف کاهش ضریب 
تمرکز در این صنعت و همچنیــن ضریب نفوذ 
بیمه در سطح جامعه افزایش یافته و این ضریب از 
۲/۴ درصد در سال ۱۳۹۷ به ۲/۵ درصد در سال 
۱۳۹۸ ارتقــا پیدا کرده اســت. پرتفوی بیمه ای 
در هفت ماهه ســال جاری نیز به عدد ۴۲/۶ هزار 
میلیارد تومان رســیده که نسبت به مدت مشابه 
سال ۱۳۹۷ به بیش از دو برابر افزایش یافته است.

ملزوماتتوسعهصنعتبیمه
عبدالناصر همتی- رئیس کل بیمه مرکزی- 
هم نوشت: گسترش بیمه های خصوصی، توسعه 
شبکه فروش و ارزیابان خســارت، ارتقای توان 
کارشناسی و علمی فعالان صنعت بیمه و تکیه 
بر فناوری های نوین، موتور توسعه این صنعت 
بوده و خواهد بــود. امیدوارم، با فراهم شــدن 
زمینه فعالیت گسترده بین المللی صنعت بیمه 
کشورمان، شاهد توسعه بیشــتر آن، به ویژه در 

بخش بیمه اتکایی باشیم.

درروزصنعتبیمهاعلامشد

بیمهاجباری3۰میلیونواحدمسکونی
پرتفویبیمهایبهبیشاز۲برابرافزایشیافت
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a r m a n m e l i . i r

خبـــــر
عیدی امسال کارگران 

پرداخت عیدی ســالانه، براساس پایه مزد 
تعیین می شود؛ حداقل دو برابر پایه مزد ماهانه. 
براســاس قانون، میزان عیــدی پرداختی به 
کارگران شامل یک حداقل و یک حداکثر است 
که براساس پایه دســتمزد کارگری مشخص 
می شود. طبق این فرمول، حداقل عیدی امسال 
کارگران بیمه شده تامین اجتماعی، سه میلیون 
و 8۰۰ هزار تومان خواهد بود؛ حداکثر عیدی 
نیز نود ضربدر حداقل دســتمزد روزانه است 
که می شــود پنج میلیون و ۷۰۰ هزار تومان. 
بنابراین امسال تمام کارگران بین سه میلیون 
و 8۰۰ هزار تومان تا پنــج میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان عیدی خواهند گرفت. هر نوع پرداختی 
کمتر از این، غیرقانونی اســت و کارگران حق 

شکایت دارند.

 تداوم فروش بلوکی
 سهام عدالت 

سخنگوی آزادسازی ســهام عدالت اعلام 
کرد: فروش ســهام عدالت متوقف نشــده و به 
صورت خــرد و بلوکی ادامه دارد، شــهروندان 
می توانند متناســب با شــرایط بازار این اقدام 
را انجام دهند.  به گزارش پایــگاه خبری بازار 
سرمایه ایران، حسین فهیمی در پاسخ به  این 
سوال که چه زمان فروش ســهام عدالت از سر 
گرفته می شود، افزود: دارایی سهام عدالت قابل 
توجه است و به جرات می توان گفت بازار خرد 
۳۶ شرکت موجود در ســهام عدالت در دست 
مشمولان این سهام است که شاید بازار را تحت 
تاثیر قرار دهد. او تصریح کرد: توصیه موکد ما به 
سهامدارانی که شیوه مستقیم اداره سهام عدالت 
را انتخاب کرده اند این است که در زمان تصمیم 
به فروش نگاهی به کلیت بازار داشــته باشند، 
زمانی که روند بازار نزولی اســت، اگر اقدام به 
فروش کنند قطعا موجب افت مجدد قیمت ها، 
تشکیل صف های فروش و دیر تر فروخته شدن 

سهمشان می شوند.

رشد قیمت مواد غذایی 
ســازمان خواربار و کشــاورزی ملل متحد 
)فائو( گزارش داد: در ماه نوامبر و به خاطر تداوم 
روند شــیوع ویروس کرونا قیمت مواد غذایی 
اساســی در جهان به بالاترین میزان در شش 
سال گذشته رسیده اســت. به گزارش فارس، 
شاخص قیمت مواد غذایی اساسی در این ماه 
بیشترین رشد ماهانه از سال ۲۰۱۲ تا کنون را 
به ثبت رسانده است. این شاخص ماه گذشته 
میلادی به ۱۰۵ واحد رسید و این در حالی است 
که در ماه اکتبر ۱۰۱ واحد بود و تنها در یک ماه 
۳/۵ درصد رشد کرده اســت. این شاخص در 
برگیرنده تغییرات قیمتی مواد غذایی اساسی 
شامل غلات، دانه های روغنی، محصولات لبنی، 
گوشت و شکر است که حالا به بالاترین میزان از 
دسامبر سال ۲۰۱۴ تا کنون رسیده است. قیمت 
روغن گیاهی بیشترین افزایش را در جهان در 
میان مواد غذایی داشته و نسبت به ماه اکتبر در 

ماه نوامبر ۱۴/۵درصد رشد کرده است. 

کمبودی در شب یلدا نداریم
رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران گفت: با 
توجه به دپوی محصولات باغی در سردخانه ها، 
کمبودی در عرضه انواع میوه شــب یلدا نداریم. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران، اســدا... کارگر  با 
اشــاره به اینکه منکر گرانی میوه و محصولات 
نسبت به سال قبل نیستیم، اظهار کرد: با توجه به 
افزایش قیمت نهاده های تولید، نوسان بهای میوه 
امری طبیعی است، اما برخی قیمت های اعلامی 
واقعیت ندارد؛ به عنوان مثال کســی که در یک 
مغازه قیمت میوه را گران ببیند، دلیل نمی شود 
که آن را به کل شــهر تعمیم دهد. او با اشاره به 
اینکه انار برحسب نوع و کیفیت قیمت مختلفی 
دارد، افزود: قیمت کنونی هر کیلو انار شیراز ۱۰ تا 
۱۶ هزار تومان، انار دماوند ۱۲ تا ۱۹ هزار تومان، 
انار ساوه هفت تا ۱۲ هزار تومان و انار کوهستان 
۱۵ تا ۲۱ هزار تومان است و مردم می توانند هر 

کدام را که مایل هستند، خریداری کنند.

پیشنهاد اصناف به سازمان مالیات 
نایب رئیس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه 
کسب و کارها به شدت ضعیف شده اند، گفت: 
صنوف از اســفند سال گذشــته درگیر کرونا 
هستند و لازم اســت ســازمان امور مالیاتی، 
عملکــرد امســال را کرونایی در نظــر بگیرد. 
جلال الدین محمدشــکریه در گفت وگو با مهر 
اظهار کرد: محدودیت های کرونا در مناطق قرمز 
کشور دوباره لحاظ خواهد شد که در این صورت 
تعطیلی صنوف بیشتر از دو هفته طول می کشد؛ 
ضمن اینکه این تعطیلات برای صنوف تبعات 
هم دارد از این رو نظام مالیاتی کشور باید برای 
حمایت از صنوف تدبیری بیندیشــد. او تاکید 
کرد: سال گذشته فقط اسفند ماه درگیر بودیم 
اما کل سال ۹۹ را درگیر هستیم، از این رو لازم 
است سازمان امور مالیاتی کل سال را کرونایی 
ببیند زیرا علاوه بر تعطیلی هــا، قدرت خرید 
کاهش یافته و کسب و کارها ضعیف شده است. 
شکریه گفت: سه میلیون واحد صنفی در کشور 
داریم که برخی از صنوف به صورت کامل آسیب 
دیدند، صنوف دیگر هم نتوانســتند به صورت 

۱۰۰درصدی کار کنند.

گفــت و گـــو 

بازار سرمایه هفته گذشــته را همانند هفته نخست آذر ماه با 
نوسان پشت سر گذاشت و به نظر می رســد هنوز ثبات کافی در 
روند معاملات حاکم نشده است. لازم به ذکر است پس از حدود 
چهار ماه ریزش سنگین و افت شاخص تا کانال یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار واحد، اکنون روند معاملات کمی تعدیل یافته است. این در 
حالی است که بسیاری از کارشناسان افت و خیز فعلی بازار را جزو 
ذات بازار می دانند و معتقدند بورس تا پایان ســال بهترین مکان 
برای سرمایه گذاری اســت. اضافه بر آن عده ای از فعالان بر این 
باورند تعطیل شدن نصف و نیمه سایر بازارهای مالی عاملی بود تا 

نقدینگی وارد بازار سرمایه شود.
   بازار سهام در هفته ای که گذشت

بازار سرمایه دومین هفته آذر ماه را با افزایش تقاضا در نمادهای 
کوچکتر بازار آغاز کرد. همچنین روز یکشنبه شاخص کل تا کانال 
یک میلیون و ۴۶۵ هزار واحد هم رشد کرد و تا پایان آخرین روز 
معاملاتی در همان محدوده با نوسان همراه بود. همچنین اتفاق 
مهمی که هفته گذشته بازار سرمایه با آن مواجه شد، بازگشایی 
صندوق »پالایش یکم« پس از گذشت حدود دو ماه و نیم از زمان 

پذیره نویسی آن بود. به طوری که در زمان ریزش سنگین نماگر، 
میزان بازدهی صندوق مذکور به منفی ۱8 درصد هم رســید و 
بسیاری از مسئولان اذعان داشتند »پالایش یکم« پس از به سود 
رسیدن و مشخص شدن تکلیف سهام جایزه »شپنا« و »شتران« 
پس از افزایش سرمایه بازگشایی خواهد شد. این در حالی است که 
صندوق پالایشی فردای بازگشایی با افت هشت درصدی همراه شد 
و برخی تحلیلگران بر این باورند افت بازار در نیمه دوم معاملات روز 
چهارشنبه هم متاثر از وضعیت این صندوق است. گفتنی است، در 
پایان آخرین روز معاملاتی، دماسنج بورس تهران گرچه یک ساعت 
نخست سبزپوش شد، در نهایت با افت دو هزار واحدی به ارتفاع 
یک میلیون و ۴۷۰ هزار واحد سقوط کرد. به علاوه کارشناسان 
بارها متذکر شدند، ادامه روند صعودی بازار سرمایه مستلزم آن 
است که مســئولان از اتخاذ تصمیمات نامناسب و خلق الساعه 
پرهیز کنند تا نقدینگی مردم به شــکل مطمئن روانه بازار سهام 
شود. لازم به ذکر است در پایان معاملات، نمادهای گروه پالایشی 
و بانکی بیشترین تاثیر منفی و »تاپیکو« و »اخابر« بیشترین تاثیر 
مثبت را بر شاخص کل داشتند. در فرابورس هم آیفکس توانست 

با ۹۶ واحد افزایش تا میانه های کانال ۱8 هزار واحدی رشد کند. 
در میان نمادهای فرابورسی هم »غصینو«، »ذوب« و »وسپهر« 
بیشترین تاثیر مثبت را شاخص کل داشتند. نکته قابل ذکر دیگر 
آن است بر اساس اعلام سازمان بورس و اوراق بهادار از روز سه شنبه 
هفته جاری در پنج دقیقه پایانی زمان پیش گشایش بازار )از ساعت 
8:۵۵ تا ۹( امکان هرگونه حذف یا ویرایش سفارش های وارده قبلی 

تا زمان گشایش بازار امکان پذیر نیست.
   جزئیات واگذاری اموال دولتی در بودجه 

هفته گذشــته لایحــه بودجه توســط معــاون پارلمانی 
رئیس جمهوری تقدیم مجلس شد که به نظر می رسد، دولت 
سال آینده نگاه ویژه ای به بازار سرمایه و واگذاری اموال دولتی 
و کسب درآمد از این طریق دارد. به عبارت دقیق تر رشد فروش 
سهام و اوراق در سال ۱۴۰۰ بیش از ۵۰ درصد افزایش درآمدی 
دولت را به همراه خواهد داشــت و بازار ســرمایه دوباره نقطه 
اتکای اقتصاد کشور خواهد شد. شــایان ذکر است، مهم ترین 
بخش های بودجه ۱۴۰۰ برای بازار سرمایه عبارتند از: فروش 
۱۲۵ هزار میلیارد تومان اوراق مالی که نسبت به سال قبل ۵۶ 
درصد افزایش دارد، همچنین واگذاری شــرکت  های دولتی 
نزدیک به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان است که بیانگر رشد ۷۲۷ 
درصدی نسبت به سال جاری خواهد بود. اضافه بر آن پیش بینی 
برداشت حدود ۷۵ هزار میلیارد تومان از منابع صندوق توسعه 
ملی هم نشانگر رشــد بیش از ۷۰۰ درصد در مقایسه با سال 
۹۹ است. با تمامی این موارد کارشناســان بر این باورند برای 
دستیابی به اهداف ذکر شده باید توجه بیشتری به نگرانی های 
سهامداران و اعتمادسازی برای مردم در مورد سرمایه گذاری 
در بازار سهام انجام پذیرد. به عبارت دقیق تر با توجه به وجود 
چنین تبصره هایی در لایحه بودجه ســال آتی ضرورت دارد تا 
نهادها و سازمان های موازی با تشــکیلات سازمان بورس که 
عملکرد و تصمیم های آنها در روند بازار سرمایه اثرگذار هستند، 
توجه زیادی را نسبت به خواســته دولت در زمینه واگذاری ها 
داشته باشــند تا به دنبال تصمیمات اتخاذ شــده نظم فعلی 
معاملات بورس دستخوش تلاطمات نشود. این در حالی است 
که بازار سرمایه در سال جاری پس از رشد قابل توجه در چهار 
ماه ابتدایی سال، از مرداد ماه روند نزولی سنگینی را پشت سر 
گذاشــت و تصمیمات جنجالی و بی توجهی به سرمایه مردم، 

اعتراضات بسیاری را برانگیخت.

بازار ارز در هفته ای که گذشت، تحت تاثیر دو رویداد مهم 
یعنی ترور شهید »محســن فخری زاده« و تصویب طرح اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها در مجلس دچار نوســان شد که 
ایرنا در این رابطه نوشت: در مواجهه با رخداد اول آرامش خود 
را حفظ کرد، اما در مواجهه با تصمیــم مجلس، دچار التهاب 
شــد. نایب رئیس دوم اتحادیه طلا و جواهر تهران نیز ضمن 
اشاره به نوسانات ۵۰ دلاری قیمت طلای جهانی و همچنین 
افزایش مجدد نرخ ارز، از روند صعودی مجدد قیمت ســکه و 
طلا در کشور خبر داد. محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایسنا، 
در رابطه با وضعیت یک هفته گذشته تحولات بازار سکه و طلا 
به رغم تعطیلی واحدهای صفی تهران بــه دلیل جلوگیری از 
گســترش شــیوع ویروس کرونا، اظهار کرد: قیمت هر اونس 
جهانی به طور متوســط در طول یک هفته گذشته از ۱۰ دلار 
تا ۶۰ دلار رو به افزایش رفت. علاوه براین صحبت هایی که در 
هفته اخیر در محافل سیاسی صورت گرفت، منجر به تغییراتی 
در نرخ ارز شد. او ادامه داد: به طور کلی در حالی که در ۱۰ روز 
ابتدایی تعطیلات، قیمت سکه و طلا از ثبات نسبی برخوردار بود 

اما با توجه به افزایش قیمت طلای جهانی و نرخ ارز در داخل، 
قیمت سکه و طلا طی سه-چهار روز گذشته روند صعودی به 
خود گرفت و ســبب افزایش حدود یک میلیــون و ۴۰۰ هزار 
تومانی قیمت ســکه شــد. به همین ترتیب، افزایش دو عامل 
نرخ ارز و اونس جهانــی، افزایش ۱۰۵ هــزار تومانی هر گرم 
طلای ۱8 عیار را در مجموع در ســه روز پایانی هفته به دنبال 
داشت. کشتی آرای خاطرنشان کرد: درست است که باتوجه به 
تعطیلات بازار و واحدها طی دو هفته اخیر، معاملات به حداقل 
رسید اما در برخی شهرها و شهرســتان ها با توجه به وضعیت 
نارنجی شیوع این ویروس، واحدهای صنفی بدون محدودیت 
مشغول به کار بودند. به انضمام اینکه در خود تهران نیز به رغم 
تعطیلی واحدهای صنفی اما اتاق معاملات مابین اشــخاص 
حرفه ای و دادوستدها صورت گرفته که به نوعی به جهت تعیین 
قیمت ها نیز بوده است. این مقام صنفی ضمن اشاره مجدد به 
اینکه در مجموع در ۱۰ روز ابتدایی تعطیلات، قیمت ها روند 
کاهشی و سیری نزولی داشت اما در سه-چهار روز پایانی باتوجه 
به افزایش نرخ ارز و قیمت طلای جهانی، روند تغییر کرد، گفت: 

در حالی که در ابتدای هفته قیمت هر قطعه سکه تمام بهار طرح 
جدید تا ۱۰ میلیون و 8۰۰ هزار تومان کاهش یافته بود، در آخر 
هفته قیمت آن با افزایش یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومانی به ۱۲ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان رسید. سکه تمام طرح قدیم نیز از 
۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومــان با افزایش ۷۰۰ هزار تومانی به  
۱۱ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان رسید. حباب سکه نیز برای هر 
قطعه سکه که تا ۷۵۰ هزار تومان نیز کاهش یافته بود، با توجه 
به اینکه تقاضا برای سکه در روزهای پایانی هفته ایجاد شد، در 
محدوده یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان بود. کشتی آرای افزود: 
در پایان هفته هر قطعه نیم سکه با افزایش ۴۰۰ هزار تومانی، 
شش میلیون و ۲۵۰ هزار تومان و ربع سکه با افزایش ۲۵۰ هزار 
تومانی، چهار میلیون و ۲۵۰ هزار تومان تعیین قیمت شدند. 
این در حالی است که در ابتدای هفته به ترتیب نیم سکه پنج 
میلیون و 8۵۰ و ربع سکه چهار میلیون تومان قیمت داشتند. 
سکه های یک گرمی نیز با ۱۰۰ هزار تومان افزایش نسبت به 
ابتدای هفته که دو میلیون و ۲۵۰ هزار تومان قیمت داشت، در 

پایان هفته به دو میلیون و ۳۵۰ هزار تومان رسید. 

      بازار ارز تحت تاثیر ۲ رویداد 

تحلیل بازار طلاوسکه در هفته ای که گذشت

آرمان ملی-محمدمیلاد عبداللهی: بازار سرمایه هفته دوم آذر ماه را با افت و خیز بالایی پشت سر گذاشت و تحلیلگران معتقدند مقاومت شاخص کل، برای رسیدن به ارتفاع 
یک میلیون و ۵00 هزار واحد یکی از عوامل اصلی برای استراحت چند روز بازار خواهد بود. همچنین سازمان بورس هفته قبل در اطلاعیه ای اعلام کرد، حذف سفارش در پنج 
دقیقه پایانی پیش گشایش امکان پذیر نیست. )گفتنی است پیش تر زمان پیش گشایش بازار از 30 به 1۵ دقیقه کاهش یافته بود( نکته مهم تر در جریان معاملات هفته قبل 
بازگشایی صندوق »پالایش یکم« پس از گذشت بیش از دوماه از زمان پذیره نویسی بود. اما اتفاق با اهمیتی که می توان آن را بسیار مهم ارزیابی کرد، تقدیم لایحه بودجه سال 
آینده به مجلس بود که نشان می دهد دولت سال 1400 هم توجه بسیاری برای واگذاری شرکت ها و کسب درآمد از طریق بازار سرمایه خواهد داشت؛ برهمین اساس، مهم ترین 
بخش های بودجه 1400 برای بازار سرمایه عبارتند از: فروش 1۲۵ هزار میلیارد تومان اوراق مالی که نسبت به سال قبل ۵6 درصد افزایش دارد، همچنین واگذاری شرکت  های 
دولتی نزدیک به 100 هزار میلیارد تومان است که بیانگر رشد ۷۲۷ درصدی نسبت به سال جاری خواهد بود. اضافه بر آن پیش بینی برداشت حدود ۷۵ هزار میلیارد تومان از 

منابع صندوق توسعه ملی هم نشانگر رشد بیش از ۷00 درصد در مقایسه با سال 99 است.

      تحلیل هفتگی بازار سرمایه        

رشد درآمدزایی از بازار سهام در بودجه 1۴۰۰    
    ممنوعیت حذف سفارش در پنج دقیقه پایانی پیش گشایش

وحید شقاقی شهری در 
گفت وگو با »آرمان ملی «:
 مصوبات تاثیرگذار

 باید پیوست اقتصادی 
داشته باشند

آرمان ملی- محمد سیاح: اقتصاد کشور وضعیت بسیار 
شــکننده ای دارد و به همین دلیل هم هــر تغییری در روند 
سیاســت داخلی و خارجی، وضعیت بازارهای مهم جهان و 
تغییرات و نوسانات دلار و یورو، باعث می شود تا اقتصاد کشور 
دچار تنش هایی شود که نتیجه آن در زندگی روزانه مردم تاثیر 
می گذارد. این تاثیرپذیری اقتصاد ایــران از هر المان داخلی 
و خارجی آســیب پذیری آن را افزایش داده است. بسیاری از 
اقتصاددان این وضعیت را حاصل تصمیمات نادرستی می دانند 
که سال های سال گرفته شده و اصلاح آن نیز شاید دهه ها زمان 
نیاز داشته باشد. از طرفی دیگر حضور افراد غیرمتخصص در 
عرصه سیاسی است که بدون درنظر گرفتن تبعات احتمالی 
تصمیماتی که می گیرند باعث بروز مشکلاتی در سایر حوزه ها 
به ویژه اقتصاد می شوند. این اتفاق در مجلس یازدهم رخ داده 
اســت. تصمیمات ماه های اخیر مجلس نه تنها سودی برای 
کشور نداشته که باعث شده تا درهم تنیدگی های زیادی برای 
کشور ایجاد شود. اقتصاد کشور به شــدت آسیب دیده و نیاز 
به جراحی های عمیق و حذف زوائدی دارد که باعث شده اند 
تا شاهد وضعیت امروز باشیم. در همین زمینه »آرمان ملی« 
گفت وگویی با وحید شقاقی شهری، اقتصاددان،  داشته که در 

ادامه می خوانید.
   مصوبه اخیر مجلس باعث نوساناتی در بازارهای مالی و 
پولی و سرمایه ای کشور شد و این روند همچنان ادامه دارد، 

ابعاد چنین تصمیماتی چطور تعیین می شود؟
تقریبا بحث های سیاسی و امنیتی با بحث های اقتصادی 
همیشه همراه بوده و هست. ایراد اساســی اقتصاد ایران این 
است که شکنندگی بالایی دارد؛ وقتی اقتصاد شکننده است 
به سرعت از نااطمینانی ها، وجود ریسک و نبود شفافیت تاثیر 
می پذیرد. زمانی که اقتصاد کشوری مستحکم است و وابستگی 
آن به بیرون از مرزها پایین اســت و اقتصاد متنوع، رقابتی و 
قوی ای دارد، خیلی از بحث های بین المللی یا سیاســی تاثیر 
نمی گیرد ولی وقتی اقتصاد شکننده و ضعیف باشد به سرعت 
این اقتصاد از تصمیمات و بحث های سیاســی و بین المللی 
تاثیر می پذیرد و این نکته، ضعف اقتصاد ما است. وقتی اقتصاد 
ایران ضعیف و شکننده است با هر تصمیم، حرف یا تنشی به 
سرعت اثرات آن در اقتصاد تخلیه می شود. نمی خواهم درباره 
اینکه مصوبه اخیر مجلس درباره لغو تحریم ها به موقع بوده یا 
نه صحبتی کنم،  اما هر تصمیمی تبعاتی در کشور دارد و باید از 
زوایای مختلف مورد بررسی قرار بگیرد و هزینه و فایده هایش 
را دید. اقتصاد ایران در شرایط سختی قرار دارد و معیشت توده 
مردم به شدت تحت فشار است، در سه سال اخیر در مجموع 
۱۰۰ درصد تورم تجمعی داشتیم و قدرت خرید مردم به شدت 
کاهش یافته و آمارها نشان می دهد سال ۹۹  در مقایسه با سال 
۹۰،  ۳۴ درصد درآمد سرانه مردم کاهش یافته است. در این 
وضعیت باید در تصمیم گیری و سیاست گذاری ها محتاط وارد 
شد. مجلس یا هر نهادی حرفی می زند یا تصمیمی می گیرد 
باید تبعات اقتصادی آن را با توجه به شرایط اقتصادی و توده 
مردم در نظر بگیرد تا تبعات کمتــری به اقتصاد وارد کند، در 
غیر این صورت باید مقاومت اقتصاد را بــالا ببریم تا بتوانیم 
چنین تصمیم گیری هایی را انجام دهیم وگرنه اثرات این نوع 
تصمیم گیری در متغیرهای اقتصادی به سرعت تسری پیدا 
می کند و بخشی از نوســاناتی که در بازار ارز و طلا اتفاق افتاد 

می تواند به دلیل همین تصمیم گیری ها باشد.
   به نظر می رســد چون مجلس صرفا قانون گذار 
اســت و مجری دولت،  مطالعات زیادی درباره تبعات 

تصمیم گیری ها انجام نمی شود؛ نظر شما چیست؟ 
مجلس هم باید قبل از تصمیم گیری؛ تحلیل یا پیوســت 
اقتصادی آن تصمیمات را داشته باشد و بهترین پیشنهادی که 
می توان در این باره به نمایندگان داشت این است که مجلس در 
آینده هر طرحی را که قرار است مصوب کند؛ پیوست های آن 
یعنی پیوست اجتماعی، اقتصادی، سیاسی و فرهنگی آن را هم 
مشخص و مصوب کند تا مشخص شود که این تصمیم چقدر 
در شرایط اجتماعی، اقتصادی و سایر بخش ها تاثیر می گذارد 
بعد از آن هم هزینه و فایده شود که  آیا این تصمیم با این بررسی 
و پیوست های اجتماعی و اقتصادی و ... و در شرایط مختلف به 
صلاح هست یا نه. تصمیم گیری نیازمند تحلیل های اجتماعی 
و اقتصادی است و زمانی که چنین تصمیم های آنی در مجلس 
و دولت گرفته می شود می تواند تبعات مخرب تری داشته باشد. 
  در حال حاضر این مصوبه بازارها را وارد تنش جدیدی 

کرده است،  منظور شما از هزینه و فایده چیست؟ 
باید هزینه و فایده این طــرح در کوتاه مدت و میان مدت 
مورد بررســی قرار بگیرد. به عنوان مثال ممکن اســت در 
کوتاه مدت از تصویب طرحی متضرر شویم ولی در میان مدت 
به نفع کشور باشد یا سناریو های دیگری اتفاق بیافتد یعنی 
ممکن است حتی در میان مدت هم متضرر شویم یا بررسی ها 
مشخص کند که در میان مدت و کوتاه مدت تغییرات چندانی 
نخواهیم داشت. همه اینها روی انتظارات تاثیر گذاشته ولی 
هنوز واقعیت ها رخ نداده اســت. در حــال حاضر انتظارات 
کاهنده به دلیل نااطمینانی هایی که وجود دارد به ســمت 
انتظارات تورمی رفته است. پیشنهاد روشن من به مجلس و 
دولت این است هر طرح و لایحه ای که مصوب می کنند که در 
سطح کلان اثرگذار است پیوست های اجتماعی و اقتصادی 
و اثرات کوتاه مدت و میان مدت آن را مشــخص کنند. ابتدا 
باید هزینه و منافع یک طرح توسط دولت و مجلس مشخص 
شود، انجام این کار بسیار مهم است ولی چون هنوز این کار 
انجام نشده نمی دانیم که هزینه و منافع طرح فعلی در زوایا و 
مباحث و زمان های مختلف چقدر است و تا زمانیکه این اتفاق 
نیافتد حرف مسئولان دولت و نمایندگان مجلس در حد نظر 
باقی می ماند و باید تحلیــل واقع بینانه ای درباره تصمیمات 
صورت بگیرد تا اثرات آن در ابعاد مختلف دیده شود. باید با دید 
جامعی به مسائل نگاه کنیم و به صورت کلان موارد را مورد 
کنکاش قرار دهیم. بعضا با توجه به نبود شفافیت، طرح هایی 
که به تصویب می رسند نمی توان به راحتی درباره اثرات آنها 

صحبت کرد و ارزیابی لازم را انجام داد. 

طبق اعلام رئیس ســازمان برنامه و بودجه، در صورت حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی کالاهای اساسی، یارانه معیشتی دو تا سه برابر 
خواهد شد. به گزارش ایسنا، لایحه بودجه ۱۴۰۰، روز چهارشنبه 
۱۲ آذرماه با منابع عمومی 8۴۱ هــزار میلیاردی به مجلس ارائه 
شد. محمدباقر نوبخت با حضور در یک برنامه تلویزیونی-جزئیات 

لایحه بودجه سال آینده را مورد بررسی قرار داد.
   پرداخت یارانه ادامه دارد

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به جریان یارانه در سال 
آینده گفت: افزایش یارانه معیشتی در بودجه در نظر گرفته شده 
است و پرداخت یارانه نقدی ادامه دارد. او افزود: دلار ۴۲۰۰ تومانی 
برای تامین کالاهای اساسی در نظر گرفته شده، اما چنانچه شرایط 
طوری باشد که این ارز حذف شود، یارانه ها دو تا سه برابر می شود. 
نوبخت این را هم گفت که در بودجه سال آینده ۱۶ هزار میلیارد 

برای رفع فقر در نظر گرفته شده است.
   وضعیت حقوقی در بودجه 1400

نوبخت با بیان اینکه پرداخت همه کارکنان دولت ۲۵ درصد 
اضافه می شــود، افزود: افزایش ضریب حقوق گروه های مختلف 

حقوق بگیر در دستگاه های اجرایی و همچنین نیروهای مسلح به 
میزان ۲۵ درصد است؛ بنابراین میزان افزایش حقوق سال آینده 
۲۵ درصد خواهد بود. او ادامه داد: برای کادر درمان بودجه هایی در 
نظر گرفته شده است. حتی سربازان حقوقی که می گرفتند در این 

بودجه دو برابر شده است.
   حامل های انرژی گران نمی شود 

رئیس سازمان برنامه و بودجه در رابطه با وضعیت تورم و گرانی 
حامل های انرژی در ســال آینده ،گفت: تورم در ماه های اخیر به 
دلیل نوســان نرخ ارز افزایشی بوده اســت ولی پیش بینی بانک 
مرکزی  بر این است که تورم تا ۲۲ درصد کاهش پیدا کند. او در 
پاسخ به این سوال که آیا در ســال بعد حامل های انرژی افزایش 
قیمت خواهد داشت، تاکید کرد: هیچ چیز را گران نخواهیم کرد. 

مطلقا این کار را انجام نمی دهیم. 
   اتکای بودجه به نفت ۲3 درصد شد

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در ادامه با اشاره به اینکه در 
سال های گذشــته بیش از ۵۰ درصد بودجه به نفت متکی بود 
که امسال این به ۲۳ درصد رسیده است، گفت: در لایحه بودجه 

سال ۱۴۰۰ درآمدهای نفتی که با عنوان منابع حاصل از نفت و 
فرآورده های نفتی از آن یاد شــده به ۱۹۹/۲هزار میلیارد تومان 

رسیده است. 
   8میلیارد ارز دولتی برای معیشت و کالای اساسی

معاون ســازمان برنامه گفت: در لایحه بودجه ســال آینده، 
هشت میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی شامل دو میلیارد دلار برای 
معیشت و شش میلیارد دلار برای نهاده ها و کالاهای اساسی، دیده 
شده است. به گزارش صداوســیما، سیدحمید پورمحمدی بیان 
کرد: مجلس به دولت اجازه دهد با تشخیص خود این ارز را هزینه 
کند یعنی اگر دولت تشــخیص دهد ارز ترجیحی باید به روش 
کنونی هزینه شود آن را ادامه دهد و اگر تشخیص داد این روش به 
مصلحت مردم نیست آن را به نرخ معمول تبدیل و مابه التفاوت را 
هزینه سلامت و معیشت مردم کند. او گفت: اگر کالاهای اساسی 
با نرخ آزاد دست مصرف کننده می رسد دولت ارز ترجیحی را به 
تولیدکننده داخلی و فاصله نرخ چهار هزار و ۲۰۰ تومان با نرخ ارز 
پیش بینی شده در بودجه را به مصرف کننده نهایی بدهد؛ در زمینه 

دارو نیز این ارز به بیمه گر داده شود.

  رئیس سازمان برنامه وبودجه اعلام کرد

شرط چند برابر شدن یارانه معیشتی
    مطلقا چیزی را گران نمی کنیم

  در شرایط اتخاذ تصمیمات ناپایدار نیستیم
    نااطمینانی ها به سمت انتظارات تورمی پیش رفته اند  
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 دستور رئیس دستگاه قضا در کمتر از یک سال 
به نتیجه رسید

واگذاری تراورس ابطال شد
  بازگشت بزرگ ترین شرکت های اقماری راه آهن 

بر مدار تولید و خدمت
پیرو دستور آیت ا... رئیسی و پیگیری دستگاه قضا، یکی دیگر 
از واگذاری های بی ضابطه تحت عنوان خصوصی سازی ابطال و 
مهم ترین مجموعه تخصصی زیرساخت های راه آهن کشور به 
مدار تولید و خدمات بازگشت. شرکت خدمات مهندسی خط 
و ابنیه فنی راه آهن )تراورس( یکی از واحد های تولیدی است 
که به اذعان مدیرعامل آن، پیرو سفر سال گذشته - ۱۲ دی 
۹8 - آیت  ا... رئیسی به استان البرز  از خطر حتمی ورشکستگی 
نجات یافت. این واگذاری در دوره احمدی نژاد صورت گرفت 
است.  تراورس ۵ هزار و ۵۰۰ نفر پرسنل مستقیم و ۵۰۰ نفر 
غیرمستقیم دارد که اگر هر یک را ۳ نفر عائله حساب کنیم، 
جمعیتی حدود ۲۴ هزار نفر را دربرمی گیرد. این شرکت دولتی 
که قدمتی حدودا ۳۰ ساله دارد، اردیبهشت ماه سال ۱۳8۹ و در 
راستای اجرای قانون اصل ۴۴ قانون اساسی به بخش خصوصی 
واگذار می شود، اما گروه امیرمنصور آریا و مدیر آن شخص 
مه آفرید امیرخسروی از سال ۹۰ درگیر پرونده فساد بزرگی 
معروف به اختلاس ۳ هزار میلیاردی می شوند و به تبع این اتفاق، 
شرکت تراورس نیز در حالت تعلیق و بلاتکلیفی قرار می گیرد. 
مشکلات تراورس تا سال ۹8 ادامه پیدا می کند تا مدیرعامل 
شرکت با آیت ا... رئیسی در جریان سفر استانی به البرز دیدار 
می کند. در پی آن رئیس قو قضائیه دستور رسیدگی را صادر 
می کند. شرکت خدمات مهندسی خط و ابنیه فنی راه آهن 
)تراورس( در آن روز ها در آستانه ورشکستگی کامل قرار داشت.

 حوزه فعالیت و سطح اهمیت شرکت
طبق گفته مصطفی معینی، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
شرکت خدمات مهندسی خط و ابنیه فنی راه آهن)تراورس(، 
این شرکت، یک مجموعه تولیدی، خدماتی و پشتیبانی با سابقه 
طولانی در زمینه ساخت، توسعه و احداث شبکه ریلی درون 
و برون شهری است و همچنین در زمینه نگهداشت، تعمیر و 
بهره برداری از شبکه ریلی راه آهن جمهوری اسلامی ایران و 
مترو های کلانشهر ها فعالیت دارد. شرکت یادشده با داشتن 
حدود ۵ هزار و ۵۰۰ نفر پرسنل متخصص و متعهد و باتجربه 
به طور مستقیم و حدود ۵۰۰ نیرو به طور غیرمستقیم و مجموعا 
۶ هزار نفر در بیشتر نقاط کشور که شبکه ریلی وجود دارد 
مشغول خدمت رسانی بوده است که با خصوصی سازی معیوب 

عملا به ورشکستگی رسیده است.
 نجات مجموعه ۲4 هزار نفری

۵۰۰ نفر  ۵۰۰ نفر پرسنل مستقیم و  ۵ هزار و  تراورس 
غیرمستقیم دارد که اگر هر یک را ۳ نفر عائله حساب کنیم 
جمعیتی حدود ۲۴ هزار نفر را در برمی گیرد. مدیر تراورس در آن 
دیدار مشکل اصلی سال های اخیر این مجموعه بزرگ را اینگونه 
بیان می کند: سهامدار ما نتوانسته بدهی های خود را به سازمان 
خصوصی سازی بدهد و شرکت در حالت بلاتکلیفی قرار دارد. یا 
سهامدار باید بدهی هایش را به سازمان خصوصی سازی بدهد 
یا این شرکت دوباره از طریق شرایط قانونی واگذار شود. رئیس 
قوه قضائیه پس از استماع اظهارات مدیر این شرکت و با توجه به 
اینکه ۹۵ درصد سهام این مجموعه به گروه امیرمنصور آریا واگذار 
شده بود به معاون اول قوه قضائیه که متمرکز بر پرونده امیرمنصور 
آریاست دستور می دهد تا مساله مورد پیگیری قرار گیرد. در پی 
دستور رئیس دستگاه قضا، اقدامات قضائی جهت حل مشکلات 
این مجموعه تولیدی ۶ هزار نفره آغاز و پرونده ای به جریان می افتد.

 ابطال واگذاری مساله دار تراورس
حال طبق اعلام قوه قضائیه واگذاری مساله دار شرکت 
خدمات مهندسی خط و ابنیه فنی راه آهن)تراورس( ابطال 
شد و این شرکت ۲۴ هزار نفری )با احتساب عائله کارکنان( به 
دولت بازگشت. تراورس سال 8۹ با مبلغ ۱۲۳میلیارد تومان به 
گروه امیرمنصور آریا واگذار می شود که از این میزان نیز صرفا 
۲۰ میلیارد تومان پرداخت می شود! این شرکت در سال 8۹ از 
طریق سازمان خصوصی سازی به شرکت آهن و فولاد لوشان که 
مالک آن امیرمنصور آریا )مه آفرید خسروی( بود، به قیمت حدود 
۱۲۳ میلیارد تومان واگذار شد؛ گروه آریا از مجموع این مبلغ در 
ابتدا صرفا هشت میلیارد تومان پرداخت می کند و از مجموع ۲۰ 
قسط بعدی نیز تنها ۳ قسط را می پردازد که مجموع پرداختی 
آنها به سازمان خصوصی سازی را به حدود ۲۰ میلیارد تومان 
می رساند. جالب آنکه بخشی از اختلاس سه هزار  میلیاردی گروه 
امیرمنصور آریا و تسهیلات دریافتی با استفاده از اعتبار همین 
شرکت بزرگ و معروف صورت گرفته است. شرکت خدمات 
مهندسی خط و ابنیه فنی راه آهن )تراورس( بخش عمده ای از 
خدمات مربوط به راه آهن را انجام می دهد و وظیفه تعمیرات و 
نگهداری بیش از ۷۰ درصد خطوط راه آهن کشور را برعهده دارد 
که طی سال 88 همراه با کل اراضی و املاک و تجهیزات آن به 
گروه یادشده واگذار شد. در کل ایران ۱۳ جرثقیل لکوموتیودار 
وجود دارد که این ۱۳ جرثقیل نیز در اختیار شرکت مذکور بوده 
است، پس از ماجرای اختلاس و اجرای حکم امیرمنصور آریا، 
وضعیت این شرکت بلاتکلیف ماند و تا ماه ها حقوق کارگران 
پرداخت نشد. همین امر موجب شکل گیری اعتراضات کارگری 
شد و در بسیاری موارد راه آهن مجبور بود که حقوق کارگران 
و کارمندان این شرکت واگذارشده را پرداخت کند، حال آنکه 
خدمات شرکت هم در حالت تعلیق و نیمه تعطیل قرار داشت! 
درحالی که این واگذاری مساله دار به صورت کلی باید فسخ می شد، 
شرکت آهن و فولاد لوشان وابسته به گروه امیرمنصور آریا مدتی 
قبل طی دادخواستی در هیات داوری واگذاری، مدعی خسارت 
در خصوص این واگذاری شد و در هیات داوری، دولت به مبلغ 
۲8۴ میلیارد تومان محکوم شد! و این در حالی است که شرکت در 

حال حاضر حدود هشت هزار میلیارد تومان ارزش دارد.
 فسخ واگذاری شرکت ابنیه فنی راه آهن 

با توجه به اینکه رای هیات داوری در دادگاه قابل اعتراض 
است، رأی محکومیت دولت به اجرا درنیامد و در نهایت پس از 
تشکیل جلسه ای در شعبه ۲۱ حقوقی مجتمع شهید بهشتی 
تهران در مورخ 8 آذرماه سال جاری که بیش از سه ساعت به 
طول انجامید، دادگاه در خصوص این واگذاری و رأی هیات 
داوری اقدام به تصمیم گیری کرد. بر این اساس، رأی هیات 
داوری مبنی بر محکومیت ۲8۴ میلیارد تومانی دولت نقض و 
علاوه بر آن، واگذاری شرکت خدمات مهندسی خط و ابنیه فنی 
راه آهن نیز فسخ شد و این شرکت به راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران بازگردانده شده است. همچنین واگذاری کلیه اراضی 
شرکت مذکور نیز به نفع راه آهن جمهوری اسلامی ایران ابطال 

شد. رأی صادره قطعی و غیرقابل اعتراض است.

یـــادداشت
   آدم های عادی چگونه 

شرور می شوند؟

آدولف آیشمن یک آدم عادی است، اما شرور 
می شود. شرور در این حد که مسئول پشتیبانی 
و حمل و نقل میلیون ها یهودی به اردوگاه های 
مرگ آلمان نازی می شود، جایی که انسان ها را 
در اتاق های گاز، ماشین های سیار گاز و کوره های 
آدم سوزی، بی دلیل می کشتند. چگونه آدمی که 
می گفت »همین امروز هم اگر یک زخم ناسور نشانم 
بدهند، اصلًا نمی توانم نگاهش کنم.« چنان کشتار 
عظیمی را سازماندهی می کرد و حتی وقتی خودش 
از اردوگاه ها بازدید کرد. آیشمن در جریان محاکمه 
گفت به چشم دیده است که: »یهودیان در یک اتاق 
بزرگ بودند؛ دستور آمد که لخت شوند؛ بعد یک 
کامیون رسید، مستقیم جلوی ورودی اتاق توقف 
کرد و به یهودیان برهنه گفتند وارد اتاق شوند. درها 
بسته شد و کامیون را استارت زدند. ... صدای آن 
جیغ ها و... بیش از حد ناراحت بودم. ... بعد پشت سر 
آن کامیون راه افتادم و وحشتناک ترین صحنه ای را 
دیدم که تا آن موقع در زندگی به چشمم خورده بود. 
کامیون داشت به سمت یک گودال روباز می رفت، 
درهایش باز شدند و جسدها را بیرون انداختند، انگار 
هنوز زنده بودند، ... پرتاب شان کردند داخل گودال و 
هنوز می توانم آن فرد غیرنظامی را ببینم که داشت 
دندان مرده ها را با انبر می کشید. و بعد زدم به چاک، 
پریدم توی ماشینم و دیگر دهانم را باز نکردم.« 
هانا آرنت فیلسوف آلمانی در کتاب »آیشمن در 
اورشلیم« )ترجمه زهرا شمس، انتشارات برج( 
توضیح می دهد که چگونه یک آدم عادی، که شرور یا 
بیمار نبود، به واسطه تبعیت از بوروکراسی، با جادوی 
زبان، با استفاده از واژه هایی که طراحی شده بودند 
تا کشتار را عادی سازی کنند و بر وجدان آدم های 
بوروکراسی فشار نیاورند، بزرگ ترین کشتار علیه 
مردمی را سازمان می داده است. هانا آرنت هم چنین 
نشان می دهد که چگونه این کشتار با همکاری 
خود سران یهودیان امکان پذیر شد؛ چگونه همه به 
این کشتار تن دادند الا مقامات سیاسی و مردم در 
دانمارک که موفق شدند جلوی جنایت علیه بشریت 
را بگیرند. آرنت همچنین می پرسد: آیا فلسطینیان 
باید تاوان جنایتی را بپردازند که علیه یهودیان شده 
است؟ پاسخ او منفی است. کتاب شرح مفصلی بر 
محاکمه آدولف آیشمن، عضو حزب نازی و یکی از 
مسئولان کشتار یهودیان در جریان جنگ جهانی 
دوم است که در اوایل دهه ۱۹۶۰ از آرژانتین ربوده و 
در اسرائیل محاکمه شده است. نقدهای مفصل آرنت 
بر دادگاه، و بالاخص شیوه رسیدن او به مفهوم بسیار 
مهم »ابتذال شر« در این کتاب خواندنی است. هر 
کسی که می خواهد ماهیت و فرایند شرور شدن 
آدم های عادی و حتی خوب را درک کند، ناگزیر از 

خواندن این کتاب است.

نــکته
نامه غریب آبادی به رافائل گروسی 

 آژانس بی قید و شرط 
 و شفاف ترور شهید فخری زاده 

را محکوم کند
 به انتشار غیرضروری اطلاعات تفصیلی 

برنامه هسته ای ایران خاتمه دهید
سفیر و نماینده دائم ایران نزد سازمان های 
بین المللی به مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، نامه  نوشت. در متن کامل نامه کاظم 
غریب آبادی آمده است: این نامه در مورد 
اقدام تروریستی بزدلانه و ترور فجیع دکتر 
محسن فخری زاده، یک دانشمند فیزیکدان 
برجسته جمهوری اسلامی ایران که در ۲۷ 
نوامبر ۲۰۲۰ در شهر آبسرد استان تهران رخ 
داد، می باشد. شواهد اساسی آشکاری، دست 
داشتن و مسئولیت رژیم اسرائیل در این حمله 
تروریستی را نشان می دهد، بویژه این که مقامات 
رژیم اسرائیل بارها از دکتر فخری زاده نام برده 
بودند و چندین مرتبه نیز برای ترور ایشان 
برنامه ریزی کرده بودند. این نیز نمونه دیگری 
از تروریسم است که توسط شنیع ترین رژیم 
تروریستی با هدف به خطر انداختن صلح و 
امنیت بین المللی، تهدید  تمامیت سرزمینی، 
بی ثباتی منطقه، ویرانی حقوق بشر و سد نمودن 
توسعه اقتصادی- اجتماعی ملت های مستقل 
برنامه ریزی، سازماندهی و تامین مالی شده است. 
چنین اقدام تروریستی بی رحمانه، مانند هر اقدام 
دیگر تروریسم بین المللی، تهدیدی را برای صلح 
و امنیت بین المللی شکل می دهد و برخلاف 
اصول بنیادین و حقوق بین الملل و اصول مصرحه 
در منشور ملل متحد و همچنین حقوق بنیادین 
بشر می باشد. در بخشی از این نامه خطاب به 
رافائل گروسی آمده است: ما جامعه بین المللی 
را فرا می خوانیم تا تعهدات خود را ذیل حقوق 
بین الملل در مبارزه با تروریسم و محکوم نمودن 
چنین اقدام غیرانسانی، به قوی ترین لحن ممکن، 
ایفاء نمایند. جمهوری اسلامی ایران بر این باور 
است که اتخاذ یک رهیافت استاندارد دوگانه در 
قبال کشورها در هنگام مبارزه با تروریسم نه تنها 
غیرسازنده خواهد بود، بلکه منجر به شکست 
مبارزه جهانی با تروریسم خواهد شد و سرانجام 
به فراهم شدن زمینه های بیشتر برای پرورش و 
توسعه تروریسم منجر می گردد. سازمان ملل 
از طریق قطعنامه های متعدد خود و با اجماع، 
تمامی اقدامات، روش ها و رویه های تروریسم را 
که در هر کجا و از سوی هرکس مرتکب شوند، 
به عنوان اقدامات جنایتکارانه و غیرقابل توجیه 

محکوم کرده است.

      رئیس جمهوری می خواهیم که دیپلماسی بداند 
      گفت و گو را    فدای تنش های سیاسی نکنید

   مجلس و دولت تعامل خود را بالاتر ببرند
   از هرگونه تنش و درگیری سیاسی خودداری کنید

   محمد سالاری در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 نگذارید مشارکت مثل 

انتخابات مجلس پایین باشد

   قاسم میرزایی نکو در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 فشار صداوسیما و قالیباف 

علیه دولت بیشتر شده

آرمان ملی- سجاد جنت آبادی: آمدن نامزدهای نظامی به رقابت های انتخابات سال 
آینده تحلیل های پیرامون انتخابات ریاست جمهوری را با تغییراتی روبه رو کرده و اکنون 
با توجه به شرایط موجود در جامعه و بروز برخی تغییرات، تحلیلگران سهمی از نامزدی و 
حتی موفقیت در انتخابات 1400 را به کاندیداهای نظامی اختصاص می دهند. این در حالی 
است که به عقیده عده ای مردم از نظامیان توقع دارند که در عرصه خود فعال باشند و به 
هیچ متجاوزی اجازه نقض حریم کشور را ندهند اما پرسش اینجاست که حضور آنها در 
عرصه سیاست چه کمکی به حل مشکلات مردم خواهد کرد؟ البته نمی توان از پیش 
قضاوت کرد و چه بسا شاید آنها بتوانند با طرح ها و برنامه هایی شرایط موجود را تغییر 
دهند. به هر صورت نظرات بسیاری در این حوزه وجود دارد، دخالت نظامیان در سیاست 
نیز مثل حضور سایر اقشار جامعه در انتخابات موافقان و مخالفانی دارد. مهم این است 
آنچه که پیش می آید به صلاح کشور و ملت باشد. در این راستا برای بررسی انتخابات 
1400، مشارکت مردم و حضور نظامی ها در انتخابات »آرمان ملی« با محمد سالاری فعال 
سیاسی اصلاح طلب و عضو شورای شهر تهران به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

آرمان ملی- با وجود اینکه چندین ماه به پایان دولت روحانی باقی مانده است، اما شاهد 
هستیم که توهین و افترا گروه های تندرو و برخی نمایندگان علیه شخص رئیس جمهور 
ادامه دارد. البته نباید از واقعیت هم گذشت و باید روحانی قبول کند که حداقل 40 درصد 
از مشکلات کشور به خاطر مدیریت نادرست خودشان است، اما قطعا در این مشکلات 
کشور بعضی گروه های خاص که در راه دولت سنگ اندازی می کردند مقصر هستند و باید 
پاسخگوی این مسائل باشند. کار به جایی رسیده که برخی تندروهای مجلس یازدهم قصد 
دارند  دولت را به زمین بزنند. برای بررسی این موضوعات »آرمان ملی« با قاسم میرزایی 

نکو نماینده مجلس دهم به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

1400 مانده است و کاندیداهای گروه های  با توجه به اینکه تنها ۷ ماه تا انتخابات 
به صورت  کماکان  سیاسی  مختلف 
و  نکرده اند  اعلام  را  خود  لیست  علنی 
گمانه زنی هایی درباره حضور نظامیان در 
انتخابات وجود دارد، فکر می کنید که در 
انتخابات سال آینده مردم حضور باشکوهی 

خواهند داشت؟
اینکه فضای سیاسی کشور برای انتخابات 
۱۴۰۰ به کدام طرف پیش خواهد رفت یک مسأله 
مهم تلقی می شود و حضور نظامیان در پاستور یا 
کاندیداهای سایر جناح های سیاسی به مولفه های  
زیادی وابسته است. یکی از این مولفه ها در اصل 
اساسا رویکرد نهادهای نظارتی در ارتباط نگاه 
آنها به میزان مشارکت و حضور مردم در انتخابات 
بستگی دارد. قطعا اگر این رویکرد معطوف به حضور 
حداکثری مردم در انتخابات باشد و برای آنها حضور 
حداکثری مردم در سال آینده اهمیت داشته باشد، 
مخصوصا در حال حاضر که ما بسیار به انسجام نیاز 
داریم و از آن طرف هم بیشتر از هر زمانی به اعتماد 
عمومی مردم به حاکمیت و دولت در این شرایط 
اقتصادی و سیاسی نیاز داریم که تجلی آن در 
انتخابات دیده خواهد شد. بخش های مختلف نظام 
باید فضا را برای حضور نامزدها و سلایق مختلف 
نظام فراهم کند تا مردم بتوانند در انتخابات حضور 
باشکوهی داشته باشند. اعتماد عمومی مردم به 
بخش های مختلف نظام با ورود شخصیت های 
اصلاح طلب در انتخابات بیشتر می شود. به خصوص 
اصلاح طلبان که در جامعه ایران دارای طرفداران 
و علاقه مندان زیادی هستند و آنها باید بتوانند 
با کاندیداهایی که هویت اصلاح طلبانه دارند در 
انتخابات حضور پیدا کنند و هم صلاحیت آنها 
تایید شود. اما اگر استراتژی و رویکرد هسته مرکزی 
قدرت و نهادهای نظارتی حضور پرشکوه مردم در 
انتخابات باشد و به یک مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات قانع شوند، وگرنه با رویکرد دیگر امکان 
دارد کاندیداهای نهایی ریاست جمهوری از نظامیان 

هم باشد، که البته دور از انتظار هم نیست.
در انتخابات سال آینده اعلام حضور کرده شما  با توجه به اینکه اولین کاندیدای نظامیان 
با آمدن نظامیان به صحنه انتخابات شرایط 
فضای سیاسی کشور به کدام سمت خواهد 
رفت و اساسا  نظامی ها این توانایی را دارند 
که در عرصه سیاست مشکلات و چالش های 

موجود را برطرف کنند؟
 اساسا نمی شود بیان کرد که نظامیان حق ورود 
به انتخابات ۱۴۰۰ را برای رسیدن به قوه مجریه 
ندارند و معمولا مطابق قانون اساسی کسانی که در 
حال حاضر فعالیت های نظامی ندارند، می توانند در 
انتخابات شرکت کنند. جریان اصلاح طلب باید این 
حق را به آنها بدهد تا نظامی ها بتوانند در انتخابات 
شانس خود را امتحان کنند اما مساله اصلی این 
است که در حال حاضر در مشکلات و چالش های 

کشور یک وابستگی قابل توجهی به نظام بین الملل 
پیدا شده است و تحریم های ظالمانه ای که به ما 
تحمیل شده و درگیری هایی که در مدت اخیر 
در سطح منطقه اتفاق افتاده است و تحرک هایی 
که رژیم صهیونیستی و اقبال برخی از کشورها 
برای ارتباط با این رژیم افتاده است و فضایی که 
در انتخابات آمریکا رقم خورده شرایط کشور را 
بسیار پیچیده تر کرده است. شرایط به گونه ای 
است که سیاستمداران ایرانی منتظر هستند 
تا با آمدن جو بایدن در سیاست خارجی ایالات 
متحده چه تغییراتی ایجاد خواهد شد و روابط 
بین الملل با کشورهای دنیا به کجا کشیده خواهد 
شد. مجموعه این موضوعات به نظر می رسد که برای 
فضای انتخابات سال آینده شخصیت هایی به دنبال 
مدیریت اجرائی کشور باشند که هم در عرصه 
دیپلماسی و بین الملل اعتماد نسبی به آنها وجود 
داشته باشد و البته شناخت جامع و کاملی نسبت به 
چالش های اقتصادی و مشکلات مردم داشته باشد. 
باید چه  نامزدهای ریاست جمهوری  راهکارها و برنامه هایی برای حل مشکلات  

مردم و در چه حوزه هایی داشته باشند؟
اتفاقا به نظر من  مهم تر از اینکه چه کسی  و از چه 
قشری کاندیدا شود راهکارهای عملیاتی است که 
آنها باید برای حل مشکلات مردم و حل چالش های 
اقتصادی داشته باشند. رئیس جمهور آینده باید 
طوری برنامه ریزی کند تا مشکلات مردم در ۴ سال 
آینده برطرف شود. قطعا نظامیان کشور با توجه به 
عرصه های نظامی که بوده اند ما می توانیم از ظرفیت 
آنها در انتخابات استفاده کنیم، اما مسأله مهم تر 
این است که در حال حاضر ما نمی توانیم در منصب 
ریاست جمهوری تصمیم بگیریم که چه کسانی 
کاندیدا شوند. این مسأله باید توسط شورای نگهبان 
پیگیری شود و آنها هستند که تصمیم می گیرند 
کاندیداهای نظامی در انتخابات حضور داشته 
باشند. ما اصلاح طلبان اعتقاد داریم که در انتخابات 
سال ۱۴۰۰ کشور باید به سمت گفت و گوی ملی و 
انسجام و همه کاندیداها باید در انتخابات مشارکت 
فعال داشته باشند. اصلاح طلبان باید برای انتخابات 
پیش رِو یک مانیفست و برنامه واقعی داشته باشند، 
برنامه ای که با امکانات فعلی کشور منطبق و برای 
مردم قابل باور باشد. باید از ادعاهای بزرگ پرهیز 
کنیم؛ چون تحقق ادعاهای بزرگ در مدت کوتاه 
امکانپذیر نیست. همچنین ادعاها باید براساس 
اختیاراتی باشد که رئیس جمهور دارد. چون 
معتقدیم  درصد زیادی از مسائل کشور در اختیار 
رئیس جمهور نیست. لذا کاندیدای اصلاح طلبان 
باید مانیفست خود را در حدی که یک رئیس 
جمهور اختیار دارد، ارائه کند و اصلاح طلبان از الان 
باید درصدد تنظیم این برنامه باشند. وقتی برنامه 
مدون شد، آن فردی که بتواند از عهده برنامه برآید، 
وارد عرصه انتخابات شود که امیدواریم از شورای 
نگهبان هم تاییدیه بگیرد تا زمینه حضور حداکثری 

مردم در انتخابات فراهم شود.

یازدهم بارها توسط نمایندگان مورد  دولت از زمان شروع به کار مجلس 
آخرین  است.  گرفته  قرار  توهین 
انتقادها هم برمی گردد به اینکه چرا 
بودجه  تحویل  برای  رئیس جمهور 
1400 به مجلس نیامده است. شما این 

انتقادها را سازنده می دانید؟
به نظر بنده مسئول برنامه ریزی فعالیت 
 های رئیس جمهور معاون ایشان است. آقای 
واعظی زمزمه نیامدن روحانی را به مجلس 
مطرح کردند. وقتی که صحبت ها مطرح شد 
که روحانی به مجلس برای تحویل بودجه 
۱۴۰۰ نرود و هیچ شخص دیگری را حتی 
معاون اول خود را به مجلس نفرستادند 
و به مجلس یازدهم اهمیت ندادند، این 
موضع بسیار طبیعی است که ما در حال 
حاضر یک مجلسی داریم و به صورت صریح 
تصمیم گیری می کنند. لذا این مجلس هم در 
تصویب و رد کردن طرح های موجود بسیار با 
یکدیگر هماهنگ هستند و به صورت دسته 

جمعی تصمیم گیری می کنند.
به  شاهد بودیم که رئیس مجلس در  را  انتقادهایی  صداوسیما صریح 
شخص رئیس جمهور وارد کرد؛ اساسا 
این نوع رویکرد ها باعث کاهش انسجام 

داخلی در مجموعه نظام نمی شود؟ 
صدا و سیما و رسانه های خاص هم از اول 
صحبت های نمایندگان مجلس یازدهم و 
به خصوص شخصیت هایی مانند قالیباف 
را پوشش می دادند. در مصاحبه اخیر او 
در صداوسیما به صورت صریح مطالبی 
را بیان کردند که برای من تعجب انگیز 
آقای  ندیده ام که  به حال  تا  بود. من 
لاریجانی رئیس مجلس دهم در پخش 
زنده تلویزیونی به این شکل از دولت انتقاد 
کند. من به یاد ندارم که رئیس مجلس 
شکل  این  به  رئیس جمهور  شخص  به 
انتقادهای تندی کند. صحبت هایی که 
ایشان مطرح می کردند که ما به دنبال رقابت 
با دولت نیستیم و قصد ما ریل گذاری با 
دولت دوازدهم است، به نظر من بیشتر 
شعار است. روحانی نباید طوری رفتار کند 
که بعضی از تندروها از آن  سوءاستفاده 
از  خیلی  مانند  می توانستند  و  کنند 
رئیس جمهورهای گذشته برای تحویل 
بودجه ۱۴۰۰ به مجلس تشریف بیاورند 
و این اتفاق هایی که در مدت اخیر افتاده 
است شدت انتقادها به دولت را بالا برده، 
اما من فکر می کنم که مساله اصلی کشور 
که انتقادها را به سمت دولت سرازیر کرده، 
موضوع انتخاب رئیس جمهور جدید آمریکا 
و.... است. من اعتقاد دارم برای بررسی این 
مسائل مجلس و دولت باید تعامل خود را 
بالاتر ببرند و جلسات خصوصی بیشتری 
برگزار کنند. در جلسات خصوصی که توسط 
روسای  قوا انجام می شود، مشکلات اساسی 
کشور را می توانیم حل کنیم و درباره آن 
تصمیم های منطقی و خردمندانه بگیریم. 

وقتی این جلسات برگزار نشود و رایزنی ها 
در بین آنها انجام نشود باعث آن می شود 
که نمایندگان مجلس طرح خروج ایران از 
پروتکل الحاقی را تصویب کنند و به دولت 
دو ماه فرصت بدهند تا با رایزنی های خود 
کشورهای اروپایی را مجاب کنند تا اقدامات 
خود را در راستای برجام انجام دهند. اما 
مساله مهمتر این است که مجلس به دولت 
فرصت داده تا در فاصله ۲۵ روز و پس از 
ابلاغ برنامه هسته ای خود را به گذشته 
برگرداند. بعضی ها در حال تلاش هستند 
تا با اتهام زنی و پرونده سازی شخص رئیس 
جمهور و ظریف را دادگاهی کنند و به زندان 
ببرند. این رفتارهای نمایندگان مجلس 
تعجب انگیز است و باید برای آن فکری شود. 
اگر این اتفاق ها در کشور رخ دهد موجب 
بروز اتفاق های ناگواری شده و من دعوت 
می کنم که از هرگونه تنش و درگیری های 
سیاسی جدا خودداری شود. من امیدوارم 
که رهبر انقلاب با درایت و رهنمودهای 
خود اختلافات را کنترل خواهد کرد. طبق 
قانون اگر رئیس جمهور مصوبات مجلس 
را اجرا نکند، مجرم شناخته می شود و با 

رئیس جمهور برخورد می شود.
گذشته  مهمترین دلیلی که دولت روحانی  سال   4 این  در  نتوانست 
فعالیت های اقتصادی مثبتی داشته 
باشد را چه می بینید؟ فکر می کنید گره 

این دولت چگونه باز می شود؟
مسأله اصلی که دولت در سال های اخیر 
گرفتار آن شده است موضوع تحریم های 
جهانی علیه ایران است که کشور ما را به 
چالش های متعددی وارد کرده است. مساله 
بعدی نوسانات اقتصادی در کشور است 
که روز به روز به مشکلات مردم ما افزوده 
می کند. اینکه چرخه اقتصادی در کشور راه 
بیفتد بستگی به بودجه و آزاد بودن فضای 
تجارت دارد. باید طوری رفتار کنیم که کشور 
از زیر فشارهای اقتصادی رهایی پیدا کند و 
فضای باز اقتصادی فراهم شود. ما باید برای 
فراهم کردن بعضی از کالاهای سرمایه ای 
خود با آن سمت مرزها ارتباط برقرار کنیم 
و بتوانیم در حوزه فناوری و پیشرفت آن 
ارتباط داشته باشیم. دولت روحانی متاسفانه 
سینه چاک ندارد و با شخصیت هایی که 
در این دولت وجود دارد، تحول گرا و یا 
توسعه گرا نیستند. آقای روحانی هم با وجود 
این تحریم هایی که انجام شده و آمدن ترامپ 
در کاخ سفید و با بدشانسی هایی که انجام 
شد امید به تعامل ندارند. همه کسانی که 
در این مدت اخیر علیه روحانی تندروی 
کردند و سنگ انداختند باعث شدند که 
تحریم های ایران چند برابر شود. همه این 
مسائل در شرایط کنونی کشور مقصر بوده 
و دولت روحانی هم همه گزینه های خود را 
برای برون رفت از وضعیت کنونی اجرا کرده 
است و درحال حاضر با این روند بخواهد هم 

دیگر کاری از دستش بر نمی آید.

محمد فاضلی 
استاد دانشگاه 
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آرمان ملی- امید کاجیان: علی فروغی مدیر شبکه سوم سیما که پیش 
از این به واسطه روابط فامیلی از یکسو و البته منع حضور عادل فردوسی پور 
در تلویزیون بارها در شبکه های اجتماعی نقل محافل شده بود، اخیرا در 
اقدامی عجیب با اظهاراتی تند نسبت به عادل فردوسی پور خود را به چهره ای 
نامحبوب تر از قبل در نزد افکار عمومی تبدیل کرده است. علی فروغی گفته 
است: دیگر نمی شد با او )فردوسی پور( اینگونه ادامه داد. نه تخصص او و نه 
محبوبیتش از ما پنهان نبود. درباره او مهم ترین نکته ای که وجود داشت 
این بود که با توجه به محبوبیتش کار از مدار داشت خارج می شد و بقیه هم 
می گفتند که اگر کسی به خاطر محبوبیتش می تواند این کارها را بکند ما 
هم انجام دهیم. آن موقع دیگر صداو سیما ازهم می پاشید. او در ادامه بیان 
می کند فردوسی پور درحال مظلوم نمایی است و اظهار می دارد: او دارد 
مظلوم نمایی می کند، ایشان به هرحال کارمند رسمی صداوسیماست. ما 
نزدیک به یک میلیارد تومان از مطالباتش را به ایشان داده ایم. ارتقای رتبه 
او هم سر موعد با امضای من صورت گرفته است. به او گفته ایم که می تواند 
فوتبال گزارش کند خودش قبول نکرد. بخش قابل تامل اظهارات فروغی در 
جایی است که می گوید: منتها اینها بلدند، رسانه دارند رسانه هایشان نیز 
زنجیره ای به هم متصل هستند، فضای رسانه ای شبکه های اجتماعی هم 
دست ما نیست. متاسفانه ادراکی در جامعه درست کردند که صحیح نیست.

 کدام مدار؟
سخنان فروغی در مورد عادل فردوسی پور البته از چند بعد قابل بررسی 
است؛ ابعادی که دعوای فردوسی پور و فروغی را از حالت شخصی درآورده و 
به نماد سیاستگذاری صداوسیما و البته قدرت حاکمه با مردم بدل می کند. 
فروغی در مورد فردوسی پور می گوید که هم به تخصص و هم محبوبیتش 
آگاه است و در ادامه اتفاقا به نوعی همین موارد از دلایل بیرون راندن او از 
شبکه سوم سیما اعلام می شود؛ یک اعتراف صریح. فردوسی پور را در این 
میان باید به نماد همه افراد شایسته ای در این کشور تشبیه کرد که باوجود 
تخصص و محبوبیت باید حذف شوند، چون این حد از شایستگی، برخی را با 
این وحشت روبه رو می سازد که وقتی زیردستشان از آنها بسیار سرتر و بهتر 
است، این موضوع ممکن است برای آنها خطرناک باشد و برای همین بهترین 

چاره کار حذف زیردستان بی توجه به شایستگی هاست. آنچه در این کشور 
در دیگر بدنه های مختلف کشور هم می بینیم حذف شایستگان و اثربخشان 
و متخصصان برای آنکه مبادا روزی برای آینده روسای ضابطه سالار خطر 
ایجاد کنند یا عنان کشور را به کف گیرند. فروغی در ادامه به نوعی می گوید، 
فردوسی پور ممکن بود الگویی برای سایر چهره های محبوب هم بشود و آن 
موقع صداوسیما از هم می پاشید؛ این جملات و طرز تفکر را نیز می توان به 
چیزی فراتر از فردوسی پورها و صداوسیماها نسبت داد.مدیر جوان شبکه سه 
سیما اعلام می کند کار از مدارش داشت خارج می شد، البته او به این نکته 
اشاره ای ندارد که آیا این مدار، مداری است که مردم می خواهند یا مداری 
است که خود او دیکته می کند؟ اگر در تعیین این مدار، مردم اهمیت داشتند 
که کسی با محبوبیت عادل، چاره ای جز حرکت در مدار مردم ندارد. شاید 
بهتر است بگوییم فروغی ناراحت از این است که فردوسی پور و فردوسی پورها 

چرا در مدار ترسیم شده خودش بازی نمی کنند؟
 کنایه آزاده نامداری 

گفتنی است در ارتباط با گفته های علی فروغی، آزاده نامداری یکی دیگر 
از همان چهره های طردشده این رسانه در توئیتی نوشته است: راستش اهل 
تلویزیون بوده باشی و سکوت کنی سخت است. در ادامه این یادداشت آمده: 
جناب فروغی! سال های اقتدار تلویزیون شما مدرسه تشریف داشتید، وگرنه 
حتما الان می دانستید تلویزیون مکانی برای تبادل افکار است، جایی که به 
جامعه یاد می دهد آدم ها چگونه با نگاه ها و عقاید متفاوت با هم گفت وگو کنند. 
کاش از بزرگان تلویزیون کسی باقی مانده بود آن روز ها را به شما یادآوری کند، 
اینکه اکنون کار به مدار و خروج از مدار رسیده حتما مشکل از جای دیگری است.

 منت فروغی!
بخش دیگر اظهارات فروغی نیز عجیب است و آن منتی است که او بر سر 
فردوسی پور می گذارد و می گوید که حقوق و مطالباتش پرداخت شده یا 
اینکه ترفیع رتبه اش با امضای خود فروغی صورت گرفته یا به فردوسی پور 
پیشنهاد گزارشگری شده است. این منت در حالی است که اولا حتی اجازه 
اجرا در برنامه اینترنتی به فردوسی پور نیز با اما و اگر روبه رو شده و هم از 
سویی خود فروغی به اینکه فردوسی پور کارمند رسمی صداوسیماست 

نیز اشاره می کند و این جمله نقض همه آن منت هایی است که مدیر شبکه 
سوم سیما سعی دارد در شکل و شمایل لطفی که به فردوسی پور کرده 
به نمایش بگذارد، درحالی که قطعا کسی که کارمند رسمی است باید هم 
حق و حقوقش را بگیرد یا ترفیعش در سروقت امضا شود یا همچنان به 
عنوان بدنه رسمی در سازمان بماند. جالب اینکه لحن فروغی به نحوی 
است که انگار رسمی بودن فردوسی پور در سازمان را یک دردسر هم تلقی 
می کند. این اظهارات نیز تداعی کننده واقعیات کلی تری است؛ اینکه بارها 
مسئولان وظایفی که براساس قوانین نسبت به مردم دارند را به نام لطف 
به مردم معرفی کرده و حق مردم را - تازه اگر به مردم بدهند- با منت به 

آنها داده اند.
 رسانه را چه کسی دارد؟

اما قابل تامل ترین بخش اظهارات فروغی جایی است که او به عنوان مدیر 
شبکه سه رسانه ملی از این می گوید که فردوسی پور رانده شده از صداوسیما، 
دارای رسانه ای قوی تر است و به واسطه این رسانه ها علیه فروغی و صداوسیما 
شانتاژ شده. باید از امثال فروغی پرسید که این چگونه صداوسیما و شبکه 
سه ای است که قافیه را به شبکه های اجتماعی و اینستاگرام های شخصی 
می بازد و بعد خود را که تریبون  دارد، فاقد رسانه می داند؟اظهارات فروغی 
درحالی مطرح می شود که همین چندی پیش رئیس سازمان صداوسیما در 
بیاناتی مدعی بود که اکثریت قریب به اتفاق مردم به صداوسیما و این رسانه 
اطمینان و اقبال دارند. نکته تاسف بارتر شاید جایی باشد که چند روز قبل، 
خبر آمد بودجه صداوسیما در سال ۱۴۰۰ به اندازه بودجه ۲۰ استان است 
و با رشد ۳۵درصدی مواجه شده است. چگونه است که این رسانه با آن 
اطمینانی که رئیس سازمان صداوسیما می گوید مردم به آن دارند و آن بودجه 
باورنکردنی، در رقابت با شبکه های مجازی که فقط مردم در آن فعالیت 
دارند بازنده شده و فروغی، تاثیرگذاری رسانه ای به گستردگی صداوسیما را 
در مقابل رسانه های اجتماعی به هیچ گرفته و می گوید امثال فردوسی پور 
رسانه دارند و او که از مدیران صداوسیماست عاجز در این امر است.قسمت 
دیگری از اظهارات مدیر شبکه۳ نیز در این میان قابل توجه است و آنجایی که 
از عدم نظارت بر رسانه های اجتماعی گله می کند. صداوسیما که در نداشتن 

مخاطب و عدم توان رقابت با دنیای رسانه های نسبتا آزاد، چندی است به فکر 
انحصاری کردن شبکه های مختلف اینترنتی و خانگی مانند آپارات و فیلیمو و 
سریال های خانوادگی افتاده و تا حد زیادی هم در کسب تمامی این انحصارها 
موفق بوده است، ظاهرا بدش نمی آید تا بر شبکه هایی مانند اینستاگرام و... نیز 
نظارت داشته و انحصار آنها را هم به دست بگیرد. این بخش از جمله فروغی 
که بیان داشت »فضای رسانه ای شبکه های اجتماعی هم دست ما نیست« 
بیانگر همین موضوع و خواب و خیال هایی است که دراین باره گرفته شده 
است. ادعای وجود رسانه های زنجیره ای فردوسی پور در حالی است که او در 
همه این سال ها حتی از کوچک ترین اظهارنظری درباره حواشی خروج از 
شبکه سه و نود و طرد شدنش از صداوسیما صرفنظر و در مقابل دوربین های 
موبایل و پرسش های مردمی و اینکه آیا از وضع به وجودآمده گلایه ای ندارد 

تنها سکوت کرده است.
 نمادهایی که رفتند

مدیر شبکه سوم سیما در حالی این اظهارات را مطرح می کند که 
تنها نگاهی به سوابق صداوسیما نشان می دهد که این سازمان برخی 
از نمادهای خود را در طول این مدت یکی پس از دیگری از دست داده 
است. از محمدرضا حیاتی نماد اخبارخوانی های حماسی که تنها به خاطر 
یک گفت وگو، از حضور در تلویزیون برای مدتی محروم ماند بگیرید 
تا مزدک میرزایی و محمود شهریاری که سرنوشت هایی متفاوت پیدا 
کرده اند. حتی مداحانی مانند کویتی پور هم که در این رسانه نوای »چنگ 
دل«ش، به دل چنگ می انداخت، این روزها در اشعاری سیاسی و معنادار 
از »آشی می گوید که در گذشته پخت و امروز مزه اش اصلا خوب از آب 
درنیامده است«. مداح دیروز، امروز از اینکه برخی پولش را خورده اند، پرده 
برمی دارند. صداوسیما آن وقت در ازدست دادن یکی پس از دیگری چنین 
نمادهایی در عرصه های مختلف، امروز مقابل فردوسی پوری قرار گرفته که 
هم به محبوبیتش و هم به تخصصش اذعان دارد. فردوسی پورکه اما نباید 
از مداری که صداوسیما برای مردم می خواهد به زور ترسیم کند خارج 
شود که اگر بشود بهایش را همه باید بپردازند. حتی اگر بودجه این سازمان 

اندازه ۲۰ استان بشود.

نگاهی به اظهارات اخیر علی فروغی مدیر شبکه سوم سیما 

»تعیین مدار« در صداوسیما با بودجه سرسام آور!

رابطه تهویه مناسب و کاهش انتقال ویروس کرونا
یافته های جدید نشان می دهند انتقال ویروس کرونا در محیط های بسته و بدون تهویه مناسب، حتی در فاصله بیش از دو متر از فرد مبتلا هم می تواند اتفاق 

بیفتد. بنابراین ضروری است برای این مکان ها تهویه مناسب تدارک دیده شود و مدت حضور افراد به حداقل برسد.
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  حقوق سربازان 3 برابر می شود

آرمان ملی: رئیس اداره ســرمایه انســانی 
سرباز ســتاد کل نیروهای مســلح گفت: برابر 
هماهنگی های انجام شــده با ســازمان برنامه و 
بودجه، حقوق ســربازان از ابتدای سال ۱۴۰۰ 
به میــزان قابــل ملاحظه ای افزایــش می یابد. 
امیر دریــادار دوم غلامرضــا رحیمی پور اظهار 
کرد: در حــال حاضر میانگین حقوق ســربازان 
وظیفه نیروهای مســلح ۴8۰ هزار تومان است 
که از ابتــدای ســال ۱۴۰۰، ایــن میانگین به 
)۱۳.۵۰۰.۰۰۰ ریال( یــک میلیون و ۳۵۰ هزار 
تومان خواهد رســید. حدود ۶۰ درصد قانون در 

خصوص حقوق سربازان محقق می شود. 

بارش باران و برف 
آرمان ملی: مدیرکل پیش بینی و هشــدار 
سریع سازمان هواشناســی از بارش باران و برف 
در بیشتر مناطق کشــور طی سه روز آینده خبر 
داد و گفت: سامانه بارشی فعال در کشور طی روز 
سه شنبه از مرزهای شرقی خارج می شود. صادق 
ضیاییان اظهار کرد: امــروز )۱۵ آذر( به تدریج 
گســتره فعالیت این سامانه بارشــی به مناطق 
از غرب و مرکز کشــور نیز کشــیده می شود. در 
یکشنبه در کل کشــور به جز جنوب سیستان و 
بلوچستان ابرناکی و بارش پیش بینی می شود، 
همچنین شدت بارش طی این روز در استان های 
فارس، بوشهر، خراســان جنوبی، چهارمحال و 
بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد و شمال کرمان 

خواهد بود.

انهدام ۲5 باند مواد مخدر 
ایســنا:  رئیس پلیس تهــران بــزرگ از 
دستگیری و انهدام ۲۵ گروه فعال در زمینه خرید 
و فروش مواد مخــدر در فضای مجازی خبر داد. 
سردار حسین رحیمی گفت: برخورد با خرید و 
فروش سلاح، اوباش گری و ... توسط پلیس های 
تخصصی در حال انجام اســت و اقدامات خوبی 
در این زمینه نیز صورت گرفته است. متاسفانه تا 
محل و پاتوق های فروشندگان و مصرف کنندگان 
مواد مخدر در محله شوش و هرندی وجود دارد 

مشکل این مناطق حل نمی شود.

اطلاعیه اهانت به برادران افغان
آرمان ملی:  طبق اعلام پایگاه خبری پلیس، 
در پی انتشار فیلمی در فضای مجازی که در آن 
تعدادی به دست چند نفر مورد ضرب و جرح قرار 
می گیرند و منتسب به برادران افغانستانی شده 
اســت، نیروی انتظامی اطلاعیــه ای صادر کرد. 
در این اطلاعیه آمده اســت: انتشار تصاویری از 
اهانت به برادران افغانســتانی در فضای مجازی 
باعث آزردگی خاطر همه هموطنان ایرانی شــد 
و نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران وظیفه 
خود دانست رسیدگی به موضوع را در دستور کار 
خود قرار دهد. بررسی های فنی حاکی از آن است 
که فیلم منتشر شده در فضای مجازی در کشور 
ایران اتفاق نیفتاده و نیــروی انتظامی قویا این 
موضوع را که در ایران اســلامی چنین رفتاری 
با برادران مسلمان افغانســتانی رخ داده باشد، 

تکذیب می کند. 

 آمادگی 5۰ درصدی
 در برابر بحران

آرمان ملی: رئیس جمعیــت هلال احمر 
با اشــاره به کمبودهای اقــلام ۱۶ گانه امدادی 
گفت: در حال حاضر برای مواجهه با بحران های 
احتمالی، از آمادگی ۵۰ درصــدی برخورداریم. 
کریم همتــی افــزود: کمبود اقــلام موجود در 
انبارها تا حدودی از گذشته شــدیدتر شده بود، 
اما خوشبختانه با کمک های رئیس جمهور بیش از 
۵۰ درصد سقف مورد نیاز تامین شده است. البته 
برای بازآمدســازی )اورهال( 8 بالگرد زمین گیر 
شده به بودجه نیاز داریم که امیدواریم تامین شود. 

تهران 36۰ هزار معتاد دارد
برنا: معاون دادســتان تهران در امور مبارزه 
با موادمخدر گفت: تهران عــلاوه بر هزار معتاد 
متجاهر زن و نزدیک به ۲۰ هزار معتاد متجاهر 
مرد دارد. مهدی مهرانگیز افــزود: تا این لحظه 
۴۵۰ نفر از زنان معتاد متجاهر تهران جمع آوری 
شــده اند و در این مراکز نگهداری می شوند. در 
کل تهران مجموعا ۳۶۰ هــزار معتاد دارد که به 
شــکل های مختلف اقدام به مصرف موادمخدر 
می کنند. با این تفاسیر از هر ۱8 مصرف کننده 
موادمخدر در تهران یک نفر معتاد متجاهر است.

 شغلی که با کرونا نابود شد 
آرمان ملی: رئیس کانون انجمن های صنفی 
راهنمایان گردشگری با تاکید بر اینکه بسیاری 
از راهنمایان گردشــگری پس از شــیوع کرونا 
در بیکاری مطلق قرار دارنــد و در انتظار عادی 
شدن شــرایط هســتند، گفت: دست کم نیمی 
از این راهنمایــان بیکارند و بقیــه نیز از طریق 
مشاغل موقت یا دوم امرار معاش می کنند. محسن 
حاجی ســعید افزود: یک نظرسنجی انجام شده 
نشــان می دهد، حدود ۴8 درصد از فعالان این 
صنف بیکار شده و ۳۱ درصد نیز دو شغله هستند 
که از شــغل اول خود کســب درآمد می کنند. 
همچنین حدود ۲۰ درصد مشــغول به کارهای 
موقت هستند و حدود یک تا دو درصد هم برای 

همیشه از صنعت خارج شده اند.

رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به لزوم جابه جایی آراد 
کوه گفت: جا به جایی آرادکوه حداقل 
به ۵۰۰ میلیون دلار هزینه نیاز دارد و 
شهرداری عاجز از تامین این رقم است، 
بنابراین باید به سمت سرمایه گذاری 
پیش رفت. عیســی کلانتری افزود: 
پســماند، زباله و فاضلاب معضلاتی 
هســتند که در کوتاه مدت گریبان 
شهروندان و جامعه ما را خواهد گرفت. 
۶۰ سال پیش که آرادکوه انتخاب شد 
کل جمعیت تهــران یک میلیون نفر 
بود و با حرم عبدالعظیم حسنی، چهار  
کیلومتر فاصله داشــت. این ما بودیم 
که به سمت آرادکوه رفتیم. آرادکوه 
باید حتما جا به جا شــود و معتقدم 
باید یک سرمایه گذاری عظیم در آن 
منطقه صورت بگیرد. مشکل در این 
است که بدون سرمایه گذاری انتظار 
داریم مشکلات حل شوند. وی افزود: 
زمانی در گرگان که محلی برای زباله 
ها تعبیه شد، ۴ کیلومتر دورتر از حریم 
شهر بود اما امروز شهر گرگان با توسعه 

به آن محل رسیده است.

کوتـــــاه

یادداشــت

پس از شیوع کرونا، دفتر زنان وزارت آموزش و پرورش مثل سایر 
بخش های آموزش و پرورش سعی کرد، برنامه ها و فعالیت های خود 
را از طریق فضای مجازی انجام دهد. یکی از پروژه های ما آموزش 
مشارکت اجتماعی به دختران بود و هدف والایمان افزایش شاخص 
فعالیت اجتماعی زنان در جامعه اســت تــا دانش آموزان دختری 
که بعدها وارد دانشــگاه می شــوند یا ازدواج می کنند، بتوانند در 
کنار کارهای روزانه فعالیت های اجتماعی هم داشــته باشند و در 
توسعه محله و شهرشان موثر واقع شوند. ما این فعالیت را از طریق 
فضای مجازی دنبال کردیم و  اقدامات مربوط به دوره تربیت مربی 
و تسهیل گری آن را انجام دادیم. اکنون معلمان این آموزش ها را از 
طریق فضای مجازی به علاقه مندان ارائه می دهند و در هر استان 
یک مدرسه برای این آموزش ها در  نظر گرفته شده است. طرح دیگر 
طرح گفت وگوی دانش آموزی است که باز هم از طریق گروه هایی 
که معلمان در شبکه شاد ایجاد کرده اند، ادامه می یابد. معاونت های 
آموزشی وزارتخانه روی موضوع دانش آموزان بازمانده از تحصیل 
حساس هستند و تلاش می کنند دانش آموزی از تحصیل باز نماند. 
در حال حاضر با توجه به وضعیت کرونا وزارتخانه انواع آموزش را در 
نظر گرفته و این کار را برای همه دانش آموزان انجام می دهد. طبق 
روال هر ســال بعد از ثبت نام، اطلاعات همه دانش آموزان در سناد 
ثبت می شود.هر سال تعدادی از دانش آموزان به سیستم آموزشی 
اضافه می شوند و امسال بیش از ۱۵ میلیون دانش آموز وارد سناد 
شدند. همین امسال نسبت به سال گذشته رشد ثبت نام در سناد را 
داشتیم. در مقطع ابتدایی ۹۷ تا ۹8 درصد دانش آموزان دختر تحت 
پوشــش قرار گرفته اند که در برخی استان ها در پوشش تحصیلی 
دختران جلوتر از پسران هستند. تا سال گذشته پوشش تحصیلی 
دختران در مقطع متوســطه اول ۹۲ درصد و در متوسطه دوم 8۰ 
درصد  بوده است. ۲۰ درصد از دخترانِ مناطق محروم در متوسطه 
دوم به مدرسه نمی روند، اما ما تلاش می کنیم به این مساله نیز با 
جدیت بپردازیم. آماری از اینکه چه تعداد از این دانش آموزان به طور 
کامل پای درس در فضای مجازی و تلویزیون نشستند نیز موجود 
نیست. از این رو ما باید صبر کنیم تا زمان امتحانات شود و ببینیم 
چند درصد دانش آموزان می توانند امتحان را پشــت سر بگذارند 
و به مقطع بالاتر بروند. بعضا در اطرافمان می بینیم و می شــنویم، 
حتی خانواده های مرفهی هستند که می گویند نمی خواهیم امسال 
فرزندمان درس بخواند و می خواهیم راحت باشیم. در هر صورت بعد 
از امتحانات، آموزش و پرورش می تواند این عدد و رقم را اعلام کند 
که چند درصد از تحصیل بازماندنــد. آموزش و پرورش هم نیازی 
ندارد، پنهان کنــد، زیرا باید کل جامعه بداننــد دانش آموزان چه 
وضعیتی دارند و برنامه ریزی باید در سطح کلان انجام گیرد. تمام 
بخش ها در کشور باید در زمان کرونا به فعالیت هایشان ادامه دهند 
و جمعیت معلمان هم از همین دسته هستند. در حال حاضر حدود 

۶۰ درصد از معلمان کشور را زنان تشکیل می دهند.

  خطر بازماندگی از تحصیل دختران 

روی خط آرمان ملی
     88760176                                              

  اینترنت
یکی از شرکت های اینترنتی بدون اطلاع به مشترکین حدود 
۳۰ درصد قیمت بسته های اینترنت را افزایش داده است. دلیل 
این گرانی با توجه به اینکه در ایام کرونا مردم نیاز بیشــتری به 

اینترنت دارند چیست؟
یک شهروند از کرج

عوارض
چرا درصورت عدم پرداخت عوارضی مثلا به مبلغ هزار تومان 
در موعد تعیین شده، از طریق دوربین هر بار که از جلوی دوربین 
عبور کنیم مبلغ ۴۰8۰۰ تومان جریمه می شویم، اگر در روز چند 

بار عبور کنیم مبلغ جریمه چند بار نوشته می شود.
یک شهروند از تهران

کرونا
بیرون دیده  می شــود که حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد مردم ماسک 
را کنار گذاشتند. من فکر می کنم اگر در رابطه با روند نزولی کرونا 
اطلاع رسانی نشود اوضاع بهتر پیش می رود. چون تا آمار مقداری کم 

می شود برخی از مردم ماسک های خود را کنار می گذارند.
احمدی از تهران

دفترچه تامین اجتماعی
دفترچه تامین اجتماعی همسرم را عوض کردم، کلا ۹ برگ 
شده اســت. گفتم چرا انقدر تعداد برگ ها کم شده، گفتند قرار 
است  الکترونیکی شود. خب هر موقع الکترونیکی شد آن موقع 
دفترچه ها را جمع کنند. الان من به خاطر بیماری همسرم در 
این وضع کرونا دو بار رفتــم دفترچه گرفتم در ابتدا هر دفترچه 

۲۵ الی ۳۰ برگ بود.
میرزایی از تهران

نانوایی
بیشتر نانوایی ها ماسک نمی زنند و اگر ماسک بزنند ماسک 
زیر چانه است و همچنین پول می گیرند و با همان دست که پول 
گرفته اند نان را به مردم می دهند. از وزارت بهداشت درخواست 

دارم نظارت بیشتری روی نانوایی ها داشته باشند.
یک شهروند از تهران

 وام ودیعه مسکن
بــرای وام ودیعه که چند روزه اعــلام می کنند فرصت تمام 
می شود بروید ثبت نام کنید، این سایت مسکن اصلا ۳ روز  است 
که قطع شده و فقط تا مرحله اول می رود و بعد می گوید اینترنت 

شما مشکل دارد.
محبی از تهران

انتقاد از مصوبه 
 کمیسیون
 مواد مخدر

به دنبال تصمیم کمیسیون مواد 
مخدر برای خروج کانابیس )شاهدانه( 
و مشتقات آن )حشیش و ماری جوانا( 
از جدول ۴ کنوانســیون ۱۹۶۱ مواد 
مخدر )مواد بســیار خطرناک برای 
مصارف پزشکی(، کاظم غریب آبادی، 
ســفیر و نماینده دائم کشورمان نزد 
سازمان های بین المللی در وین، طی 
سخنانی در نشست کمیسیون، از این 
مصوبه انتقاد کرد. غریب آبادی تفزود: 
ما عمیقا نگران هســتیم که تصمیم 
کمیسیون مواد مخدر این پیام غلط را 
صادر کند که این مواد به اندازه کافی 
برای سلامت افراد خطرناک نیستند و 
بنابراین، منجر به افزایش قابل توجه 
تولید و اســتفاده از این مواد گردد. 
کانابیس و مشتقات آن کاملا مستعد 
اعتیادآوری و ایجاد اثرات سوء هستند 
و مزایای درمانی که این آثار را جبران 

کند، ندارند.

  آموزش همچنان 
غیرحضوری است

وزیر آموزش و پــرورش با بیان 
اینکه آمــوزش در مناطق نارنجی 
غیرحضوری اســت گفــت: با این 
حال، در مناطــق نارنجی مدارس با 
حضور مدیر و حداقل کادر اجرائی، 
فعال بوده و بر فرآیند آموزش های 
حضوری نظــارت خواهنــد کرد. 
محسن حاجی میرزایی تاکید کرد: با 
این حال، در مناطق نارنجی مدارس 
با حضور مدیر و حداقل کادر اجرائی، 
فعال بوده و بر فرآیند آموزش های 
حضوری نظارت خواهند کرد. دانش 
آموزان امروز، مدیــران بخش های 
مختلف فــردای جامعه هســتند؛ 
بنابرایــن هرچقــدر دانش آموزان 
سالم تر و توانمندتری داشته باشیم، 
می توانیم جامعه ســالم تری داشته 
باشیم وی با بیان اینکه هرچند آمار 
اعتیاد در مدارس نسبتاً پایین است 
اما خطر بسیار بزرگی است و طرح 
یاریگران زندگی با همکاری ســتاد 
مبارزه با مواد مخــدر در آموزش و 
پرورش با هدف افزایــش آگاهی و 
توانمندی والدین، طراحی و در حال 

اجراست.

همچنین فرمانده ســتاد عملیــات مدیریت 
بیماری کرونا در پایتخت نسبت به بازگشایی های 
شتابزده در تهران هشــدار داد و شرایط کرونایی 
پایتخت را به شدت شکننده خواند. علیرضا زالی 
در این رابطه معتقد اســت که  تهــران گرانیگاه 
کنترل بیمــاری کووید ۱۹ اســت و کنترل این 
بیماری در کشور بدون مهار و جلوگیری از طغیان 
آن در تهران امکان پذیر نیست. خوشبختانه آمار 
حدود ۱۰ تا ۱۲ درصد نســبت به هفته گذشته 
کاهش داشته است. شرایط تهران هنوز شکننده 
و ناپایدار است و بازگشایی های شتابزده می تواند 
باعث افزایش شــیوع بیماری و تکرار تجربه تلخ 
اردیبهشت ماه شود.« دکتر زالی عدم فاصله گذاری 
اجتماعی و حمل و نقل عمومی را دو عامل خطر 
مهم در افزایش شیوع و انتقال کووید ۱۹ برشمرد و 
یادآور شد: فضاهای مسقف و بدون تهویه مناسب 
با حضور بیش از ۱۵ نفر از جمله کانون های خطر 

بیماری محسوب می شوند.
  وضعیت شهرهای قرمز و نارنجی

از امروز تهران از شرایط قرمز به نارنجی تغییر 
وضعیت داده و بر اســاس جدول منتشرشده در 
وب سایت وزارت کشور، شــهرهای استان تهران 
نارنجی و تنها شهرســتان »پیشــوا« قرمز است. 
همچنین به باور بسیاری از کارشناسان در پایان دو 
هفته محدودیت های گسترده کرونایی، وضعیت 
مراکز استان ها و شهرهای بزرگ همچنان قرمز و 
نارنجی است. طبق اعلام وضعیت از سوی وزارت 
بهداشت، تعداد شهرهای زرد ۱۰۵، نارنجی ۲۷۹ 

شهر و قرمز ۶۴ شــهر اعلام شده است. همچنین 
وضعیت شهرهای مشهد، بجنورد، زاهدان، شیراز، 
قزوین، اردبیل، گرگان، رشت و ساری قرمز اعلام 
شده است. وضعیت شهرهای کرج، تبریز، اصفهان، 
اهواز، ارومیه، سنندج، کرمان، کرمانشاه، یاسوج، 
ایلام بوشهر، شهرکرد، بیرجند، زنجان، سمنان، 
خرم آبــاد، اراک، بندرعباس، همــدان، یزد و قم 
نارنجی اعلام شده اســت. طبق اعلام استانداری 
تهران و با توجه به تغییــر وضعیت کرونایی اکثر 
نقاط این اســتان از قرمز به نارنجی، از امروز ۵۰ 
درصد کارمندان دورکاری خواهند کرد و نیمی از 
آنها باید به شکل حضوری در دستگاه های اجرائی 
حضور یابند. مسعود ثقفی، سخنگوی آموزش و 
پرورش شهر تهران نیز اعلام کرد: »آموزش های 
مدارس همچنان به صورت »غیر حضوری« خواهد 
بود، اما کلیه کارکنــان ادارات و نیروهای اداری 
مدارس به صورت ۵۰ درصد حضوری و سایرین به 

صورت دورکاری فعالیت خواهند کرد.« 
 مشاغل درجه ۲ که آغاز به کار می کنند 

طبق اطلاعیــه شــماره ۳ کمیتــه امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی ســتاد ملی مدیریت بیماری 
کرونا اعلام شده که » ورود خودروهای شخصی با 
پلاک غیربومی به شهرهای نارنجی و قرمز، ممنوع. 
ورود خودروهای شــخصی پلاک بومی شهرهای 
نارنجی و قرمز به سایر شهرها، ممنوع، تردد شبانه 
از ساعت ۲۱ لغایت ۴ صبح در شهرهای نارنجی و 
قرمز با جمعیت بالای ۲۰۰ هزار نفر، ممنوع است.« 
در این اطلاعیه اسامی شروع به  کار گروه های شغلی 

دو در شــهرهای نارنجی که امکان فعالیت داشته 
بدین شهر است: »بوســتان ها و مراکز تفریحی؛  
پاساژهای سرباز و سربسته، بازارهای سرپوشیده، 
مراکز خرید و فروش بــزرگ در غیر مواد غذایی و 
بازارهای موقت؛  بازارها و نمایشگاه های فروش انواع 
خودرو، مراکز شماره گذاری اتومبیل؛  باشگاه های 
ورزشی، سالن های بدن سازی؛ استخرهای سرباز، 
آرایشگاه های مردانه؛ مراکز فروش لوازم آرایشی 
و بهداشــتی؛ مراکز فروش فــرش و موکت، لوازم 
خانگی، پارچه، پرده، مبلمــان، تزیینات داخلی 
ساختمان؛  مراکز فروش کادویی، اسباب بازی، لوازم 
التحریر؛ مراکز فروش انواع پوشاک، کیف و کفش، 
خرازی، خیاطی؛  آتلیه و عکاســی؛  آژانس مشاور 
املاک؛ خدمات چاپ دیجیتال؛  مراکز تهیه و طبخ 
غذا با پذیرش مشــتری، قهوه خانه ها بدون عرضه 
مواد دخانی )این گروه در کل ســاعات شبانه روز 
تعطیل است(، قنادی و شیرینی پزی تر و خشک، 
خشبکار و شیرینی فروشــی، آب میوه و بستنی 
فروشی و مشاغل مشابه.« همچنین برپایی نمازهای 
جمعه، مراســم های مذهبی و آئینی در شهرهای 
زرد، نارنجی و قرمز کماکان امکانپذیر نیســت و  
فعالیت مساجد صرفا در شهرهای زرد بلامانع است.

  خط و نشان برای مشاغل رسته 3 و 4
در همین حال پلیس به مشــاغل رسته سه و 
چهار هشدار داد که بازگشایی اصناف شان خلاف 
مقررات اســت. در اطلاعیه مرکز اطلاع رسانی 
پلیس پایتخت آمده اســت: » مقرر شــد تا به 
مدت یک هفتــه دیگر کلیه صنــوف گروه های 
۳ و ۴ که شامل آرایشــگاه های زنانه، سالن های 
زیبایی، تالارهای پذیرایی و چایخانه ها، سینما ها، 
مراکز فرهنگی و هنری ائم از کتابخانه ها، مراکز 
تفریحی آبی ، استخرهای سرپوشیده و باشگاه های 
بدنسازی و... است تا اطلاع ثانوی همچنان تعطیل 
هستند. در این گزارش آمده است، کلیه مراسم 
عروســی، ترحیم و همایش ها که باعث شــیوع 
ویروس کرونا می شــوند نیز تــا بهبود وضعیت 
کرونایی در شهر تهران تعطیل است.« در همین 
حال ، قاسم نوده فرهانی رئیس اتاق اصناف تهران 
گفت: پاساژهای دارای سقف بلند و دو درب ورود 
و خروج از شنبه بازگشایی می شوند، اما پاساژهایی 
که این شرایط را ندارند، به دلیل تجمع و افزایش 
ریســک ابتلای افراد به ویروس کرونا همچنان 

بسته می مانند.

آرمان ملی: از امروز )شنبه 1۵ آذر( و با پایان محدودیت های کرونایی در 440 شهر و اعمال محدودیت های  شدید در 1۵0 شهر با وضعیت قرمز )از جمله 
پایتخت(، وضعیت نیمه عادی یا به قول اعضای ستاد ملی کرونا »محدودیت های هوشمند« به کشور بازگشت.  بازگشایی اصناف درجه دو، لغو دورکاری 
۵0 درصد از کارمندان و بازگشایی پاساژ ها و مراکز مذهبی )در تهران( در شرایطی است که هنوز آمار ابتلای روزانه به کرونا نسبت به دو هفته گذشته 
تفاوت چندانی پیدا نکرده و طبق آمار رسمی وزارت بهداشت از پنج شنبه )13  آذر( تا جمعه )14 آذر(، 13 هزار و 341 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در 
کشور شناسایی شدند و 34۷ فوتی دیگر به مجموع جانباختگان کرونایی اضافه شد و امروز )شنبه( در ایران، آمار مرگ ناشی از شیوع کرونا در 9 ماه 
و نیم گذشته به ۵0 هزار نفر خواهد رسید، بدین معنا که روزانه 1۷۵ نفر از هموطنانمان را از دست داده ایم. امروز شنبه )1۵ آذر( با بازگشت به زندگی در 
شهرهای کشور، همه ما را به یاد اواخر فروردین  ماه امسال می اندازد که پس از یک ماه قرنطینه شهرها، آمار شیوع کرونا به شدت کاهش پیدا کرد و 
در اواسط اردیبهشت ماه، ایران به مرگ روزانه 3۷ نفر مبتلا به کرونا رسید، اما با تبدیل فاصله گذاری اجتماعی به فاصله گذاری هوشمند و بازگشایی 
همه اصناف و ادارات از ابتدای اردیبهشت، کشور خیلی سریع در جریان موج دوم، سوم و چهارم کرونا قرار گرفت و چند ماه بعد، آمار مرگ و میر در 
کشور از روزانه 3۷ نفر، به 480 نفر رسید. در آن زمان نیز کارشناسان نسبت به آغاز شتابزده اصناف و ادارات هشدار می دادند و معتقد بودند که باید 
دولت اردیبهشت ماه را که مصادف به ماه مبارک رمضان بود، تعطیل کند. به باور کارشناسان و جامعه شناسان اگر این اتفاق در آن زمان رخ می داد و 
کشور برای یک ماه بیشتر تعطیل می ماند،  خیلی زود کنترل شیوع ویروس کرونا را در دست می گرفتیم. حالا نیز آنها معتقدند که ممکن است این 
وضعیت را با کاهش 10 تا 1۲ درصدی شیوع کرونا در کشور در آستانه سخت ترین زمستان قرن تجربه نماییم.  این بازگشایی ها در شرایطی است که از 
امروز صبح دوباره ترافیک به اتوبان های پایتخت بازمی گردد و اتوبوس و مترو دوباره شاهد سیل مسافران، مخصوصا در ساعات صبح و عصر )همزمان 
با پایان کار ساعات ادارات( خواهند بود. همچنین به باور کارشناسان تهران هنوز در وضعیت قرمز و پرخطر است. همان طور که نادر توکلی، معاون 

درمان ستاد مقابله با کرونا تهران گفته: »روند بیماری در تهران ثابت است و خیلی کاهش قابل ملاحظه ای نداشته است. 

   تجربه تلخ کاهش آمار اردیبهشت ماه و رسیدن به موج های بعدی کرونا تکرار می شود؟  

 فرحناز مینایی پور     
مشاور وزیر آموزش و پرورش 

آرمــان ملی- رهــا معیری: پــس از آنکه 
سیاســت های اعمــال محدودیت هــا و مقررات 
سخت گیرانه نســبت به کاهش آمار شیوع کرونا در 
جهان با شکست مواجه شد، حالا همه مردم جهان 
در انتظار تولید انبوه واکسن های کرونا هستند. نیم 
کره شــمالی زمین، روزهای پر استرس و مضطربی 
را در آستانه رسیدن به فصل زمستان تجربه می کند 
و همگان می دانند با رسیدن فصل سرد سال، موج 
ترسناکی از شــیوع کرونا نیم کره ســرد زمین را 
فرامی گیرد. طبق اعلام ســازمان جهانی بهداشت 
)who( در هفته گذشته ۲۶۵۹ بیمار در اثر ابتلا به 
کرونا در جهان فوت کردند و آمار جهانیِ مبتلایان 
به کروناویروس تاکنون بــه ۶۵ میلیون و ۵۳۶ هزار 
و ۶۴۲ نفر رسیده و مرگ یک میلیون و ۵۱۱ هزار و 
۹۲۷ نفر نیز بر اثر ابتلا به این بیماری تایید شده است. 
هند و برزیل نیز با آمار میلیونی مبتلایان به کرونا پس 
از آمریکا به ترتیب با بیش از ۹.۵ و ۶.۴ میلیون مبتلا، 
جایگاه  دوم و ســوم را در جهان بــه خود اختصاص 
داده اند. این درحالی است که در کشور ما نیز  مجموع 
بیماران کووید۱۹ به یک میلیون و ۱۶ هزار و 8۳۵ نفر 
رسید و تاکنون )روز جمعه(  ۴۹ هزار و ۶۹۵ نفر در 
ایران به دلیل شیوع کرونا جانشان را از دست داده اند. 
  انگلستان و روســیه در آستانه تولید 

انبوه واکسن 
این روزها دو کشور انگلســتان و روسیه، اعلام 
کرده اند که به زودی واکســن کرونا را به تولید انبوه 
می رســانند و نتایج یک مطالعه نشان می دهد که 

واکسن کرونای تولیدی شرکت »مُدرنا« که اخیرا 
اعلام شــد ۹۴ درصد کارایی دارد، باعث می شــود 
سیستم ایمنی بدن انسان پادتن های قوی تولید کند 
که دست کم برای سه ماه دوام می آورند. همچنین 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه اعلام کرد 
که کشــورش ظرف چند روز آینده دو میلیون دوز 
واکسن کرونا آماده خواهد کرد. این درحالی است 
که روسیه ماه پیش اعلام کرده بود که طبق نتایج 
مقدماتی، این واکسن در محافظت کردن از مردم در 
برابر کووید-۱۹ به میزان ۹۲ درصد اثربخش است. 
پوتین به مقامات این کشور دستور داده که از هفته 
آینده تزریق گسترده واکســن به داوطلبان را آغاز 
کنند و معلمان و پزشــکان را در اولویت قرار دهند. 
شرکت تولید داروی مُدرنا آزمایش واکسن کرونا را 
روی کودکان ۱۲ تا ۱8 ساله آغاز کرد. شرکت فایزر 
نیز که در تولید واکسن کرونا پیشگام است، هم اکنون 
بررسی تاثیر این واکسن را روی کودکان و نوجوانان 
شروع کرده است. آزمایش های بالینی روی ۳۰۰۰ 
داوطلب ۱۲ تا ۱8ساله متمرکز خواهد بود. گزارش ها 
حاکی است این آزمایش ها در ۶ ایالت آمریکا شامل 
آیداهو، مینه سوتا، نیویورک، اوکلاهاما، تگزاس و یوتا 

به اجرا گذاشته خواهد شد.
 از واکسن ایرانی چه خبر؟ 

طبق آخرین اعلام در رابطه با ســاخت واکسن 
ایرانی کرونا، دکتر کیانوش جهانپور، ســخنگوی 
سازمان غذا و دارو با بیان اینکه یک واکسن کرونای 
ایرانی وارد فاز مطالعه بالینی شــد افزود: » واکسن 

Inactivated  شرکت شفافارمد به  عنوان اولین 
واکسن ایرانی کووید۱۹ با دریافت کد اخلاق، عملًا 
وارد فاز مطالعه بالینی شــد.« اما عضو ستاد علمی 
کرونا به عنوان محقق اصلی این واکسن، حرف های 
شنیدنی در رابطه با ساخت واکسن ایرانی کرونا دارد. 
مینو محرز درباره چگونگی تولید واکسن کرونا گفت: 
در تولید این واکسن با هیچ شرکت خارجی همکاری 
نداریم و همه مراحل تحقیق را خودمان پیش برده ایم. 
مرحله حیوانی را گذرانده ایم و از کمیته اخلاق هم 
مجوز گرفته ایم و قرار اســت وارد مرحله آزمایش 
انسانی شــود. وی درباره عوارض احتمالی واکسن 
شرکت شفافارمد گفت: در هر صورت هر دارو یا هر 
واکسن ممکن اســت عوارضی داشته باشد که باید 
بررسی شود، اما معمولا واکسن هایی که از میکروب 
ضعیف شده ساخته می شوند عوارض مهمی ندارند. 
محرز در پاسخ به این سوال که چه زمانی تولید انبوه 
واکسن آغاز می شود، گفت: کارآزمایی بالینی تا آخر 
سال ۹۹ طول می کشــد و اگر آزمایش های بالینی 
نتایج رضایت بخشی داشته باشد و عوارض جدی برای 
انسان نداشته باشد و مصونیت ایجاد کند، ان شاءا... در 
سال آینده حدودا شاید در اردیبهشت به تولید انبوه 
برسد و بتوانیم تزریق آن را شروع کنیم. دکتر محرز 
درباره اینکه آیا زیرساخت ها برای تولید انبوه واکسن 
فراهم است یا نه توضیح داد: نه مشکلی برای تولید 
انبوه نداریم و زیرساخت های لازم فراهم است. اگر 
در کارآزمایی انسانی موفق باشیم، زیرساخت ها برای 

تولید انبوه وجود دارد و مشکلی پیش نمی آید.

 »آرمان ملی« وضعیت ساخت واکسن کرونا در جهان را بررسی می کند 
واکسن ایراني در تست مصونیت انساني
     در صورت موفقیت آزمایشات واکسن »شفافارمد«، تولید انبوه تا پایان سال

     تولید انبوه واکسن کرونا درانگلس و روسیه آغاز شد

»نارنجی«رنگِ بازگشت به زندگی
    فرمانده ستاد کرونا: بازگشایی های شتابزده در تهران خطرناک است

   اسامی مشاغلی که امروز فعالیت شان آغاز می شود
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با وجود اعمال محدودیت های کرونایی 

بازهم شهرها هوایی برای نفس کشیدن ندارند
گـــزارش 

روی خـــط

نکــــته

رئیس شبکه بیماری های ویروسی ایران:
 پیشگیری در شرایط فعلی کرونا 

بر هر راهکاری ارجحیت دارد
رئیس شبکه بیماری های ویروسی ایران گفت: از زمان بروز 
بیماری کرونا تاکنون هیچ واکسن یا داروی اختصاصی برای 
مقابله با این بیماری ساخته نشده است و در نتیجه، پیشگیری 
در شرایط فعلی بر هر راهکاری ارجحیت دارد.سید محمد 
جزایری افزود: تا زمانی که واکسن و داروی موثری علیه این 
ویروس تولید نشود؛ تنها راه پیش رو، پیشگیری است. بنابراین 
توصیه می کنم هموطنان همچنان اصول بهداشتی را به دقت 
رعایت کنند تا از انتشار بیماری جلوگیری شود.عضو هیات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران خاطر نشان کرد: تعداد 
بسیار محدودی از ویروس ها این سرعت انتشار را دارند. به دلیل 
سرایت فراوان این ویروس باید پیشگیری از آن به دقت انجام 
گیرد تا زنجیره انتقال بیماری قطع شود.جزایری ادامه داد: این 
ویروس به هیچ فرد یا گروه های سنی مختلف و هیچ صنفی 
رحم نکرده و همه را مورد آماج حملات خودش قرار داده است 

و هیچ کس از آسیب آن مصون نیست.
 تنها راه مقابله با کرونا

رئیس شبکه بیماری های ویروسی ایران گفت: تا زمانی که 
ویروس کرونا امکان گردش آسان را در جامعه دارد؛ پیداکردن 
بیماران جدید برای این ویروس به آسانی فراهم است و از سوی 
دیگر واکسن و داروی موثری در دسترس نیست، تنها راه مقابله 
با آن جلوگیری از تماس مستقیم افراد است.جزایری اظهار 
داشت: این موضوع در جوامع مختلف با سازوکارهای متناسب 
با فرهنگ آن جامعه محقق می شود که از جمله آن قرنطینه 
شهرها است.وی ادامه داد: بنابراین نمی توان یک فرمول جهانی 
برای جلوگیری از تماس مستقیم افراد تجویز کرد، اما اقداماتی 
مانند تعطیلی شهرها را می توان به فراخور فرهنگ کشورها 
انتخاب و به اجرا درآورد.جزایری تاکید کرد: تا زمانی که دارو 
و واکسن موثر در دسترس مردم قرار ندارد، تنها راه مقابله با 
بیماری کرونا، محدود کردن ارتباطات مردم است. این اقدامات 
اگر چه سبب کاهش روند بیماری می شود، می تواند اثرات 
سوء اقتصادی از جمله از دست دادن مشاغل را در پی داشته 
باشد. این وضعیت در بسیاری از کشورهای دنیا اعمال می شود 
و تقریبا تمامی انسان ها در جوامع مختلف از این تعطیلی ها 

در فشار و سختی هستند و این شرایط مختص ایران نیست.
 تعطیلی کرونایی شمشیر دولبه است

وی در پاسخ به این سوال که  آیا تعطیلی کرونایی بر روند ابتلا 
و مرگ و میر تاثیر دارد؟ اظهار داشت: تعطیلی کرونایی شمشیر 
دولبه است، از طرفی می تواند در کنترل بیماری موثر باشد و 
از طرف دیگر می تواند تهدیدی برای موضوعاتی مانند مسائل 
اقتصادی و کسب و کارها باشد. به عنوان مثال، در کشور آمریکا 
که بالاترین اقتصاد جهانی را دارد، بیشترین آسیب اقتصادی 
را از طریق کرونا متحمل شده است.عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران ادامه داد: آنچه که با قاطعیت می توان اعلام 
کرد این است که هرگاه قرنطینه شهرها در هر کشوری از جمله 
ایران اعمال شد، شاهد شیب نزولی چشمگیر در بروز بیماری 
و مرگ و میر بوده ایم. آمارها به خصوص در کشورهای اروپای 
غربی، نشان می دهد بدنبال تعطیلی موقت، میزان مرگ و میر 
کاهش می یابد، اما با رفع تعطیلی و بعد از دوره زمانی خاصی، 
مجددا اعداد و ارقام فوتی های منسوب به کرونا افزایش یافته 
است.وی  تاکید کرد: هرچند قرنطینه می تواند به کاهش 
روند بیماری و مرگ ناشی از آن بینجامد، اما برنامه ریزی برای 
اجرای صحیح آن و مشارکت همگانی در رعایت پروتکل های 
بهداشتی پس از دوره قرنطینه بسیار ضروری است.جزایری 
بیان داشت: معمولا تا مدتی بعد از قرنطینه، شاهد کاهش 
مرگ ومیر و مبتلایان هستیم، اما بعد از مدتی به دلیل رعایت 
نکردن پروتکل ها از جمله فاصله گذاری اجتماعی و به عبارتی 
عادی انگاری ویروس، دوباره شاهد افزایش روند بیماری 

خواهیم بود. 
 ضرورت همسویی بین مسئولان و مردم

این ویروس شناس اظهار داشت: تجربه نشان داده اگر 
همسویی بین مسئولان و مردم در مورد تغییر رفتار اجتماعی 
وجود داشته باشد، این گونه طرح ها به موفقیت می رسد. بنابراین 
اگر مردم، پروتکل ها را رعایت نکنند، حتی بعد از توقف بیماری 
هم می توان شاهد روند افزایشی آن بود.جزایری افزود: تحقیقات 
نشان می دهد از اواخر فروردین ماه شاهد کاهش موارد ابتلا و 
مرگ و میر به طور قابل توجهی بودیم که تا اواخر اردیبهشت 
امسال  این وضعیت ادامه داشت، ولی از آن تاریخ به بعد رفته 
رفته آمار روزانه موارد جدید بیماری و مرگ و میر کرونا افزایش 
یافت.وی تصریح کرد: باید توجه داشت تعطیلات ۲ یا چند هفته 
ای اثرات مثبت ولی موقت بر روند رشد بیماری و فوتی ها دارد. 
در بهترین صورت باید بین ۳ تا ۶ ماه تعطیلی صورت گیرد تا 
بتوان با قاطعیت میزان انتشار ویروس را در جامعه قطع کرد. 
اما تا این تاریخ، هیچ کشوری در دنیا نتوانسته به دلیل اثرات 
سوء اقتصادی بر جامعه چنین تعطیلی های گسترده ای را 

اعمال کند.

خطرات کرونا در افراد با سن بالا 
بررسی ها و آمارهای بالینی نشان می دهد خطرات و 
آسیب های ناشی از کرونا مانند میزان مرگ و میر و عوارض 
جسمی ماندگار در افراد بالای 8۰ سال مبتلا به کرونا در مقایسه 
با افراد در سنین پایین تر ۲۰ برابر بیشتر است.عباس موحدی 
متخصص بیماری های عفونی در گفت و گو با ایرنا در این 
خصوص توضیح داد: شواهد نشان می دهد افراد سالخورده ای که 
به بیماری کرونا مبتلا شدند، در مقایسه با سایر گروه های سنی 
بیشتر جان خود را از دست داده اند.وی اظهار داشت: به طور 
کلی داشتن بیماری های زمینه ای مانند دیابت، قلبی و عروقی، 
آسم و غیره خطر مرگ در مبتلایان به کرونا را ۲ برابر می کند و از 
آنجایی که بیشتر افراد سالخورده با مشکلات اینچنینی مواجه 
هستند، این مساله میزان مرگ و میر را در آنان نسبت به سایر 
گروه های سنی بیشتر کرده است.موحدی تاکید کرد: در بررسی 
هایی که از افراد کرونایی فوت شده به دست آمده، مشخص شده 
است که عوارض این بیماری مانند صدمات قلبی، شوک عفونی 
و اختلال عملکرد در اندام های داخلی قلب آنها بیشتر بوده است.

وی در خصوص باورهای غلط در مورد مصرف سیگار و سایر مواد 
دخانی در پیشگیری از ابتلا به کرونا گفت: مصرف سیگار موارد 

ابتلا به کرونا را در افراد تشدید می کند. 

یکی از سوالاتی که ذهن بسیاری را درگیر خود ساخته 
آن است که چرا با وجود اعمال محدودیت های کرونایی 
از جمله تعطیلی دانشگاه ها، مدارس، بسیاری از صنوف 
و کاهش ساعات کار ادارات و منع تردد شبانه در کلان 
شهرها به خصوص تهران بازهم شاهد آلودگی هوا هستیم؟ 
فرارسیدن فصل پاییز باز هم داستان تکراری آلودگی هوا 
در کلان شهرهای کشورمان به خصوص پایتخت به عنوان 
موضوع تکراری این روزهای فصول سال سر باز کرده است؛ 
گرچه این داستان پرماجرا گویا امسال تحت تاثیر ویروس 
کرونا قرار گرفته و مقداری به حاشیه رفته است.از سوی دیگر، 
بر اساس اظهارات برخی کارشناسان، متخصصان و همچنین 
اعلام سازمان جهانی بهداشت، افزایش غلظت آلاینده ها از 
جمله ذرات معلق در هوا می تواند در شیوع ویروس کرونا 
تاثیرگذار باشد.چندی پیش بود که دکتر عباس شاهسونی 
رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت ضمن 
هشدار درباره افزایش احتمال موارد مرگ به علت ابتلا به 
کووید ۱۹ در صورت مواجهه طولانی مدت با آلاینده های 
هوا اظهار داشت: نتایج بررسی های انجام شده در برخی 
کلانشهرهای کشور نشان دهنده این است که به ازای هر 
۱۰ میکروگرم افزایش غلظت ذرات معلق کوچک تر از ۲/۵ 
میکرون، احتمال مرگ به علت کووید ۱۹ را ۶ درصد افزایش 
می دهد. همچنین دی اکسید نیتروژن ۱۵ درصد و ازن هفت 
درصد در این قضیه نقش دارند.وی با اشاره به شروع فصل سرد 
سال و افزایش غلظت آلاینده های هوا به علت وارونگی دما، از 
مردم درخواست کرده است که در روزهای آلوده کمترین تردد 

را در سطح شهر داشته باشند. 
 آلودگی هوا ابتلا به کرونا  را افزایش می دهد

حسین شهیدزاده مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران نیز همچنین اعلام کرده است که سازمان جهانی بهداشت 
ابتدا به این نتیجه رسیده بود که ارتباط مشخص و مستقیمی 
بین این دو موضوع وجود ندارد اما با گذر زمان تحقیقات بیشتر 
نشان دادند که ویروس کرونا می تواند از طریق ذرات معلق کمتر 
از ۲/۵ میکرون منتقل شود.وی با بیان اینکه، آلودگی هوا امکان 
ابتلا به بیماری کووید ۱۹ را افزایش می دهد، می افزاید: نه 
تنها ارتباط مستقیمی بین آلودگی هوا و شیوع بیماری کووید 
۱۹ و احتمال افزایش تلفات وجود دارد بلکه آلاینده های هوا 
سبب تضعیف سیستم ایمنی بدن می شوند و از این جهت نیز 
می توانند راه را برای ابتلا به بیماری هموار کند.اما شاید یکی 
از سوالاتی که ذهن مردم را درگیر خود ساخته آن است که 
چرا با وجود اعمال محدودیت های کرونایی از جمله تعطیلی 
دانشگاه ها، مدارس، بسیاری از صنوف و کاهش ساعات کار 
ادارات و منع تردد شبانه در کلان شهرها به خصوص تهران 
بازهم شاهد آلودگی هوا هستیم؟البته متخصصان در خصوص 
علل آلودگی هوا در مناطق مختلف کشور علل و عوامل 
گوناگونی را مطرح می کنند، از جمله اینکه بسیاری از آنها 
توسعه شهرها، تراکم جمعیت و منابع متحرک دودزا همچون 
خودروها، موتورسیکلت و اتوبوس های شهری را که عمدتا 
مصرف سوخت آنها فسیلی است، به عنوان اصلی ترین دلیل 
بروز آلودگی هوای کلان شهرهایی همچون پایتخت می دانند. 

 دلیل این اختلاف سطح آلودگی
حال آنکه برخی کلان شهرهای بزرگ دنیا همچون توکیو، 
شانگهای و لندن نیز بسیار بیشتر از شهرهایی همچون تهران و 
اصفهان دارای انواع و اقسام وسایل نقلیه بوده و از بار ترافیکی، 
جمعیتی و صنعتی بیشتری برخوردارند، اما بحران آلودگی 
این شهرها بسیار کمتر از کلان شهرهای کشورمان است. به 
راستی دلیل این اختلاف سطح آلودگی چیست؟آیا محصور 
بودن شهر تهران که برخی کارشناسان آن را یکی از دلایل 
اصلی بروز آلودگی هوا در پایتخت عنوان می کنند، عامل اصلی 
بروز این معضل است؟ آیا انتقال پایتخت چاره کار است؟به هر 
حال آلودگی هوا سالانه جان بسیاری از افراد را می گیرد و تلفات 
آن کمتر از مصائب دیگری همچون سیل و زلزله نیست اما به 
دلیل اینکه این مساله آرام، خاموش و خزنده اتفاق می افتد، 
شاید بسیاری از جمله تصمیم گیران این حوزه به صورت 
واقعی متوجه خسارات جانی آن نشوند. وزارت کشور، وزارت 
راه و شهرسازی، سازمان حفاظت محیط زیست، وزارت نفت، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت نیرو، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، سازمان ملی استاندارد، پلیس راهور 
نیروی انتظامی، وزارت جهاد کشاورزی، سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری، سازمان هواشناسی، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، سازمان انرژی اتمی، سازمان شهرداری ها و 
دهیاری ها، سازمان بهینه سازی مصرف سوخت، معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری و صدا و سیما از جمله نهادهایی 
هستند که قانون هوای پاک، مسوولیت هایی را برعهده آنها 

گذاشته و وظایف مشخصی را برایشان تعیین کرده است. 
 راهکار رفع آلودگی هوا در کلان شهرها

این مسائل را در کنار برخی دیگر از پرسش هایی که ذهن 
بسیاری را به خود مشغول کرده است، از جمله دلیل بروز 
آلودگی هوا در فصول پاییز و زمستان و البته راهکار اصلی رفع 
معضل آلودگی هوا در کلان شهرهای کشور را با »قاسم عزیزی« 
استاد تمام اقلیم شناسی در دانشکده جغرافیای دانشگاه تهران 
در میان گذاشتیم.این اقلیم شناس گفت: به رغم اینکه منابع 

انرژی مورد استفاده مردم تا پیش از انقلاب صنعتی بیشتر 
زغال سنگ، چوب و هیزم و عمدتا دودزا بود اما در آن زمان 
منابع آلودگی هوا نیز حداکثر محدود به همان گرد و غبارهای 
محلی بوده، چرا که جمعیت برخلاف شهرهای امروزی در یک 
جا متمرکز نبوده است.عزیزی  ادامه داد: بعد از انقلاب صنعتی 
و توسعه هرچه بیشتر صنایع بخش های مختلف و حرکت به 
سمت تولید هرچه بیشتر، شهرها از یک مزیت نسبی برای 
سکونت برخوردار شدند و تمرکز جمعیت به صورت محوری 
اتفاق افتاد.وی ادامه داد: حال این جمعیت نیازمند مسکن، 
خودرو و انواع و اقسام لوازم صنعتی می شود، لذا برای تامین 
مسکن این حجم جمعیت بسیاری از فضاهای سبز، باغات و 
زمین های کشاورزی تبدیل به خانه می شود و صنایع مختلف 
نیز برای تامین نیازهای مردم در شعاع های نزدیک تر به بازار 

مصرف یعنی شهرها شکل می گیرند.
 6۷ درصد روزها پایتخت فاقد وزش باد 

استاد دانشکده جغرافیای دانشگاه تهران با بیان اینکه، در 
ایستگاه هواشناسی مانند ایستگاه مهرآباد هر سه ساعت یک  
بار وزش باد اندازه گیری می شود، تصریح کرد: اندازه گیری ها 
در طول ۲۴ ساعت شبانه روز و کل سال بیانگر آن است که ۶۷ 
درصد روزهای سال پایتخت فاقد وزش باد است، البته از این 
۳۳ درصد باد موجود نیز تنها درصدی از آن از قدرت پالایش 
هوا برخوردار است.وی افزود: البته امیدواری هایی برای تهران 
وجود دارد و آن بادهای محلی مثل بادهای کوه و دشت و باددره 
ها است که در ارتباط با مطالعه و امکان سنجی استفاده و تقویت 
آنها طرح پیشنهادی به شهرداری تهران داده شده است. در این 
رابطه در شهری مثل تهران می توان با سنجش وزش بادهای 
کوه و دشت به این پرسش پاسخ داد که آیا این بادها پتانسیل 
لازم برای زدودن هوای آلوده را دارند؟ طبق یک پژوهش انجام 
شده با همکاری شهرداری مشخص شده است که بادهایی با 

سرعت زیر ۳ تا ۵ متر بر ثانیه از قدرت 
لازم برای پاک سازی هوای شهری 
همچون تهران برخوردار نیستند.به 
گفته این اقلیم شناس، سرعت باد باید 
از یک آستانه مشخص مثلا چهار متر 
در ثانیه بالاتر باشد، به آن معنی که 
هنگامی که این بادها از غرب تهران 
می وزند، بتوانند از شرق تهران خارج 
شوند.عزیزی در واکنش به برخی 
اظهارنظرها که علت آلودگی هوای 
تهران را محصور بودن این شهر عنوان 
می کنند، گفت: آیا شهرهایی همچون 
کرج، تبریز و اصفهان و مشهد که گاه 
همراه با پایتخت به دلیل وضعیت 
آلایندگی هوا دچار وضعیت بحرانی 
می شوند نیز محصور هستند؟این 
اقلیم شناس ادامه داد: البته خیر، چرا 

که به صورت کلی منطقه اقلیمی و عرض جغرافیایی که کشور 
ما در آن قرار گرفته، از وزش باد بسیار کمی برخوردار است.

 هوای کشور بیشتر ساکن است
وی با اشاره به اینکه ایران در عرض جغرافیایی حدود ۲۵ 
تا ۴۰ درجه عرض شمالی گسترش دارد، اضافه کرد: اکثر 
شهرهای بزرگ ایران بین ۳۰ تا ۴۰ درجه عرض شمالی 
هستند و متاسفانه در این عرض های جغرافیایی امکان وزش 
باد محدود بوده و وزش باد مناسب کمتر اتفاق می افتد.عزیزی 
ادامه داد: البته یک سری استثناهای محلی به دلیل شرایط 
جغرافیایی کشور وجود دارد، همچون مناطق ساحلی که از 
وضعیت نسیم محلی برخوردارند.این استاد دانشگاه تهران 
گفت: در مناطق خشک و کویری کشورمان نیز بیشتر هوای 
صاف، بدون ابر، پایدار و آرام حاکم است و آب و هوایی که باد و 
باران داشته باشد که اصطلاحا هوای ناپایدار به آن می گویند، 
در این مناطق بسیار کم است، به عبارتی فراوانی تعداد 
روزهایی که هوا آرام است در این عرض جغرافیایی در طول 

سال بسیار بیشتر است.
 واقعیت تلخی که باید بپذیریم

این جغرافیدان در خصوص اینکه چرا برخی شهرهای 
دنیا همچون لندن و توکیو که جمعیتی هم تراز تهران دارند 
یا شهری مثل شانگهای که حتی از تهران ما متراکم تر و 
پرجمعیت تر و با سرانه خودرو بالاتر است اما با معضل آلودگی 
شهری مانند پایتخت ما روبه رو نیستند، اظهار کرد: در شهرهای 
یادشده هم این مسائل وجود دارد اما وضعیت آنها به لحاظ 
منطقه آب و هوایی و اقلیمی با کلان شهرهای ایران متفاوت 
است.عزیزی افزود: آلودگی هوا در شهرهای توکیو، لندن و 
شانگهای موقتی است، یعنی تعداد روزها با هوای پایدار، بسیار 
کمتر از تهران است به طوری که در شهر لندن هم ممکن 
است یک روز وزش باد نداشته باشد اما فعالیت ها در این شهر 
ادامه دارد.وی بیان کرد: در تهران هنگامی که هوا پایدار است 
و انقباض و وارونگی نیز در طول شب اتفاق می افتد، با تولید 
دود، این گازها و دودها ساکن شده و جابه جا نمی شوند و گاهی 
این شرایط پایدار چندین روز تداوم داشته و آلودگی به صورت 
تجمعی در این روزها متراکم تر می شود.عزیزی افزود: به 
عبارتی اگر تهران با این جمعیت شرایط اقلیمی لندن یا توکیو 

و شانگهای را داشت هیچ گاه دچار آلودگی به این شکل بحرانی 
نمی شد، لذا یک بعد مساله مربوط به شرایط اقلیمی کشور 
است و ما باید این شرایط و حقیقت تلخ را بپذیریم.به اعتقاد این 
استاد دانشگاه، از نظر طبیعی با اینکه جمعیت تهران و سرانه 
خودرو از بسیاری از شهرهای معروف دنیا کمتر است اما آنها 
به دلیل شرایط اقلیمی بهتری که دارند با این معضل به صورت 

بحرانی مواجه نمی شوند.
  شرایط طبیعی کشور را بپذیریم

وی گفت: یکی از هنرهای ما باید این باشد که شرایط 
محیطی و طبیعی کشور را بپذیریم و با مدیریت و برنامه ریزی از 
این محیط طبیعی استفاده سالم داشته باشیم، بپذیریم طبق 
دیدبانی سازمان هواشناسی در تهران، حدود ۶۷ درصد روزها 
فاقد باد است یعنی تنها در ۳۳ درصد روزهای سال در پایتخت 
با وزش باد مواجه هستیم و البته همه این بادها هم از شدت 
لازم برای پاک کردن هوای تهران برخوردار نیستند.عزیزی 
تصریح کرد: در مسائل دیگر مانند آب نیز وضعیت به همین 
شکل است و در خشکسالی ها و سیل یک مساله ثابت وجود 
دارد و آن واقعیت های اقلیمی و طبیعی منطقه ای است که ما 
در آن قرار داریم، باید بپذیریم منابع آب، خاک و جنگل های 
کشور محدود است ولی چون ما این را هنوز نپذیرفته ایم، با 
مشکل مواجه می شویم.این جغرافیدان می گوید: ما هنوز باور 
نکرده ایم کشورمان در چه شرایط اقلیمی واقع شده است. آمار 
۲۰ سال گذشته نشان می دهد در تمام فصول پاییز به خصوص 
در آذرماه و دی ماه هوای کلان شهرهای کشور دچار آلودگی 
بوده است اما این مشکل در باقی فصول سال فراموش می شود و 
دوباره از اوایل پاییز از آلودگی هوا حرف می زنیم.استاد دانشکده 
جغرافیای دانشگاه تهران درباره اینکه چرا بیشتر آلودگی هوا 
کلان شهرهای کشور در فصول پاییز و زمستان اتفاق می افتد 
توضیح داد: اگر دقت کنید در برخی ماه ها و روزها با اینکه همه 
فعالیت ها هم جاری است اما در تهران با مشکل آلودگی هوا 
مواجه نیستیم، یعنی با وجود این حجم خودرو باز هوا سالم 

است و حتی برخی روزهای پاک را هم شاهد هستیم. 
 منابع آلاینده در تهران در طول سال ثابتند

عزیزی ادامه داد: این درحالی است که منابع آلاینده و فعال 
در شهر تهران در طول سال ثابت هستند، مثلا سه - چهار 
میلیون خودرو یا صنایع آلاینده نیز کم و بیش وجود دارند 
ولی تنها در برخی روزها دچار آلودگی هوا هستیم، به این 
معنی که منابع آلاینده شهر در طول سال با یک نوسان 
کوچک فصلی همواره ثابت است، اما روزهای آلوده در شهر 
مربوط به فصول خاصی است و این برمی گردد به روزهایی 
که هوا آرام و ساکن است و حرکت و گردش ندارد و در عین 
حال وزش باد نداریم.وی گفت: البته این آلودگی در تابستان 
نیز وجود دارد اما در این فصل به دلیل اینکه روزها طولانی تر 
و شدت تابش خورشید بیشتر و زاویه تابش عمودتر است و 
نهایتا گرمای بیشتری داریم و جو منبسط است، لذا همین 
مقدار ثابت خروجی آلاینده ها از منابع مختلف در جوی توزیع 
می شود که حرکت بالارونده دارد و آن 
میزان آلودگی در ضخامت بیشتری از 
جو پراکنده و توزیع می شود.عزیزی 
اظهار کرد: حال آنکه در زمستان که 
شرایط هوای سرد را تجربه می کنیم 
به خصوص مواقعی که وارونگی دما 
نیز اتفاق می افتد، برعکس تابستان 
روزها کوتاه و شب ها بلند و طولانی 
خورشید  تابش  زاویه  می شود، 
مایل شده و در نتیجه دما پایین 
می آید و جو منقبض می شود.این 
اقلیم شناس افزود: در این شرایط همه 
آلاینده های موجود در قسمت زیرین 
جو که منقبض است در ضخامت 
کمتری تخلیه می شود و این هوای 
آلوده متراکم و منقبض در همان لایه 
زیرین محبوس و ساکن می شود، 
از همین رو اگر یکی دو روز هوا آرام باشد، این آلاینده ها به 
صورت تجمعی و انباشته به وضعیت خطرناک می رسند به 
طوری که آلودگی دو روز گذشته نه تنها جابجا نمی شود، بلکه 
آلودگی روزهای قبل نیز روی هم انباشته می شود و وضعیت 

هوا را بحرانی می کند.
 آیا انتقال پایتخت چاره کار است؟

عزیزی در واکنش به پیشنهاد برخی کارشناسان برای انتقال 
پایتخت از تهران با این توجیه که تراکم جمعیت و بار عظیم 
شهری باعث این آلودگی ها شده است، گفت: واقعیات اقلیمی 
کلان شهرهای ایران از جمله پایتخت به همین شکل است و در 
صورتی که واقعیات را بپذیریم، بارگذاری در منطقه ای مانند 
تهران باید بر اساس شرایط اقلیمی آن صورت گیرد، یعنی باید 
مشخص کنیم که در چنین منطقه اقلیمی سقف گسترش شهر، 
جمعیت، خودرو، صنعت و دیگر موارد تا چه میزان است.این 
اقلیم شناس معتقد است اگر بتوانیم با این شرایط اقلیمی شهر 
را به صورت مناسب مدیریت کنیم، کار مهمی انجام داده ایم والا 
تغییر پایتخت نیز مانند بحث انتقال آب است که منابع آب را 
با بحران مواجه کردیم و حالا بدون درس گرفتن از آن و تغییر 

رویکرد درصدد انتقال آب از جایی به جای دیگر هستیم.
 خودروسازان آلودگی هوا را جدی نمی گیرند

وی با تاکید بر اینکه طبق مطالعات 8۰ درصد آلودگی هوا 
در شهر تهران ناشی از منابع متحرک )خودروها( است، افزود: 
استاندارد و سقف تعداد خودرو برای شهری مانند تهران باید 
جدی تلقی شود. در کشورهای پیشرفته دنیا مصرف سوخت 
یک خودرو استاندارد با کلاس قابل قبول در ۱۰۰ کیلومتر 
حدود چهار تا شش لیتر است، حال آنکه خودروهای تولیدی 
در کشورمان، در ۱۰۰ کیلومتر حداقل ۱۰ و گاه ۱۲ لیتر بنزین 
می سوزانند.عزیزی ادامه داد: این یعنی یک خودروی ما دو برابر 
خودروی معمولی استاندارد سوخت می سوزاند، از طرفی گفته 
می شود حدود چهار میلیون خودرو در تهران تردد می کنند که 
مصرف سوخت آنها نیز دو برابر استاندارد است یعنی به اندازه 
هشت میلیون خودرو سوخت مصرف می کنند.این اقلیم شناس 
گفت: در این شرایط اقلیمی که توان تغییر آن را نداریم، 
بهتر است حداقل منابع متحرک آلاینده شهر را کنترل و از 

تکنولوژی های بهتر استفاده کنیم.

 فرارسیدن فصل 
پاییز باز هم داستان 
تکراری آلودگی هوا در 
کلان شهرهای کشورمان 
به خصوص پایتخت به 
عنوان موضوع تکراری 
این روزهای فصول سال 
 سر باز کرده است؛ 
گرچه این داستان پرماجرا 
گویا امسال تحت تاثیر 
 ویروس کرونا قرار 
گرفته و مقداری به حاشیه 
رفته است

مطمئن ترین روش تشخیص 
کرونا چیست؟

رئیس مرکز تحقیقات بیماری های نوپدید 
انستیتو پاستورگفت:از روزهای اولی که 
بیماری کرونا معرفی شد، آزمایش مولکولی 
مبتنی بر PCR به عنوان استاندارد طلایی 
تشخیص مطرح بوده و هنوز هم آزمایش 
تشخیصی بهتر و مطمئن تری غیر از آن وجود 
ندارد.احسان مصطفوی، رئیس مرکز تحقیقات 
بیماری های نوپدید و بازپدید انستیتو پاستور 
ایران در گفت وگو با فارس در پاسخ به این 
 PCR پرسش که »تست سرولوژی با تست
در تشخیص کرونا چه تمایزی با هم دارد؟«، 
اظهار داشت: نتیجه آزمایش منفی آنتی 
بادی برای کرونا، رد کننده عفونت قبلی با 
این بیماری نیست.وی ادامه داد:  از روزهای 
اولی که بیماری کووید ۱۹ به جامعه جهانی 
 PCR معرفی شد، آزمایش مولکولی مبتنی بر
به عنوان استاندارد طلایی تشخیص مطرح بوده 
و هنوز هم آزمایش تشخیصی بهتر و مطمئن 
تری وجود ندارد.رئیس بخش اپیدمیولوژی 
انستیتو پاستور ایران متذکر شد: برای انجام 
آزمایش مولکولی، نمونه گیری از بینی یا حلق 
فرد مشکوک به بیماری توسط سواپ های 
مخصوص انجام می شود و اثر بقایای ژنتیکی 
ویروس مورد بررسی قرار می گیرد.مصطفوی 
اضافه کرد: در کنار آزمایش ملکولی، آزمایش 
سرولوژی که مبتنی بر نمونه خون هستند 
هم مورد استفاده قرار می گیرد که به دلیل 
جواب های مثبت و منفی کاذبی که دارند، 
ارزش تشخیصی نداشته و در تحقیقات مورد 
استفاده قرار می گیرد تا مشخص کند که 
احتمالا چه درصدی از جامعه مواجه با ویروس 
را داشته اند و به اشکال بی علامت یا علامت دار 

بیماری مبتلا شده اند.
  ۵ تا 6 روز دوره کمون بیماری

وی بیان داشت: این آزمایشات، مبتنی بر 
این واقعیت است که متعاقب مواجهه فرد بیمار 
با ویروس، پاسخ سیستم ایمنی فعال می شود 
و آنتی بادی های ضد ویروس که مهم ترین آنها 
دو نوع IgG و IgM هستند تولید می شوند که 
قابل شناسایی اند.رئیس بخش اپیدمیولوژی 
انستیتو پاستور ایران یادآور شد: دوره کمون 
)نهفتگی( کووید ۱۹، حدود ۵ تا ۶ روز است. 
از اواسط هفته دوم پس از دوره کمون بیماری، 
آنتی بادی های ضد ویروس قابل شناسایی 
می شوند و هفته سوم، احتمالا بهترین زمان 
انجام آزمایش آنتی بادی یا سرولوژی است. 
 )IgG( مصطفوی افزود: تست مثبت آنتی بادی
یا )IgM( به معنای واکنش دفاعی بدن در 
مقابل ویروس است. میزان آنتی بادی IgM در 
زمان کوتاهی به پیک رسیده و به سرعت و در 
حدود پایان هفته ششم کاهش می یابد و مثبت 
بودن IgM به هیچ وجه به معنای ناقل بودن 
فرد بیمار نیست. آنتی بادی IgG مدت زمان 
طولانی تری نسبت به IgM بالا می ماند.وی 
متذکر شد:  نکته ای که وجود دارد این است که 
پاسخ سیستم ایمنی افراد در مواجه با ویروس 
فقط ایمنی هومورال و پاسخ مبتنی بر تولید 
آنتی بادی نیست و ایمنی سلولی هم در این 
رابطه مطرح است؛ حتی بعضی از مقالات نقش 
مهم تری را برای ایمنی سلولی مطرح می کنند.

رئیس بخش اپیدمیولوژی انستیتو پاستور ایران 
تصریح کرد:اینکه اثر آنتی بادی ضد ویروس را 
در چه افرادی بتوانیم شناسایی کنیم، متاثر از 
عوامل مختلفی است؛ هر چقدر شدت بیماری 
در فردی که به بیماری مبتلا شده است بیشتر 
باشد، انتظار داریم میزان آنتی بادی تولیدی 
هم بیشتر بوده و شانس شناسایی آن در نمونه 

خون اخذ شده بیشتر باشد.
  ایجاد ایمنی سلولی؛ در 93 درصد افراد 
مصطفوی ادامه داد: متقابلا هرچقدر فرد 
بدون علامت یا کم علامت ترباشد، احتمالا 
سیستم ایمنی هومورال کمتر تحریک می شود.

وی ابراز داشت: مثلا اخیرا در مطالعه ای نشان 
داده شده است که در ۹۳ درصد افراد مواجه 
یافته با ویروس که بیمار بدون علامت بوده اند، 
ایمنی سلولی ایجاد شده است، اما فقط در ۶۰ 
درصد این افراد، آنتی بادی ضد ویروس قابل 
شناسایی بوده است.رئیس بخش اپیدمیولوژی 
انستیتو پاستور ایران ابراز داشت: به عبارتی 
حدود ۴۰ درصد افراد با وجود اینکه آلوده 
به ویروس شده بوده اند، اما در آزمایشات 
سرولوژی، اثری از سابقه بیماری نشان داده 
نشده است. این مطالعه گویای آن است که 
مخصوصا در مبتلایان بدون علامت، تنها از 
طریق بررسی آنتی بادی در خون نمی توان در 
مورد سابقه آلودگی اظهار نظر کرد.مصطفوی 
تصریح کرد:  در مطالعه دیگر در آمریکا بر روی 
پرسنل بهداشتی و درمانی خط مقدم مبارزه 
با کووید ۱۹، که این افراد قاعدتا در معرض 
میزان ویروس بالاتری بوده اند و انتظار داریم 
بیشتر به اشکال شدیدتر بیماری مبتلا شده 
باشند، بعد از ۶۰ روز از شروع بیماری، آنتی 
بادی ضد ویروس فقط در حدود ۷۰ درصد 
افراد بیمار قابل شناسایی بوده است.رئیس 
بخش اپیدمیولوژی انستیتو پاستور ایران ادامه 
داد: لازم به ذکر است که شناسایی آنتی بادی 
در بدن افراد به عوامل دیگری نظیر نوع آزمون 
سرولوژی و میزان حساسیت آن هم بستگی 
دارد. نتیجه اینکه  عدم شناسایی آنتی بادی 
در بدن افراد به معنی نبود مواجهه قبلی در فرد 
نیست. افراد ممکن است قبلا مواجهه با بیماری 
داشته و بیمار شده باشند و در زمان مطالعه  هم 
پاسخ ایمنی سلولی داشته باشند اما در مطالعه 

سرولوژی، اثری از بیماری را نشان ندهند. 

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        
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تر تئــــــا

کوروش  سلیمانی: 
نقش تئاتر در زندگی روزمره مردم

کوروش سلیمانی با اشاره به لزوم آگاهی سازی 
درباره هنرهای نمایشــی به مــردم جامعه ابراز 
امیدواری کرد با مناسب شــدن شــرایط بتواند 
نمایش »خاموشــی دریــا« را به صحنــه ببرد. 
کوروش سلیمانی بازیگر تئاتر، سینماوتلویزیون 
و کارگردان تئاتر درباره فعالیت های اخیرش در 
دوران بحران کرونا گفت: علاقه مند بودم با وجود 
شرایط سختی که برای فعالیت در تئاتر وجود دارد 
امسال نیز نمایشی را روی صحنه ببرم. قصد داشتم 
براســاس رمان »خاموشــی دریا« اثر ژان برولر 
)ورکور( که خیلی دوستش دارم نمایشی را اجرا 
کنم و حتی صحبت هایی نیز با یکی از سالن های 
تئاتری برای اجرا انجام شــد اما متاسفانه کار به 

سرانجام نرسید. 
  باید مردم را با تئاتر آشنا کرد

این بازیگــر تئاتر یادآور شــد: گاهی فراموش 
می کنیم که فرزندان ما به غیر از آب و غذا و نیازهای 
اولیه به تربیت و آموزش هم نیاز دارند این تربیت و 
آگاهی در سطح گسترده توسط ابزارهای فرهنگی 
به مردم ارائه و باعث می شود در درازمدت جامعه به 
درک و شعور بالاتری دست پیدا کند اما زمانی که 
با شرایط غیرعادی مواجه می شویم اولین چیزی 
که حذف می شود کالاها و خدمات فرهنگی است. 
وی در پایان صحبت هایش متذکر شــد: معتقدم 
باید مردم عادی جامعه را با تئاتر آشــنا کرد چون 
خود اهالی تئاتر و دانشــجویان که با تئاتر عجین 
هستند پس باید تئاتر را برای مردم معمولی جذاب 
کرد تا انشاءا... بعداز پایان این بحران آنها نیز جزو 

تماشاگران جدید تئاتر بشوند. 

گـــــزارش
نکوداشت 3 مستندساز پیشکسوت 

در چهاردهمیــن دوره جشــنواره بین المللی 
سینماحقیقت، از سه استاد مستندساز و پیشکسوت 
سینمای مســتند ایران تقدیر به عمل خواهد آمد. 
کامران شیردل، مهوش شیخ الاســلامی و فرشاد 
فدائیان، ســه مستندساز پیشکســوت سینمای 
مستند ایران هســتند که در جریان برگزاری آیین 
نکوداشت چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی 
ســینماحقیقت که امســال به صورت آنلاین برپا 

می شود، از مقام آنان تجلیل خواهد شد.
 کامران شیردل

کامران شــیردل متولد 
سال ۱۳۱8 در شهر تهران و 
فارغ التحصیل رشته معماری 
و شهرســازی از دانشگاه رم 
و مرکز تحقیقات سینمایی 
رم اســت. وی طی ۵۵ سال 
فعالیت هنری، بیش از ۱۳۰ فیلم مستند مستقل، 
صنعتی و تبلیغاتی را تهیــه و کارگردانی کرده 
اســت که برخی از این آثار عبارتنــداز: آئینه ها، 
بوم سیمین، تهران پایتخت ایران است، حماسه 
روستازاده  گرگانی یا اون شــب که بارون اومد، 
قلعه، مرواریدهای خلیج فــارس- دُوبی، پیکان، 
ندامتگاه، آئینه ها، تنهایی اول، فولاد مبارکه و... 
آثار سینمایی: صبح روزچهارم. شیردل با ساخت 
این آثار ارزشــمند، جوایزی چون دیپلم افتخار 
جشنواره مدارس سینمایی جهان در توکیو ژاپن، 
جایزه فیکه پرتغال، جایزه اولین جشنواره فیلم 
رشد، شش جایزه از جشنواره سپاس، جایزه بزرگ 
جشنواره بین المللی فیلم تهران، نشان فیپرشی 
جشنواره کراکو لهستان، نشان شایستگی کشور 

ایتالیا و... را به دست آورده است. 
  مهوش شیخ الاسلامی

مهوش شیخ الاســلامی 
متولد ســال ۱۳۲۴ در شهر 
ملایر و فارغ التحصیل رشته 
سینما از مدرســه سینمایی 
لنــدن اســت. او برنامه ریز و 
مدیــر تولیــد مجموعه های 
تلویزیونی دائی جان ناپلئــون، کوچک جنگلی، 
سربداران، هزاردســتان بوده و مستندهای توپ، 
دوز، دست ها، به کجا تعلق دارم، خانه دوم، یوفک، 
چارشو، پیرحرا، پرشنگ، قاتل یا مقتول، ماده ۶۱، 
اتاق تاریک، کول فرح، بردشیر، تنگراه را کارگردانی 
کرده اســت. جایزه بزرگ جشنواره تامپره فنلاند، 
بهترین فیلم بخش بین الملل جشنواره فیلم کوتاه 
تهران، دیپلم افتخار جشــنواره فیلم فجر، نشان 
فیروزه اولین جشنواره بین المللی سینماحقیقت، از 
جمله افتخارات این مستندساز در عرصه سینمای 

مستند است.
  فرشاد فدائیان

فرشــاد فدائیــان متولد 
ســال ۱۳۲۶ در تهــران و 
فارغ التحصیل رشته فلسفه از 
دانشگاه تبریز است. وی بیش 
از ۷۰ فیلم مستند را کارگردانی 
و تهیه کرده که جوایز مختلفی 
از جشنواره های مستند برای این فیلمساز به ارمغان 
آورده اســت. مرکز گسترش ســینمای مستند و 
تجربی سازمان امور سینمایی کشور، چهاردهمین 
دوره جشــنواره بین المللــی فیلم مســتند ایران 
»سینماحقیقت« را به دبیری محمد حمیدی مقدم، 
از ۲۵ آذر تا ۲ دی ماه ۹۹ به صورت مجازی و نمایش 

برخط )آنلاین( برگزار خواهد کرد.

10فرهنگ وهنر  

شیوع کروناویروس در سراســر دنیا و از جمله 
ایران باعث بــروز محدودیت هایی در بســیاری از 
کســب وکارها شــد و حرفه های مختلفــی دچار 
تغییراتــی در ایفای نقش خود در جامعه شــدند. 
برخی مثــل فوتبال کاملا تعطیل شــدند و برخی 
مثل موسیقی به کنسرت های آنلاین روی آوردند. 
ســینما در ایران هم از این قاعده مستثنا نبود و از 
سوم اســفندماه ۱۳۹8 در پی شیوع کروناویروس، 
این صنعــت تعطیل شــد و طی ۴ مــاه تعطیلی، 
خسارت های بســیاری دید، به ویژه اینکه فرصت 
اکران طلایی نوروز را از دســت داد. البته سینمای 
ایران از یکشنبه ۲۴ فروردین به سراغ تجربه ای نو در 
شیوه پخش فیلم رفت که همان اکران آنلاین بود. 
سینماماشین )تماشای فیلم  از داخل خودرو( هم 
دیگر تجربه ای بود که با استقبال مواجه شد. پایان 
اردیبهشت ماه امســال بود که انجمن سینماداران 
طی نامه ای به رئیس جمهور خواســتار بازگشایی 
ســینماها با رعایت پروتکل های بهداشتی شدند و 
یکماه بعد یعنی از اول تیرماه، ســینماها با رعایت 
پروتکل های بهداشتی و با حداکثر نیمی از ظرفیت 
صندلی های خود بازگشایی شدند. البته استقبالی 
از بازگشــایی ســینماها صورت نگرفت و تعطیلی 
سینماها در پاییز و با شدت گرفتن موج سوم کرونا 
ادامه یافت. سینماها در ۶ ماه نخست امسال با ۳۳۷ 
هزار مخاطب به فروش حــدود ۵.۲ میلیارد تومان 
رسیده اند که این فروش نسبت به سال قبل حدود 
۹8 درصد کاهش داشته است. با این حساب، امسال 
سینمای ایران رسما از دست رفته محسوب می شود؛ 
هرچند سازمان ســینمایی با حمایت های مختلف 
ســعی کرده این زیان ها را تا حدی جبران کند که 
مهمترین آنها پرداخت وام ۴ درصدی به سینماها 
برای پرداخت بدهی دفاتر پخش از اکران ۹8 است. 
اما تکلیف فیلم هایی که از ســال گذشته در نوبت 
اکران مانده اند، چه می شود؟ آیا راهی اکران آنلاین 
می شوند یا همچنان در انتظار بازگشت به شرایط 

عادی می مانند؟
  خرید بلیت توسط سازمان سینمایی

»مرتضی شایسته« دبیر شورای صنفی نمایش 
می گوید: ایده  ما این است که به خاطر حفظ منافع 
صاحبان آثار، فیلم ها ابتدا در ســالن های ســینما 
به نمایش در آیند و ســپس راهی اکــران آنلاین 
شــوند. وی افزود: یکی از اقداماتی که در راستای 
حمایت از اکران های فیزیکی صورت گرفته، برداشتن 
ســقف زمانی اکران اســت. یعنی قبلا اگر فیلمی 
حداکثر ۷ هفته اکران بــود، اکنون این محدودیت 
را ندارد و تا زمانی که صاحبش بخواهد می تواند در 
سالن های سینما اکران شــود. دبیر شورای صنفی 
نمایش ادامه داد: حمایت دیگری هم که از آبان ماه 
توسط سازمان ســینمایی تضمین شده، این است 
که تعدادی از بلیت های هر فیلم توســط سازمان 
خریداری می شود که این هم به سود صاحبان فیلم 
است، هم سالن دارها. میزان این حمایت هم برای 
سالن های سینما )یک تا سه سالن، سه تا پنج سالن و 
پنج سالن به بالا( متفاوت است. البته درصد صاحب 
فیلم و سینمادار از میزان بلیت فروشی تفاوت نکرده 
اســت. وی در پاسخ به این پرســش که میزان این 

حمایت آیا به اندازه ای هســت که مشوق صاحبان 
فیلم ها باشــد، گفت: برای فیلم هایی که با بودجه 
اندک ساخته  شده اند، خوب است اما شاید مطلوب 
فیلم هایی نباشد که توقع فروش آنچنانی دارند. البته 
وضعیت سینما همچنان مشخص نیست و در حال 
تلاشیم تا سینما به حالت عادی بازگردد. مهمترین 
مساله این است که حمایت هایی را برای سینمادارها 
در نظر گرفته اند، عملی کنند. خوشبختانه بسیاری از 
مساعدت هایی که وعده داده شده، عمل شده است. 
امیدوارم همه آنها جامه عمل بپوشــانند. شایسته 
درباره اینکه آیا با بازگشت شرایط به حالت عادی، 
شاهد ترافیک اکران نخواهیم بود، توضیح داد: ما ۷ 
فیلم را می توانیم اکران کنیم، یکی ـ دو تا هم آزاد 
اکران می شوند، نســبت به سال گذشته هم حدود 
۵۰ - ۶۰ سالن به ناوگان ســینمایی کشور اضافه 
شده است، از سوی دیگر تولیدات هم به نسبت سال 
گذشته کمتر است، بنابراین مشــکل چندانی در 

اکران نخواهیم داشت.
  اکران آنلاین خوب است اما...

»حبیب اسماعیلی« تهیه کننده، پخش کننده 
سینما و سینمادار هم معتقد است: ترافیک اکران 
مساله جدیدی نیست و همیشه وجود داشته است، 
مهمترین مساله این است که پس از رفع شدن شر 
کرونا، برخورد مردم با سینما چگونه خواهد بود، آیا 
مثل سابق است یا خیر؟ چون ممکن است همچنان 
جانب احتیاط را تا حدودی رعایت کنند و از حضور 
در ســینما خودداری کنند. البته مردم سینما را از 
قدیم دوســت دارند و فیلم دیدن در سینما نوعی 
تفریح اســت که فیلم بین های حرفه ای مزه آن را 
با اکران آنلاین تعویض نمی کننــد. او درباره اکران 
آنلاین فیلم ها گفت: ما ناخواســته و عجولانه وارد 
سیستم آنلاین شــدیم و فکری برای صدمه هایش 
نظیر قاچاق فیلم نکردیم اما در مجموع بستر خوبی 
است، چون حتی اگر کرونا هم نباشد، برخی فیلم ها 
رنگ اکران نمی بینند، چرا که فیلم های خاص تری 
هستند و فروش آنچنان ندارند، این فرصت برای آنها 
مهیاست که در بسترآنلاین عرضه شوند. البته باید 
فکری برای کپی رایت و جلوگری از قاچاق فیلم ها 
شــود. چون بارها دیده ایم که فیلمی امروز اکران 
آنلاین می شود و فردای آن در شبکه های ماهواره ای 
پخش می شود. اسماعیلی یادآورشد: در وهله اول 
آرزو می کنیم شر کرونا کم شود که هم ملت ایران 
و هم تمام جهان راحت شــوند، بلایــی بود که بر 
دنیا مسلط شد و مردم را از نظر اقتصادی و روحیه 
لطمه زده است. اما واقعیت این است که نمی توان 
پیش بینی کرد که واکسن کرونا چه زمانی بیاید و آیا 
همه مشکل ها را رفع کند یا نه؟ با توجه به ۱۰ ماهی 
که از ظهور آن گذشته اســت، باید زندگی مان را با 
کرونا وفق بدهیم. این که برای کنترل آن سینماها 
تعطیل شــود خوب است اما شــاید تاثیر چندانی 
نگذارد، ضمن اینکه امنیت بهداشتی سینما از خیلی 
کسب وکارها و اماکن بیشتر است، چون در سالن با 
سقف بلند حدود ۱۰-۱۲ نفر با فاصله نشسته اند که 

بعضا از یک خانواده هم هستند.
  کمک سازمان سینمایی قطع شده است

»ســیدعلی قائم مقامی« تهیه کننده سینما که 

امســال »تیغ وترمه« را در ســامانه های اینترنتی 
به صورت آنلاین اکران کرد، می گوید: برای فیلم هایی 
که با هزینه کم تولید شده است اکران آنلاین جواب 
می دهد، چون حــدود ۷۰۰-8۰۰ میلیون تومان 
می فروشــند و با کسر ۳۰ درصد ســهم پلتفرم ها، 
رقم خوبی برای صاحب فیلم اســت؛ بعداز آن هم 
می تواند حق رایت فیلم شامل DVD خانگی، دانلود 
قانونی در فضای مجازی و یوتیوب را بفروشــد. اما 
برای فیلم های فاخر و پرهزینه، اکران آنلاین مضر 
است. وی خاطرنشان کرد: قبلا و تا پایان تابستان، 
فیلم هایی که اکران آنلاین می شــدند ۵۰ میلیون 
تومان کمک سازمان سینمایی را دریافت می کردند 
اما اکنون این کمک قطع شــده است. قائم مقامی 
معتقد اســت که پس از رفع مشــکل کرونا، حتما 
مشکل ترافیک اکران را داریم، چون فیلم ها تلنبار 
شده است. ضمن اینکه تا کرونا برود، زمان می برد 
تا مردم با سینما آشــتی کنند، ضمن اینکه بخش 

عمده ای از مردم به اکران آنلاین عادت کرده اند.
 بازگشت سرمایه فیلم ها منتفی است

»سعید خانی« تهیه کننده و پخش کننده سینما 
هم می  گوید: وقتی به عنوان بخش خصوصی فیلمی 
را ساخته ایم، دوست داریم آن را در بهترین شرایط 
اکران کنیم تا ســرمایه فیلم برگردد و بتوانیم با آن 
دوباره ســراغ یک پروژه دیگر برویــم. مثلا درباره 
»دوزیست« که سال گذشــته در جشنواره فجر به 
نمایش درآمد، مطلوبمان این بود که عیدفطر اکران 
شود، اما شرایط خاص کرونایی مانع آن شد. وی در 
پاسخ به این پرسش که چرا از امکان اکران آنلاین در 
سامانه های اینترنتی استفاده نمی کند، افزود: فیلمی 
خوبی که در بخش خصوصی ۴ میلیارد هزینه کرده، 
تن به اکران خصوصی نمی دهد، مگر فیلم هایی که 
هزینه کمتری برای آنها شــده یا حمایت نهادها را 
داشته اند، چون نمایش خانگی نمی تواند بازگشت 
ســرمایه ما را تأمین کند. معمــولا در اکران های 
آنلاین، فقط پلتفرم ها به سرمایه می رسند و صاحبان 
فیلم ضرر می کنند، چون خطر قاچاق آن به شدت 

بالاست. 
  کیفیت اکران آنلاین افت کرده است

وحید پناهلو، مدیر موسسه هنرهای تصویری 
ســوره هم درباره رویکرد این موسســه نسبت به 
فیلم هایی که اکــران آنلاین شــده اند یا در صف 
اکران هســتند، گفت: اکران آنلاین که امســال با 
»خروج« رقم خورد، ابتدا اتفاق بسیار مثبتی بود، 
چون بلیت فروشــی خوبی داشــت و همین نکته 
تهیه کنندگان را تشویق کرد به این سمت بیایند. اما 
آرام آرام هم از کیفیت فیلم ها کاسته شد و فیلم هایی 
به اکران آنلاین آمدند که یا چند ســال پشت خط 
مانده بودند یا کیفیت مطلوب را نداشــتند، ضمن 
اینکه به سرعت نسخه های قاچاق فیلم  ها در فضای 
مجازی منتشر می شــد. وی ادامه داد: بنابراین ما 
تمایل داریم فیلم هایی را بگیریم که یا اکران شده اند 
یا قرار است اکران شوند و می خواهند وارد نمایش 
خانگی بیایند. مگر اینکه فیلم شرایط خاصی داشته 
باشد و بین بد و بدتر )مثلا لورفتن نسخه قاچاق(، 
گزینه بد را انتخاب کنیم تا جلوی ضرر بیشتر فیلم 

را بگیریم. 

شبکه نمایش این هفته در بخش 
صحنه گران به مرور آثار ســینمایی 
با صدا و هنر زنده یاد اســتاد چنگیز 
جلیلوند می پردازد. این شــبکه در 
ادامه تعطیلات بــا محدودیت های 
متاثر از همه گیری بیماری کووید۱۹ 
همانند هفته های پیشــین جدول 
پخش خود را بــه نمایش فیلم های 
ســرگرم کننده اختصــاص داده و 
ضمن پخش فیلم هایــی با مضمون 
»هوانوردی«، فیلم های ســینمایی 
با دوبله و هنرنمایی زنده یاد اســتاد 
»چنگیز جلیلونــد« را به روی آنتن 
می برد. در بخش فیلم و تله فیلم های 
ایرانی این شبکه در ســاعت ۱۳ به 
ترتیب: ذهن خامــوش، مثل دریا، 
یک دماغ ناقابل، مسافرباران، کلاه تو 
کلاه، دربست و تعقیب سایه ها پخش 
می شــوند. فیلم های ژانــر منتخب 
این هفته شــبکه نمایش با موضوع 
»هوانوردی« از شــنبه تا جمعه در 
ساعت ۱۹ به روی آنتن می روند. این 
فیلم ها عبارتنداز: پرواز ماهرانه، خدمه 
پرواز، پروازخیالی، نقشه پرواز، حمله 
به اچ۳، پسران پرواز و سالی.  در بخش 
صحنه گران به مرور آثار ســینمایی 
با صدا و هنر زنده یاد اســتاد چنگیز 
جلیلوند، صاحــب صدای ماندگاری 
که اخیرا با درگذشتش جامعه هنری 
را متاثر ساخت، پرداخته می شود که 
این آثار از شــنبه تا جمعه در ساعت 
۲۱ پخــش می شــوند. عناوین این 
فیلم هــای خاطره انگیز و نقش های 
هنرپیشــه هایی که این دوبلور فقید 
به جای آنها گویندگی کرده است، به 
ترتیب: کیت و لئوپولد )هیوجکمن(، 
مامــور مکینتــاش )پــل نیومن(، 
پدرعروس )سلمان خان(،  حرفه ای ها 
)برت لنکستر(، زنده باد زاپاتا )مارلون 
برانــدو(، جرم )حامد بهــداد( و کی 

پکس )کوین اسپیسی( هستند.

 مرور آثار 
»چنگیز جلیلوند« 

در »نمایش«

روبــــه رو
رضا بابک مطرح کرد

ناگفته هایی از زندگی »پرویز پورحسینی« 
پرویز پورحسینی همانطور که به عنوان هنرمندی توانمند و 
سختکوش، الگویی برای علاقه مندان بازیگری است، به واسطه 
زندگی شخصی اش برای عموم مردم به ویژه نسل جوان می تواند 
الهام بخش باشد. سرک کشــیدن به زندگی شخصی چهره های 
مشهور، امر شایسته ای نیســت ولی گاه مرور خاطرات زندگی 
این افراد  درس هایی بزرگ برای مخاطبــان دارد و از این جنبه 
می تواند راهگشا باشد. پرویز پورحسینی هم بی تردید به همان 
نسلی تعلق دارد که امروزه می دانیم به زودی جایگزینی نخواهند 
داشت. برای درس گرفتن از زندگی شخصی پرویز پورحسینی از 
رضا بابک کمک می گیریم و رضا بابک با مهربانی همیشگی اش ما 
را به همان سال های پر تپش می برد. »پرویز از ما کمی بزرگ تر بود 
ولی همزمان دانشجو بودیم چون او با تاخیر به دانشکده آمد. من او 
را از قبل می شناختم. اول با برادر کوچکترش خسرو دوست شدم 
و بعد با پرویز. او پیش از ورود به دانشــکده، تجربه های حرفه ای 
متعددی در بازیگری داشــت و با کارگردان های سرشناســی 
مانند حمید ســمندریان و آربی اونسیان همکاری می کرد. ما او 
را روی صحنه دیده بودیم. به دانشــکده آمده بود تا تحصیلات 
آکادمیک هم داشته باشــد. واقعیت این است که پرویز زندگی 
پر فراز و نشیبی داشــت. او از ابتدای نوجوانی، زمانی که بسیار 
کم سن و ســال بود، به دلیل درگذشــت پدرش، در جایگاه مرد 
خانواده قرار گرفت و در کنار مادرش به امور خانه می رســید و 
برای تامین مخارج زندگی کار می کرد. او دو خواهر داشت و یک 
برادر کوچکتر به نام »خسرو« که حالا در اتریش زندگی می کند 
و یکی از خواهرانش نیز ساکن فرانسه است. زندگی او اینگونه بود 
که صبح ها در صحافی دایی اش کار می کرد، عصرها به مدرســه 
شبانه می رفت و دوره دبیرســتان را می گذارند. بعداز آن هم در 
کلاس های آموزشی حمید سمندریان شرکت می کرد و شب ها 
هم که روی صحنه می رفت و به عنوان بازیگر، کار می کرد. او در 
همان سن و سال کم، مسئولیت خواهر و برادران خود را به عهده 
گرفته بود. شاید شما ندانید که پرویز واسطه آشنایی ما با کانون 
پرورش فکری شــد. او بود که به ما خبر داد قرار است در کانون 
گروه تئاتری به سرپرســتی دان لافون هنرمند آمریکایی، برای 
کودکان تشکیل شود. اول به پرویز پیشنهاد شده بود ولی از آنجا 
که فرصت نمی کرد، واسطه آشنایی ما یعنی من، مرضیه برومند، 
بهرام شاه محمدلو، سوسن فرخ نیا و علیرضا هدایی با تشکیلات 
کانون شد. پرویز هم جست وجوگر بود و دغدغه جدی داشت و 

هم خیرخواه دوستان خود بود«.
  متعهد به خانواده

 به گفته رضا بابک، روزگار در ســال های بعد هم سختی های 
دیگری نصیب او کرد: »همسرش زنده یاد »ناهید« در سال ۱۳۷۵ 
پس از سختی های بســیار از بیماری فوت شــد. او بازیگر کارگاه 
نمایش بود و یک فرزند داشــتند به نام پورنــگ. بگذریم، او یگانه 
بود در انبوه آدمک ها... یادهای زیبایش زنده باد«. اما متعهدبودن 
پرویز پورحسینی تنها به دوره جوانی محدود نمی شد. او که از آغاز 
نوجوانی به خانواده خود متعهد شده بود، تا واپسین دم زندگی اش از 
این مسئولیت پذیری، چیزی کم نگذاشت. او در دوران کرونا هم از 
تعهد دیگر خود سخن گفته بود؛ مراقبت از مادر کهنسالش که بیش 
از ۹۰ سال سن داشت و پورحسینی می گفت بسیار آسیب پذیر است 
و تلاش می کرد با خانه نشینی و پایبندی به همه اصول بهداشتی، 
مادر خود را از شر کرونا دور نگاه دارد. حالا یادآوری این خاطرات در 
روزهای دشواری که می گذرانیم، می تواند ما را یاری دهد تا با قدرت 

و امید بیشتری، این دوران را سپری کنیم.

خبـــــر
»لاک پشت و حلزون« این هفته کلید می خورد

تهیه کننده فیلم سینمایی »لاک پشت و حلزون« بیان کرد 
که این فیلم به کارگردانی رضا حماســی در هفته پیش رو کلید 
می خورد. هوشنگ نوراللهی  که به تازگی مجوز ساخت دریافت 
کرده است گفت: ما تمام امکانات را آماده کرده ایم و اگر شرایط 
آب و هوایی مساعد شود طی هفته جاری »لاک پشت و حلزون« 
به کارگردانی رضا حماســی را کلید می زنیم البته رعایت موارد 
بهداشتی را هم در نظر گرفته ایم. فیلم لوکیشن های داخلی دارد و 
به این موضوع فکر کرده ایم که بتوانیم پروتکل ها را رعایت کنیم تا 
کسی دچار بیماری نشود. وی افزود: من سال هاست در این حرفه 
حضور دارم و می دانم که در شرایط ویژه ای هستیم، این شرایط را 
هیچوقت تجربه نکرده بودیم اما دوستان ما هم مقداری رعایت 
نمی کنند که باعث افسوس و از دست دادن دوستان گرانقدر ما 
می شود مثلا کامبوزیا پرتوی از دوستان عزیز ما بود او در حالی 
که بیماری قلبی داشت، مبتلا به کرونا شد البته من هم وضعیت 
مناسبی ندارم چون پیش از نوروز ۹۹ عمل روده انجام دادم و باید 
مراقب باشم پس شرایط را درک می کنم. وی با اشاره به همکاری با 
رضا حماسی گفت: من حماسی را پیش از این نمی شناختم یکی از 
دوستان به نام شهرام گیل آبادی او را به من معرفی کرد از همین رو 
به تحقیق درباره رضا حماسی پرداختم و متوجه شدم استعدادی 
درخشان است و به همین ترتیب حاضر به همکاری شدیم. این 
را هم باید عنوان کنم که در نظر داریم این فیلم را در تهران کلید 
بزنیم البته همانطور که گفتم بیشتر لوکیشن های ما داخلی است. 
این تهیه کننده اظهارکرد: من چیزی حدود ۶۰ سال است که در 
سینما فعالیت دارم، یعنی در سال ۳۶ مدیر سینما آسیا بودم. اما از 
اول انقلاب وارد حوزه تهیه کنندگی شدم به طوری که اولین فیلمی 
که تهیه کردم »کفش های میرزا نوروز« بود بعد از آن بلافاصله 
شروع به ساخت »شاید وقتی دیگر« به کارگردانی بهرام بیضایی 
کردیم و… همینطور پیش آمدم و آخرین فیلمم هم »نبات« بود 
می خواهم بگویم من شرایط مختلف را تجربه کرده ام. هرچند کرونا 
تاثیر زیادی بر اقتصاد گذاشته و بسیاری را دچار بیکاری کرده است؛ 
اما سینمای ما پیش از کرونا هم چندان شرایط خوبی نداشت. پس 

در بروز چنین مشکلاتی فقط کرونا دخیل نیست. 

محمدرضا صابــری دبیر انجمن 
ســینماداران با اشــاره بــه تمدید 
ملاحظات و محدودیت های کرونایی 
در سراسر کشور، تاکید کرد تا اطلاع 
ثانوی سینماهای کشور تعطیل است. 
محمدرضا صابری دبیر و سخنگوی 
انجمن ســینماداران درباره آخرین 
وضعیت وام هایی که قرار است سازمان 
سینمایی برای جبران خسارت کرونا 
به سینماداران پرداخت کند، گفت: 
واجدین شــرایط دریافــت وام، به 
بانک هــا معرفی شــده اند، اما هنوز 
مشخص نیست که چه زمانی وام های 
موردنظــر پرداخت می شــود. وی با 
اشاره به تعطیلی سینماها، توضیح داد: 
جلسه ای مبنی بر بازگشایی سینماها 
برگزار نشده است و می توان گفت در 
شرایط فعلی سینماها تا اطلاع ثانوی 
تعطیل است. دبیر انجمن سینماداران 
توضیح داد: البته ایــن را باید بگویم 
تا زمانی که فیلم خوب اکران نشــود، 
بازگشایی ســینماها معنایی ندارد، 
سینما زمانی باز خواهد شد که فیلم 
خــوب اکران شــود، ایــن در حالی 
است که کارگردانان و تهیه کننده ها 
علاقه ای به اکــران فیلم های خود در 
شرایط فعلی ندارند، به همین دلیل 
باید شــرایط مناســبی برای اکران 
فراهم شــود. وی با اشــاره به اینکه 
تهیه کننــدگان ســینمایی زمانی 
پیشــنهاد اکران فیلم هــای خود را 
می دهند که بتوانند بازگشت سرمایه 
مناسبی در حد ســرمایه تولید خود 
داشته باشند، توضیح داد: تصور کنید 
که شرایط فعلی مساعدتر شود و اگر 
هم ویروس کرونا وجود داشته باشد، 
مردم یاد بگیرند کــه چطور در کنار 
این ویروس زندگی کنند، در چنین 
وضعیتی می توان سینماها را با رعایت 

پروتکل های بهداشتی باز کرد.

سینماها تا اطلاع 
ثانوی تعطیل است

سرنوشت فیلم های اکران نشده فجر ۹۸ چه می شود؟

سریال »بوتیمار« به تهیه کنندگی مهران مهام 
و کارگردانی علیرضا نجف زاده در نوروز ۱۴۰۰ روی 
آنتن شبکه سه ســیما می رود. علیرضا نجف زاده، 
کارگردان این مجموعه تلویزیونی که سریال »زوج 
یا فرد« را در کارنامه دارد، گفت: در روزهای سخت 
کرونایی قطعا روند تولید در مجموعه های تلویزیونی 
و آثار نمایشی دیگر با کندی مواجه است و کارکردن 
با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی در دستور کار 
همه همکاران من در عرصه تولید است. نجف زاده 
افزود: بدیهی اســت در چنین شرایطی خوشحال 
هســتیم که بتوانیم به عنوان مدافعــان فرهنگی 
سلامت به خاطر مردمی که در خانه قرنطینه هستند 
سرگرمی سازی کنیم و به رغم شــرایط خاص که 
خیلی از مشاغل تعطیل هستند ما با تلاش بی وقفه 
برای لحظاتی فضای مفرحــی را برای خانواده های 
ایرانی ایجــاد کنیم. او درباره اســتفاده از بازیگران 
بومی مازندرانی در سریال »بوتیمار« تصریح کرد: 
تمام استان های کشــورمان مملو از استعدادهای 
نهان بازیگری هستند که در سالن های تئاتر مدام 
می درخشند. بی تردید اگر فرصت دیده شدن برای 
آنها در آثار نمایشی ایجاد شود می توانند استعدادشان 

را شکوفا کنند. استان مازندران نیز بازیگران کاربلد و 
مطرحی را در تمام این سال ها به سینما و تلویزیون 
معرفی کرده اســت. ما نیز تلاش داریم گوشــه ای 
از توانایی ها و اســتعداد بچه هــای زحمت کش و 
توانمند استان زیبای مازندران را در عرصه بازیگری 
معرفی کنیم. نجف زاده با بیان اینکه او به عنوان یک 
کارگردان معتقد است اگر داستانی از پایتخت خارج 
می شود این پتانسیل را دارد تا در جغرافیای خارج از 
شهر تهران دیده شود، چه خوب است که بازیگران 
همان منطقه ایفاگر نقش های اصلی باشند؛ نه تنها 
شاهد شکوفایی استعدادهای بازیگری در اقصی و 
نقاط کشور باشیم که از حضور بازیگران با تجربه 
این استفاده را ببریم تا در کنار بازیگران بومی به آنها 

فرصت دیده شدن بدهند.
 »بوتیمار« با رعایت پروتکل ها

او درباره تولید احتمالی سریال »پایتخت« برای 
نوروز ۱۴۰۰ هم گفت: همه پروژه های تلویزیونی و 
همه خانواده هنر یک هدف مشترک دارند و آن هم 
ایجاد لحظاتی شاد و آرامش  بخش برای خانواده های 
ایرانی است. قطعا سریال »پایتخت« و آقای مقدم 
هم از این مساله استثنا نیستند؛ چراکه بعداز سال ها 

همکاری با تیم سریال »پایتخت« می دانم که الهام 
غفوری و همه خانواده »پایتخــت« نیز علاقه مند 
هستند تا برای دقایقی هم که شــده حال مردم را 
خوب کنند. قطعــا حضور ســریال های جذاب و 
شناسنامه داری چون »پایتخت« در افزایش میزان 
مخاطب تلویزیون موثر اســت و من هرگز حضور 
آثار قوی را روی آنتن رقابت قلمداد نمی کنم، مگر 
یک رقابت سالم و سلامت هنری در کسب رضایت 
مخاطب. ضمــن اینکه در این عرصــه ما خودمان 
رقیب خودمان هستیم و تلاشمان این است که در 
بهترین شرایط که از ســوی مهران مهام با وسواس 
و کیفیتی مثال زدنی مهیا شده است، اثری ماندگار 
و خاطره ساز در خور شأن مخاطب رسانه ملی تولید 
کنیم. نجف زاده ادامه داد: ساخت سریال »بوتیمار« 
در تدابیر شدید رعایت امور بهداشتی و سلامت و با 
رعایت کامل پروتکل با دقــت و توجه و نظارت تیم 
تهیه و شــخص آقای مهام به عنوان تهیه کننده و 
گروه محترم تولید، در حال ساخت است و با توجه 
به شرایط جوی و حضور بازیگران بومی که در بحث 
هدایت و کارگردانی سرعت عمل را تا حدودی پایین 

می آورد پروژه را پیش می بریم.

»بوتیمار« هم در مازندران ساخته می شود
استقبال کارگردان سریال نوروزی از ساخت »پایتخت«



شعارزدگی بلای جان 
مجلس

مجلس و پارلمان در کشورهای مبتنی بر 
دموکراسی و مردم سالاری به معنای واقعی، عصاره 
ملت و خانه ملت، نماینده تمامی سلایق، آرا و افکار 
مردم و همچنین سلایق دینی و سیاسی و حاصل 
اراده ملت است. این مجلس معمولا به دنبال 
تامین منافع ملی و حل مشکلات مردم است. 
رسالت مجلس تحقق حقوق ملت در قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران است. یعنی تحقق حقوقی 
چون  تساوی حقوق ملت، مصونیت حیثیت مردم، 
منع تفتیش عقاید، آزادی مطبوعات، منع سانسور، 
آزادی احزاب، آزادی تشکیل اجتماعات، حق 
داشتن شغل، حق داشتن مسکن، حق دادخواهی، 
منع شکنجه و سایر حقوقی که قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران در فصل سوم تحت عنوان 
حقوق ملت به آن ها اشاره کرده است. مردم 
نماینده ای انتخاب می کنند تا از حقوق آن ها دفاع 
کنند. عملکرد مجالس در طول ۴۲ سال گذشته، 
بیانگر عدم تحقق بخش قابل ملاحظه ای از مطالبات 
مردم است. به طوری که امروز جامعه با انباشت 
مطالبات مردم، نارضایتی های گسترده و شکاف 
میان حاکمیت و ملت مواجه است. بنابراین، قاعدتا 
چنین مجلسی نمی تواند در راس امور و مجری اراده 
ملت باشد. هر چه قدر هم که از عمر قانون گذاری در 
ده های اخیر گذشته، به نظر می رسد که از اقتدار 
و کارایی مجالس کاسته شده است و مردم حاصل 
و خروجی مجلس را در مسیر خواسته های خود 
و کاهش مشکلات شان و حل  آن ها نمی دانند و 
اساسا چشم امیدی به مصوبات مجلس ندارند. علت 
این افت جایگاه و اقتدار مجلس را باید در عوامل 
گوناگون جست و جو کرد. از جمله این عوامل، 
ساز و کار انتخابات اعم از لابی ها و نقش نهادهای 
ذی نفوذ، بی رغبتی نخبگان برای ورود به بازی های 
انتخاباتی، محدودیت های به وجود آمده و.. است 
که مانع ورود افراد خلاق و با طرح و برنامه به 
مجلس شده است. به طوری که  هر چقدر از مجلس 
نخست به سمت مجالس جدید  حرکت می کنیم، 
از فراگیری سلایق و تفکرات کاسته شده است 
و مجالس تمامی سلایق و تفکرات را نمایندگی 
حضور  شاهد  نخست  مجلس  در  نمی کنند. 
شخصیت هایی چون مقام معظم رهبری، مرحوم 
هاشمی رفسنجانی، محمد خاتمی، مهندس 
بازرگان، شهید باهنر، عسگر اولادی، ناطق نوری، 
پرورش و ده ها شخصیت دیگر با سلایق متفاوت 
بودیم که با تضارب آرا در کنار هم قرار گرفته  بودند 
و مجلسی قدرتمند را تشکیل داده و مسائل کشور 
را مورد توجه قرار می دادند. در حالی که هر چقدر 
به عمر مجالس اضافه شده، از این تنوع سلایق 
کاسته شده است. علاوه بر این، عوامل دیگری 
همچون عدم تحقق شدن مصوبات مجلس، دخالت 
عناصر و نهادهای خارج از مجلس در مجلس، ایجاد 
نهادهای موازی در کنار مجلس، تصمیم گیری به 
جای مجلس در مورد مسائل سیاست داخلی و 
خارجی و درگیری مجلس در مسائل کم اهمیت 
و غیرمفید و همچنین شعارزدگی، وقت گذاری 
و توجه نمایندگان مجلس به مسائل کم اهمیت 
محلی و منطقه ای خود برای رای آوری دوباره و 
در واقع نوعی حرکات عوام فریبانه و پوپولیستی، 
ضعف کارهای علمی و فکری در طرح ها و لوایح و 
عدم بهره گیری از نخبگان و اندیشمندان در مسائل 
مرتبط با طرح ها و لوایح، از جمله عوامل مسائلی 
است که جایگاه مجلس را تضعیف کرده، از راس 
به زیر کشانده و ما امروز مجلسی داریم که در کنار 
سایر نهادهای حاکمیتی قرار گرفته و مانند یکی از 

آن هاست و نه در راس مسائل کشور.
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آرمان ملی- احسان انصاری: پس از پیروزی جو بایدن در انتخابات ریاست جمهوری تحرک جریان های سیاسی برای حضور در انتخابات آینده بیشتر از گذشته شده است. جریان اصلاحات 
نیز با انگیزه بیشتری خود را برای حضور در انتخابات  آماده خواهد کرد. با این وجود شواهد و قرائن نشان می دهد جریان اصلاحات قبل از برگزاری انتخابات دو تصمیم کلیدی گرفته است. 
نخست اینکه در صورتی که گزینه های اصلاح طلب در انتخابات حضور نداشته باشند و نهادهای نظارتی اجازه حضور آنها را در انتخابات ندهند اصلاح طلبان مشارکت جدی در انتخابات 
نخواهد داشت و دوم اینکه اصلاح طلبان با توجه به تجربه حسن روحانی در انتخابات آینده تحت هیچ شرایطی از گزینه غیر اصلاح طلب حمایت نخواهند کرد و موضوع حمایت از گزینه  
معتدل اصولگرایی از دستور کار اصلاح طلبان خارج شده است. به همین دلیل مناسبات سیاسی آینده ایران در وضعیتی مبهم قرار گرفته است. برای تحلیل و بررسی این موضوع »آرمان 
ملی« با مهندس حسین کمالی وزیر اسبق کار و رفاه اجتماعی و رئیس کمیته سیاسی شورای هماهنگی جریان اصلاحات گفت وگو کرده است. مهندس کمالی معتقد است: » اینکه دولت آقای 
روحانی دارای نقاط ضعفی هستند و موفق نشده اند به نیازهای جامعه پاسخ بدهند یک موضوع جداست اما اینکه کشور در شرایط تحریم و چالش های جدی بین المللی قرار دارد واقعیتی 
است که همه مردم شاهد آن هستند. در چنین شرایطی اگر کسانی به صورت عمد یا غیر عمد این چالش ها را مشاهده می کنند اما به دنبال تخطئه دولت هستند مجموعه بی انصافان را 
تشکیل می دهند. همین افراد کسانی هستند که در گذشته خود را دلواپس معرفی می کردند و امروز به بی انصافان تبدیل شده اند. باید بین زمانی که نفت را بشکه ای 140 دلار می فروختند 

و امروز که دولت نمی تواند نفت بفروشد تفاوت قائل شد«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.
 چرا تحرک جریان های سیاسی در ایران برای حضور 
در انتخابات ریاست جمهوری آینده پس از شکست ترامپ 

نسبت به گذشته بیشتر شده است؟
این موضوع را باید از دو منظر مورد تحلیل 
و بررسی قرار داد. نخست از منظر تحولات 
بین المللی و دوم از نظر تصمیمات سیاسی 
که در درون کشور برای انتخابات گرفته شده 
است.آنچه در سال۹8 رخ داد این بود که بخش 
عمده ای از اصلاح طلبان که همواره به انتخابات 
رونق می بخشند در انتخابات شرکت نکردند. به 
همین دلیل کسانی که در این انتخابات پیروز 
شدند نماینده اکثریت مردم حوزه های انتخاباتی 
خود نبودند. به همین دلیل نمی توان این افراد 
را به عنوان نماینده همه مردم قلمداد کرد. در 
نتیجه سازوکار گزینشی یا غیر گزینشی عمل 
کردن در انتخابات آینده نقش تعیین کننده ای 
در میزان مشارکت احزاب و گروه های سیاسی 
و به تبع آن مردم خواهد داشت. تا زمانی که به 
صورت گزینشی افرادی را مشخص و آنها را در 
معرض آرای مردم قرار می دهد نمی توان انتظار 
داشت مشارکت حداکثری مردم و جریان های 
سیاسی در انتخابات شکل بگیرد. در چنین 

شرایطی محتوا و معنای واقعی انتخابات تحت تأثیر قرار می گیرد. اگر 
قرار است انتخابات با مشارکت بالا برگزار شود بستگی به نوع عملکرد 
مسئولان دارد. نکته دیگر به فضای عمومی کشور و مشکلات زندگی 
مردم باز می گردد. امروز ما با مجلسی مواجه هستیم که تازه کارند. در 
چنین شرایطی تحریم های اقتصادی نیز ناکارآیی ها را تشدید کرده 
است. بنده معتقدم ۳۰ درصد مشکلات کنونی کشور به دلیل ناتوانی 
و ناکارآمدی دولت است و ۷۰ درصد مشکلات ناشی از مجادلات 
بین المللی ایران در منطقه و عرصه جهانی است. امروز ما اقتصاد 
بدون نفت را پس از ۴۰ سال به صورت تحمیلی تجربه می کنیم. این 
وضعیت نیز مشکلات زیادی برای زندگی مردم به وجود آورده و آنها 

را نسبت به وضعیت موجود ناراضی کرده است. 
هنگامی که مردم نسبت به وضعیت موجود 
رضایت نداشته باشند مشارکت آنها در انتخابات 

کاهش پیدا خواهد کرد.
آیا تغییر مناقشه به مذاکره می تواند 
انگیزه جریان های سیاسی و مردم را به 

حضور بیشتر در انتخابات فراهم کند؟
بله؛ اگر دولت  بتواند شرایطی را به وجود 
بیاورد که تحریم ها کمرنگ شود و دولت 
سیاست هایی را اتخاذ کند که مشکلات را از 
روی دوش مردم بردارد تا مردم شاهد ارزانی 
کالاهای مورد نیاز خود باشند مردم در انتخابات 
آینده مشارکت بالایی خواهند داشت. مردم 
همواره نشان داده اند که به سرنوشت کشور و 
نظام علاقه مند هستند و در شرایطی که نیاز به 
حضور آنها باشد، حضور خود را دریغ نخواهند 
کرد. این اتفاق در شرایطی رخ خواهد داد که 
دولت بتواند تا زمان انتخابات تغییر جدی در 
زندگی اقتصادی مردم به وجود بیاورد. در غیر 
این صورت اگر عده ای قصد داشته باشند فضا را 
مشنج کنند تا گفت وگو های بین المللی صورت 
نگیرد و درگیری ها به همین شکل باقی بماند و 
شکل حالت تصاعدی پیدا کند میزان مشارکت 

مردم کاهش پیدا خواهد کرد.
 چرا اقتصاد ایران باید با انتخاب 
یک رئیس جمهور در آمریکا تحت فشار 
قرار بگیرد و با شکست وی با رونق مواجه 
شود؟ چرا فضای داخلی تا به این اندازه 
قرار  بین المللی  چالش های  تحت تأثیر 

گرفته است؟
بنده با کسانی که عنوان می کنند »سگ زرد برادر شغال است« 
موافق نیستم. با کسانی که به همه روسای جمهوری آمریکا به یک 
چشم نگاه می کنند و بین آنها هیچ تفاوتی قائل نیستند موافق 
نیستم. سیاست های خصمانه ترامپ تنها علیه ایران نبود. وی با 
اغلب کشورهای جهان براساس منافع آمریکا وارد جنگ و ستیز 
شد. ترامپ به مثابه تاجری بود که در مواجهه با دیگر کشورها تنها به 
منافع خود فکر می کرد. واقعیت این است که ترامپ سیاستمدار نبود؛ 
بلکه یک معامله گر بود. هنگامی که وی به صراحت حکام عربستان را 
به گاو شیرده تشبیه می کند نشان می دهد وی نگاهش به معادلات 
بین المللی نگاهی سیاسی نیست، بلکه نگاهی منفعت طلبانه و 
اقتصادی است. آنچه در دوران ریاست جمهوری ترامپ در جهان رخ 

داد مشکلات و چالش هایی بود که وی برای اغلب کشورهای جهان 
به وجود آورد.حضور ترامپ در کاخ سفید سبب نوعی عقب افتادگی 
در بسیاری از معادلات بین المللی شد.با این وجود با پیروزی بایدن 
در انتخابات شرایط برای ایران به شکلی است 
که امکان گفت وگوی منطقی بین طرفین وجود 
دارد.بایدن برخلاف ترامپ تهدید نمی کند؛ 
بلکه عنوان می کند من قصد دارم مذاکره کنم 
و مناقشات را به صورت مسالمت آمیز حل کنم. 
این نشانه خوبی است. به همین دلیل ما نباید به 
شکلی رفتار کنیم که فرصت گفت وگو، دوباره به 
تهدید تبدیل شود. برخی از کشورهای معاند نیز 
به دنبال رویکردی هستند که خصومت آمریکا 
با ایران در زمان ترامپ همچنان پابرجا بماند و 
بایدن نیز همین سیاست ها را دنبال کند. این در 
حالی است که اظهارات و رفتار بایدن تفاوت های 
جدی با رفتارهای ترامپ دارد.جامعه ایران نیز 
این تفاوت ها را درک می کند و به همین دلیل 

نیز پس از شکست ترامپ، 
واکنش مثبتی به این مساله 
نشان داده است. البته این 
اتفاق تنها در ایران رخ نداد و 
در کشورهای دیگر نیز وجود 
داشت. نظم جدیدی در جهان شکل گرفته که 
در رأس این نظم جدید آمریکا وجود دارد. این 
قدرت نیز بیش از اینکه به صورت جهانی رفتار 
کند بیشتر براساس منافع خود وارد معادلات 
بین المللی می شود. با این وجود احتمال اینکه 
ایران بتواند با مجموعه دولت بایدن گفت وگوی 
بهتر و موثر تری داشته باشد، وجود دارد. در 
این گفت وگوها نیز ما باید براساس منافع ملی 
خود برخوردکنیم. اینکه برخی گمان می کنند 
پرخاشگری کردن می تواند منافع ملی را تأمین 
کند، رویکرد اشتباهی است.

 با توجه به رویکرد 
ترامپ نسبت به ایران و 
هزینه هایی که در دوران 
ریاست جمهوری وی به 
آیا  شده  تحمیل  ایران 
انعطاف لازم در مسئولان 
برای  کشور  تصمیم گیر 
وجود  بایدن  با  مذاکره 

دارد؟
 نظام ما غیر منعطف نیست و در صورت 
لزوم از انعطاف کافی برخوردار است و این رویکرد 
را در گذشته نیز نشان داده است. مذاکرات 
پینگ پنگی بین ایران و آمریکا نیز همواره به 
صورت رسمی یا غیر رسمی وجود داشته است. 
با این وجود مواضع دولت آمریکا نسبت به ایران 
همواره خصمانه و یکجانبه بوده است. با چنین 
نمی توانسته  اسلامی  جمهوری  رویکردی 
با آمریکا سر میز مذاکره بنشیدند؛ نه اینکه 
نمی خواسته. بدون تردید اگر آمریکا از مواضع 
غیر اخلاقی و غیر مدنی خود دست بردارد دلیلی 
وجود ندارد که با آنها مذاکره نشود. فرهنگ 
تشیع همواره ما را به گفت وگو کردن توصیه 
کرده ولی گفت وگو کردن به معنای پذیرش ذلت 

و خواسته های طرف مقابل نیست.
 چرا طیف رادیکال راست به خصوص 
در مجلس شورای اسلامی به دنبال مقصر 
جلوه دادن دولت آقای روحانی به عنوان 
مقصر اصلی مشکلات کشور هستند؟پشت 

پرده چنین رویکردی چه اهدافی است؟
 شاید افرادی که از این رویکرد پیروی می کنند از اساس با 
همین مأموریت انتخاب شده اند. اینکه دولت آقای روحانی دارای 
نقاط ضعفی هستند و موفق نشده اند به نیازهای جامعه پاسخ بدهند 
یک موضوع جداست اما اینکه کشور در شرایط تحریم و چالش های 
جدی بین المللی قرار دارد واقعیتی است که همه مردم شاهد آن 
هستند. در چنین شرایطی اگر کسانی به صورت عمد یا غیر عمد 
این چالش ها را مشاهده می کنند اما به دنبال تخطئه دولت هستند 
مجموعه بی انصافان را تشکیل می دهند. همین افراد کسانی هستند 
که در گذشته خود را دلواپس معرفی می کردند و امروز به بی انصافان 
تبدیل شده اند. تحریم های کمرشکنی که در دولت آقای روحانی 
علیه ایران اعمال شد هر دولتی را زمین گیر می کرد. باید بین زمانی 

که نفت را بشکه ای ۱۴۰ دلار می فروختند و امروز که دولت نمی تواند 
نفت بفروشد تفاوت قائل شد. داوری هایی که امروز علیه دولت آقای 
روحانی صورت می گیرد مغرضانه و سیاسی است.گاهی به نظر 
می رسد عده ای در حال سوء استفاده کردن از نارضایتی های مردم 
نسبت به مشکلات  دولت هستند. سوال اینجاست که آیا دولت تنها 
مقصر وضیعت موجود است یا دیگرانی که سهم مهمی در به وجود 
آمدن چنین وضعیتی داشته اند؟ اگر دولت بخواهد در این زمینه 
شفاف سازی کند شاید زیاد مناسب آینده کشور نباشد. به همین 
دلیل نیز معتقدم خویشتنداری دولت در این زمینه عقلایی است و 
آقای روحانی باید همین شیوه را ادامه بدهد. به هر حال چند ماه دیگر 
عمر دولت آقای روحانی به پایان می رسد و دولت بعدی چه اصولگرا و 
چه اصلاح طلب روی کار می آید. به همین دلیل نیز ما باید یاد گیریم 

که منصفانه درباره دولت قضاوت کنیم.
 ترور شهید فخری زاده سبب بهره برداری سیاسی 
برخی گروه ها بر ضددولت و مذاکرات احتمالی آینده شده 
است. از دیدگاه شما این ترور چه تأثیری بر روند معادلات 
آینده ایران و کشورهای غربی به خصوص آمریکا خواهد 

داشت؟
جمهوری اسلامی در زمینه های امنیتی 
دستاوردهای مهمی داشته است. با این وجود 
ترور شهید فخری زاده در صورتی رخ داده که 
مسئولان عنوان می کنند از گذشته متوجه 
شده بودند این دانشمند هسته ای کشورمان در 
معرض تهدید و ترور قرار دارد. سوال اینجاست 
که چرا تمهیدات لازم در این زمینه لحاظ نشده 
که این موضوع یک نقصان است. هنگامی که 
دانشمندان هسته ای کشور در خاک ایران ترور 
می شوند به معنای این است که دشمن در حال  
نشان دادن قدرت خود است. اگر ترور در کشور 
دیگری رخ می داد شرایط متفاوت بود. از سوی 
دیگر براساس گزارش دبیر شورای عالی امنیت 
ملی این ترور بدون عامل انسانی و توسط سلاح 
خودکار انجام شده است. این وضعیت نشان 
می دهد عوامل صهیونیستی در دستگاه ها 
نفوذ دارند و اطلاعات مورد نیاز را در اختیار 
سرویس های اطلاعاتی دشمن قرار می دهند. 
باید شرایطی به وجود بیاید که سیستم امنیتی 
کشور برای مقابله با چنین ترورهایی آمادگی 

بیشتری داشته باشد.
 آیـا استــراتـژی انـتـخـاباتـی 
اصلاح طلبان با توجه به پیروزی بایدن 
در انتخابات آینده تغییر کرده است؟ جریان اصلاحات چه 
برنامه ای برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری آینده 

خواهد داشت؟
 اگر انتخابات آینده رقابتی و عادلانه باشد اصلاح طلبان تلاش 
خواهند کرد در مناسبات انتخاباتی نقش آفرین باشند. اگر قرار 
است مانند انتخابات مجلس یازدهم عمل ش.د و چهره های اصلی 
اصلاح طلب تایید نشوند انگیزه اصلاح طلبان و به تبع آن مردم برای 
حضور در انتخابات افزایش پیدا نخواهد کرد. اگر گزینه های مورد نظر 
جریان اصلاحات در انتخابات حضور داشته باشد جریان اصلاحات 
با یک رویکرد اجماع ساز روی یک نفر اجماع خواهد کرد و با همه 
قدرت خود در انتخابات شرکت خواهد کرد. اصلاح طلبان تنها در یک 

انتخابات عادلانه و رقابتی شرکت خواهند کرد.
 موضع اصلاح طلبان درباره گزینه نظامی و کاندیدای 

غیر اصلاح طلب چیست؟
 ما با حضور نظامیان مشکل نداریم و نظامیان برای ما قابل 
احترام و جایگاه رفیعی هستند. با این وجود نظامیان بیشتر برای 
امور نظامی و جنگ تربیت شده اند. نظامیان برای مجادله و درگیری 
با دشمن تربیت شده اند..به همین دلیل گزینه نظامی مورد نظر 
جریان اصلاحات نیست. از سوی دیگر اصلاح طلبان زمانی به سمت 
کاندیدای اجاره ای حرکت کردند که چاره ای جز این نداشتند. 
در جلسات خصوصی نیز نسبت به برخی رویکردهای دولت آقای  
روحانی انتقاداتی وارد می شود اما در مجموع عنوان می شود همین 
که آقای روحانی در دوران ریاست جمهوری خود کشور را وارد یک 
مجادله نظامی نکرده اند اتفاق مهمی رخ داده است. به همین دلیل 
اصلاح طلبان گزینه آقای روحانی را زیاد هم نامناسب نمی دانند 
و معتقدند اگر فرد دیگری به جای ایشان به ریاست جمهوری 
می رسید شاید وضعیت به شکل دیگری بود. واقعیت این است که 
اصلاح طلبان برای مصلحت اندیشی درباره کشور در استفاده از گزینه 
غیر اصلاح طلب هزینه سنگینی پرداختند. این در حالی است که در 
انتخابات ریاست جمهوری آینده این اتفاق رخ نخواهد داد و جریان 
اصلاحات تحت هیچ شرایطی از گزینه غیر اصلاح طلب حمایت 

نخواهد کرد.

جو بایدن برخلاف 
ترامپ تهدید 
نمی کند، بلکه 
عنوان می کند من 
قصد دارم مذاکره 
کنم و مناقشات 
را به صورت 
مسالمت آمیز حل 
کنم. این نشانه بدی 
نیست. به همین 
دلیل ما نباید به 
شکلی رفتار کنیم که 
فرصت ، دوباره به 
تهدید تبدیل شود

نظام ما غیر منعطف 
نیست و در صورت 
لزوم از انعطاف 
کافی برخوردار 
است و این رویکرد 
را در گذشته نیز 
نشان داده است. 
مذاکرات پینگ پنگی 
بین ایران و آمریکا 
نیز همواره به 
صورت رسمی یا 
غیر رسمی وجود 
داشته است. با 
این وجود مواضع 
دولت آمریکا نسبت 
به ایران همواره 
خصمانه و یکجانبه 
بوده است. با 
چنین رویکردی 
جمهوری اسلامی 
نمی توانسته با 
آمریکا سر میز 
مذاکره بنشیدند 

تحریم های 
کمرشکنی که در 
دولت آقای روحانی 
علیه ایران اعمال 
شد هر دولتی را 
زمین گیر می کرد. 
باید بین زمانی که 
نفت را بشکه ای 140 
دلار می فروختند 
و امروز که دولت 
نمی تواند نفت 
بفروشد تفاوت قائل 
شد. داوری هایی 
که امروز علیه 
دولت آقای روحانی 
صورت می گیرد 
مغرضانه و سیاسی 
است

   برخی برای تخریب روحانی در مجلس مأموریت دارند
   دلواپسان دیروز به بی انصافان امروز تبدیل شده اند

   خویشتنداری روحانی در مقابل مخالفان عقلایی است
   نباید فرصت گفت وگو به تهدید تبدیل شود

   میزان مشارکت در انتخابات به کاهش تنش های بین المللی بستگی دارد
   برخی از نارضایتی های مردم سوءاستفاده می کنند

یـادداشـت

جواد آرین منش
عضو حزب موتلفه 

جلال میرزایی
فعال سیاسی اصلاح طلب

جستــار
در نامه به رئیس قوه قضائیه درخواست شد
  ممانعت از ابطال مصوبه سهم

 3۰ درصدی مدیریت زنان و جوانان
آرمان ملی: جمعی از فعالان سیاسی و مدنی به 
رئیس قوه قضائیه نامه نوشتند. نویسندگان این نامه با 
انتقاد از ابطال مصوبه »دستورالعمل اجرائی نحوه انتخاب 
و انتصاب مدیران حرفه ای در دستگاه های دولتی« در 
دیوان عدالت اداری، خواستار تدبیر آیت ا... رئیسی برای 
عدم لغو این مصوبه شدند. متن نامه چنین است: جناب 
آقای ابراهیم رئیسی، ریاست محترم قوه قضائیه. با سلام 
و احترام. همانگونه که استحضار دارید، هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری، با ابطال مصوبه »دستورالعمل اجرائی 
نحوه انتخاب و انتصاب مدیران حرفه ای در دستگاه های 
دولتی« که براساس آن زنان و جوانان کشور، با اثبات 
توان تخصصی، حرفه ای و تجربی خود، امکان تصدی 
پست های مدیریتی در سازمان ها و موسسات دولتی 
را به دست می آوردند، فرصت رقابت عادلانه را از آنان 
سلب کرده است. شورای عالی اداری در تبصره ۲ ماده ۲ 
این دستورالعمل وعده داده بود که تا پایان برنامه ششم 
توسعه، نسبت مدیران زن در سمت های مدیریتی به 
۳۰ درصد افزایش یابد؛ تبصره ای که در طول سه سال 
نسبت مدیران زن در کشور را با احتساب مدیران مدارس 
دخترانه، به ۲۳ درصد رساند و می توانست امیدی به 
عزم دولت جمهوری اسلامی در استفاده از توانمندی 
زنان و برگرداندن اعتدال به جامعه باشد. حکم هیات 
عمومی دیوان عدالت براساس استناد به مواد ۵۳ و ۵۴ 
قانون مدیریت خدمات کشوری است که اشعار می دارد: 
»انتصاب و ارتقای شغلی کارمندان باید با رعایت شرایط 
تحصیلی و تجربی لازم و پس از احراز شایستگی و عملکرد 
موفق در مشاغل قبلی آنان صورت گیرد.« و نیز »به 
منظور استقرار نظام شایستگی و ایجاد ثبات در خدمت 
مدیران، دستگاه های اجرائی موظفند اقدامات زیر را 
انجام دهند: الف- در انتخاب و انتصاب افراد به پست های 
مدیریت حرفه ای، شرایط تخصصی لازم را تعیین نموده 
تا افراد از مسیر ارتقای شغلی به مراتب بالاتر ارتقا یابند. 
در مواردی که از این طریق امکان انتخاب وجود نداشته 
باشد، با برگزاری امتحانات تخصصی لازم، انتخاب صورت 
می پذیرد. دستگاه های اجرائی می توانند برای حداکثر 
۱۵ درصد سمت های مدیریت حرفه ای از افراد شایسته 
)با رعایت تخصص و تجربه شاغل نسبت به شغل، بدون 
رعایت سلسله مراتب مدیریتی( خارج از دستگاه استفاده 

نمایند.« 
 ابطال حکم براساس شکایت معاون سابق 

فرمانداری صومعه سرا!

حکم دیوان عدالت، اختصاص سهمیه ۳۰درصدی 
مدیریت زنان را خلاف انتصاب براساس شایسته سالاری 
عنوان می کند و شکایت یکی از معاونان سابق فرمانداری 
شهرستان صومعه سرا، بهانه ای برای منع اختصاص این 
سهمیه به زنان عنوان شده است. این در حالی است که 
طی چهار دهه از عمر نظام جمهوری اسلامی، تعیین 
.. برای افراد  سهمیه در پذیرش دانشجو، استخدام و.
ویژه فارغ از شایسته سالاری به صورت قانونی رایج 
بوده است. اکنون سوال این است که چگونه می توان 
اختصاص ۳۰درصد از کرسی های مدیریتی به زنان 
را با وجود تاکید بر رعایت شایستگی های عمومی و 
شرایط تخصصی آنان در تبصره ۴ این تصویب نامه، 
مغایر با شایسته سالاری در بدنه دستگاه های دولتی و 
عاملی برای نقض مواد ۵۳ و ۵۴ قانون مدیریت خدمات 
کشوری تلقی کرد؟! درحالی که تصویب نامه شورای عالی 
اداری، مسیر شکوفایی استعدادها و حضور زنان را تقویت 
کرده و انگیزه جوانان را در ارتقای توان علمی و تخصصی 
افزایش خواهد داد. بنابراین ما جمعی از فعالان اجتماعی 
و سیاسی حوزه زنان تاکید می نماییم که رای هیات 
عمومی دیوان عدالت اداری که با توجه به وجود آمار 
بالای زنان دانش آموخته دانشگاه ها و شاغل در نهادها و 
ارگان ها، رشد روزافزون آنان در بازار کار، وجود سقف های 
شیشه ای، فرهنگ مردسالار و سنتی، عقب ماندگی 
تاریخی، ممانعت در فرصت سازی برای ارتقای شغلی این 
افراد با وجود شایستگی های لازم، عاملی در کاهش انگیزه 
و بهره وری، انسداد مسیر توسعه همه جانبه و مخدوش 
گردیدن اعتدال در جامعه خواهد بود، توسعه ای که جز 
با تقویت و اعتماد به تمامی افراد مستعد جامعه اعم از 
زن و مرد و استفاده از تمامی ظرفیت ها در حوزه های 
راهبردی، مدیریت، برنامه ریزی و سیاستگذاری محقق 
نخواهد شد، همانگونه که قرآن نیز بیان می کند که زن و 
مرد را در کنار هم و برای آرامش یکدیگر و ایجاد اعتدال در 
جامعه آفریدیم. از این رو، با توجه به کذب و برخلاف شرع 
بودن مبنای این حکم و غیرواقعی بودن استدلال هیات 
عمومی در لغو تصویب نامه دولت، خواستار اقدام عاجل 
حضرتعالی براساس ماده ۹۴ قانون دیوان عدالت اداری 
برای جلوگیری از ابطال تصویب نامه شورای عالی اداری 
و بازگشت سهمیه ۳۰درصدی به زنان و جوانان دارای 
شایستگی جهت انتصاب در پست های مدیریتی هستیم. 
بدیهی است با توجه به اختصاص انواع سهمیه ها در روند 
استخدام سازمان های دولتی، محرومیت زنان از امتیازاتی 
که محق آن بوده و براساس برنامه پنجم توسعه به برقراری 
عدالت جنسیتی در کشور منجر می شود، ظلمی آشکار 
خواهد بود. از عنایت و تسریع حضرتعالی در پیگیری این 

مطالبه کمال تشکر را داریم.

نـــگاه
یک طرح جنجالی و 

هزاران سوال بی پاسخ

ادامه از صفحه اول/ از محمد جواد 
ظریف، وزیر امور خارجه، علی اکبر صالحی، 
رئیس سازمان انرژی اتمی یا حداقل کارشناسان 
بی طرف حوزه سیاست خارجی، مسئولان 
عالی رتبه بانک مرکزی، اقتصاددانان و تحلیلگران 
بازار نفت نسبت به طراحی واقع بینانه و ارزیابی 
اقتصادی  و  دیپلماتیک  امنیتی،  سیاسی، 
طرح به یک جمع بندی درست می رسیدند، 
ولی متاسفانه به دلیل همان بینش سیاسی 
حذف گرایانه آستانه انتخابات ۱۴۰۰ و مخالفت 
جدی دولت، بسیاری از تحلیلگران، کارشناسان، 
صاحب نظران و حتی فعالان حوزه رسانه نادیده 
گرفته شده اند و در کمترین زمان ممکن )۴8 
ساعت( با ابلاغ این طرح به دولت به عمد فضای 
سیاسی و دیپلماتیک کشور به شدت محدود 
و در نهایت به بن بست می رسد. بنابراین باید 
پرسید آیا این طرح و تلاش نمایندگان به واقع 
برای پر کردن توان چانه زنی دیپلماتیک دولت و 
حفظ برجام است یا آنکه سعی دارند دولت را در 
واپسین ماه های حیات سیاسی اش به مسیری 
بکشانند که به توفیقی در مذاکره با برجام، باز 
کردن فضای مذاکره و بهبود وضعیت اقتصادی 
و معیشتی دست پیدا نکند تا مبادا امتیاز آن به 
جریان حامی دولت داده شود و از آن به عنوان 

یک برگ برنده انتخاباتی استفاده شود.

حسین کمالی در گفت و گو با»آرمان ملی«:
 نان برخی در وجود تشنج است 

تا گفت وگو

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی



تند رستی سال  سوم 12
a شماره886 r m a n m e l i . i r

شنبه 
1399 .9 .15

19ربیع الثانی 1442/ 5 دسامبر2020
نکاتی در مورد »جوش« صورت

صورت،  جوش  ایجاد  اصلی  علت 
چرب بودن پوست و همچنین زمینه ژنتیکی 
که به صورت خانوادگی منتقل می شود، 
است. انواع جوش های صورت می توانند 
کیست های  نرمال،  آکنه های  آکنه ها، 
کومدون و کیست های میلیا باشند که 
این کیست ها اگر روی پوست باقی بمانند 
متورم و باعث ایجاد عفونت می شوند. گاهی 
سیرنگوما روی پوست با جوش اشتباه 
گرفته می شود اما سیرنگوما یک بیماری 
پوستی است که مانند جوش روی پوست 
ظاهر می شود. زمانی که از منافذ پوست، 
چربی ترشح می شود مواقعی که در پوست 
چربی باقی می ماند سطح بیرونی پوست 
با اکسیژن، اکسیده و تیره رنگ می شود 
و جوش های سرسیاه را به وجود می آورد. 
علاوه بر زمینه ژنتیک، بعضی از غذاها 
و خوردن بیش از حد آجیل و دانه های 
روغنی، کاکائو و شکلات می تواند باعث 
ایجاد جوش شود؛ تغییرات هورمونی هم 
می تواند باعث ایجاد جوش شود، اما شکل 
ظاهری این نوع جوش با آکنه های ارثی و 
چربی پوست متفاوت است. جوش های سر 
سفید بیشتر میلیا یا کیست های غددعرق 
هستند که موادجامد عرق بعداز تبخیرشدن 
به صورت توده های سفیدرنگ در عمق 
پوست باقی می ماند؛ این جوش ها می تواند 
به علت اختلال ترشح عرق و همچنین 
گرمای شدید هم تظاهر پیدا کند. اگر این 
نوع جوش ها را بتوانیم درمان کنیم که 
برطرف خواهند شد اما گاهی اوقات هم 
با ماندن روی پوست عفونی و قرمز رنگ 
می شوند و بعداز مدتی خود سر »باز« 
می کنند. جوش هایی که به شکل آکنه 
ارثی هستند درمان آنها با جوش هایی که 
با تغییر هورمون و تغذیه ایجاد می شوند، 
متفاوت است. جوش هایی که به دلیل 
تغییر هورمون و تغذیه ایجاد می شوند اگر 
خیلی سریع درمان نشوند زیر پوست باقی 
می مانند و با عفونی شدن، بزرگ و دردناک 
می شوند. راه تشخیص انواع جوش ها بر 
عهده پزشک است؛ پزشک با اطلاعاتی 
که از بیمار می گیرد و مشاهده جوش، 
نوع جوش را تشخیص می دهد و درمان 
خاص آن را آغاز می کند. برای درمان، اولین 
نکته ای که بیمار باید در نظر بگیرد، رعایت 
بهداشت و شست وشوی پوست است. نباید 
به جوش دست زد و یا آن را تخلیه کرد 
چراکه جای جوش باقی می ماند. بیمار می 
 واند با استفاده از محلول سبک نسبت به رفع 
جوش های صورت اقدام کند اما اگر جوش با 
شستن محلول رفع نشد می تواند با مراجعه 

به پزشک نسبت به درمان آن اقدام کند.

یاد د اشــــت

دانستنــــی ها

کـــوتاه
 افراد مبتلا به آسم 

کمتر به کرونا مبتلا می شوند
محققان براساس نتایج یک مطالعه ادعا می کنند که 
خطر ابتلا به کرونا در افراد مبتلا به آسم ۳۰ درصد کمتر از 
سایرین است. محققان در این مطالعه که روی ۳۷ هزار نفر 
انجام شده، نسبت بالاتری از ابتلا به آسم را در گروهی که نتیجه 
آزمایش کرونای آنها منفی بود، پیدا کردند. نویسندگان این 
مطالعه اظهارکردند که این موضوع می تواند به دلیل استفاده 
از داروی ضدالتهابی به نام »کورتیکواستروئیدها« باشد که 
معمولا به صورت استنشاقی استفاده می شود. محققان تاکید 
می کنند که بیماران آسمی باید در طول همه گیری، داروهای 
توصیه شده را مصرف کنند. آنها خاطرنشان کردند که »آسم 
برونشی« )وضعیت شدید آسم( در بیماری کووید۱۹ سال 
۲۰۱۹ به اندازه کافی ارزیابی نشده و تنها مشاهده شده است 
بیمارانی که از پیش به آسم مبتلا بودند، کمتر به کرونا مبتلا 
می شوند. محققان سه نظریه اصلی را در مورد اینکه چرا نتیجه 
آزمایش کرونای افراد مبتلا به آسم کمتر مثبت می شود، ارائه 
دادند. اول اینکه این تفاوت ممکن است جامعه شناختی باشد، 
زیرا به ویژه به افراد مبتلا به وضعیت های تنفسی هشدارهای 
شدیدی در مورد خطر قرارگرفتن در معرض این ویروس 
داده شده است. نظریه دوم مربوط به »آنزیم  ACE۲« است؛ 
آنزیمی که به غشای سلولی سلول های واقع شده در رگ ها، 
ریه ها و سایر اندام ها می چسبد و به عنوان دروازه ای برای 
عفونت ویروس کرونا شناخته می شود. .ACE۲ اساسا یک 
گیرنده در سطح سلول هاست که به کروناویروس متصل 
می شود و به آن اجازه می دهد وارد سلول ها شود و آنها را 
آلوده کند. اما وضعیت های تنفسی مانند آسم با کاهش 
قابل توجهی در بیان  ACE۲ همراه هستند، به این معنی که 
احتمال آلودگی به عفونت کرونا کمتر می شود. بالاخره اینکه 
»کورتیکواستروئیدهای استنشاقی« )ICSs(  که درمان خط 
اول برای بیماران مبتلا به آسم دائم محسوب می شوند نیز بیان 
گیرنده ورودی ویروس کرونا به نام  ACE۲ را کاهش می دهند. 
این موضوع پیش از این در یک مطالعه که در سالجاری انجام 
شد نیز مشخص شده بود. اما این موضوع که آیا استفاده از 
درمان های کورتیکواستروئیدهای استنشاقی )ICSs( که 
به طور رایج استفاده می شوند، می تواند از عفونت ایجاد شده 
توسط  SARS-CoV-۲ پیشگیری کنند یا خیر هنوز یک 

سوال مهم است. 
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حل جد ول 88۵

 ۱- نمک نشناس- پدرومادر- معاون هیتلر ۲- زبانه 
آتش- از اســاطیر یونان- جود و بخشش ۳- از مجریان 
صداوســیما- رایگان ۴- مرزبان- ســرخوش- قاره سه 
تکه ۵-  چشم روشــنی عروس- از توابع مرند- مساوی 
۶-  اشــاره به دور- از ورزش های رزمی- رسم کننده ۷- 
ملایمت- از اوراق بهادار- از کلمات سوالی 8- نام ها- پسر 
رستم در شاهنامه- آرامش و راحتی ۹- شکننده- کشته 
در راه خدا- پیشگاه ســاختمان ۱۰- شهری در استان 
اردبیل- لقب گاندی- کافی ۱۱- قومی ایرانی- انتزاعی- 
درها ۱۲- دشــنام دهنده- تخم کتان- پــول خارجی 
۱۳- مدارک- نوعی جمله ۱۴- پیروزی- امدادرسانی- 
بلندترین آبشــارجهان ۱۵- خرس آســمانی- شکست 

خوردن در جنگ- پایان پذیر
 

۱- پیشوندمنفی- دستمال گردن- تبسم ۲- مرکز صحرای  غربی- از درجات نظامی- ریختن 
آب ۳- در حال شــیون- نوعی کلاه- ضعیف ورنجور ۴- محله و برزن- انقلابی فرانسه که در حمام 
کشته شد- غیرمستقل ۵- جمع ضمیمه- از ماه های سریانی ۶- عنکبوت سمی- گونی- شاعرغزنوی 
۷- آمریکایی- بزرگی و شــکوه- برپاکردنی صیاد 8- اســب آذری- حفــاری زمین- بانگ قمری 
۹- قرض وبدهی- فریادتشویق- پهلوان ۱۰- شهری در استان اصفهان- بالای چشم- از شبکه های 
تلویزیونــی ۱۱- فرمانروایی- زیبارویی ۱۲-  مغناطیس- بادســخت- دریاچــه ای در ترکیه ۱۳- 
چیز- پیشین- بندری در بلغارستان ۱۴- علامت جمع فارسی- شــیمی قدیم- از گیاهان دارویی 

۱۵- دست دوم فروش- فیلمی از محمدرضا اصلانی- قدم یکپا

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

نقش ویتامین »D« در تقویت ایمنی بدنتاثیر پیاده روی بر کاهش بیماری قلبیلوسمی شایع ترین نوع سرطان در کودکان
دکتر آزیتا آذرکیوان فوق تخصص بیماری های خون و سرطان کودکان 
گفت. در کشور شایع ترین نوع سرطان، لوسمی یا ALL به اسم سرطان خون 
کودکان است. وی افزود: در جهان هم شایع ترین نوع سرطان در کودکان، 
سرطان خون است. دکتر آذرکیوان گفت: شیمی درمانی هایی که انجام می شود 
بسیار باکیفیت است و گاهی تا 8۰ درصد این درمان باعث می شود که کودکان 
بهبودی پیدا کنند. دکتر آذرکیوان ادامه داد: در ایران بین ۶۵ تا ۷۵ درصد اگر 
عفونت کودکان را اذیت نکند، کیفیت درمان خوب است و حتی بهبودی قطعی 
به دنبال خواهد داشت. وی بیان داشت: کودکان در سنین مختلف به سرطان 
خون مبتلا می شوند و حتی زیر یکسال هم مراجعه کننده را پذیرش کرده ایم. 

نتایج دو مطالعه نشان می دهد سبک زندگی بی تحرک ریسک ابتلا 
به نارسایی قلبی را افزایش می دهد و پیاده روی موجب کاهش ریسک 
فشارخون بالا می شود. نتایج مطالعه جدید نشان می دهد زنانی که به خاطر 
پاندمی کووید۱۹ مدت زمان زیادی را در منزل سپری می کنند لازم است 
برای پیاده روی بیرون بروند و مدت زمان کوتاهی را جلوی کامپیوتر یا 
تلویزیون بگذرانند. دکتر »جین واکتاوسکی وند«، می گوید: »پیاده روی و 
تحرک داشتن فعالیت های ساده ای هستند که می توانند به راحتی در زندگی 
روزمره ما گنجانده شوند.« نتایج نشان می دهد که صرفنظر از میزان کلی 

فعالیت بدنی، پیاده روی بیشتر برای سلامت قلب و عروق مفید است. 

ویتامین D نه فقط به عنوان یک ویتامین بلکه به عنوان یک هورمون 
مهم در بدن نقش مهم و حیاتی دارد و کمبود آن زمینه ساز بروز بیماری های 
مختلفی از جمله کووید۱۹ است. براساس دستورالعمل جدید وزارت 
  IU ۴۰۰ بهداشت، تمامی کودکان باید از روز ۳ تا ۵ پس از تولد، قطره حاوی
ویتامین D و IU ۱۵۰۰ ویتامین A را به میزان ۲۵ قطره در روز مصرف کنند. 
همچنین توصیه می شود که هر دو ماه یکبار مکمل ۵۰ هزار واحدی ویتامین

D  برای کودکان ۲ تا ۱۲ سال تجویز شود. جوانان، میانسالان و سالمندان 
نیز برای پیشگیری از کمبود ویتامین D باید ماهانه یک عدد مکمل ۵۰ هزار 

واحدی ویتامین D مصرف کنند.

زهره  نیکبخت 
متخصص  پوست ومو 

با وجود اینکه خرید و نگهداری سبزیجات تازه در دوران قرنطینه امر دشواری است، هر زمان که امکان دارد باید میوه و سبزیجات 
تازه را در دسترس و رژیم غذایی کودکان قرار دهید. میوه و سبزیجات فریزشده نیز بخش قابل توجهی از موادمغذی و طعم خود را حفظ 
می کنند و می توان از این روش برای نگهداری میوه و سبزیجات برای مدت طولانی استفاده کرد.   علاوه بر این، نگهداری خورش ها 

به صورت فریزشده نیز امکان پذیر است.

مصرف میوه و سبزیجات

گوشت های فرآوری شده، دسرها و میان وعده های بسته بندی شده، معمولا حاوی مقادیر زیادی از قند، نمک و چربی های اشباع 
شده هستند. به منظور کاهش مصرف این نوع مواد در رژیم غذایی بهتر است خرید موادغذایی فرآوری شده را محدود کنید. در صورت 
خرید این مواد نیز با توجه به جدول حقایق تغذیه ای مندرج روی بسته بندی، موادی را خریداری کنید که سالم تر بوده و قند، نمک و 

چربی کمتری دارند. از نوشیدن آب  شیرین شده اجتناب کنید و مقادیر زیادی آب بنوشید. 

محدود کردن فرآوری شده ها

معمولا کودکان در طول روز به یک یا دو میان وعده نیاز دارند. به جای مصرف شیرینی و اسنک های نمکی می توان گزینه های سالم 
مانند آجیل، پنیر، ماست، میوه های خرد یا خشک شده، تخم مرغ آب پز یا سایر موادغذایی محلی را در دسترس کودکان قرار داد. این 

موادمغذی علاوه بر سیرکردن کودکان، بسیار مفید هستند و عادات غذایی سالم را ایجاد می کنند.

مصرف میان وعده های سالم

 تغذیه صحیح کودکان
 در دوران پاندمی کووید 19

راه های  پیشگیری از بروز سکته مغزی
یک استاد طب فیزیکی و توانبخشی گفت: انجام 
آزمایشات قبل ازدواج و غربالگری های لازم در دوران بارداری 
به پیشگیری از تولد نوزادان معلول کمک می کند. سیدمنصور 
رایگانی، تمامی اختلالات فیزیکی و یا روحی و روانی که 
منجر به ایجاد مشکل برای ایفای نقش فرد در اجتماع شود 
را تحت عنوان معلولیت دانست و اظهارکرد: معلول یا ناتوان 
به فردی گفته می شود که به دلایل مختلف پزشکی و یا 
اختلال در ساختار بیولوژیک- روانی دچار محدودیت هایی 
شود، که در ادامه قادر به ارائه نقش فعال اجتماعی نباشد. 
وی افزود: صرفا وجود اختلال و یا ناتوانی باعث نمی شود که 
فرد را معلول بنامیم، فقط زمانی می توانیم این عنوان را به کار 
ببریم که این محدودیت ها مانع از فعالیت فرد در اجتماع 
شود. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
درباره انواع معلولیت نیز توضیح داد: به طورکلی معلولیت به 
۲ دسته فیزیکی و روانی تقسیم می شود، بیشترین کارکرد 
طب فیزیکی مربوط به کاهش ضایعات معلولیت های فیزیکی 
است. وی با اشاره به اینکه معلولیت های فیزیکی دلایل 
متفاوتی دارند توضیح داد: درگیری سیستم عصبی، اسکلتی، 
عضلانی، مغزی، نخاعی و سیستم قلبی وعروقی مواردی 
هستند که می تواند منجر به اختلالاتی شود که فرد را ناتوان 
یا کم توان کند .رایگانی با اشاره به اینکه بین ۷ تا ۱۰ درصد 
جمعیت کشور به نوعی و به درجاتی از ناتوانی و معلولیت رنج 
می برند، گفت: این آمار در سال های مختلف و بنا به دلایل 

مختلف می تواند متغیر باشد.
 بیشترین معلولیت ها علت ژنتیکی دارد

وی با بیان اینکه بسیاری از معلولیت ها از بدو تولد ظاهر 
می شود، افزود: از مهمترین معلولیت هایی که با آغاز تولد در 
نوزاد ظاهر می شود می توان به عوامل ژنتیکی اشاره کرد. وی 
با تاکید بر اینکه برخی از اختلالات و معلولیت ها را می توان با 
انجام تست های ژنتیکی پیش از تولد پیش بینی و یا در مواردی 
درمان کرد، ضرورت انجام تست های غربالگری خصوصا در 
ماه های اول بارداری را مورد توجه قرار داد. رایگانی افزود: 
پیش از دو دهه قبل به نظر می رسید که از تکرار بیماری ها 
و معلولیت ها در نسل های مختلف گریزی نیست و افراد و 
خانواده های بسیاری با انواع معلولیت ها ژنتیکی و پیامدهای 
آن دست به گریبان بودند. اما با پیشرفت علم ژنتیک به تدریج 
مشخص شد که حدود ۷۰ درصد ناهنجاری ها و معلولیت های 
کودکان علت ژنتیکی دارند که شناخت جهش های ژنتیکی 
مرتبط با این بیماری ها زمینه ساز تحولی بزرگ در پیشگیری 
از بروز معلولیت در نسل های آتی بود. عضو هیات علمی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: یکی دیگر از 
روش های پیشگیری از تولد نوزاد معلول، انجام تست های 
غربالگری پیش از ازدواج است به این شکل که طی این 
آزمایشات به زوج هایی که احتمال داشتن فرزند معلول در آنها 
بالاست مشاوره های لازم داده می شود، بنابراین بچه دارنشدن 
یا عدم ازدواج این زوج ها خود یکی از روش های پیشگیری از 
به دنیاآمدن یک فرد معلول به حساب می آید. رایگانی با اشاره 
به اینکه برخی از کم توانی ها نیز حین تولد ایجاد می شود، 
اضافه کرد: یکی از اصلی ترین دلایل این اختلال کاهش 
اکسیژن رسانی به مغز کودک در همان بدو تولد است. وی 
ادامه داد: معمولا معلولیت هایی که بعداز تولد و سنین پیش 
از بلوغ ایجاد می شود می تواند اکتسابی و یا متاثر از حوادث 
باشد. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
ریشه بیشتر کم توانی ها در سنین جوانی و بزرگسالی را عمدتا 
دلایل اکتسابی و حوادث عنوان کرد و گفت: قطع نخاع، 
مشکلات و صدمات مغزی، قطع اندام ها و همچنین در سنین 
بالاتر بروزسکته و ضایعات مغزی و عوارض بیماری های 
قلبی وعروقی می تواند عمده ترین دلیل بروز کم توانی و یا 

معلولیت در افراد باشد.

اینفوگرافیک : آرمان ملی / علی کریمی

ترس از خرید در اماکن عمومی و اختلال در زنجیره های تامین موادغذایی در این دوران به معنای نبود دسترسی به برخی از موادغذایی طبیعی است 
و مصرف غذاهای فرآوری شده به عنوان یک گزینه سریع و کم هزینه برای تامین خوراک خانواده ها مورد استفاده قرار می گیرد. اما روش های مقرون 
به صرفه و سالم تری نیز وجود دارد که امکان بهره مندی کودکان از یک رژیم غذایی متنوع و مغذی را ضمن فراگیری عادات غذایی سالم، فراهم 

می کند. در ادامه چند روش تغذیه سالم کودکان را به اختصار بررسی می کنیم.

عمــود ی افقــی  



رئیس جمهوری منتخب آمریکا گفت: به صورت علنی و در 
انظار عمومی واکسن مقابله با کروناویروس را برای نشان دادن 
امنیت آن به مردم، می زنم و دکتر آنتونی فائوچی، مشاور ارشد 
دولت در امور پاندمی کرونا را در دولتم حفظ خواهم کرد.به 
گزارش خبرگزاری رویترز، جو بایدن، رئیس جمهوری منتخب 

آمریکا در گفت وگویی با شبکه خبری سی ان ان گفت: مردم 
اعتمادی به توانایی واکسن در مبارزه با کرونا ندارند و مهم است 
رئیس جمهور و معاونش چه می کنند.کامالا هریس معاون بایدن 
که در این مصاحبه به وی پیوست، در ماه سپتامبر با انتقاد 
جمهوری خواهان روبه رو شد، چون گفته بود به واکسنی که تحت 

نظر دولت ترامپ توسط سازمان های بهداشتی آمریکا تایید شده 
باشد، اعتماد نخواهد کرد.در همین حال آنتونی فائوچی، مشاور 
ارشد دولت در امور مبارزه با کرونا و مدیر موسسه ملی آلرژی و 
بیماری های عفونی آمریکا اوایل روز پنجشنبه با مشاوران بایدن 
در امور پاندمی دیدار کرد. بایدن نیز در مصاحبه با سی ان ان 
گفت که از فائوچی خواسته تا به عنوان مشاور ارشد پزشکی در 
دولت به کار خود ادامه دهد.کامالا هریس، معاون بایدن نیز در 
این مصاحبه گفت، رئیس جمهوری منتخب از کنگره خواسته تا 
لایحه ۹۰8 میلیارد دلاری مطرح شده از سوی میانه روهای سنا 
را تصویب کند اما این را هم گفت که این مساله را باید آغازی بر 
ارائه کمک ها در دوران پاندمی دید.بایدن گفت: مردم واقعا آسیب 
دیده اند. آنها از مرگ می ترسند.دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
آمریکا مدت هاست که اقدامات فائوچی را در مقابله با ویروس 
کرونا مورد انتقاد قرار داده است.بایدن همچنین گفت که 
از آمریکایی ها خواهد خواست در ۱۰۰ روز نخست ریاست 
جمهوری او برای مهار ویروس کرونا ماسک بزنند.او گفت بر این 
باور است که اگر مردم صورت خود را بپوشانند شاهد کاهش 
قابل توجه موارد ابتلا به کووید۱۹ خواهیم بود.بایدن همچنین 
گفت که او همچنین دستور زدن ماسک در کلیه ساختمان های 
دولت فدرال و ایستگاه های حمل و نقل را خواهد داد.اظهارات 
رئیس جمهوری منتخب آمریکا درباره تزریق واکسن کرونا در 
ملأعام پس از آن مطرح شد که بیل کلینتون، جورج بوش پسر 
و باراک اوباما، روسای جمهور سابق آمریکا نیز اعلام کرده بودند 
که واکسن را در ملأعام دریافت می کنند تا ایمن بودن آن را 

نشان دهند.
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a r m a n m e l i . i r

خـــبر
 هشدار رئیس کمیسیون اتحادیه اروپا 

به مجارستان و لهستان
اورسلا فون در لاین رئیس کمیسیون اروپا هشدار داد 
در صورت عدم پیشرفت در رفع اختلافات بر سر بودجه 
صندوق احیای اقتصادی اتحادیه اروپا، این صندوق بدون 
حضور مجارستان و لهستان راه اندازی می شود.تارنمای 
پولیتیکو روز پنجشنبه نوشت: به گفته دو مقام پارلمان اروپا 
فون درلاین روز چهارشنبه به دیوید ساسولی رئیس پارلمان 
اروپا گفت درصورتی که پیشرفتی در زمینه حل اختلافات بر 
سر بودجه این صندوق با دو کشور یاد شده بوجود نیاید، این 
صندوق را با بودجه پیشنهادی ۷۵۰ میلیارد دلار  راه اندازی 
خواهد کرد.یکی از دو مقام مذکور پارلمان اروپا تصریح 
کرد، اظهارات فون در لاین به این معنا است که پارلمان 
اروپا برای تصویب طرح هفت ساله  بودجه اتحادیه اروپا که 
اکنون روی میز مذاکره است رای گیری نخواهد کرد.صندوق 
احیای اتحادیه اروپا بخشی از بسته مالی بزرگتری به ارزش 
۱/8 میلیارد یورو است که شامل چارچوب مالی چندساله 
)MFF( برای سال های ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۷ می شود.بوداپست و 
ورشو مانع تصویب این بسته مالی شده اند و دلیل آن مخالفت 
با مکانیسمی است که پرداخت های بودجه ای را به حاکمیت 
قانون ربط می دهد.یک مقام کمیسیون اروپا گفته است اگر 
مجارستان و لهستان حق وتوی خود را در زمینه اقدامات 
مالی برای خود محفوظ بدانند، »راه حل های« جایگزین 
شامل گسترش همکاری ها در چارچوب قوانین اتحادیه 
اروپا بسرعت اعمال خواهند شد. وی از اشاره به این که این 
کمیسیون قصد دارد چه رویکردی را اتخاذ کند خودداری 
کرد.وی تصریح کرد: هیچ یک از این راه حل ها دیدگاه 
نهایی ما را تشکیل نمی دهد و سناریوی اصلی این است 
که این اختلافات در نشست سران اتحادیه اروپا که قرار 
است در روزهای ۱۱-۱۰ دسامبر )۲۲-۲۱ آذر( در بروکسل 
برگزار شود، حل و فصل شوند.یکی از راه حل ها برای دور زدن 
مجارستان و لهستان ایجاد صندوقی در خارج از ساختارهای 
اتحادیه اروپا و از طریق یک پیمان میان دولتی خواهد بود.

در صورتی که چارچوب مالی چند ساله اتحادیه اروپا تا پایان 
سال جاری میلادی امضا نشود این اتحادیه در زمینه تصویب 
بودجه اضطراری گام بر خواهد برداشت.مقام کمیسیون اروپا 
گفت، این امر تبعات جدی برای بودجه اتحادیه اروپا و به ویژه 
سیاست های این اتحادیه در حفظ انسجام خواهد داشت.وی 
در عین حال اظهار داشت حتی در صورت تصویب بودجه 
اضطراری نیز مساله مربوط به حاکمیت قانون همچنان 

مطرح خواهد بود.

 فنلاند نظامیان خود را در افغانستان 
کاهش می دهد

وزارت دفاع فنلاند )پنجشنبه، ۱۳ آذر( اعلام کرد که 
این کشور شمار نیروهای خود را در افغانستان کاهش 
می دهد.براساس این اعلام، فنلاند تصمیم گرفته دو سوم 
نیروهای خود را از افغانستان خارج کند.در حال حاضر، 
فنلاند ۶۰ سرباز در افغانستان دارد و به رهبری ماموریت 
ناتو در افغانستان در امر آموزش و مشورت دهی به نیروهای 
افغان همکاری می کند.به گفته مقامات فنلاند، قرار است 
نیروهای فنلاند در افغانستان از ۶۰ تن به ۲۰ تن کاهش 
خواهند پیدا کنند و افراد باقی مانده دوباره سازماندهی 
شده و وظایف مشخصی برای آنها تعیین خواهد شد و تیم 
امنیتی به خانه باز خواهد گشت.این در حالی است که قبل 
از این نیز وزیر دفاع فنلاند گفته بود که ماموریت سربازان 
این کشور در افغانستان پایان خواهد یافت.همزمان با اعلام 
پنتاگون مبنی بر کاهش نیروهای آمریکایی به ۲۵۰۰ تن 
در افغانستان، برخی کشورهای عضو ناتو نیز اعلام کردند 
شمار نظامیان خود را در این کشور کاهش خواهند داد.

در همین راستا، ارتش آلمان اعلام کرد این کشور حضور 
نظامی خود را در ولایت شمالی قندوز که از سوی ناتو در 
کابل در بهار امسال برنامه ریزی شده بود، کاهش می دهد.

به گفته مقامات آلمانی، این کشور حدود ۱۰۰۰ نفر از 
سربازان خود را از اردوگاهی در قندوز به پایگاهی بزرگتر در 
مزار شریف اعزام می کند.آلمان با حدود ۱۲۰۰ سرباز، پس 
از آمریکا دومین کشوری است که بیشترین نیروی نظامی را 
در افغانستان دارد.در همین حال اما »ینس استولتنبرگ«، 
دبیر کل سازمان پیمان آتلانتیک شمالی روز گذشته در یک 
نشست خبری در بروکسل به مناسبت نشست وزیران خارجه 
کشورهای عضو پیمان آتلانتیک شمالی تأکید کرد که ناتو به 
مأموریت آموزشی خود در افغانستان به رغم کاهش سربازان 

آمریکایی ادامه می دهد.

 پای جاسوس ترامپ 
از دادگستری آمریکا بریده شد

رسانه های آمریکا گزارش داده اند ورود یکی از دستیاران 
رئیس جمهور آمریکا به ساختمان وزارت دادگستری این 
کشور ممنوع شده است.رسانه های آمریکا گزارش داده اند 
»هایدی استیراپ« که به او لقب »چشم وگوش« دونالد 
ترامپ در وزارت دادگستری آمریکا را داده بودند از ورود 
به ساختمان این وزارتخانه منع شده است.گفته می شود او 
در روزهای گذشته از سوی »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور 
آمریکا مأمور جمع آوری اطلاعاتی درباره تحقیقات وزارت 
دادگستری درباره وقوع تقلب در انتخابات آمریکا شده بود.

خبرگزاری آسوشیتدپرس گزارش داده بود دونالد ترامپ 
چند ماه پیش به صورت مخفیانه »استیراپ« را به عنوان 
معتمد کاخ سفید روانه وزارت دادگستری کرده بود.طبق 
این گزارش، مقام های وزارت دادگستری آمریکا بعد از 
متوجه شدن مأموریت او برای گردآوری اطلاعات داخلی 
این وزارتخانه درباره وقوع تقلب در انتخابات از او خواسته اند 
این ساختمان را ترک کند.استیراپ در هفته های گذشته 
تلاش کرده با نزدیک شدن به کارکنان وزارت دادگستری 
از آنها اطلاعاتی درباره تحقیقات در خصوص ادعاهای تقلب 
در انتخابات جمع آوری کند.این اتفاق در شرایطی رخ داده 
که »ویلیام بار«، وزیر دادگستری آمریکا سه شنبه اعلام 
کرد شواهدی مبنی بر وقوع تخلفات گسترده در انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا که بر نتیجه نهایی اثرگذار باشد 

نیافته است.

استعفا مدیر ارتباطات کاخ سفید 
آلیسا فارا مدیر ارتباطات راهبردی 
کاخ سفید پس از سه سال و نیم فعالیت 
در دولت دونالد ترامپ رئیس جمهوری 
آمریکا به جمع مقامات مستعفی دولت 
ترامپ پیوست.به گزارش روزنامه واشنگتن 
پست، فارا ۳۱ ساله پیشتر سخنگوی وزارت 
دفاع آمریکا، دبیر مطبوعاتی مایک پنس 
معاون رئیس جمهوری آمریکا و دستیار 
ویژه دونالد ترامپ بود.وی بار دیگر در ماه 
آوریل به عنوان مدیر ارتباطات از وزارت 
دفاع به کاخ سفید باز گشت.وی اولین 
شخصی است که این سه سمت را در یک 
دولت بر عهده داشت و جوان ترین مدیر 
مطبوعاتی وزارت دفاع آمریکا به حساب 
می آید.استعفای فارا در فاصله کمتر از دو ماه 
مانده به پایان کار دولت فعلی آمریکا نشان 
دهنده پذیرش شکست ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهوری ۲۰۲۰ آمریکا است.وی در 
نامه استعفای خود که روز پنجشنبه ارسال 
کرده است، مدعی شکست داعش، تقویت 
ناتو بیش از پیش، آزادی گروگان های 
آمریکایی و وساطت در توافق های سازش 

خاورمیانه توسط دولت فعلی آمریکا شد.

رسانه دولتی چین: 
برخی از روابط با آمریکا 

درست شدنی نیست
رسانه دولتی چین هشدار داد، برخی از روابط 
مخدوش شده بین آمریکا و چین در بحبوحه 
موج جدیدی از اقدامات ضد چینی از سوی 
دولت ترامپ با یک سری مطالب زشت توئیتری 
بین یک سناتور آمریکایی و یک گزارشگر 
چینی، درست شدنی نیست.روزنامه چاینادیلی 
مورد حمایت دولت پکن در سرمقاله خود 
نوشت، تصمیم دولت آمریکا در محدودسازی 
صدور ویزا برای اعضای حزب کمونیست 
چین و خانواده آنها و اعمال ممنوعیت برای 
واردات پنبه سین کیانگ نشانه هایی نگران 
کننده است.این روزنامه در ادامه نوشت: حتی 
اگر دولت بعدی آمریکا اقداماتی را در رفع 
این محدودیت ها انجام دهد، باز هم برخی از 
اقدامات متزلزل کننده روابط بین آمریکا و 
چین درست شدنی نیستند.روابط بین دو کشور 
به پایین ترین حد خود در چند دهه گذشته 
رسیده است.روزنامه چاینادیلی ادامه داد: روابط 
دو جانبه نیز به مسیری خطرناک سوق یافته 
است.این اظهارات در حالی از سوی این روزنامه 
دولتی چین مطرح شده که هنوز مشخص 
نیست آیا دولت جو بایدن، رئیس جمهوری 
منتخب آمریکا به دنبال تغییری اساسی در 

روابط با چین است یا خیر.

شارل میشل خبر داد
اعلام آمادگی اروپا برای 

وضع تحریم علیه ترکیه
رئیس شورای اروپا، جمعه از آمادگی 
اتحادیه اروپا برای وضع تحریم علیه ترکیه 
خبر داد.به گزارش یورو نیوز، شارل میشل، 
رئیس شورای اروپا، روز جمعه از آمادگی 
اتحادیه اروپا برای وضع تحریم علیه ترکیه 
خبر داد.میشل که در خصوص بحران 
قره باغ صحبت می کرد گفت: »ما در ماه 
اکتبر با ترکیه صحبت کردیم و تلقی مان 
موضع گیری های  ادامه  خصوص  در 
خصمانه و اقدامات یک جانبه ترکیه منفی 
است.«رئیس شورای اروپا افزود: »ما در 
جلسه ۱۰ دسامبر اتحادیه اروپا این مساله 
را به بحث خواهیم گذاشت و آماده هستیم 
با استفاده از ابزارهای در دستمان اقدام به 
وضع تحریم کنیم.«در تاریخ هفتم آذر 
ماه نیز نمایندگان پارلمان اروپا با تصویب 
قطعنامه ای از اتحادیه اروپا خواستند ترکیه 
را تحریم کنند.این قطعنامه که الزام آور 
نیست با ۶۳۱ رای مثبت و ۵۹ رای ممتنع 
تصویب شد. این قطعنامه با حمایت از 
اعتراض دولت قبرس از رهبران کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا می خواهد که »در واکنش 
به اقدامات غیرقانونی ترکیه تحریم های 

شدیدی علیه آن کشور وضع کند.«

مقام سابق سیا گزینه احتمالی 
بایدن برای هدایت این سازمان

برخی منابع آگاه خبر داده اند که »جو 
بایدن«  قصد دارد معاون سابق سازمان 
جاسوسی سیا در دولت »باراک اوباما« 
را به عنوان رئیس این سازمان منصوب 
کند.برخی منابع آگاه خبر داده اند که »جو 
آمریکا  منتخب  رئیس جمهور  بایدن«، 
قصد دارد هدایت سازمان سیا را به »دیوید 
کوهن«، معاون سازمان سیا در دولت باراک 
اوباما، رئیس جمهور پیشین این کشور 
بسپارد.به نوشته روزنامه »نیویورک تایمز«، 
بایدن در این خصوص تصمیم نهایی را 
نگرفته و انتخاب کوهن برای این سمت، تا 
بخشی به افرادی که قصد دارد برای هدایت 
پنتاگون )وزارت دفاع( و دیگر وزارتخانه های 
دولتش انتخاب کند بستگی دارد.با این 
وجود برخی مشاوران ارشد بایدن گفته اند 
که وی به دیوید کوهن علاقه دارد و »آوریل 
هاینز« که قرار است به عنوان رئیس سازمان 
اطلاعات و امنیت ملی آمریکا انتخاب شود 

نیز از این گزینه احتمالی حمایت می کند.

فراســــو

سخنگوی وزارت خارجه روسیه گفت درخواست ها برای 
تحریم انتخابات آتی مجمع ملی ونزوئلا نشان می دهد برخی 
به دنبال حفظ بی ثباتی در این کشور هستند.»ماریا زاخارووا« 
سخنگوی وزارت خارجه روسیه روز نجشنبه گفت درخواست ها 
برای تحریم انتخابات آینده مجمع ملی ونزوئلا نشان می دهد 
برخی نیروها به حفظ بی ثباتی در این کشور آمریکای لاتین 
علاقه دارند.به گزارش خبرگزاری روسی »تاس«، وی گفت: 
درخواست ها برای به رسمیت نشناختن یا تحریم انتخابات آتی 
باعث پشیمانی می شود. بیایید صادق باشیم، انتخابات در ونزوئلا 
یک واقعیت سیاسی است، نادیده گرفتن آن بی معناست.این 
دیپلمات روس افزود: آنهایی که می کوشند یک روند انتخاباتی 
قانونی را تضعیف کنند، علاقه مند به حفظ بی ثباتی و حفظ 
پروژه شکست خورده گوایدو هستند.به گفته وی، فدراسیون 
روسیه این واقعیت را دنبال می کند که انتخابات موثرترین 
و دموکراتیک ترین راه حل تناقضات موجود در ونزوئلاست. 

زاخارووا گفت مسکو امیدوار است پارلمان جدید ونزوئلا به محلی 
برای گفت وگوی سازنده درباره آینده این کشور تبدیل شود.این 
مقام روس در پایان گفت: باز هم تکرار می کنم که مردم ونزوئلا 
از تحریکات سیاسی و تلاش برای کوتا خسته شده اند و قاطعانه 
از حل بحران با استفاده از روند انتخاباتی بر اساس قانون اساسی 
حمایت می کنند. از همه کشورهایی که واقعاً علاقه مند به حل 
و فصل داخلی در ونزوئلا هستند، می خواهیم در اجرای حق 
ونزوئلایی ها برای انتخاب نمایندگان خود در مجمع ملی و تعیین 
آزادانه مسیرهای توسعه کشورشان دخالت نکنند.انتخابات 
مجمع ملی ونزوئلا ششم دسامبر )۱۶ آذر( برگزار خواهد شد. 
هیات ناظران روسیه نمایندگان جناح های پارلمانی مجلس 
دومای این کشور را هم شامل می شود.پیشتر »الیوت آبرامز«، 
نماینده ویژ ه دولت آمریکا در امور ایران و ونزوئلا گفت »جو 
بایدن« رئیس جمهور منتخب آمریکا باید از اهرم فشار تحریم ها 
علیه ونزوئلا استفاده کند.نماینده دولت »دونالد ترامپ« در امور 

ونزوئلا گفت در واشنگتن در خصوص ضرورت حفظ فشار علیه 
»نیکلاس مادورو«، رئیس جمهور ونزوئلا اتفاق نظر فراحزبی 
وجود دارد و او انتظار ندارد بعد از روی کار آمدن جو بایدن در 
روز ۲۰ ژانویه ۲۰۲۱ تغییرات عمده ای در سیاست واشنگتن 
در قبال کاراکاس ایجاد شود.الیوت آبرامز با وجود این گفت که 
نگران است دولت بعدی آمریکا سیاست اعمال فشار علیه دولت 
مادورو را رها کند.وی در بخش دیگری از اظهاراتش تصریح کرد 
که دولت ترامپ همچنان »خوان گوایدو« رهبر مخالفان دولت 
را به عنوان رئیس جمهور موقت ونزوئلا به رسمیت می شناسد.

این در حالی است که »ساموئل مونکادا«، نماینده ونزوئلا در 
سازمان ملل متحد روز چهارشنبه در توئیتی نوشت مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد )چهارشنبه( دولت نیکلاس مادورو، 
رئیس جمهور ونزوئلا را به عنوان »تنها نماینده قانونی« این کشور 
به رسمیت شناخت.مقام ونزوئلایی نوشت: »این، نشان دهنده 
شکست ماجراجویی استعمارگرانه ترامپ و یک پیروزی برای 
حاکمیت و استقلال ونزوئلا است.«خوان گوایدو، رهبر مخالفان 
ونزوئلا در ژانویه سال ۲۰۱۹ با هماهنگی دولت آمریکا خودش 
را رئیس جمهور ونزوئلا معرفی کرد و واشنگتن و گروهی از 

هم پیمانان این کشور به سرعت او را به رسمیت شناختند.

سخنگوی وزارت خارجه روسیه:

هدف تحریم انتخابات ونزوئلا، ایجاد بی ثباتی است

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا ضمن حمایت از 
توافق باکو، مسکو و ایروان برای توقف جنگ بر سر قره باغ 
کوهستانی اعلام کرد که هنوز برای صلح پایدار و تعیین 
وضعیت این منطقه باید مذاکره شود.مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در نشست »سازمان امنیت و همکاری 
اروپا« مواضع این اتحادیه درباره تحولات مربوط به قره باغ 
کوهستانی و بحران در مناطق شرقی اوکراین را تشریح کرد.

به گزارش وبسایت دفتر مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا، »جوزپ بورل« در این سخنرانی درباره توافق اخیر سه 
جانبه جمهوری آذربایجان، روسیه و ارمنستان برای توقف 
جنگ بر سر منطقه قره باغ کوهستانی اظهارنظر کرد.بورل 
گفت: »در موضوع ناگورنو-قره باغ )قره باغ کوهستانی( ما از 
توقف درگیری ها استقبال می کنیم. این آتش بس نهم نوامبر 

با میانجیگری مسکو بین ارمنستان و )جمهوری( آذربایجان 
انجام شد و ما امیدواریم که این توافق اولین گام به سمت 
حل جامع )مناقشه قره باغ کوهستانی( باشد اما آتش بس، 
)حصول به توافق( صلح نیست همانطور که ما اروپایی ها 
به خوبی با این موضوع آشنا هستند.«مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا ادامه داد: »درباره صلح پایدار و تعیین 
وضعیت ناگورنو-قره باغ هنوز هم نیاز به مذاکره وجود دارد. 
اتحادیه اروپا حمایت کامل خودش را از تنها ساختار مستقر 
)در موضوع مناقشه قره باغ کوهستانی( که گروه مینسک 
سازمان همکاری و امنیت اروپا اعلام می کند«.وی افزود: »ما 
در اتحادیه اروپا هم آمادگی داریم که به این تلاش ها و اجرای 
توافقات به منظور حصول به صلح پایدار و توسعه موفق برای 
کل منطقه قفقاز جنوبی کمک کنیم«.بورل درباره تحولات 

در اوکراین به ویژه درگیری ها در مناطق شرقی که از سال 
۲۰۱۴ به صحنه درگیری بین نیروهای دولتی و روس 
تبارهای حامی جدایی طلبی تبدیل شده و نقش سازمان 
امنیت و همکاری در اروپا در اوکراین اظهارنظر کرد.این 
مقام بروکسل گفت: »من از تحولات مثبت اخیر در اوکراین 
استقبال می کنم. از ماه جولای آتش بس تا حد زیادی پابرجا 
بوده است و این موضوع باعث حفظ جان های زیادی شده 
و این موضوع برای اتحادیه اروپا بسیار مهم است«.وی 
ادامه داد: »متاسفانه کریمه و شهر سواستوپول هنوز هم 
به صورت غیرقانونی در الحاق روسیه )به این کشور( باقی 
مانده است. اتحادیه اروپا حمایت ناگسستنی خودش را از 
استقلال، حاکمیت و تمامیت ارضی اوکراین تکرار می کند«.

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا افزود: »ما به یک 
راه حل سیاسی بلندمدت برای رسیدن به صلح پایدار در 
شرق اوکراین نیاز داریم. این موضوع به اراده سیاسی همه 
طرف های درگیری نیاز دارد. اجرای کامل توافقات مینسک، 

شرط کلیدی برای این منظور است«.

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا: 
باید درباره قره باغ مذاکره شود

جو بایدن: 
پیش چشم همه واکسن می زنم و فائوچی را نگه می دارم

نیکولاس مادورو:  
ترامپ ۲ بار می خواست با من دیدار کند

به گفته رئیس جمهور ونزوئلا، دونالد ترامپ قصد 
دیدار با وی را داشته که مقامات دولتش از جمله 
»جان بولتون« مشاور امنیت ملی سابق رئیس جمهور 
آمریکا و »مایک پامپئو« وزیر خارجه این کشور، مانع 
او شدند.»نیکولاس مادورو« رئیس جمهور ونزوئلا در 
سخنانی گفت »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا 
قصد ملاقات با وی را داشته که مقامات دولتش اجازه 
وقوع آن را ندادند.پایگاه »فری نیوز« گزارش داد 
رئیس جمهور ونزوئلا در مصاحبه ای با رسانه ملی این 
کشور که بر روی میکروبلاگ وی در توییتر منتشر شد، 
گفت: دونالد ترامپ دو بار می خواست با من ملاقات 
کند. یکی از آن ها سپتامبر سال ۲۰۱8 بود که من در 
نیویورک حضور داشتم. با ما تماس گرفته شد و نشست 
تقریباً آماده انجام بود. با این حال »جان بولتون« و 
»مایک پامپئو« مانع آن شدند.او همچنین گفت که در 
چهار سال ریاست جمهوری ترامپ، مقامات دو کشور 
آمریکا و ونزوئلا از طریق نمایندگان ریاست جمهوری و 
وزارت خارجه و واسطه ها با یکدیگر ارتباط خود را حفظ 
کردند. مادورو در ادامه بار دیگر گفت که برای مذاکره با 

آمریکا آمادگی دارد.
 

وزیر خارجه انگلیس:
حمایت لندن از ناتو تداوم دارد

وزیر خارجه انگلیس از تداوم کمک و همکاری 
با ائتلاف ناتو با توجه به تهدیدات از جانب روسیه و 
چین خبر داد.»دومنیک راب« وزیر خارجه انگلیس 
شامگاه چهارشنبه خطاب به وزرای کشورهای خارجه 
عضو ناتو از تداوم همکاری لندن با این ائتلاف خبر 
داد.به نوشته »وبگاه دولتی انگلیس«، راب با اعلام 
حمایت لندن ازاین ائتلاف گفت، افزایش اخیر ۲۴/۱ 
میلیارد پوندی هزینه های دفاعی انگلیس، موقعیت ما 
را به عنوان بزرگترین کمک کننده اروپا در ناتو تقویت 
می کند.راب گفت:»ناتو موفق ترین ائتلاف در طول 
تاریخ و در زمانی است که دشمنان ما در فضا در برهه 
بین صلح و جنگ سرگرم عملیات هستند،مبادرت 
به حملات سایبری کرده و در رواج اطلاعات نادرست 
فعالیت می کنند.«وزیر خارجه انگلیس در ادامه گفت: 
»انگلیس از تداوم همکاری با ناتو جهت مواجهه با 
تهدیدها و چالش های جدید حمایت می کند. این شامل 
پاسخگویی به نوآوری های فناوری، تهدیدات ناشی از 
جنگ سایبری و جنگ ترکیبی و نیاز به ترکیب ابزارهای 
سیاسی و نظامی  برای برخونرداری  از بزرگ ترین تاثیر 

است«. 

حامد کرزی: 
باید بر سر برقراری آتش بس به توافق برسیم

رئیس جمهور پیشین افغانستان با استقبال از توافق 
میان هیات های مذاکره کننده کابل و طالبان در دوحه 
ابراز امیدواری کرد که هرچه سریع تر دو طرف به توافق 
برای برقراری آتش بس دست پیدا کنند. »حامد کرزی« 
رئیس جمهور پیشین افغاستان از توافق صورت گرفته 
میان هیات های مذاکره کننده دولت و طالبان در دوحه 
استقبال کرد.وی در حساب توئیتری خود نوشت: 
آرزومندم که هر دو طرف برای پایان جنگ و تأمین 
صلح پایدار در افغانستان که آرزوی ملی و حیاتی مردم 
افغانستان است، روی آتش بس سراسری به توافق رسیده 
و تلاش های خود را برای رسیدن به صلح و ثبات دائمی 
سرعت بخشند.این در حالی است که دولت افغانستان 
و طالبان روز )چهارشنبه( اعلام کردند که دستورالعمل 
مذاکرات صلح نهایی شده و بحث روی برنامه اصلی 
را شروع می کنند.این نخستین توافق ابتدایی میان 
هیات های دو طرف بعد از شروع مذاکرات است. نادر 
نادری، سخنگوی هیات مذاکره کننده دولت افغانستان 
در این باره گفت که دستورالعمل مذاکرات بین الافغانی 
از جمله مقدمه آن نهایی شده و بر روی موارد بعدی 

بحث آغاز می گردد.



پیکر بی جان کوهنورد اصفهانی پس از ۱۲ روز مفقودی 
در دماوند یافت شد. حمید مساعدیان، رئیس امداد و نجات 
فدراسیون کوهنوردی در گفت وگو با ایسنا، درباره پیداشدن 
پیکر بی جان کوهنورد اصفهانی در مسیر جنوبی دماوند 
گفت: تقریبا ۱۲ روز از مفقودشدن یک کوهنورد در مسیر 

جنوبی دماوند می گذشت. در روز نخست بلافاصله پس از 
اطلاع از این مفقودی،  تیم های امداد و نجات برای یافتن او 
دست به کار شدند. تمامی مسیرها جست وجو شد و به وسیله 
بالگردهای امداد و نجات هلال احمر باعکسبرداری هایی که در 
منطقه انجام شد به نقاطی مشکوک شدیم. چند نقطه رنگی 

در عکس ها و در مسیر جنوبی دماوند دیده می شد که پس از 
تحلیل ها، شک بر این بود که در مسیرجنوبی آقای »فرزاد 
موسایی« دچار حادثه شده باشد. او اضافه کرد: روز پنجشنبه 
با توجه به مختصات عکس ها،  تیم های امداد و نجات را به 
منطقه موردنظر فرستادیم و در مسیر آبشار  پیکر بی جان این 
کوهنورد را پیدا کردیم. متاسفانه   به نظر می رسد به دلیل باد 
منطقه و گم کردن مسیر این کوهنورد از جایی سقوط کرده 
و دچار ضربه مغزی شده است. بلاخره پیکر این کوهنورد 
یافت شد و تیم های امداد و نجات پیکر او به پایین کوه انمتقال 
دادند. رئیس امداد و نجات فدراسیون کوهنوردی ادامه داد: به 
خانواده او اطلاع داده شده و فکر می کنم پیکر این کوهنورد به 
رینه برسد تا به نیروی انتظامی و خانواده او تحویل داده شود. 
همه متاثر از این حادثه هستیم که به دلیل سهل انگاری ساده 
کوهنورد بوده چرا که او به صورت انفرادی و در هوای نامناسب 
اقدام به صعودکرده و دچار این حادثه شده است. دوشنبه هفته 
گذشته یک کوهنورد ۲۱ ساله به نام »فرزاد موسایی«، اهل 
استان اصفهان با یکی از دوستانش اقدام صعود به قله دماوند 
کرد. این کوهنورد همراه با دوستش به منطقه جنوبی دماوند 
وارد شده و دوست این کوهنورد اصفهانی او را تا گوسفندسرا 
همراهی  کرده  و پس  از آن این کوهنورد به صورت انفرادی 
اقدام به ادامه مسیر تا رسیدن به بارگاه سوم می کند. پس از 
دو روز که از برگشت او خبری نشد، تیم های امداد و نجات به 
منطقه رفته و از روز پنجشنبه گروه های نجات مستقر شدند. 
متاسفانه تیم های امداد و نجات در روز پنجشنبه هفته گذشته 
هیچ اثری خاصی از این کوهنورد پیدا نکردند و فقط جای 
پای او را در قسمتی از مسیر می یابند، اما به دلیل بارش برف 
زیاد اثر جای پا از یکجایی به بعد قطع می شود. در روز های اول 
مفقودی، به دلیل شرایط بد آب وهوا امکان امدادرسانی هوایی 
جود نداشت اما با گذشت زمان و بهترشدن آب وهوا، بالگرد 

جست وجو کار خود را آغاز کرد.
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کوتاه حوادثی 
دستگیری جاعل اسکناس 

فرمانده انتظامی آبادان خوزستان گفت: 
جاعل۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال چک پول 
توسط نیروی انتظامی شناسایی و دستگیر 
شد. سرهنگ سیدمحسن تقی زاده اظهارکرد: 
در پی کسب خبری در خصوص کلاهبرداری از 
شهروندان و کسبه این شهرستان توسط فردی 
با استفاده از اسکناس های جعلی، موضوع در 
دستور کار ماموران پلیس آگاهی این فرماندهی 
قرار گرفت. فرمانده انتظامی آبادان تصریح 
کرد: ماموران پلیس آگاهی با کار اطلاعاتی 
نامحسوس و تلاش شبانه روزی موفق شدند 
هویت متهم را شناسایی و پس از کسب مجوز 
قانونی طی عملیاتی غافلگیرانه وی را در منزل 
شخصی واقع در یکی از نقاط این شهرستان 
دستگیر کنند. سرهنگ تقی زاده با اشاره به 
اینکه در بازرسی از منزل متهم تعداد ۴8۰ 
برگ چک پول ۵۰۰هزار ریالی کشف شد، 
بیان داشت: متهم ۳۷ ساله ضمن جعل چک 
پول های تقلبی با انجام معاملات اقدام به 
کلاهبرداری از شهروندان می کرد که پس از 
بازجویی و تشکیل پرونده برای سیر مراحل 
قانونی به مرجع قضائی معرفی شد، وی در 
خاتمه با بیان اینکه پیش از این یک جاعل 
دیگر در این زمینه توسط ماموران کلانتری۱۵ 
احمدآباد دستگیر شد از شهروندان خواست: 
هنگام دریافت چک پول و انجام هرگونه معامله 
نقدی مراقب باشند و در صورت شبهه برای 

اطمینان به بانک مراجعه کنند.

سارقان خودرو دستگیر شدند
رئیس کلانتری ۱۵۰ تهرانسر از دستگیری 
۲ سارق خودرو با ۲۱ فقره سرقت خودرو خبر 
داد. سرهنگ محمود مالمیر رئیس کلانتری 
۱۵۰ تهرانسر گفت: در پی وقوع چند فقره 
سرقت خودرو در سطح محله تهرانسر، موضوع 
به طورویژه در دستور کار ماموران تیم عملیات 
کلانتری تهرانسر قرار گرفت. وی تصریح کرد: 
در بررسی های اولیه مشخص شد که سارقان 
دو مرد جوان بوده که با استفاده از یکدستگاه 
خودروی سواری پراید مسروقه، سرقت 
خودرو را انجام می دهند. رئیس کلانتری 
۱۵۰ تهرانسر با بیان اینکه تعداد گشتزنی های 
انتظامی افزایش یافت، خاطرنشان کرد: 
ماموران کلانتری هنگام گشتزنی های انتظامی 
خودروی متهمان را توقیف و هر دو متهم را 
دستگیر کردند. سرهنگ مالمیر با اشاره به 
اینکه در پالایش های اطلاعاتی مشخص شد، 
هر دو متهم سابقه دار بوده و پیش تر با همین 
عنوان مجرمانه دستگیر شده اند، افزود: هر دو 
متهم به ۲۱ فقره سرقت خودرو با همکاری 
یکدیگر اقرار کردند. وی اضافه کرد: از مخفیگاه 
سارقان دو دستگاه خودرو پراید مسروقه کشف 
شد و متهمان پس از تشکیل پرونده برای سیر 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شدند.

توقیف اتوبوس حامل حشیش 
گفت:  یزد  استان  انتظامی  فرمانده 
ماموران ایستگاه بازرسی شهید مدنی در 
بازرسی از یک اتوبوس، ۱۰۵ کیلو حشیش 
کشف کردند. سردار عباسعلی بهدانی فرد، 
بیان داشت: ماموران ایستگاه بازرسی 
شهیدمدنی یزد هنگام انجام وظایف ذاتی 
به یکدستگاه اتوبوس مسافربری مشکوک و 
آن را برای بازرسی متوقف کردند. وی افزود: 
ماموران در بازرسی انجام شده ۱۰۵ کیلو 
حشیش کشف و یک متهم را نیز دستگیر 
کردند. فرمانده انتظامی استان یزد با بیان 
اینکه این محموله از استان های شرقی به 
مقصد تهران حمل می شد خاطرنشان کرد: 

قاچاقچی به مقامات قضائی معرفی شد.

دستگیری سارقان مسلح 
کهگیلویه  استان  انتظامی  فرمانده 
 و بویراحمد از دستگیری سارقان مسلح 
خبر  مواصلاتی  محورهای  در  محموله 
داد و گفت: متهمان به ۳۵ فقره سرقت 
اعتراف کردند. سردار »کیقباد مصطفایی« 
اظهارکرد: در پی دریافت گزارشاتی مبنی 
بر وقوع سرقت های مسلحانه محموله از 
خودروهای باری در محورهای مواصلاتی 
کهگیلویه وبویراحمد و انتشار کلیپی در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی، با 
توجه به اهمیت موضوع ضمن هماهنگی با 
مقام قضائی مراتب به صورت ویژه در دستور 
کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار 
گرفت. وی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی 
با انجام اقدامات اطلاعاتی و بهره گیری از 
شیوه های پلیسی، دو باند ۵ نفره از سارقان و 
۶ نفرمالخر را شناسایی و طی چند عملیات 
غافلگیرانه و ضربتی موفق به دستگیر 
آنان شدند و ۳ دستگاه خودروی متعلق 
به آنها را نیز توقیف کردند. این مقام ارشد 
انتظامی استان با اشاره به اینکه متهمان 
در بازجویی های اولیه به ۳۵ فقره سرقت 
محموله در سطح محورهای مواصلاتی 
استان اعتراف کردند، خاطرنشان کرد: 
۲قبضه اسلحه گرم و مقادیری اموال مسروقه 
شامل روغن ماشین، کودشیمیایی، پوشاک، 
مواد غذایی و… از متهمان کشف و ضبط 
شد. مصطفایی تصریح کرد: متهمان پس از 
تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به 
مرجع قضائی معرفی و روانه زندان شدند و 

خودروها نیز به پارکینگ انتقال یافت. 

کشف یک میلیارد دام قاچاق 
فرمانده انتظامی یزد گفت: با تلاش ماموران ۲ دستگاه 
کامیون عبوری بنز در جاده های استان ۳۳۵ راس دام قاچاق به 
ارزش ۱۰ میلیارد ریال کشف شد. سرتیپ عباسعلی بهدانی فرد 
افزود: این تعداد دام که از مرکز کشور به مقصد استان های 
شرقی بارگیری شده بود تحویل اداره دامپزشکی یزد شد. وی 
خاطرنشان کرد: پلیس با تمام توان با افرادی که با قاچاق کالا 
و دام بخواهند به اقتصاد کشور ضربه بزنند برخورد می کند و 
برای انجام بهتر وظایف به همکاری عموم مردم و رانندگان در 
استان نیاز است که همانند گذشته همراهی لازم داشته باشند. 

فوت ۲ نفر به دلیل گازگرفتگی 
سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران از فوت دو خانم 
به دلیل گازگرفتگی در یک منزل مسکونی خبر داد. جلال ملکی 
سخنگوی سازمان آتش نشانی درباره جزئیات این حادثه گفت: 
یک مورد حادثه گازگرفتگی در یک ساختمان مسکونی واقع 
در گلابدره، محله باغ شاطر به سامانه ۱۲۵ سازمان آتش نشانی 
شهرداری تهران اطلاع داده  شد. وی با بیان اینکه ایستگاه شماره 
۱۰۵ بلافاصله به محل حادثه اعزام شد، ادامه داد: محل حادثه 
یک ساختمان سه طبقه مسکونی بود که در هر طبقه یک واحد 
قرار داشت. در طبقه همکف و در یک واحد ۵۰ متری این حادثه 
اتفاق افتاده بود. سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران 
خاطرنشان کرد: قبل از رسیدن آتش نشانان یکی از همسایه های 
طبقات بالایی که متوجه حادثه شده بود درب این واحد را 
شکسته و وارد شده بود. این فرد با وضعیت بی حال دو خانم ۷۰ و 
۳۵ ساله مواجه شده بود و بلافاصله با آتش نشانان تماس گرفته 
بود. ملکی تصریح کرد: با حضور آتش نشانان بلافاصله این افراد 
به بیرون از منزل انتقال داده شدند اما متاسفانه با تایید عوامل 

اورژانس مشخص شد این افراد جان خود را از دست داده اند.

توقیف محموله سیگار قاچاق
فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف ۶۷۰ هزار نخ 
سیگار قاچاق به ارزش 8 میلیارد و ۳۷۰ میلیون ریال توسط 
ماموران انتظامی شهرستان بندرخمیر خبر داد. سردارغلامرضا 
جعفری اظهارکرد: در راستای مبارزه با قاچاق سازمان یافته، 
ماموران انتظامی شهرستان بندرخمیر با انجام اقدامات 
اطلاعاتی از وجود مقادیر زیادی کالای دخانی قاچاق در سطح 
این شهرستان مطلع و رسیدگی به موضوع را در دستور کار قرار 
دادند. وی افزود: ماموران ضمن هماهنگی با مقام قضائی و با 
تشکیل اکیپی به محل های شناسایی شده اعزام و در بازرسی 
موفق به کشف ۶۷۰ هزار نخ سیگار که به طرزماهرانه ای پنهان 
شده بود، شدند. فرمانده انتظامی استان با اشاره به اینکه ارزش 
محموله کشف شده برابر نظر کارشناسان 8 میلیارد و ۳۷۰ 
میلیون ریال برآورد شده است، تصریح کرد: متهمان این پرونده 

شناسایی و دستگیری آنها در دستور کار پلیس قرار دارد.

اعتراف سارقان به ۴۰ فقره سرقت
فرمانده انتظامی استان کردستان از شناسایی و دستگیری ۳ 
نفر از اعضای باند سرقت سیم  کابل برق و اعتراف آنان به ۴۰ فقره 
سرقت در بانه خبر داد. سردارعلی آزادی اظهارکرد: در پی افزایش 
سرقت سیم و کابل برق در برخی از نقاط حاشیه شهر بانه موضوع 
شناسایی و دستگیری عوامل سرقت به صورت ویژه در دستور 
کار ماموران پلیس آگاهی قرار گرفت. وی تصریح کرد: با انجام 
اقدامات اطلاعاتی و تحقیقات گسترده پلیسی  و بهره گیری از بانک 
اطلاعاتی سارقان سابقه دار، ماموران  انتظامی  موفق شدند، ۳ نفر 
از اعضای باند حرفه ای سارقان سیم و کابل برق را حین سرقت 
شناسایی و طی یک تعقیب و گریز پلیسی دستگیر کنند. فرمانده 
انتظامی کردستان با اشاره توقیف یکدستگاه خودروی پژو ۴۰۵ 
متعلق به سارقان در این عملیات تصریح کرد. متهمان در تحقیقات 
تخصصی به ۴۰ فقره سرقت سیم برق در سطح شهرستان بانه  
اعتراف کردند. این مقام انتظامی در پایان خاطرنشان کرد: متهمان 

پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شدند.

شناسایی سارقان گوشی های هوشمند 
فرمانده یگان امداد پلیس تهران از دستگیری ۲ موبایل قاپ 
و یک مالخر گوشی های سرقتی خبر داد و گفت: در این عملیات 
۳۴ گوشی هوشمند مسروقه کشف شد. سرهنگ دلاور 
القاصی مهر فرمانده یگان امداد پلیس تهران افزود: نیرو های 
یگان امداد تهران در حین اجرای طرح ایست و بازرسی های 
شبانه در محدودیت های کرونایی به یکدستگاه خودروی 
پراید با ۳ سرنشین مشکوک شدند که این خودرو سریعا توسط 
ماموران متوقف شد. وی افزود: در بازرسی از خودرو تعداد ۳۴ 
گوشی هوشمند سرقتی که در درون کیف های مختلف جاسازی 
شده بودند، کشف شد. فرمانده یگان امداد پلیس تهران در 
پایان خاطرنشان کرد: متهمان به جرم خود مبنی بر سرقت و 
خریدوفروش گوشی های سرقتی اعتراف کردند و به همراه اموال 

مکشوفه در اختیار پلیس پیشگیری قرار گرفتند.

کشف انبار احتکار روغن موتور خودرو 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران از کشف انبار احتکار 
روغن موتور خودرو خبر داد. سرهنگ علی ولی پور گودرزی 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران اظهارکرد: در پی کسب 
خبری مبنی بر اینکه مالک انباری در حوالی کهریزک، مقادیر 
فراوانی روغن های موتور خودرو را دپو کرده است، بررسی 
موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی قرار 
گرفت. وی تصریح کرد: هویت مالک و نشانی دقیق انباری در 
دستور کار قرار گرفت و با کسب اطلاعات لازم، تیمی از ماموران 
این پلیس به نشانی اعلامی اعزام شدند و مشخص شد که مالک 
انباری مقدار فراوانی روغن موتور خودرو در انباری دپو کرده 
است که نتیجه تحقیقات انجام شده به مرجع قضائی منعکس 
شد. رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران توضیح داد: دستور 
دستگیری متهم و بازرسی از انباری اخذ و تیمی از کارآگاهان 
این پلیس به نشانی اعلامی اعزام شدند. این مقام انتظامی با 
اشاره به اینکه در بازرسی از داخل انبار مغازه ۴۴ هزار و ۵۰ لیتر 
روغن موتور خودرو فاقد مجوز های قانونی کشف شد، افزود: در 
این رابطه مالک انبار دستگیر و در همان بازجویی اولیه به جرم 
ارتکابی اعتراف کرد. این مقام انتظامی عنوان کرد: کارشناسان 
ارزش ریالی اموال احتکارشده را ۱۷ میلیار ریال برآورد کرده اند.

خــــبر

استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
اصفهان، از دستگیری سارق خودروهای 
پراید در عملیات کارآگاهان پلیس آگاهی 
شهرستان نجف آباد و اعتراف وی به ۲۵ 
فقره سرقت خبر داد. سرهنگ محمدرضا 
هاشمی فر در گفت  وگو با پایگاه خبری 
پلیس اظهارکرد: در پی وقوع چندین 
فقره سرقت خودروی پراید و شکایت 
مالباختگان به پلیس شهرستان نجف آباد 
رسیدگی به این نوع سرقت در دستور کار 
ویژه کارآگاهان پلیس آگاهی این شهرستان 
قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان پس از 
انجام تحقیقات علمی و تخصصی خود و 
استفاده از پایش های تصویری و اقدامات 
هوشمندانه سرانجام هویت فردی که اقدام 
به این گونه سرقت ها می کرد را به دست 
آوردند. جانشین فرمانده انتظامی استان با 
بیان اینکه متهم در شهرستان فلاورجان به 
سر می برد از دستگیری وی خبر داد و گفت: 
وی پس از دستگیری در مواجه با مدارک و 
مستندات پلیس به ۲۳ فقره سرقت پراید 

و ۲ فقره سرقت داخل خودرو در شهرستان 
فلاورجان اعتراف کرد. سرهنگ هاشمی فر 
بیان داشت: متهم در ادامه اعترافات خود 
به اوراق کردن و فروش قطعات خودروهای 
مسروقه با همدستی یکی از دوستانش اشاره 
کرد که با راهنمایی های وی، فرد مذکور نیز 
دستگیر شد. جانشین فرمانده انتظامی 
استان اصفهان خاطرنشان کرد: با اعترافات 
صریح متهمان به بزه ارتکابی پرونده تشکیل 
و این افراد برای رسیدگی قانونی به جرایم 

خود تحویل مراجع قضائی شدند.

اقتصادی  امنیت  پلیس  سرپرست 
انتظامی استان ایلام گفت: در جریان 
برگزاری مناقصه، یکی از شرکت های 
خدماتي در سطح استان مبادرت به ارائه 
مدارک جعلي و غیرواقعي به منظور شرکت 
در مناقصه نموده است. سرهنگ مهدی 
کیانی  اظهارکرد:  در پي اخبار و اطلاعات 
واصله و اقدامات فنی و پلیسی مبني بر 
احتمال تقلب و تبانی در برگزاري مناقصه 
یکی از سازمان های دولتی در استان موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان 
پلیس امنیت اقتصادی استان قرار گرفت. 
وی افزود: با هماهنگي مرجع قضائي و پس 
از بررسي هاي پلیسی مشخص شد که در 
جریان برگزاری مناقصه، یکی از شرکت های 
خدماتي در سطح استان مبادرت به ارائه 
مدارک جعلي به منظور شرکت درمناقصه 
نموده است. سرهنگ کیانی با بیان اینکه 
با تلاش ماموران انتظامی، متهم دستگیر 
و در بازجویی های اولیه به تقلب و تبانی 
در برگزاری مناقصه و جعل گواهي تعیین 

صلاحیت به منظور شرکت در مناقصه 
اعتراف کرد، ادامه داد: ارزش ریالی مناقصه 
۱۳میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال برآورد شده 
است. سرهنگ کیانی با بیان اینکه از انعقاد 
قرارداد با این شرکت متخلف ممانعت شده 
است ، خاطرنشان کرد: کمیسیون مناقصه 
این سازمان دولتی مکلف به معرفي شرکت 
واجد شرایط به عنوان برنده مناقصه و ابطال 
مناقصه جعلی شد. این مقام انتظامی گفت: 
متهم با تشکیل پرونده، جهت سیر مراحل 

قانونی به مرجع قضائی معرفی شد. 

شرکت در مناقصه با ارائه گواهي جعليدستگیری سارق خودروهای پراید

رئیس کلانتري ۱۲۴ قلهک از دستگیری 
۲ سارق قاپ زن با کشف ۴۰ فقره سرقت 
خبر داد و گفت: متهمان هنگام سرقت 
شناسایی و دستگیر شدند. سرهنگ محمد 
قدیمي بیان داشت: چند فقره سرقت مشابه 
با موضوع قاپ زنی از قبیل تلفن همراه و اموال 
باارزش شهروندان در کلانتری ۱۲۴ قلهک 
تشکیل و در بررسی های اولیه مشخص شد 
که دو موتورسوار با استفاده از یکدستگاه 
موتورسیکلت، سرقت ها مرتکب می شوند. وی 
تصریح کرد: تیمی از ماموران کلانتری ۱۲۴ 
قلهک مسئولیت پرونده را برعهده گرفتند و با 
افزایش گشت زنی های انتظامی موفق شدند 
هر دو موتورسوار را هنگام سرقت از خانمی 
که داخل یکدستگاه خودروی سواری نشسته 

و در حال مکالمه تلفنی بود، شناسایی کنند. 
رئیس کلانتری قلهک توضیح داد: با مشاهده 
سارقان عملیات تعقیب وگریز آغاز و ماموران 
موفق شدند پس از مدتی تعقیب وگریز با 
موتورسیکلت  تیرهوایی،  چند  شلیک 
را متوقف و هر دو متهم را دستگیر کنند. 
سرهنگ قدیمی عنوان کرد: در بازرسی بدنی 
از متهمان تعدادی تلفن همراه سرقتی کشف 
و هر دو متهم پس از انتقال به کلانتری به 
سرقتی بودن گوشی های کشف شده اقرار 
کردند. کلانتر محله قلهک افزود: هر دو متهم 
در بازجویی های پلیسی به ۴۰ فقره قاپ زنی از 
شهروندان عبوری معترف و با تکمیل پرونده 
برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی 

معرفی شدند.

رئیس پلیس تهران بزرگ از دستگیری و انهدام ۲۵ گروه 
فعال در زمینه خریدوفروش موادمخدر در فضای مجازی خبر 
داد. سردار »حسین رحیمی« رئیس پلیس تهران بزرگ درباره 
وقوع جرائم و شایعات مرتبط با کرونا در فضای مجازی گفت: 
در حال حاضر با توجه به برخوردهای فراوانی که در این مدت 
صورت گرفته است و همچنین نظارت هایی که از سوی پلیس 
فتا بر این فضا شده است، خوشبختانه بحث شایعات مرتبط با 
کرونا در فضای مجازی بسیار کمتر شده است. وی ادامه داد: 
تسلط و کنترل فضای مجازی به طور ویژه نه تنها در دستور کار 
پلیس فتا بلکه در دستور کار تمامی پلیس های تخصصی قرار 
گرفته است. هر کدام از این پلیس های تخصصی به تناسب 

ماموریتی که در فرماندهی انتظامی تهران بزرگ دارند یک 
بخش یا واحد برای کنترل و رصد فضای مجازی فعال کرده اند. 
رئیس پلیس تهران بزرگ با اشاره به اقداماتی که از سوی 
پلیس مبارزه با موادمخدر در فضای مجازی صورت گرفته 
است، تصریح کرد: بیش از ۲۵ گروهی که در فضای مجازی 
فعال بوده و اقدام به خریدوفروش موادمخدر می کردند با 
اقدامات اطلاعاتی و رصد شبانه روزی توسط پلیس مبارزه با 
موادمخدر شناسایی و دستگیر شد ه اند از این افراد نیز مقادیر 
مختلفی مواد نیز کشف شده است. سردار رحیمی با اشاره 
به دیگر اقدامات انجام شده از سوی پلیس های تخصصی 
در فضای مجازی گفت: برخورد با خریدوفروش سلاح، 

اوباشگری و... توسط پلیس های تخصصی در حال انجام است 
و اقدامات خوبی در این زمینه نیز صورت گرفته است. وی 
در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به اینکه سه 
سال از پاکسازی محله شوش و هرندی می گذرد، تصریح 
کرد: متاسفانه تا پاتوق های فروشندگان و مصرف کنندگان 
موادمخدر در این مناطق وجود دارد مشکل این مناطق حل 
نمی شود. رئیس پلیس تهران بزرگ خاطرنشان کرد: همین 
الان با اینکه پلیس کامل این مناطق را پاکسازی کرده است اما 
هنوز خانه هایی در این مناطق وجود دارد که توزیع و مصرف 
موادمخدر در آنها صورت می گیرد و هنوز هیچ اتفاقی از سوی 

دستگاه های متولی در این خصوص صورت نگرفته است.

دستگیری  از  بزرگ  تهران  فتای  پلیس  رئیس 
کلاهبرداری خبر داد که اقدام به جعل سایت یک بانک 
کرده بود. سرهنگ داوود معظمی گودرزی گفت: مدتی 
قبل چندین شکایت مشابه از سوی شهروندان به پلیس 
فتا ارجاع شد که پس از انتقال وجه از طرق سایت یکی از 
بانک ها، اقدام به برداشت غیرمجاز از حساب آنان شده بود. 
در همین راستا تحقیقات در این خصوص آغاز و استعلام  
از بانک مربوطه نیز انجام شد. وی با بیان اینکه در جریان 
تحقیقات مشخص شد که سایت مذکور ارتباطی با سایت 
بانکی نداشته است، افزود: در همین راستا مشخص شد 
که متهم یا متهمان اقدام به جعل صفحه سایت بانک 

کرده اند. در ادامه از تعدادی از مالباختگان نیز برای حضور 
در مقر پلیسی دعوت و در جریان آن مشخص شد که این 
افراد با جست وجوی نام بانک در موتورهای جست وجو به 
این صفحه رسیده و عملیات انتقال وجه را انجام داده اند. 
رئیس پلیس فتای تهران بزرگ با بیان اینکه پیگیری برای 
شناسایی و دستگیری عامل یا عاملان این اقدام انجام و 
سایت مذکور نیز با دستور قضائی از دسترس خارج شد، 
گفت: سرانجام با پی جویی ها و تحقیقات فنی پلیس این 
فرد شناسایی و در عملیاتی دستگیر و به مقر انتظامی 
منتقل شد که در جریان آن تحت بازجویی قرار گرفته و 
به جرم خود اعتراف کرد و گفت که سایت یکی از بانک ها 

را با رعایت تمام اشکال آن و آدرسی مشابه جعل کرده و 
هنگامی که افراد قصد انتقال وجه را داشتند برای آنان پیام 
خطا صادر کرده، اما بلافاصله اطلاعات وارد شده را در 
سامانه ای دیگر وارد کرده و اقدام به خالی کردن حساب 
آنان کرده است.  معظمی گودرزی مبالغ کلاهبرداری 
شده از سوی این فرد را بالغ بر سه میلیارد ریال اعلام کرد 
و ادامه داد: برای این فرد پرونده ای تشکیل و به دادسرا 
معرفی شده است. اما تحقیقات تکمیلی در این خصوص 
همچنان ادامه دارد. وی از شهروندان خواست که برای 
انجام تراکنش های بانکی حتما شخصا آدرس بانک را 
وارد کنند. همچنین برای انجام خریدهای اینترنتی نیز 
به ای- نماد که در سایت قرار گرفته توجه کرده و حتما با 
کلیک بر روی آن مشخصات سایت مذکور را در شناسنامه 

ای- نماد مطابقت دهند.

رئیس پلیس تهران بزرگ خبر داد
انهدام ۲۵ باند خرید و فروش مواد مخدر در فضای مجازی

دستگیری جاعل سایت بانک معروف در تهران

اعتراف به ۴۰ فقره قاپ زنی

پس از 1۲ روز

پیکر بی جان کوهنورد پیدا شد 
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 زمان مناسبی را برای حضور 
در »سری آ« انتخاب کردم

فارس: نشست خبری تیم باشگاه پیاچنزای 
ایتالیا برگزار شد و لورنزو برناردی و سیدمحمد 
موسوی، مدافع ایرانی این تیم در نشست 
خبری حضور پیدا کردند. سیدمحمد موسوی 
در این نشست خبری اظهارکرد: خوشحالم که 
در ایتالیا حضور دارم، چون لیگ این کشور 
مهمترین لیگ والیبال جهان به شمار می رود. 
افتخار می کنم که در ایتالیا حاضر هستم و 
خوشحالم که می توانم در مسابقات مختلف 
با قهرمان های بزرگ والیبال دنیا روبه رو شوم. 
وی ادامه داد: تیم ما پتانسیل بالایی دارد و باید 
تلاش کنیم که در زمین مسابقه این توانایی را 
به رخ حریفان بکشیم. در سال های گذشته هم 
پیشنهادهایی از سری آ ایتالیا داشتم، اما در 
آن مقطع ترجیح دادم تا به کارم در لیگ ایران 
ادامه دهم، اما حالا فکر می کنم که به مرزی از 
پختگی رسیده و زمان مناسبی را برای حضور 
در ایتالیا انتخاب کردم. مدافع ملی پوش تیم 
والیبال پیاچنزای ایتالیا خاطرنشان کرد: 
بعداز چند هفته استراحت و پشت سر گذاشتن 
دوران قرنطینه توانستم کارهای بدنسازی خود 

را شروع کنم. 

خارج از مستطیل سبــز

قانون 1+15 خنده دار است
رسول کربکندی در مورد ابتلای ۶ بازیکن 
ذوب آهن به کرونا و وضعیت این تیم در آستانه 
بازی با شهرخودرو اظهارکرد: با این شرایط 
خطرناک وقتی به یک مسافرت می روید و بر 
می گردید ممکن است ۵، ۶ نفر مبتلا شوند. 
عضو هیات مدیره ذوب آهن در مورد اینکه آیا 
درخواست تعویق بازی با شهرخودرو را دارند،  
گفت:  طبیعی است و این حق ماست. در ۴ 
هفته مسابقه به خاطر اشتباهات داوری امتیاز 
دادیم. حالا در بازی با پیکان داور شهامت 
داشت و با نظر داور چهارم پنالتی را برگرداند 
اما در بازی های دیگر ما امتیاز دادیم و حالا 
برای بازی پنجم ۵، ۶ بازیکن اصلی مان را هم 
نداریم. این عدالت نیست. وی در خصوص 
اینکه ممکن است با توجه به لغو بازی های 
پرسپولیس مقابل نساجی و سپاهان بازی 
با ذوب آهن هم لغو شود، افزود:  به هرحال 
پرسپولیس در آستانه کسب یک افتخار ملی 
است و هر همکاری با آن بشود اشکالی ندارد. 
وقتی بازی این هفته پرسپولیس تعطیل 
می شود طبیعتا بازی با ما که به فینال آسیا 
نزدیک تر است هم تعطیل می شود. سخنگوی 
باشگاه ذوب آهن در مورد اینکه آیا به خاطر 
ابتلای تعداد زیادی از بازیکنان این تیم با 
سازمان لیگ صحبتی انجام داده اند، اظهارکرد: 
باید تست های مجدد را پشت سر بگذاریم و 
وضعیت بازیکنان مشکوک مشخص شود و 
بعد اعلام کنیم. این قانون ۱+۱۵ بازیکن واقعا 

خنده دار است.  

خـــبــــر

د یـــد گــاه

در خصوص افت کیفیت رقابت های لیگ برتر و لژیونرهای 
فوتبال ایران از دو جنبه می توان پاسخ داد. اول اینکه ساختار 
برنامه ریزی فدراسیون فوتبال ایران در چند سال اخیر اشتباه 
بوده و ماحصل تصمیم گیری ها حول و حوش تیم ملی بوده است. 
در حالی که در کشورهای پیشرفته و صاحب سبک فوتبال حرکت 
به گونه ای است که آنها تلاش می کنند تا حداکثر کیفیت در 
لیگشان باشد و تیم های ملی آنها لیگ محور هستند. این اتفاق 
در آلمان، انگلستان، اسپانیا، فرانسه و حتی ایتالیا که دوباره 
اوج گرفته ملموس است. قطعا خروجی تیم ملی ما باید از درون 
لیگ برتر و لژیونرها باشد، ولی ما همیشه گلخانه ای عمل کرده ایم 
و با نوشتن نمایشنامه ای سعی کرده ایم با نتیجه گرایی مردم را 
سرگرم کنیم. باید بپذیریم که هویت، قدمت و ارزش فوتبال 
ایران برایش برنامه ریزی نشده و تیم ملی ماندگاری نداشته ایم. در 
جام های جهانی که حضور داشتیم، نظر تمامی دنیا روی تیم ملی 
ایران چه بوده است؟ تیمی که هیچ گاه نتوانسته از گروه خود 
صعود کند! ما نیاز به مدیری داریم که بتواند به مدیران فدراسیون 
فوتبال ایران بفهماند که نیاز داریم در برنامه ای بلندمدت لیگی 
قدرتمند را داشته باشیم. از جنبه دیگر باید توانایی های خود 
دراگان اسکوچیچ مورد بررسی قرار گیرد. فردی که سرمربی 
تیم ملی ایران شده و قطعا یکی از دلایل انکارناپذیر انتخاب وی، 
توانایی های فنی او بوده است. موضوعی که وجود دارد این است 
فردی هدایت تیم ملی را در اختیار گرفته که می خواهد تیمش 
با سیستم متفاوتی نسبت به گذشته بازی کند. دیدارهای تیم 
اسکوچیچ را مقابل ازبکستان و بوسنی دیدیم. او تصمیم گرفته تا 
شکل بازی تیم ملی را تغییر دهد و روش ۳-۴-۳ را انتخاب کرده 
که این شکل بازی در لیگ های تیم های ملی قدرتمند جهان که 
از لیگ معتبری بهره می برند به خوبی جا افتاده است و بازیکنان 
کاملا با این روش بازی آشنا هستند، ولی در ایران ما چنین 
قضیه ای را نداریم و تیمی پیدا نمی شود که با شیوه ۳-۴-۳ بازی 
کند و در چنین شرایطی نبوغ بازیکنان ما شاید با مشکل مواجه 
شود.  مساله مهم این است که برای طی کردن پله های ترقی 
باید لیگمان پویاتر شود و برای عبور از عراق و بحرین که حاضر 
نیستند به سادگی به ما فرصت دهند، به بهترین و کامل ترین شکل 
ممکن بازی کنیم. تیم ملی ایران برای صعود به مرحله بعدی باید 
بازی هایی انجام دهد که مبتنی بر اصولی باشد که بازیکنان با آن 
آشنا هستند. با تمام احترامی که برای  اسکوچیچ قائل هستم اما 
وی قبل از نشستن روی نیمکت تیم ملی ایران هیچ گاه سرمربی 
هیچ تیم ملی نبوده و این موضوع نگران کننده است که در بزنگاه ها 
با مشکل مواجه نشویم.  ای کاش فدراسیون فوتبال حافظ منافع 
طرفداران تیم ملی باشد. اسکوچیچ مسئولیت مهمی بر عهده دارد 
و امیدوارم موفق شود اما اگر با تیمش به جام جهانی نرود و برکنار 
شود به خاطر اینکه در کارنامه اش نشستن روی نیمکت تیم ملی 
ایران بوده در آینده موقعیت شغلی بهتری نصیبش می شود ولی 
تیم ملی ایران می تواند راهی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر شود؟ این 
پرسش مهمی است که در آینده و پس از برگزاری دیدارهای 
انتخابی به پاسخ آن خواهیم رسید.  فوتبال ایران ما همانند فوتبال 
آلمان نیست که یوآخیم لوو پس از نتایج ضعیفی که در جام جهانی 
۲۰۱8 گرفت و در دیدارهای لیگ ملت های اروپا نیز اخیرا ۶ بر صفر 
برابر اسپانیا باخت، برکنار نشود چون فدراسیون فوتبال آلمان 
معتقد است که »لوو« بخشی از سیستمی است که در فوتبال 
کشورش تعریف شده و اگر تمامی سلسله مراتب به درستی اجرا 
می شد، قطعا لوو می توانست نتایج بهتری را کسب کند، بنابراین 
حامی سرمربی تیم ملی کشورش شده است.  در فوتبال ملی 
کشورمان بسیاری از مربیان بودند که آمدند، مدتی کار کردند 
و بعد جدا شده اند ولی این مربیان خارجی از برند تیم ملی ایران 
استفاده کردند و در تیم های مهمتری به کار مشغول شدند. پس 
در مورد اسکوچیچ هم داریم تاریخی با تسلسل باطل را پشت سر 

می گذاریم که بسیاری اشخاص تعمدی در آن تاثیر داشتند. 

ساختار اشتباه برنامه ریزی فدراسیون

    عذرخواهی
یکی از مهمترین دلایل شکست منچستریونایتد 
مقابل پاری سن ژرمن، اخراج هافبک برزیلی این تیم 
یعنی »فرد« بود. در حالی که به نظر می رسید »فرد« 
با قراردادن پستی در صفحه اجتماعی به خاطر اخراج 
مقابل PSG عذرخواهی کند اما در کمال تعجب این 

اتفاق رخ نداده است.

         صعود
تیم فوتبال آنتورپ بلژیک به مصاف تیم لودوگورتس 
بلغارستان رفت و پیروز میدان شد تا به مرحله یک 
هشتم نهایی صعود کند. علیرضا بیرانوند در جشن صعود 
تیمش شرکت کرد. بیرانوند مدتی است که نیمکت نشین 
است و پنجشنبه شب گذشته هم بازی را از روی نیمکت 

تماشا کرد.

              مصدومان
نه راموس و نه کارواخال به بازی شنبه رئال مادرید 
برابر سویا نخواهند رسید و هدف، رساندن هر دو به 
بازی حساس 6 روز دیگر برابر گلادباخ است. دیداری 
که رئال باید ببرد تا راهی دور بعد لیگ قهرمانان شود. 
البته در صورت پیروزی اینتر بر شاختار هم رئال صعود 

می کند.

ـت
وشـ

س ن
عک

بیــن الملل
مهاجم پاری سن ژرمن برای تمدید قراردادش خواهان ستاره 
بارسلونا است. قرارداد نیمار با پاری سن ژرمن تا سال ۲۰۲۲ 
است. هیات مدیره می خواهد این زمان بیشتر شود. با این حال 
مهاجم برزیلی برای ادامه همکاری شرط گذاشته است. او یک 
خواسته بزرگ از باشگاهش دارد. تیم فرانسوی با نزدیکان نیمار 
صحبت کرده است و مشخص شده بازیکن برزیلی آماده تمدید 

قرارداد است اما زمانی این اتفاق رخ خواهد داد که تیم 
تقویت شود چه از لحاظ سرمربی و چه بازیکن. به نظر 

می رسد بازیکن موردنظر ستاره پاری  سن ژرمن، 
لیونل مسی است. نیمار پس از پیروزی ۳ بر یک 
تیمش مقابل منچستریونایتد در لیگ قهرمانان 

اظهار کرد: در سال پیش رو باید 
کنیم.   بازی  هم  کنار  در 

مهاجم برزیلی می خواهد 
ببیند برنامه PSG برای 
آینده چیست و سپس 
پاسخ روشنی در رابطه 
قراردادش  تمدید  با 
این  نزدیکان  بدهد. 
بازیکن گفتند: عجله ای 
نداریم. هنوز ۱8 ماه 

از قراردادش باقی مانده 
است. 

فوتبال د اخلی
آرمان ملی: در شرایطی که دیدار تیم های پرسپولیس و 
نساجی طبق برنامه باید روز یکشنبه برگزار شود اما مسابقه دو 
تیم لغو شد. پیش از این صحبت هایی پیرامون تغییر محل بازی 
دو تیم و برگزاری مسابقه در تهران مطرح شد که باشگاه نساجی 
با این موضوع مخالفت کرد. تیم فوتبال پرسپولیس روز ۲۹ آذر 
باید در فینال لیگ قهرمانان آسیا در قطر به مصاف حریف خود 
برود. خبر دیگر در مورد پرسپولیس اینکه باشگاه پرسپولیس برای 
پرداخت مطالبات سرمربی سابق خود و همینطور آپشن های 
قرارداد بازیکنان در فصل قبل، حدود ۲8 میلیارد تومان به رغم 

داشتن قرارداد درآمدزایی با کارگزاری، مقروض شده است. 

  مجتبی  تقوی
 کارشناس  فوتبال

در  پرسپولیس  قهرمانی  است  معتقد  باقری  کریم 
لیگ قهرمانان آسیا می تواند دستاورد بزرگی برای کل خانواده 
فوتبال ایران باشد. به گزارش رویترز، تا زمان آغاز بازی فینال 
لیگ قهرمانان آسیا، پرسپولیس زمان سختی را سپری خواهد 
کرد، اما کریم باقری، مربی این تیم به گفت: اگر بازیکنان 
پرسپولیس بتوانند با جام قهرمانی آسیا به ایران برگردند، 
ارزشش را خواهد داشت. مشکلات فوتبال ایران فقط به 
مشکلات ناشی از بیماری همه گیری کرونا محدود نمی شود. 
»باقری« اظهارکرد: قهرمانی پرسپولیس در لیگ قهرمانان تاثیر 

ماندگاری در آینده بازی در ایران خواهد داشت. باقری ادامه داد: 
فتح لیگ قهرمانان آسیا قطعا نتایج بسیار مثبتی برای ما خواهد 
داشت. چه از نظر مالی و چه از منظر بزرگ تر به آن نگاه کنیم 
می تواند استعدادهای جوان را ترغیب به فوتبال کند و به تلاش 
برای حرفه ای شدن ادامه دهد. این کار آنها را ترغیب می کند که 
به تلاش برای دستیابی به موفقیت موردنظر خود ادامه دهند. 
فوتبال در سراسر ایران، هم در سطح باشگاهی و هم در سطح 
ملی، شکوفا خواهد شد و به ما این امکان را می دهد که یکسری 
بازیکنان بزرگ آموزش دیده داشته باشیم که می توانند آینده 

تیم ملی را بسازند. هافبک پیشین ملی پوش افزود: ما باید 
روحیه خود را بسیار بالا نگه داریم، کاملا متمرکز باشیم و 
انگیزه پیروزی داشته باشیم. ما در داخل کشور باید با رقیبان 
سرسختی روبه رو شویم و تمام تلاش خود را می کنیم تا نتایج 
خوبی در خانه کسب کنیم که می تواند روحیه تیم را قبل از 
پرواز به قطر تقویت کند. پرسپولیس قبلا عیسی آل کثیر مهاجم 
توانمند خود را  قبل از بازی رفت نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا 
مقابل النصرعربستان از دست داد. هم چنین  احسان پهلوان و 
وحید امیری دو اخطاره هستند و این در حالی است که شجاع 
خلیل زاده مدافع میانی، باشگاه را ترک کرده و به الریان در لیگ 
ستارگان قطر پیوست. باقری در ادامه صحبت هایش گفت: اگر 
ما با جام در چمدان به خانه برگردیم، نه تنها برای پرسپولیس 

بلکه برای کل خانواده فوتبال در ایران افتخار است.

   کریم  باقری : 
اگر با جام بازگردیم؛ برای ایران افتخار است

لیگ بیستم در چهار هفته ابتدایی خود 
بدون کیفیت و کم گل بوده است. محسن 
بیاتی نیا مهاجم سابق لیگ برتری و کارشناس 

فوتبال در این خصوص صحبت کرد. 
گل های  کاهش  در  عواملی  چه   
زده شده در بیستمین دوره لیگ برتر 

تاثیرگذار بوده؟
به نظر من سه عامل بسیار مهم در کمبود 
گلزنی تاثیرگذار است. اولین مورد نداشتن 
مهاجمان خوب در تیم هاست. مورد دوم مسائل 
روحی- روانی است که روی بازیکنان تاثیر 
می گذارد و عامل سوم تفکرات مربیان است 
که وابسته به خواسته های مدیرانشان عمل 
می کنند. باید مهاجم خوب تولید کنیم تا 
بتوانیم معرف لیگی پویا و سرزنده باشیم. 
البته میانگین داشتن مهاجمان خوب بیشتر 
از مهاجمان بد بوده است ولی در این فصل 
اینکه بیشتر  ترانسفرشدن چند مهاجم و 
مهاجمان فعلی نتوانسته اند خودشان را با 
خواسته های سرمربی شان تطبیق دهند از 
جمله مواردی است که باعث می شود در گلزنی 

شاهد درخشش مهاجمان نباشیم.
 به هرحال مهاجمان نامی افت داشته اند! 
یک مهاجم ممکن است در یک فصل 
آقای گل لیگ شود اما رفته رفته افت کند و 
حتی زمانی برسد که تیم هم نداشته باشد. ما 
مهاجمانی داشتیم که در یک فصل آقای گل 
شدند اما چند فصل بعد، تیمی خواهان آنها 
نبوده است. مهاجم موفق وقتی دچار افت 
می شود برای خروج از این وضعیت باید 
چندین برابر قبل تلاش کند. مساله بعدی 
در گلزنی این است که مهاجمان زود قانع 
نشوند. بارها شده که سرمربیان تیم ها ترجیح 
می دهند تیمشان پس از آنکه یک گل پیش 
افتاد، از آن گل دفاع کند و بازنده از زمین خارج 
نشود. در شرایطی که باید شجاعانه تصمیم 
گرفت و به مهاجمان بها داد تا آنها جسارت 
بیشتری برای گلزنی داشته باشند. بازیکنان 
نیز نباید با زدن یک یا دو گل در یک بازی 
تصور کنند نیاز به زدن گل دیگری ندارند و 

فرصت ها را هدر بدهند.

گفــت و گــو

هافبک اسبق تیم ملی و استقلال گفت: افرادی که در زندگی 
خودشان کارنامه خوب و پررنگی ندارند در فضای مجازی مدام 
مشغول صحبت کردن و پند و اندرزدادن هستند. مجتبی 
جباری در مورد فضای مسموم مجازی در فوتبال ایران 

صحبت هایی را انجام داده است:
 در سال های اخیر کانال ها و صفحات در فضای مجازی 
علاوه بر سودجویی ها، روی فوتبال ایران اثرات مخرب 
داشتند و اخیرا هم این اثرات شدت بیشتری پیدا 

کرده اند. نظرت در این مورد چیست؟
به نظرم این فضا بیشتر به نفع آدم هایی است که به این وسیله 
می خواهند خودشان را موجه، صاحب کلاس و صاحب تفکر 

جلوه بدهند.
 قبول داری که فضای مجازی اثراتی دارد که باعث 

می شود حواشی جدیدی برای باشگاه ها ایجاد شود؟
چون جلوی این ماجرا گرفته نشده آنقدر پیش می رود تا 
یکجایی به ضرر برسد و بعد از آن تازه می خواهند در موردش 
فکر کنند. شاید یکجاهایی سود می بردند اما بالاخره تمام آن 
برای شان قابل پیش بینی نیست. این هم یک دنیای جدید 
است که برای من جذاب نیست اما شاید برای دیگران باشد. 
حوصله ای می خواهد که شما از زندگی واقعی خودت صرف نظر 
کنی و وقت بگذاری تا چیزی که در نظر دیگران فکر می کنی 
باید جلوه بدهد را به نمایش بگذاری. کسانی که بیزینس 

دارند کارشان را نشان می دهند و اشکالی هم ندارد اما در مورد 
خودشان اگر سالیان سال هم کارهای خوب کرده باشند لازم 
نیست که بخواهند آن را مدام در دید عموم قرار بدهند. خیلی 

از این افراد هم کارنامه خیلی خوب و پررنگی در زندگی 
خودشان نداشتند که مدام مشغول صحبت کردن، پند 

و اندرزدادن و خیلی مسائل دیگر هستند.
 در این میان، فضا برای تخریب شخصیت ها و 

افراد هم به وجود می آید.
خوشبختانه زمانی که ما بازی می کردیم این مسائل 

نبود و واقعا راحت تر بازی می کردیم. فکر 
می کنم اگر این مسائل وجود داشت خود 
من بابت آنها خیلی اذیت می شدم چون 
این اتفاقات انرژی زیادی از شما می گیرد. 
آدم هایی هستند که وقتش را دارند و 
آدم های کوچکی هستند که به هر نحوی 
که شده می خواهند شما را خراب کنند 

اما شما وقت این را ندارید جواب بدهید 
یا مقابله به مثل کنید اما بالاخره چیزی 
درون آدم ها تغییر می کند و متاسفانه هر 
حرفی که زده می شود تاثیر می  گذارد. 
بعضی اوقات مردم خیلی حرف ها را 
به راحتی می زنند و حمله می کنند. 

واقعا قبول کردنش سخت است. صحبتم با مردمی است که 
هیچ موقع در این شریط مورد توجه نبوده اند. آنها باید بدانند 
که خودشان هم می توانند در چنین جایگاهی اشتباهاتی 
کنند. اگر متوجه شوند چه آسیبی به افرادی که برای رسیدن 
به آن جایگاه زحمات زیادی هم کشیده اند وارد می شود، 
هر حرفی را نمی زنند، هر عکس و کامنتی را نمی گذارند 
و در مورد هر چیزی اظهارنظر نمی کنند. در طرف مقابل 
عزیزانی هم که دارای جایگاه و شناخته شده هستند و 
تعداد زیادی از مردم در فضای مجازی آنها را تعقیب 
می کنند باید بدانند مسلما رفتارشان روی کامنتی 
که مردم می گذارند و در هر اتفاقی که حاشیه ای 
در بر دارد، تاثیرگذار است. نباید فقط به زمان هایی 
که اتفاقات خوب برایشان می افتد و نظرات مثبت 
می گیرند توجه کنند. همه شرایط با یک اشتباه 
و در یک لحظه می تواند برگردد. اگر چیزی 
لازم است و به درد مردم می خورد، حال 
مردم و خودمان را بهتر می کند باید آن 
را به اشتراک بگذاریم؛ نه هر موضوع و هر 
لحظه ای را. به نظر من به قیمت به اشتراک 
گذاشتن قسمت هایی از زندگی مان، 
زندگی خودمان را از دست می دهیم.  
از طرفی فکر می کنم این مساله از عدم 
خودشناسی دوستان نشأت می گیرد. انگار 
از خودشان راضی نیستند. این فضا آنقدر بزرگ 
و پراز چالش است که واقعا به همه ابعاد آن 

نمی توان پرداخت.

مجتبی  جباری:
فضای  مجازی برای من جذاب نیست

آرمان ملی: به رغم حذف برنامه ۹۰ از شبکه سوم صداوسیما، 
حاشیه های آن ادامه دارد. اهالی فوتبال به دنبال بازگشت عادل 
فردوسی پور هستند. علی فروغی مدیر شبکه ۳ سیما بعداز مدت ها 

از دلایل حذف برنامه ۹۰ می گوید! 
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برنامه ۹۰ در سال ۱۳۷8 توسط عادل فردوسي پور بنیان گذاري 
شد. اولین قسمت برنامه ۹۰ در تاریخ ۲۳ مرداد ۱۳۷8 پخش شد. 
برنامه اي که طي حدود ۲۰ سال پربیننده ترین برنامه صداوسیما 
بود. رسانه هاي مجازي خبر از عدم پخش برنامه ۹۰ در تاریخ ۲۳ 
مهرماه ۱۳۹۷ به دلیل پخش مستقیم بازي ملي اسپانیا و انگلیس 
دادند. اما برخي از رسانه ها نسبت به اختلاف عادل فردوسي پور و 
مدیریت شبکه سوم سازمان صداوسیماي جمهوري اسلامي ایران 
گمانه زني هایي را پیش بردند. شواهد و قراین حاکي از پخش شدن 
این برنامه در تاریخ ۳۰ مهرماه ۱۳۹۷ بود و همگان انتظار داشتند 
که این برنامه در ساعت مناسب خود پخش شود، اما صدور 
اطلاعیه اي از سوي سرپرست روابط عمومي شبکه سوم سازمان 
صداوسیماي جمهوري اسلامي ایران با این شرح »با عنایت به 
رفتار غیرحرفه اي تهیه کننده و مجري برنامه ۹۰ در عدم پخش این 
برنامه بعداز بازي انگلیس- اسپانیا در دوشنبه گذشته و همچنین 
استمرار رفتار خارج از عرف ایشان در مصاحبه خلاف ابلاغ گروه 
ورزش، برنامه مذکور این هفته پخش نخواهد شد.« دلالت بر این 
موضوع داشت که این برنامه در تاریخ ۳۰ مهرماه ۱۳۹۷ نیز پخش 

نخواهد شد. همزمان با آغاز سال شمسي ۹8 دیگر برنامه ۹۰ به 
روي آنتن شبکه سوم سیما نرفت و بدین ترتیب عادل فردوسي پور 
و برنامه ۹۰ از پخش شبکه سه سیما حذف شد. با وقوع این 
اتفاق برنامه فوتبال برتر با اجراي محمدحسین میثاقي جاي 
برنامه۹۰ را در پخش شبکه سه سیما گرفت و عادل فردوسي پور 

به تهیه کنندگي برنامه فوتبال ۱۲۰ شبکه ورزش ادامه مي دهد.
 گلایه های  عادل 

 Alumni جایزه  دریافت  از  پس  فردوسي پور  عادل 
Achivement Award  ۲۰۲۰ در مراسم آنلاین انجمن 
فارغ التحصیلان دانشگاه صنعتي شریف )سوتا( اظهارکرد: خیلي 
خوشحال هستم و تشکر مي کنم از تمام کساني که افتخار دادند و من 
را انتخاب کردند. او ادامه داد: قبل از اینکه صحبت هاي خود را شروع 
کنم، جا دارد درگذشت استاد محمدرضا شجریان عزیز را تسلیت 
بگویم. مي دانم الان همه ما به خاطر این اتفاق تلخ ناراحت هستیم 
ولي مهر و محبتي که مردم نثار استاد شجریان کردند، مي کنند و 
خواهند کرد، سبب مي شود ایشان با تمام محدودیت ها یک جایگاه 
مانا در قلب و دل تمام ایرانیان داشته باشد. این استاد دانشگاه اضافه 
کرد: در روزهایي که اتفاقات خوبي براي من رخ نمي داد، دریافت 
جایزه از سوتا و دانشگاه صنعتي شریف مرا خیلي خوشحال کرد و 
این کار ارزشمند بود. فردوسي پور یادآور شد: همیشه سر کلاس هایم 
گفته ام و بچه هاي صنایع مي توانند شهادت بدهند که سعي کرده ام 
و تاکید داشته ام که »آقایان و خانم ها« از ایران نروید و مملکت را 

ترک نکنید؛ اینجا مثل تمام عزیزاني که ماندند و موجب افتخار ما 
هستند، بمانید. تلاش کنید و بجنگید تا مملکت خودمان را بسازیم؛ 
همیشه این موضوع را گفته ام. او یادآور شد: بهمن ماه ۹۷ که ترم 
جدید دانشگاه شروع شد، این موضوع را مطرح کردم و به بچه ها گفتم 
اگر هم مي روید، زود برگردید و ماندگار نشوید. اصلا چرا مي روید؟ 
این مجري محبوب با اشاره به کنار گذاشته شدن و گرفتن برنامه ۹۰ 
از او، عنوان کرد: اسفندماه ۹۷ بدون هیچ توضیح و دلیل موجهي 
مرا کنار گذاشتند. وقتي عید شد و به اولین کلاسم در فروردین ماه 
۹8 رفتم، بچه ها گفتند: »استاد! شما که مي گفتید بمانید و مملکت 
را بسازید، شما بیش از ۲۰ سال ماندي و برنامه داشتي، چه اتفاقي 
افتاد و الان چه حرفي مي زنید؟« واقعا در آن زمان هیچ جوابي براي 
بچه هاي کلاسم نداشتم. فردوسي پور تصریح کرد: امیدوار هستم 
بستري فراهم شود تا تمام کساني که کشور و میهن خود را دوست 
دارند، بتوانند در حوزه و حرفه خود کار و فعالیت کنند. او عنوان کرد: 
از تمام کساني که من را لایق این جایزه دانسته اند، تشکر مي کنم 

چراکه بسیار ارزشمند است. 
 توضیحات  فروغی

چندی پیش عادل فردوسی پور در مراسم رونمایی از ترجمه 
جدید کتابش و در گفت وگو با سروش صحت از علاقه اش به 
گزارشگری سخن گفت و اینکه آن را بیشتر از حوزه های دیگر 
دوست دارد. علی فروغی مدیر شبکه سه سیما حالا به فاصله اندکی 
از این حرف ها و در پی حاشیه های ادامه دار غیبت فردوسی پور در 
این شبکه سخنانی گفته که در قالب یک ویدئو در فضای مجازی 
منتشر شده است. »مهر« در ادامه نوشت:  علی فروغی در ابتدا 
درباره توقف برنامه ۹۰ توضیح داد: »دیگر نمی شد این جوری ادامه 
داد. نه محبوبیت ایشان )عادل فردوسی پور( برای ما پنهان بود و 
نه تخصص ایشان پنهان بود. درباره ایشان مهمترین بحث این بود 
که کار از مدار خارج می شد و بقیه هم نگاه می کردند و می گفتند 
اگر کسی می تواند از مدار خارج شود و به خاطر محبوبیتش 
کسی به او چیزی نگوید، ما هم همین کار را بکنیم. فروغی در 
عین حال تاکید دارد: راه هم برای او باز است و مظلوم نمایی 
هم می کند. شما بدانید در همین یکسال اخیر چون او بالاخره 
کارمند رسمی صداوسیماست، ما حدود یک میلیارد از مطالبات 
او را داده ایم. ترفیع شغلی او که نوبتش رسیده بود به امضای خود 
بنده انجام شد. او عدد خیلی درشتی از »فوتبال ۱۲۰« گرفته 
است. مدیر شبکه سه سیما همچنین عنوان کرد: ما به او گفتیم 
بیا گزارش کن، خودش قبول نکرد. می خواهم بگویم برخلاف 
مظلوم نمایی که وجود دارد، در همان دوره ای که از مهاجرت حرف 
می زد. در همان دوره از فوتبال ۱۲۰ درخواست داده بود. منتها 
بلد هستند، رسانه هم دارند رسانه هایشان هم زنجیره ای به هم 
متصل هستند. فضای مجازی دست ما نیست. اینگونه ادراکی هم 
در جامعه درست کرده اند... وی در پایان این ویدئو که تنها بخشی 
از آن منتشر شده است، گفت: ما کارهای زیادی داریم و از کارهای 
خود می مانیم، اداره شبکه از ۷ صبح تا یک ونیم شب همه اش 

گرفتاری است.

محسن   بیاتی نیا:
  باید 

 مهاجم خوب 
»علی فروغی« مدیر شبکه 3 سیما عنوان کردتولید کنیم

چرایی حذف برنامه »90«
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قاسم محبعلی

 مصوبه مجلس و مساله 
اجرایی شدن آن

مجیدرضا حریری

 اثرگذاری سلیقه مدیران 
در اجرای قوانین 

 فرحناز مینایی پور

   خطر بازماندگی از 
تحصیل دختران 

از اقدام جنجالی مجلس یازدهم، مصوبه اخیر آن، آن 

هم با دوفوریت تصویب و اینکه در همان روز هم ایرادات 

شورای نگهبان فی الحال گرفته و برگردانده شده است. 

اینکه ظرف دو روز مصوبه به این مهمی تصویب شد 

شاید واکنشی به مجلس نهم باشد که برجام را ظرف 

۲۰ دقیقه تصویب کرد! اما اکنون در شرایط خاصی قرار 

داریم و هرچند رئیس مجلس به این نکته که از چهارماه 

قبل مشغول رایزنی بودند و کار کارشناسی کردند، اشاره 

کرد اما با این سخن که تازه وارد کار شدیم و تا آمدیم 

اعتبارنامه ها تایید و کمیسیون ها تشکیل شود، در تضاد 

است. واقعیت این است که انتخابات آمریکا برگزار شده و 

جو بایدن همچنان بر اینکه به برجام برمی گردد، پایبند 

است. او به واسطه شکل ظاهری این مصوبه که اروپایی ها 

را به سمتش سوق می دهد، موفق عمل خواهد کرد. 

درواقع دولت و مردم ایران که طی چهار سال دوران 

ترامپ و خصوصا از اردیبهشت سال گذشته که از 

برجام خارج شد، شیرینی و حلاوت برجام را نچشیدند 

اکنون هم توفیق اینکه ببینند بایدن به قبل از خروج از 

برجام برمی گردد یا نه را ظاهرا ندارند. ولی از نظر اصل 

قانونگذاری باید بگویم که تعجب کردم! به این علت که 

آنچه در برجام به امضای طرفین رسید، مختص تصمیم 

دولت روحانی نیست بلکه تصمیم کلان حاکمیت بود. 

به یاد داریم که زمان نهایی شدن برجام که پای وزیر 

خارجه وقت آمریکا شکسته بود، وزیر خارجه کشورمان 

به پایتخت آمد تا مجوز لازم را کسب کند و حالا خروج 

به این سرعت با تعیین ضرب الاجل برای دولت که عملا 

با آغاز کار دولت جو بایدن برخورد می کند، مواجهیم که 

برخلاف بندهای برجام، تعهداتی بر دولت بار کردند که 

اگر آنها را انجام دهد، این بهانه را که به تعهدات برجامی 

خودمان عمل نکرده ایم به دست طرف های مقابل 

داده ایم واگر درصد غنی سازی را بالا ببریم به مثابه خروج 

از برجام است. اما چه اتفاقی می افتد در مصوبه ای که 

عدم اجرای آن، مجازات زندان را در پی دارد؟ نامه ای به 

مقام معظم رهبری نوشته شود تا به هیات حل اختلاف 

سران قوا ارجاع و تصمیمی که گرفته می شود، سیاست 

کلی نظام است که علی القاعده آقای روحانی چاره ای جز 

استفاده از این مسیر ندارد یا عدم اجرای مصوبه که در این 

صورت مواجهه با زندان است. در قانون مجازات اسلامی 

برای مسئولان دولتی که قانونی را اجرا نکنند، مجازات 

تعیین شده که خیلی از این مجازات کمتر است. به خاطر 

داریم که آقای احمدی نژاد می گفت من اصلا این قانون 

را قبول ندارم و در همان زمان نوشتم که نمی توانید 

بگویید من قبول ندارم و در قانون صراحتا برای کسی 

که اجرا نکند، قید شده که چه باید کرد. اکنون با این 

وضعیت که موضوعی برای دولت تعیین شده و مجازاتی 

در خود دارد، روبه رو شدیم. از طرفی وقتی به بعُد خارجی 

موضوع نگاه می کنیم اگر به تعهدات برجامی مان عمل 

نکنیم، مصائبی درپی دارد ولی از اینکه اگر در داخل 

قوانینی گذاشته شود که دولت را مکلف کند که برخلاف 

بندهای برجام عمل کند، مشمول برجام نشود، سخنی 

به میان نیامده است. سوال این است که چه اتفاقی 

می افتد؟ حاکمیت شش قطعنامه فصل هفتمی با عدم 

اجرای تعهدات موضوع قطعنامه ۲۲۳۱ حاکم می شود. 

یعنی حاکمیت قطعنامه ۲۲۳۱ کنار رفته و مجددا شش 

قطعنامه فصل هفتمی اعتبار پیدا می کنند که همان 

مکانیزم ماشه است. یعنی خودبه خود بدون اینکه شورای 

امنیت سازمان ملل تشکیل جلسه دهد، عملا مکانیزم 
ماشه فعال می شود.

  نعمت احمدی
حقوقدان

 بگذاریم    دیپلمات ها
 کارها را پخته 
پیش ببرند

آیا مکانیزم ماشه فعال خواهد شد؟

                          گفت وگوهای  آرمان ملی                                                

صفحه5

صفحه3

فریدون مجلسی :

 آمریکا به راحتی 
به برجام بازخواهد گشت

وحید شقاقی شهری : 

مصوبات تاثیرگذار باید پیوست 
اقتصادی داشته باشند

اگرچه نمایندگان مجلس یازدهم با احتمال پیروزی مجدد دونالد 

ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری سوم نوامبر آمریکا سعی کردند با 

پیش کشیدن طرح خود موسوم به »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها«، 

توان و ظرفیت چانه زنی سیاسی و دیپلماتیک تهران را افزایش دهند، 

اما جا داشت حداقل تا زمان انجام اقدامات عملی دولت آتی آمریکا، 

مجلس دست به کاری نمی زد تا متناسب با عملکرد دولت بایدن فضا را 

مدیریت می کردیم. ولی به نظر می رسد اقدامات مجلس با حرکتی با این 

میزان عجله برای تصویب کلیات این طرح، ارجاع آن به شورای نگهبان، 

رفع ایرادات این شورا و در نهایت ابلاغ طرح در روز چهارشنبه به دولت 

برای اجرا جای هزاران سوال و اما و اگر دارد. پیرو نکته فوق، نمایندگان 

مجلس سعی کردند با مانور و تاکید بیش از حد روی ماده ۶ طرح اقدام 

راهبردی برای لغو تحریم ها )ماده ۶: دولت جمهوری اسلامی ایران 

موظف است در صورت عدم اجرای کامل تعهدات کشورهای متعهد از 

جمله کشورهای ۱+۴ )آلمان، فرانسه، انگلستان، چین و روسیه( توافق 

هسته ای در قبال ایران و عادی نشدن روابط کامل بانکی و عدم رفع کامل 

موانع صادرات و فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران و برگشت 

کامل و سریع ارز منابع حاصل از فروش، یک ماه پس از تصویب این 

قانون در مجلس، نظارت هایی فراتر از پادمان از جمله اجرای داوطلبانه 

پروتکل الحاقی را متوقف کند.( بر اساس تبصره این ماده )منظور از دولت 

در این قانون حسب مورد قوه مجریه، هیأت وزیران و کلیه دستگاه های 

اجرایی ذی ربط است(، فضا را به این سمت پیش ببرند که اساساً این طرح 

مجلس به دنبال حفظ منافع ملی، صیانت از حقوق ملت و فرصت دادن 

به طرف های برجامی و نیز دولت برای افزایش توان چانه زنی است.قطعاً 

مشکل دولت حسن روحانی با طرح مذکور به ماده ۶ باز نمی گردد، بلکه 

چالش ها و تبعات اجرایی شدن مواد ۱ تا ۵ است که می تواند شرایط را به 

شدت پیچیده و بغرنج کند و به گونه ای جمهوری اسلامی ایران را در یک 

بن بست دیپلماتیک قرار دهد. به واقع طرح مذکور مجلس احیای همان 

نگاه دولت محمود احمدی نژاد بود که نهایتاً پرونده فعالیت های هسته ای 

ایران را از آژانس بین المللی انرژی اتمی و شورای حکام به شورای امنیت 

سازمان ملل کشاند که با سال ها ممارست دیپلماتیک این پرونده از 

شورای امنیت ملی سازمان ملل خارج شده است. بی شک با رادیکال شدن 

فضای دیپلماتیک و به دنبال آن فضای سیاسی داخلی، در سایه مجبور 

کردن دولت به اجرای مفاد طرح، آن هم در ماه های منتهی به انتخابات 

ریاست جمهوری قطعاً  گفتمان تک صدایی در کشور حاکم می شود تا 

در نهایت گزینه متبوع این جریان را به کرسی پاستور برساند. در این 

راستا نادیده گرفتن اقداماتی مانند تولید اورانیوم با غنای ۲۰ درصد، 

ذخیره سالانه اورانیوم با غنای ۲۰ درصد به میزان حداقل ۱۲۰ کیلوگرم 

در کشور، افزایش ظرفیت غنی سازی و تولید اورانیوم غنی شده با سطح 

غنای متناسب هر یک از مصارف صلح آمیز کشور به میزان ماهانه حداقل 

۵۰۰ کیلوگرم، آغاز عملیات نصب، تزریق گاز، غنی سازی و ذخیره سازی 

مواد تا درجه غنای موردنیاز، با حداقل ۱۰۰۰ دستگاه ماشین های نسل 

دوم پیشرفته )IR -۲m( ،  بهینه سازی و راه اندازی عامل واکنش 

)راکتور( ۴۰ مگاواتی آب سنگین اراک، طراحی یک عامل واکنش 

)راکتور( آب سنگین ۴۰ مگاواتی جدید با هدف تولید همسان های 

پایدار )رادیو ایزوتوپ(، توقف نظارت های فراتر از پادمان از جمله اجرای 

داوطلبانه پروتکل الحاقی و ... به معنای ناکام گذاشتن تمام تلاش های ۷ 

سال گذشته دولت روحانی است. بنابراین جا داشت مجلس با دعوت...
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طبق آمار رسمی، به زودی تعداد جان باختگان ویروس کرونا به 

۵۰هزار نفر خواهد رسید و این روزهای دردناک و سخت در تاریخ 

کشور ما برای همیشه ثبت خواهد شد. شیوع کرونا یک فاجعه  با 

نهایت مظلومیت برای قربانیان و بازماندگان آنهاست که حتی 

نمی توان برای ۵۰هزار فوتی و ۵۰هزار خانواده یک مراسم ترحیم 

ساده برگزار کرد. در ۱۰ ماه گذشته، تناقض در تصمیمات یکی از 

عواملی بوده که مساله را به این شرایط کشانیده است. در تازه ترین 

اظهارنظر نیز، مسئولان سه روز جلوتر اعلام کرده اند که استان 

»فوق قرمز« تهران )باز هم با استناد به صحبت های خودشان( بعد 

از دو هفته اعمال محدودیت تغییر وضعیت به رنگ نارنجی می دهد، 

آن هم در روز شنبه )۱۵ آذر( و در پایان مهلت محدودیت های دو 

هفته ای! در این بین سوال همه ما این است، آیا با کاهش حدود 

۱۰۰ نفر از تعداد فوتی ها در کشور و با عدم تغییر در آمار ابتلای 

روزانه به کرونا، می توان با قاطعیت چنین امیدی را به مردم داد؟ 

بی شک این گونه موضع گیری ها با توجه به واقعیت هایی که مردم 

می بینند، تاثیر منفی در اعتماد عمومی دارد. تناقض در تصمیمات 

نیز مزید بر علت شده و همه شاهدیم زمانی که سفرها با خودروی 

شخصی ممنوع اعلام می شود و جریمه برای آن تعیین شده، ولی 

سفر با وسایل نقلیه عمومی آزاد است. درحالی که سفر با یک یا دو 

سرنشین در خودروی شخصی بهتر از حضور ۴۰ نفر در یک اتوبوس 

و واگن های قطار نیست؟ همچنین در چند روز گذشته و با نوسان 

قیمت ها، بازارهای تهران روزهای شلوغی را پشت سر گذاشته و 

صف  طولانی خرید مرغ دولتی، میوه، تخم مرغ و... همه معادلات 

و اهداف محدودیت ها را برهم زده است. یک روز تخم مرغ مشکل 

مردم است و روز دیگر میوه و مرغ! اینها همه دست به دست می دهد 

که مردم نگران آینده شان باشند و استرس و نگرانی به باور پزشکان، 

سیستم دفاعی بدن را در مقابل ویروس کرونا به شدت ضعیف 

می کند. پس وقتی نمی توان عرصه معیشت مردم را کنترل کنیم، 

اعمال محدودیت ها کارساز نخواهد بود. بی شک اگر می خواهیم 

در نبرد با این ویروس کرونا پیروز باشیم، باید اعتماد مردم را 

جلب کنیم و ملت با دولت همراه باشد. همه ما به یاد داریم که از 

اواسط اسفند پارسال تا ۱۳ فروردین امسال، مردم چگونه در خانه 

نشستند و همین امر موجب شد که آمار مرگ و میر روزانه به ۳۷ 

نفر برسد. برای همراهی مردم اعتماد لازمه نخست است. به عنوان 

مثال، در ارائه لایحه ۱۴۰۰، سخنانی مطرح شد که با واقعیت های 

زندگی مردم همسو نیست. به آمار و ارقامی اشاره شد که شاید از 

لحاظ حساب و کتاب ریاضی، درست باشد، ولی مردم به سفره های 

خالی شان نگاه می کنند و زمانی که این صحبت ها برایشان عجیب و 

غریب است، خودشان را با سیاست های دولت تطبیق نخواهند داد. 

به عنوان مثال، در موضوع جریمه کردن ۵۰۰هزار تا یک میلیونی 

تومانی خودروها و کسبه متخلف در زمان اعمال محدودیت ها، 

مردم می گویند که این جریمه ها منبعی برای تامین کسری درآمد 

و بودجه دولت شده است! نمی گویم این موضوع حقیقت دارد، 

اما مردم اینطور برایشان تلقی می شود. پس مردم راه خودشان را 

می روند و توجهی به هشدارها ندارند و نتیجه آن آمار بالای شیوع 

بیماری و مرگ و میر ناشی از آن خواهد بود. پس اصل نخست 

مبارزه با کرونا همراهی مردم با دولت است و این همراهی به اعتماد 
عمومی نیاز دارد که این روزها آسیب زیادی دیده است.

وضعیت نارنجی تهران با کدام منطق؟

  محمد زاهدی اصل 
استاد مددکاری اجتماعی 

جلال میرزایی 
فعال سیاسی اصلاح طلب

زمانی که در دولت و مجلس کسی در راس قدرت قرار 

می گیرد یک سری نیروهای جدیدی می آورد که این گروه 

در آنجا رسوب پیدا کرده، استخدام شده و می مانند. در 

حقیقت اکنون هزینه های جاری خیلی بالاست که واقعا 

کمرشکن هستند. در حال حاضر هر نماینده اجازه دارد تا 

دو نیرو در اختیار بگیرد و پول این دو نفر نیرو به نماینده ها 

داده می شود. حال برخی از نماینده ها نیرو می گیرند و برخی 

نیز نمی گیرند. این در حالی است که طبق آیین نامه داخلی 

مجلس نمایندگان می توانند پنج نیرو هم از ادارات به خدمت 

بگیرند که گاهی می بینیم نماینده ها از این ۵ نیرو استفاده 

می کنند و همان ها را در دفتر می گذارند و آن دو نفر نیرو را 

از میان اقوام  و بستگان خود استفاده می کنند. مثلا اکنون 

این مجلس از ابتدا اعلام کردند که ما همه کارها را بر مبنای 

شفافیت انجام می دهیم درحالی که تاکنون شفافیتی از آنها 

ندیده ایم؛ شفافیت یعنی اینکه در همه چیز شفاف باشیم. 

مگر این مجلس نمی گفت که می خواهیم شفافیت آرا داشته 

باشیم؟ پس چرا الان شفاف اعلام نمی کنند که به چه طرح و 

لایحه ای رای داده  یا ندادند؟ از طرفی راجع به دریافت حقوق 

و مزایا نیز حرف درستی نمی گویند که چه مقدار دریافتی 

دارند یا پول دفتر می دهند. حتی نماینده هایی داریم که پول 

دفتر را تا بیست و سی میلیون تومان می گیرند اما دفتری هم 

باز نکرده اند. در این میان هزینه ها چه می شود؟ در جریان اخیر 

دریافت خودروی نمایندگان اعلام شد که هیچ نماینده ای 

خودرویی نگرفت اما اتفاقا نمایندگان خودروی خود را دریافت 

کردند و پول آن را نیز پرداخت کردند. جالب است که ۲۷۰ تا 

۲8۰ نماینده داریم اما می گویند برای حدود پانصد خودروی 

دناپلاس قرارداد بسته اند. اولا که از بیرون نیرو آورده اند و از 

نیروهای قدیم مجلس استفاده نکرده اند. مدیر کل پشتیبانی 

مجلس را دیدم و از او پرسیدم که چه کار می کنید و او گفت، 

ما را خانه نشین کردند اما حقوق مان را می گیریم. این نشان 

می دهد که خود مجلس نیز قانون مدیریت خدمات کشوری را 

اجرا نمی کند. درحالی که قانون مدیریت خدمات کشوری آمد 

که همه سازمان ها، وزارتخانه ها و دستگاه ها اطاعت کنند. اما 

استثناها باعث شد این قانون به خوبی اجرا نشود. الان مجلس 

خود را مستثنا کرده و قانون مدیریت خدمات کشوری را اجرا 

نمی کند. از طرف دیگر می بینیم گاهی یک مدیرکل در مجلس 

یک و نیم برابر نماینده مجلس حقوق می گیرد. الان برخی 

بیکارند اما برخی گروه های دیگر را به سر کار آورده اند. این روال 

کاملا غلط است و در کشور نظام شایسته سالاری نیست. البته 

در دستگاه های دیگر نیز روال به همین گونه است. فرماندار، 

بخشدار و استاندار با یک دولت می آیند و پس از تغییر دولت 

تیم جدیدی افراد جدیدی را روی کار می آورد. مثلا در فلان 

جا معاون اداری یک دندانپزشک است یا تحصیلات مسئولی 

اصلا ارتباطی با کارش ندارد. لذا تخصص گرایی، علم گرایی، 

شایسته سالاری اصلا رعایت نمی شود و به فنا رفته است. از این 
جهت است که وضع کشور اینگونه است.

نوزادی ۴۵ روزه به دلیل تشنج، از بیمارستان آبدانان به مرکز 

استان ایلام منتقل و در بیمارستان امام خمینی  ایلام بستری 

می شود، متعاقب آن پس از اقدامات پزشکی و بستری در بخش 

مراقبت های ویژه کودکان، تحت مداوا قرار می گیرد. وی به دلیل 

افت فشارخون و کاهش سطح هوشیاری و در نهایت با کاهش 

ضربان قلب و قطع تنفس تحت عملیات احیای قلبی-تنفسی 

قرار گرفته و بعداز عدم موفقیت، عملیات احیا قطع می شود و 

سپس متوفی به سردخانه بیمارستان منتقل می شود. )بخشی 

از گزارش دانشگاه علوم پزشکی(. ایمانی پدر نوزاد گفت: نوزاد 

بعد از سه روز در کما اطلاع دادند که فوت شده است و ما برای 

تحویل جنازه به بیمارستان رفتیم که از ما خواستند کتبا 

بنویسیم از تیم پرستاری هیچ شکایتی نداریم؛ بعد از اینکه 

نوزادمان ۲ساعت و نیم در سردخانه بود از ایلام تا آبدانان 

)۱۷۵ کیلومتر( با ماشین خودم نوزاد را به غسالخانه انتقال 

دادم. در غسالخانه، غسال متوجه علائم حیاتی نوزاد می شود 

که به اورژانس رسول اکرم)ص( اطلاع و بعد از تایید برای 

مراقبت بیشتر به بیمارستانی در آبدانان انتقال داده می شود 

و از آنجا نوزادمان را به اهواز انتقال دادند. نوزادمان در بخش 

آی سی یو بستری است؛ )خبرگزاری فارس(. به محض اطلاع 

دادستان مرکز استان ایلام از این موضوع کارگروهی با حضور 

جانشین دادستان، بازرسی و سازمان نظام پزشکی تشکیل و 

به دانشگاه علوم پزشکی ۴8ساعت مهلت داده می شود گزارش 

اقدامات اخیر را در اختیار دادستان مرکز استان قرار دهند. با 

گذشت قریب به ۲۴ ساعت روابط دانشگاه علوم پزشکی بدون 

هرگونه واکنشی تصمیم به سکوت می گیرد اما پس از انتقاد 

نماینده حوزه جنوبی استان در مجلس )مهندس علیزاده( 

و انتقاد و اعتراض به این روند، اقدام به انتشار جوابیه ای که 

ضمن »نادر« دانستن این رخداد در بخشی از آن آورده است: 

»با رضایت والدین جهت دفن، اجازه انتقال توسط بیمارستان 

صادر گردیده...« نکته ای که جای تاسف دارد، دانشگاهی که 

باید در چنین شرایطی  به لحاظ جریحه دار شدن احساسات 

افکار عمومی خود را در مقام عذرخواهی قرار دهد، با ادبیاتی 

طلبکارانه به رضایت والدین این بیمار که در بحرانی ترین حالت 

روحی و روانی قرار داشته اند اشاره می کند، رضایتی که رافع 

مسئولیت کیفری متولیان امر نخواهد بود. در همین راستا 

برخی از وکلای دادگستری استان اعلام داشتند درصورتی که 

والدین این نوزاد قصد پیگیری حقوقی موضوع را دارند به صورت 

رایگان آماده پذیرش وکالت این خانواده خواهیم بود. نوزادی 

که نسخه زنده به گوری اش پیچیده شد، ولی دست خدا بالاتر 

از دست هاست، اما برای آن دوساعت ونیم مظلومیتش، در 

سردخانه بیمارستان، آرام و قرار ندارم و با نهایت تاسف و پس 

از تلاش های کادر پزشکی بیمارستان اهواز آدین آسمانی شد.

شایسته سالاری و تخصص گرایی به فنا   نرود

برای آن ۲ساعت و نیم مظلومیت

  موسی الرضا ثروتی
نماینده ادوار مجلس

حسن نجفی 
فعال حوزه رسانه 

آرمان ملی: پس از آنکه سیاست های اعمال محدودیت ها و صفحه2
مقررات سخت گیرانه نسبت به کاهش آمار شیوع کرونا در 

جهان با شکست مواجه شد، حالا همه مردم جهان در انتظار 

تولید انبوه واکسن های کرونا هستند. نیم کره شمالی زمین...
صفحه 8

تحلیل هفتگی بازار سرمایه

رشد درآمدزایی 
از بازار سهام در 

بودجه 1400

    روحانی به منتقدان: 
   هول نشوید، عجله    
   نکنید،خدمات دولت 
  تقدیم به شما

 دستور رئیس دستگاه قضا 
در کمتر از یک سال به نتیجه رسید

 واگذاری تراورس 
ابطال شد

    ممنوعیت حذف سفارش 
   در پنج دقیقه پایانی پیش گشایش   

آرمان ملی: بازار سرمایه هفته دوم آذر ماه 
را با افت و خیز بالایی پشت ســر گذاشت 
و تحلیلگران معتقدند مقاومت شــاخص 
کل، برای رسیدن به ارتفاع یک میلیون و 
۵۰۰ هزار واحد یکی از عوامل اصلی برای 
استراحت چند روز بازار خواهد بود. همچنین 
ســازمان بورس هفته قبل در اطلاعیه ای 

اعلام کرد، حذف سفارش در پنج دقیقه ...

 تجربه کاهش آمار اردیبهشت و موج های 
بعدی کرونا تکرار می شود؟  

 »نارنجي«رنگِ بازگشت 
به زندگي

  اسامی مشاغلی که 
امروز فعالیت شان آغاز می شود

 »آرمان ملی« وضعیت ساخت واکسن کرونا 
در جهان  را بررسی می کند 

واکسن ایراني در تست 
مصونیت انساني

   در صورت موفقیت آزمایشات واکسن 
»شفافارمد«، تولید انبوه تا پایان سال

آرمان ملی: از امروز )شنبه ۱۵ آذر( و با پایان محدودیت های 

کرونایی در ۴۴۰ شهر و اعمال محدودیت های  شدید در ۱۵۰ 

شهر با وضعیت قرمز )از جمله پایتخت(، وضعیت نیمه عادی یا 

به قول اعضای ستاد ملی کرونا »محدودیت های هوشمند« ...

صفحه  8

صفحه5

صفحه6

 فائزه هاشمي در انتقاد 
از معصومه ابتکار مطرح کرد

ردپاي تفکیک جنسیتي 
 در دولت؛
 چرا واقعا؟

    سکونت پسر 
   شرط تخلیه خانه 

    از سوی 
  مستاجر!

صفحه 3

»آرمان ملی« از فشارهای همزمان داخلی و خارجی علیه دولت گزارش می دهد

هر دو  دنبـال تـخریب
   در کمال ناباوري و تاسف، دلواپسان مجلس و تندروهاي کاخ سفید و تل آویو

هردو درصدد تخریب و تنش و حذف برجام و این دولت هستند

   رئیس مجلس در گفت وگوی زنده تلویزیونی: در طرح مجلس دنبال خروج از برجام نیستیم

صفحه 3

    برخی برای تخریب روحانی در مجلس مأموریت دارند

    دلواپسان دیروز به بی انصافان امروز تبدیل شده اند
صفحه 11

 نان برخی در وجود 

تشنج است تا گفت وگو
حسین کمالی در گفت و گو با»آرمان ملی«:

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

یک طرح جنجالی و هزاران سوال بی پاسخ

w w w . a r m a n m e l i . i r نشانی اینترنتی:  
آیین نامه اخلاق حرفه ای 
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غیـــر محرمانـــه
شکایت ۴۰ ایالت از فیسبوک

تاکنون ۴۰ ایالت در آمریکا اعلام کرده اند پرونده شکایت از شرکت 
فیسبوک را امضا کرده اند. به نظر می رسد این شکایت در مورد آنتی تراست 
) ضد انحصار( است. ایالت های آمریکا فیسبوک را به ایجاد انحصار در بازار 
و ایراد ضرر و زیان به رقبا و دیگر شرکت ها متهم می کنند. فیسبوک هنوز 
در مورد شکایت ایالات ها از این شرکت اظهارنظر نکرده است. ایالت های 

آمریکا فیسبوک را به انحصارگری متهم می کنند.
بخشش اسیدپاش 

شامگاه ۶ مرداد امسال، گزارش اسیدپاشی در خانه ای حوالی خیابان 
وحدت اسلامی مأموران را راهی زیر زمین خانه قدیمی کرد. نخستین 
بررسی ها نشان می داد پسر جوانی از ناحیه دست و صورت و چشم 
با اسید سوخته است. عامل این اسیدپاشی نیز که پسر جوانی به نام 
بابک بود بازداشت شد. در حالی که پسر جوان متهم به اسیدپاشی بود 
و مجازاتش قصاص با اسید بود، شاکی به دادسرا رفت و او را بخشید. 
بهرام گفت: تنها برای رضای خدا و بدون هیچ چشمداشتی از قصاص و 

دریافت دیه گذشت کردم.
بازداشت کلاهبردار ۴۰ میلیاردی 

رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ در مورد بازداشت کلاهبردار ۴۰ 
میلیاردی گفت: با تلاش افسران این بخش، فردی که در پوشش وام 
مسکن ۴۰ میلیارد ریال از شهروندان کلاهبرداری کرده بود، دستگیر 
شد. سرهنگ جلیل موقوفه ای بیان داشت: چکیده پرونده نشان از این 
داشت که متهم با ساخت یک اکانت اینستاگرامی به صورت اینترنتی 

و...، مبالغی را به بهانه اخذ وام بانک مسکن از شهروندان دریافت کرده 
و همچنین با دریافت اسناد مربوط به ملک به عنوان ضمانت وام، آن ها 
را جعل و به سایر افراد فروخته است. وی افزود: پس از مراقبت های 
ویژه پلیسی ماموران این قرارگاه موفق شدند متهم را در مخفیگاهش 

دستگیر کنند.

بازداشت خیر قلابی 
دادستان قم گفت: فردی که خود را خانم مهندس اندونزیایی تبار 
معرفی می کرده با پوشش فعالیت درقالب امور خیریه مبالغی از ۳۰ 
میلیون تا ۱۲۰ میلیون تومان از افراد مختلف کلاهبرداری کرده است. 
حجت الاسلام حسن غریب با اشاره به سوء استفاده افراد سودجو 
از اعتماد بی جا و ناآگاهی مردم گفت: این شخص طعمه  های خود 
را در فضای مجازی شناسایی کرده و با ارسال پیام از یک شماره 
موبایل خارج از کشور، مدعی می شود که ساکن انگلیس بوده و به 
دلیل سرطان در بیمارستانی بستری است و روزهای آخر عمر خود 

را می گذراند.

بهبودی حال  مصباح یزدی 
دفتر رئیس »موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی« به دنبال انتشار 
برخی شایعات درباره درگذشت وی، اعلام کرده است حال آیت ا... مصباح 
یزدی نسبت به روز گذشته بهتر شده است. دفتر آیت ا... مصباح یزدی 
نشان می دهد او نسبت به روز گذشته حال عمومی مساعدتری دارد اما 
همچنان ضعف جسمانی مفرط و علائم آن با وی همراه است. آیت ا... 
محمدتقی مصباح یزدی از روز یازدهم آذرماه در منزل خود به دلیل 

شدت یافتن بیماری گوارشی بستری شده است.

سعادتمند تحت مراقبت های ویژه
احمد سعادتمند مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال که مدتی 
است با بیماری کرونا دست و پنجه نرم می کند، همچنان در یکی از 
بیمارستان های تهران بستری است و تحت مراقبت های ویژه قرار دارد.

البته حال عمومی سعادتمند بهتر شده و بیماری وی تحت کنترل است. 
تست کرونای سعادتمند همچنان مثبت است اما پزشکان از روند رو 
به بهبود وی رضایت دارند. زمان ترخیص مدیرعامل سابق استقلال از 

بیمارستان هنوز مشخص نیست.
کی روش و جام جهانی ۲۰۲۲

یک رسانه پرتغالی خبر داد احتمال دارد سرمربی سابق ایران با تیمی 
جدید در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر حضور پیدا کند. منبعی نزدیک از 
کارلوس کی روش سرمربی پرتغالی که به تازگی از سمت مربیگری تیم 
ملی کلمبیا خداحافظی کرده خبر داد این مربی شانس حضور در جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر را دارد. کی روش فرصت رقابت با کلمبیا در قطر را از 
دست داد اما پیش روی این مربی پرتغالی که پیش از این ۴ بار در جام 

جهانی حضور پیدا کرده، وجود دارد.

قطع درختان بیمارستان مسیح دانشوری 
در پی انتشار فیلمی در فضای مجازی مبنی بر قطع درختان در حیاط 
بیمارستان مسیح دانشوری، مدیر روابط عمومی شهرداری منطقه 
یک تهران ضمن تایید این موضوع از بررسی پرونده این تخلف و جریمه 
بیمارستان خبر داد.بررسی ها نشان داده است که حدود ۲۰درخت عمدتا 
از نوع »عرعر«قطع شده اند. مسئولان بیمارستان اعلام کرده اند با توجه 

به شرایط کرونا و نیاز بیمارستان به توسعه؛ این درختان را قطع کرده اند.
ادعاهای بی اساس علیه ایران

دبیرکل اتحادیه عرب با تکرار برخی مواضع بی اساس، مدعی »بی پروایی« 
سیاسی ایران و ترکیه در منطقه شده است.  احمد ابوالغیط افزود که 
ایران، ترکیه و اسرائیل اهدافی دارند که طی دهه اخیر به دنبال تحقق 
آن در منطقه عربی بودند. وی با تکرار برخی یاوه گویی ها در خصوص 
سیاست های منطقه ای ایران گفت، خواستار آن هستیم که ایران 
از سیاست قلدری منطقه ای خود دست برداشته، به دخالت در امور 
کشورهای عربی و حمایت از شبه نظامیان پایان دهد. ابوالغیط اظهارکرد 
که دولت آینده آمریکا خطرناک بودن سیاست های تهران را به خوبی 

درک می کند.
تعویق اجرای حکم احمدرضا جلالی

هلاله موسویان وکیل مدافع احمدرضا جلالی اظهار کرد: اعلام شد که 
روز سه شنبه قرار بود ایشان به زندان رجایی شهر منتقل شوند اما ظاهرا 
خوشبختانه به دلایلی تصمیم گرفته اند که اجرای حکم را برای چند روز 
به تعویق بیندازند. وی با بیان اینکه احمدرضا جلالی همچنان در قرنطینه 
بند ۲۰۹ زندان اوین است، گفت: از آنجایی که این پرونده به غیر از وجه 
قضایی زوایای دیگری نیز دارد و همچنین با عنایت به اینکه موکلم تبعه 
کشور سوئد هم است به نظر می رسد که مذاکرات دیپلماتیک توسط 

کشور متبوع ایشان در به تعویق افتادن اجرای حکم موثر بوده است.
سکوت تندروها زمان احمدی نژاد 

یک نماینده ادوار مجلس و استاندار اسبق دولت روحانی می گوید: چند 

ترور زمان احمدی نژاد انجام شد، تندروها لب فروبستند چون تصور 
می کردند احمدی نژاد از خودشان و یک اصولگراست. محمدرضا خباز 
با اشاره به حمله منتقدان دولت به رئیس جمهور، وزیر امور خارجه و 
تیم مذاکره کننده هسته ای بعد از ترور دانشمند ایرانی، گفت: اگر کسی 
خواب باشد می شود او را از خواب بیدار کرد اما کسی که خودش را به 
خواب زده باشد را نمی توان از خواب بیدار کرد چون او عامدا خودش 

را به خواب زده است.
روایت دیدار با کروبی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به دیدار خود با شیخ مهدی 
کروبی گفت: در دیداری که با وی داشتم اشاره ای به انتخابات اخیر 
آمریکا و آسیب های وارده از سوی ترامپ و پوپولیسم حاکم در دولت او 
به جامعه آمریکا و عرصه جهانی داشتند. غلامرضا انصاری عضو حزب 
اتحاد افزود: او در این دیدار تاکید کرد که کسانی که امکان و توان علمی 
و مادی دارند با گسترش سازمان های مردم نهاد و خیریه ها بتوانند برای 
کاهش آسیب های اجتماعی و حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم 

گام بردارند.
مصوبه مجلس تیغ دو دم است

علی مطهری نماینده ادوار مجلس در توئیتی نوشت: اشکال قانون 
مجلس درباره صنعت هسته ای این است که زود متولد شد. مجلس 
باید ابتدا رفتار دولت جدید آمریکا را می دید، اگر زیاده خواهی بود آنگاه 
اقدام می کرد. این قانون تیغ دو دم است. می تواند در بازگشت بدون 
شرط بایدن به برجام و رفع تحریم ها کمک کند و به احتمال قوی تر 
می تواند اجماع جهانی علیه ایران و ادامه تحریم ها را در پی داشته باشد.

به بهانه آب گرفتگی اهواز
صفحه کارتون و طنز

روزنامه آرمان ملی

 شما می توانید                                                                                                            
آثار کارتون و طنز خو د                                                                                                            را 
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کارتون فرنگی

تاکسی اینترنتی

ممانعت اتحادیه اروپا از ورود پناهجویان/ میکل کونتوریوس - یونان

دکتر جان دیشب در رویای میهمانی نیکوماخوس می گفت: »این چه وضعشه اره 
و اوره هرشب پا می شین میاین اینجا دور همین؟ آدم باید دوستانش رو طبقه بندی 
کنه. باید حول یه محور خاص با افراد دوستی برقرار کنین. باید اشتراکات تون رو 
بشناسین. اینکه هدف از اجتماعی که تشکیل می دین قرب الهیه، افزایش فضیلت 

و آگاهیه، همبستگی و عاطفه است، هم یاری و تعاونه، نوستالژیه؟ چه کوفتیه؟«
خیام گفت: »من و رازی که معلومه چرا میایم. ما بی میِ ناب زیستن نتوانیم. بی 
باده کشید بار تن نتوانیم.« رازی هم در تایید خیام گفت: »آره نیکو من و خیام 
نقطه اشتراک پررنگ مون اون دمه که خیام می گه یک جام دگر بگیر و من نتوانم.« 

نیکوماخوس گفت: »ماشاا... به صداقت تون. خب بقیه چی؟«
افلاطون رو به ارسطو گفت: »هی گفتم هرچی یاد می گیری جلوی این بچه نگو 
پس فردا واسه ات شاخ می شه. بیا! حالا از کجامون یه قاعده جدید در بیاریم که 
این رو قانع کنیم؟!« ارسطو به زبان گیلکی به نیکوماخوس گفت: »نیکوماخوس؟ 
تِرا بوخوس!« اما نیکو مصمم بود هرکس یک دلیل برای حضورش در میهمانی 

بیاورد.
حافظ گفت: »من که با خودم خوشم. برام هم فرقی نداره کجا و با کی باشم. من 
خیلی وقته که می گم یاری اندر کَس نمی بینم یاران را چه شد. دوستی کی آخر 

آمد دوست داران را چه شد. انتظاری هم از کسی ندارم.«
دوستم از طرف خودش و من گفت: »ما برای افزایش فضیلت و آگاهی مون 
میایم آقای نیکو. ببخشید شما با نیکو خردمند فامیلین؟!« نیکوماخوس محکم 
بر پیشانی اش کوبید و گفت: »شما واقعا به فضیلت احتیاج دارین. بیشتر بیاین.« 
خواجوی کرمانی و عبید زاکانی گفتند: »ما هم دوره حافظ بودیم. با هم دم مدرسه 

شاخه نبات تک چرخ می زدیم. نوستالژی ما رو کنار هم می کشونه.«
هر کس دلیلی آورد و حضورش را موجه کرد. در این میان مادر ترزا از دهانش 
پرید و گفت: »ما به دلیل همبستگی و هم یاری گرد هم آمده ایم.« نیکوماخوس با 
شنیدن این جمله گفت: »کاری نداره. الان تستش می کنیم. کی داره دستی پنجاه 
تومن به من کمک کنه؟« در چشم برهم زدنی سالن خالی شد. من هم که پیش 

شما وقت داشتم دکترجان. سریع بیدار شدم که برسم خدمت تون.

دیازپام
دوستی کی آخر آمد؟

ناهید زمانی

آخر آرمان ملی

حمید خدامرادی

رادیو توی ماشــین امروز یک کارشناس آورده بود که می گفت: از ماست که بر 
ماســت، بعضی وقت ها پیش میاد که ما از همه شــاکی هستیم و خودمون و مبرا 

می دونیم... .
+آقا می شه یکم صدای رادیو رو کم کنید.

- بله، چشم.
+ آقای راننده یک بویی نمیاد؟؟

- حقیقت خانم من ســینوزیتم چند روزی هست که اوت کرده و بو نمی فهمم، 
البته نترسین، تست کرونا دادم، منفی شده.

+ نمی دونم والا، چی بگم.
شیشه رو بیشتر داد پایین و با صدایی آروم که فکر می کرد من نمی شنوم گفت: 

یک حموم بری بد نیست به خدا، ایش...
گذشت تا سر ظهر یک مسافر دیگه سوار کردم، که گفت: 

+آقا شرمنده ، معذرت می خوام، جسارت نباشه، یکم بوی پهن نمیاد؟ 
)برای اینکه داستان سینوزیت و توضیح ندم گفتم(.

- چرا اتفاقا، مگه نمی دونید جناب، گاز آرسنیک زدن تو شهر برای مهار کرونا.
+ عجیبه، آخه تو شرکت بودم بو نمیومد.

- چی بگم والاا، احتمالا کار خودشونه.
مسافرم که پیاده شد گفتم یک کارواش برم حالا، شاید یک چیزی هست. پس 
ماشین و بردم برای تو شویی و دست آخر  یک بوگیر لیمو هم خریدم و روی آینه 

آویزون کردم.
دوباره آنلاین شدم.

مسافرم سر میرداماد سوار شد و تا رسیدیم میدون مادر ، با تعجب پرسید:
+ آقا این بوگیرتون چیه؟؟

- لیمویی. )با حس غرور که انگار مال شرکت بابامه(.
+ آخه یک بوی عجیب داره شبیه کود لیمو.

- خوب اینا اسانسن، الانم نو هست، اولش بوش تنده.
+ احتمالا باز خداروشکر به خاطر کرونا شیشه ها پایین اند.

- بله )با حس دلخوری که اینم حالا برای ما بو شناس شد(. 
بعدش رفتم دنبال مادرم که ببرمش دکتر که تا نشست توی ماشین گفت:

+ ممد امروز برای گاوداری کار می کردی، این چه بویی هست که میاد مادر.
- مادر من چه حرفیه، همین ظهری کارواش بودم، نکنه زبونم لال، کرونا گرفتی 

فدات شم؟
+ درد نگیری که لنگه باباتی، تا یک چیزی می گه آدم سری یک چیزی می بندی 
به آدم، من همون دم عید که سرما خوردم، گرفتم و تموم شد. زود باش بریم نوبتم 

دیر نشه.
مادرم و که رسوندم دم ماشین منتظر و کلافه بودم که داستان چیه آخه؟ 

به  خودم گفتم یکم ماشــین و زیر و رو کنم، یکم اسپری بزنم روی صندلی ها تا 
ببینم اوضاع از چه قراره.

در حین گشتن بودم که دیدم ای داد بیداد، یک پوشک بچه با کار کرده بالا، بسیار 
بسیار بالاااااا، رفته زیر صندلی شاگرد که تازه یادم افتاد پریروز مسافرم توی ماشین 
داشت پوشــک عوض می کرد و احتمالا اینم افتاده زیر صندلی و حالا بوی گندش 
درومده. بیچاره مسافرا، چی روزی داشتن . خلاصه که از همین رسانه خواستم تمام 

بوهای اخیر و گردن بگیرم و از همه مسافرها عزیز عذر بخوام. زندگی تون بی بو باد.

بهار اصلانی
اینجا چه خبره؟

خانم فرامرزی همسرش آقا مسعود را به زور روی صندلی در زیرزمین نشاند و لامپ  صد بالای سرش 
را هم با دســتش تاب داد تا همه چیز شــکل یک بازجویی واقعی بشــود. ماجرا از این قرار بود که شب 
گذشته  اش بعد از این که خانم فرامرزی از تورنمنت فوتبال دستی بانوان به خانه برگشته بود، بعد از چک 
کردن یخچال متوجه می شود که کتف و بال مرغی را که به عنوان آذوقه چندماه آینده با برفک فریز استتار 
کرده بود ناپدید شــده است! باتوجه به بودن بچه هایش در خانه مادربزرگ، تنها مظنون اصلی این سرقت 
بزرگ را همسر خود می دید. اما خب آقا مسعود به دلیل گرانی گوشت مرغ و گوسفند یک سالی می شد که 
به ناچار روی به گیاه خواری آورده بود و حتی برای باورپذیری بیشتر خودش در بیو اینستاگرامش نوشته 
بود !animal lover  همین موضوع بود که خانم فرامرزی را به شک انداخته بود که بالاخره دزد اصلی 

چه کسی می تواند باشد.
آقا مسعود که از  همان اول بازجویی با دیدن خشم همسرش از حال رفته بود، کمی بعد با ریخته شدن 
سطل آبی به رویش به هوش آمد و مدام تکرار می کرد که » کار من نیست« خانم فرامرزی اما باورش نشد 
و بعد از کمی فکر کردن به این نتیجه رسید که از همان زیاد شدن سیاهی زیرچشمان همسرش مشخص 
اســت که آقا مسعود در فراق بودنش معتاد شــده  و کتف و بال ها را هم فروخته است تا پول موادمخدر 

خود را تامین کند.
خانم فرامرزی بعد از صادر کردن حکم، در حالی که بغض گلویش را گرفته بود، برای طبیعی ســازی، 
همان گوشه و کنارها  پیازی را برداشت و وسط بازجویی شروع به پیاز پوست کندن کرد و تاکید داشت  

پیاز را که پوست بکند نوبت او هم می شود.
آقا مسعود که رد خون را در چشم های همسرش دید بالاخره اعتراف کرد او فریزر را خالی کرده است  
اما معتاد نیســت. بعد از ســاعتی توضیحات در آخر مشخص شد از آنجایی که آقا مسعود مدتی می شود 
که بیکار است، به پیشنهاد دوستان ناخلفش، عکس کتف و بال ها را باقیمتی ارزان در سایت دیوار آپلود 
می کنند تا تله ای  برای مشتری ها بگذراند و آن ها را سر قرار خفت کنند! اما بعد از دومین طعمه  خود، آقا 

مسعود از کرده خود پیشمان می شود و استعفا خود را اعلام می کند.
برای همین به دلیل نداشتن تعهد در کار خفت گیری، مجبور می شود برای خسارتی که به گروه وارد کرده 

کتف و بال ها را به دوستان ناخلف خودش بدهد.
خانم فرامرزی که تمام این ســال ها فکر می کرد شــوهری دست و پاچلفتی دارد با شنیدن حرف های 
همســرش اشک ذوق ریخت و  پیشنهاد داد برای جبران خســارت وارده شده و تامین مایحتاج زندگی، 

خفت گیری را باهم دیگر و با نقشه های بهتر ادامه بدهند.

داستان یک سرقت بزرگ

ماجرای بوی مرموز
محمدرضا حیدری


